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SISSEJUHATUS 

Euroopa Liidu seadusandja kiitis 16. detsembril 2015 heaks liidu kohtusüsteemi ülesehituse 
reformi, et kolmes järjestikuses etapis kahekordistada Üldkohtu kohtunike arvu ja anda 
Üldkohtule alates 1. septembrist 2016 üle liidu ja tema teenistujate vaheliste vaidluste 
esimeses kohtuastmes lahendamise pädevus, mis seni kuulus Avaliku Teenistuse Kohtule. 
Nagu nähtub määruse 2015/24221 viiendast põhjendusest, peeti „aluslepingutes ettenähtud 
võimalust suurendada Üldkohtu kohtunike arvu“ asjakohaseks meetmeks, et „lühikese ajaga 
vähendada nii menetluses olevate kohtuasjade arvu kui ka Üldkohtu menetluste liiga pikka 
kestust“. 
Selle reformi elluviimise jälgimiseks paluti Euroopa Kohtul esitada määruse 2015/2422 
artikli 3 alusel kaks aruannet Euroopa Parlamendile, nõukogule ja komisjonile. 
Esimene aruanne, mis on ette nähtud määruse 2015/2422 artikli 3 lõikes 2, esitati 
14. detsembril 2017 ja see käsitles võimalikke muudatusi pädevuse jaotuses Euroopa Liidu 
toimimise lepingu artikli 267 kohaste eelotsuste küsimuste valdkonnas. Euroopa Kohus 
järeldas nimetatud aruandes, et hetkel puudub vajadus anda Üldkohtule üle osa Euroopa 
Kohtule kuuluvast eelotsuste tegemise pädevusest. See järeldus põhines eeskätt tõdemusel, et 
Euroopa Kohtusse esitatud eelotsusetaotlusi menetletakse kiiresti ning dialoog liikmeriikide 
kohtutega on intensiivsem kui kunagi varem.  
Euroopa Kohtu ja Üldkohtu analüüsist ilmnes aga, et hulgaliselt esitati apellatsioonkaebusi 
kohtuasjades, mida oli menetletud juba kaks korda – esmalt sõltumatus apellatsioonikojas ja 
seejärel Üldkohtus – ning Euroopa Kohus jättis paljud neist apellatsioonkaebustest 
rahuldamata ilmselge põhjendamatuse tõttu või ilmselge vastuvõetamatuse tõttu. Et Euroopa 
Kohus saaks keskenduda kohtuasjadele, mis väärivad tema täielikku tähelepanu, kehtestati 
korrakohase õigusemõistmise huvides määrusega 2019/6292 sellistes kohtuasjades esitatavate 
apellatsioonkaebuste suhtes menetlus, mille kohaselt võtab Euroopa Kohus 
apellatsioonkaebuse tervikuna või osaliselt menetlusse vaid siis, kui tõstatatud küsimus on 
liidu õiguse ühtsuse, järjepidevuse või edasiarendamise seisukohast oluline (nn 
apellatsioonkaebuste menetlusse võtmise otsustamise menetlus). 
Teise aruande esitamine on ette nähtud määruses 2015/2422, mille artikli 3 lõikes 1 on seda 
kirjeldatud järgmiselt:  

                                                 
1  Euroopa Parlamendi ja nõukogu 16. detsembri 2015. aasta määrus (EL, Euratom) 2015/2422, millega 

muudetakse protokolli nr 3 Euroopa Liidu Kohtu põhikirja kohta (ELT 2015, L 341, lk 14). 
2  Euroopa Parlamendi ja nõukogu 17. aprilli 2019. aasta määrus (EL, Euratom) 2019/629, millega muudetakse 

protokolli nr 3 Euroopa Liidu Kohtu põhikirja kohta (ELT 2019, L 111, lk 1). 
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„Euroopa Kohus esitab 26. detsembriks 2020 Euroopa Parlamendile, nõukogule ja 
komisjonile väliskonsultandi osalusel koostatud aruande Üldkohtu toimimise kohta. 
Eelkõige keskendutakse kõnealuses aruandes Üldkohtu tõhususele, kohtunike arvu 56-ni 
suurendamise vajalikkusele ja tulemuslikkusele, ressursside kasutamisele ja mõjususele ning 
täiendavate erikodade moodustamisele ja/või muudele struktuurimuutustele. 
Asjakohasel juhul esitab Euroopa Kohus seadusandliku akti vastuvõtmise taotlused oma 
põhikirja vastavaks muutmiseks.“ 
Käesolev aruanne on vastus antud juhisele. Enne kui Euroopa Kohus aruande kinnitas, 
osalesid selle ettevalmistamises väliskonsultantidena Bundesverwaltungsgerichti (Saksamaa) 
esimees K. Rennert ja Tribunal Supremo (Hispaania) kolmanda kolleegiumi esimees 
L. M. Díez-Picazo Giménez,3 samuti osales selles Üldkohus4 ning konsulteeriti ka Üldkohtu 
regulaarsete kasutajatega (advokaadid, liidu institutsioonide, organite ja asutuste esindajad, 
liikmesriikide valitsuste esindajad).  
Aruandes on 30. septembri 2020. aasta seisuga kajastatud Üldkohtu kohtunike arvu 
suurendamist ja kaasnevaid meetmeid, mida Üldkohus on võtnud liidu kohtusüsteemi 
ülesehituse reformi raames. Aruandes on hinnatud ka samaks kuupäevaks5 vaadeldavaid 
tulemusi ning soovitatud meetmeid, et optimeerida kättesaadavaks tehtud ressursside 
kasutamist, et jätkuvalt parandada Euroopa avaliku kohtuteenuse kvaliteeti ja kiirust. 
Arvestades reformi suhtelist lühikest rakendusperioodi (esimesed lisakohtunikud astusid 
ametisse aprillis 2016) ja selle järkjärgulisust (viimastest lisakohtunikest seitse astusid 
ametisse 2019. aasta septembris, kaheksandat ja viimast kohtunikku, kes kuulub kolmandasse 
etappi, ei ole veel nimetatud, nagu ka kaheteistkümnendat ja viimast esimese etapi 
kohtunikku), ei saa reformi tulemuste analüüs aruandes olla lõplik. Seejuures tuleb silmas 
pidada ka iga kolme aasta järel toimuvat liikmeskonna osalist uuendamist, mis leidis 
Üldkohtus aset septembris 2019 (mille käigus lahkus ametist kaheksa kohtunikku), ning 
tervisekriisi mõju kohtutegevusele alates märtsist 2020. Kuigi kumbki kohus ei katkestanud 
kordagi oma tegevust, oli Üldkohtul siiski võimatu korraldada kohtuistungeid 16. märtsist 
25. maini 2020 ning ka pärast viimati nimetatud kuupäeva palusid paljud vaidluste pooled 
lükata kohtuistungid edasi reisimise probleemide ja mõnes liikmesriigis kehtestatud 
isolatsioonimeetmete tõttu. Menetletavate kohtuasjade eripärast ja Üldkohtu kodukorrast 
tulenevalt ei tee Üldkohus lahendit pooli kohtuistungil ära kuulamata, välja arvatud juhul, kui 
kohtuasja pooled ärakuulamist ei taotle või kui kohtuasja saab lahendada kohtumäärusega. 
Need asjaolud mõjutasid seda, kui palju ja millist liiki kohtuasju Üldkohus 2020. aastal 
lõpetas. 

                                                 
3  Väliskonsultandid kohtusid Euroopa Kohtu esindajatega 16. jaanuaril 2020. Kohtumisel toimunud 

mõttevahetuse ja neile edastatud dokumentide põhjal esitas kumbki väliskonsultant Euroopa Kohtule oma 
seisukohad varajases aruande koostamise etapis. Need ettevalmistavad dokumendid, mille on koostanud 
K. Rennert (27. veebruaril 2020) ja L. M. Díez-Picazo Giménez (15. märtsil 2020), on esitatud käesoleva 
aruande lisas 1. Pärast seda, kui Euroopa Kohus edastas oma aruande projekti, otsustas K. Rennert 
COVID-19 pandeemia kontekstis, et tema seisukoht on tema 27. veebruari 2020. aasta dokumendis piisavalt 
kajastatud. Pärast seda, kui L. M. Díez-Picazo Giménez oli saanud Euroopa Kohtult vastuse küsimustele, 
mille ta oma dokumendis oli tõstatanud, esitas ta märkused aruande projekti kohta 2. septembri 2020. aasta 
koosolekul. 

4  Üldkohtul paluti aruande ettevalmistamisel esitada teavet ja andmeid ning tal oli võimalik esitada märkusi 
aruande projekti kohta 20. oktoobril 2020. Need märkused on esitatud käesoleva aruande lisas 2. 

5  Valitud kuupäev võimaldab nii 2020. aasta kõiki kolme kvartalit hõlmava statistika esitamist kui ka aruande 
vastuvõtmise ja tõlkimise ajaliste piirangutega arvestamist. 
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I. ÜLDKOHTU KOHTUNIKE ARVU SUURENDAMINE 

A. Reformi ettevalmistamine 

Määruse 2015/2422 põhjendustest nähtuvalt oli liidu kohtusüsteemi ülesehituse reformi vaja 
seetõttu, et Üldkohtule esitatavate kohtuasjade arv on alates selle kohtu moodustamisest 
pidevalt suurenenud (mis on tingitud sellest, et liidu institutsioonide, organite ja asutuste 
õigusaktide hulk ja mitmekesisus on kasvanud) ning esitatavad kohtuasjad on mahukamad ja 
keerulisemad. 
Nende muutuste tagajärjel pikenes menetlusaeg ning Euroopa Kohus tuvastas korduvalt, et 
menetluse liiga pika kestuse6 tõttu on Üldkohus rikkunud mõistliku menetlusaja põhimõtet, 
nagu see tuleneb õigusest õiglasele kohtulikule arutamisele, mis on ette nähtud Euroopa Liidu 
põhiõiguste harta artiklis 47. Mõnikord viisid need lahendid kahju hüvitamise nõuete 
esitamiseni.7 
Nii organisatsioonilised8 kui ka menetluslikud9 meetmed võimaldasid Üldkohtul enne 
reformi otsustamist suurendada tõhusust, kuid siiski mitte nii piisavalt, et tulla töökoormuse 
suurenemisega toime liidu kohtutele esitatavaid kvaliteedinõudeid järgides. Seadusandja asus 
seetõttu seisukohale, et kui kasutada aluslepingutes ette nähtud võimalust suurendada 
Üldkohtu kohtunike arvu, võimaldaks see lühikese ajaga vähendada nii menetluses olevate 
kohtuasjade arvu kui ka Üldkohtu menetluste liiga pikka kestust. 

                                                 
6  17. detsembri 1998. aasta kohtuotsus Baustahlgewebe vs. komisjon, C-185/95 P, EU:C:1998:608, punkt 47), 

16. juuli 2009. aasta kohtuotsus Der Grüne Punkt – Duales System Deutschland vs. komisjon (C-385/07 P, 
EU:C:2009:456, punkt 188), 26. märtsi 2009. aasta kohtumäärus Efkon vs. parlament ja nõukogu 
(C-146/08 P, ei avaldata, EU:C:2009:201, punkt 53), 26. novembri 2013. aasta kohtuotsus Gascogne Sack 
Deutschland vs. komisjon (C-40/12 P, EU:C:2013:768, punkt 102), 26. novembri 2013. aasta kohtuotsus 
Groupe Gascogne vs. komisjon (C-58/12 P, EU:C:2013:770, punkt 96), 26. novembri 2013. aasta kohtuotsus 
Kendrion vs. komisjon (C-50/12 P, EU:C:2013:771, punkt 106), 30. aprilli 2014. aasta kohtuotsus FLSmidth 
vs. komisjon (C-238/12 P, EU:C:2014:284, punkt 123), 12. juuni 2014. aasta kohtuotsus Deltafina vs. 
komisjon (C-578/11 P, EU:C:2014:1742, punkt 90), 19. juuni 2014. aasta kohtuotsus FLS Plast vs. komisjon 
(C-243/12 P, EU:C:2014:2006, punkt 142), 9. oktoobri 2014. aasta kohtuotsus ICF vs. komisjon 
(C-467/13 P, ei avaldata, EU:C:2014:2274, punkt 60), 12. novembri 2014. aasta kohtuotsus Guardian 
Industries ja Guardian Europe vs. komisjon (C-580/12 P, EU:C:2014:2363, punkt 20), 21. jaanuari 
2016. aasta kohtuotsus Galp Energía España jt vs. komisjon (C-603/13 P, EU:C:2016:38, punkt 58), 9. juuni 
2016. aasta kohtuotsus CEPSA vs. komisjon (C-608/13 P, EU:C:2016:414, punkt 67), 9. juuni 2016. aasta 
kohtuotsus PROAS vs. komisjon (C-616/13 P, EU:C:2016:415, punkt 84) ja 9. juuni 2016. aasta kohtuotsus 
Repsol Lubricantes y Especialidades jt vs. komisjon (C-617/13 P, EU:C:2016:416, punkt 101). 

7  Kohtuasjad T-479/14, Kendrion vs. EL, T-577/14, Gascogne Sack Deutschland & Gascogne vs. EL, 
T-725/14, Aalberts Industries vs. EL, T-40/15, ASPLA & Armando Álvarez vs. EL ja T-673/15, Guardian 
Europe vs. EL. 

8  Lisaks töömeetodite optimeerimisele tuleb sellega seoses märkida, et kuni reformi esimese etapi 
rakendamiseni 2016. aastal võeti kodadesse täiendavalt tööle üheksa õigusnõunikku, st üks nõunik koja 
kohta. 

9  Üldkohus võttis juulis 2015 vastu uue kodukorra, et tõhustada oma menetlust. Vt Euroopa Liidu Kohtu 
19. juuni 2015. aasta pressiteade: „Asjade menetlemise seisukohast püüti arvestada juba mitu aastat tehtud 
jõupingutustega parandada kohtu tõhusust, tugevdades kohtuasjade lahendamise suutlikkust mõistliku aja 
jooksul ja järgides õiglase kohtuliku arutamise nõudeid vastavalt Euroopa Liidu põhiõiguste hartas ette 
nähtud nõuetele.“ (https://curia.europa.eu/jcms/upload/docs/application/pdf/2015-06/cp150073et.pdf) 

https://curia.europa.eu/jcms/upload/docs/application/pdf/2015-06/cp150073et.pdf
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B. Kohtunike arvu järkjärguline suurendamine 

1. Määrus 2015/2422 

Üldkohtu töökoormuse arengu arvessevõtmiseks nägi seadusandja ette kohtunike arvu 
kahekordistamise kolmes etapis. 
Esiteks pidi menetluses olevate kohtuasjade mahajäämuse kiireks vähendamiseks astuma 
ametisse kaksteist uut kohtunikku alates määruse jõustumisest 24. detsembril 2015.10 
Teiseks, 2016. aasta septembris tuli Üldkohtule üle anda pädevus arutada esimese astme 
kohtuna Euroopa Liidu avaliku teenistuse asju ning Üldkohtusse üle viia Euroopa Liidu 
Avaliku Teenistuse Kohtu (edaspidi „Avaliku Teenistuse Kohus“) seitsme kohtuniku 
ametikohad, võttes aluseks Euroopa Kohtu poolt teatavaks tehtud taotluse seadusandliku akti 
vastuvõtmiseks, milles käsitletakse Avaliku Teenistuse Kohtu seitsme kohtuniku ametikoha, 
koos oma töötajate ja ressurssidega, üleviimise korda.11 
Kolmandaks, 2019. aasta septembris pidi ametisse astuma ülejäänud üheksa kohtunikku, ilma 
et see oleks tohtinud kaasa tuua täiendavate õigusnõunike või teiste tugitöötajate värbamist. 
Institutsioonisiseste ümberkorraldusmeetmetega tuli kindlustada olemasolevate 
inimressursside tõhus kasutamine, mis pidi olema kõigi kohtunike puhul võrdne, ilma et see 
oleks piiranud Üldkohtu poolt oma sisemise korralduse kohta tehtud otsuste kohaldamist.12 
Määruse 2015/2422 artikli 1 punktiga 2 muudetud Euroopa Liidu Kohtu põhikirja (edaspidi 
„põhikiri“) artikkel 48 näeb ette järgmist: 
„Üldkohus koosneb 
a) alates 25. detsembrist 2015. aastal 40 kohtunikust,  
b) alates 1. septembrist 2016. aastal 47 kohtunikust,  
c) alates 1. septembrist 2019. aastal kahest kohtunikust igast liikmesriigist.“ 

2. Täiendavate kohtunike tegelik ametisseastumine 

Kohtunike ametissenimetamise menetlusega seotud piirangute ja ebakindlust tekitavate 
asjaolude tõttu (võimalik eelvalikumenetlus riigi tasandil, ärakuulamine ELTL artiklis 255 
ette nähtud komitees ja komitee arvamus, ametissenimetamine liikmesriikide valitsuste ühisel 
kokkuleppel, vande andmine Euroopa Kohtu ees) ei ole see etapp lõpule viidud ajakava 
kohaselt. 
Esimese etapi jooksul nimetada tulnud 12 kohtunikust: 

• 7 kohtunikku astus ametisse 13. aprillil 2016; 
• 3 kohtunikku astus ametisse 8. juunil 2016; 
• 1 kohtunik astus ametisse 19. septembril 2016; 
• ühte kohtunikku ei ole seni ametisse nimetatud. 

                                                 
10  Määruse 2015/2422 kaheksas põhjendus. 
11  Määruse 2015/2422 üheksas põhjendus. 
12  Määruse 2015/2422 kümnes põhjendus. 
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Teise etapi jooksul (mis langes kokku Avaliku Teenistuse Kohtu tegevuse lõpetamisega ning 
liidu ja tema teenistujate vaheliste vaidluste esimeses kohtuastmes lahendamise pädevuse 
üleandmisega Üldkohtule13) nimetada tulnud 7 kohtunikust: 

• 5 kohtunikku astus ametisse 19. septembril 2016; 
• 1 kohtunik astus ametisse 8. juunil 2017; 
• 1 kohtunik astus ametisse 4. oktoobril 2017. 

Üheksast kohtunikust, kes oleks tulnud ametisse nimetada kolmandas etapis ja kelle arvu 
vähendati kaheksani Ühendkuningriigi Euroopa Liidust väljaastumise tõttu14: 

• 7 kohtunikku astus ametisse 26. septembril 2019; 
• ühte kohtunikku ei ole seni ametisse nimetatud. 

3. Üldkohtu koosseisu areng pärast 2016. aastat 

a) Muutumine ja mittetäielikkus 
Iga kolme aasta järel toimuv liikmeskonna osaline uuendamine, täiendavate kohtunike 
ametisseastumine reformi raames, ametissenimetamise menetlusega seotud piirangud ja 
Ühendkuningriigi väljaastumine on koostoimes viinud järgmiste tagajärgedeni: 

• 30. septembril 2020 kuulus Üldkohtu koosseisu 50 kohtunikku ning neli 
kohtunikukohta oli täitmata; 

• neist 50 kohtunikust astus 19 kohtunikku ametisse 2016. aastal, 2 kohtunikku astus 
ametisse 2017. aastal ja 15 kohtunikku astus ametisse 2019. aastal, mis tähendab, et 
üle 70% ametisolevatest kohtunikest astus ametisse aprillis 2016 või hiljem ning 30% 
ametisolevatest kohtunikest astus ametisse septembris 2019. 

Reformi tulemuste analüüsimisel on see asjakohane, sest kohtu liikmeskonna stabiilsus ja 
ametisolevate kohtunike kogemus on nii kvantitatiivsed kui ka kvalitatiivsed tõhususe15 
tegurid. 

b) Sooline tasakaal 
Määruse 2015/2422 põhjenduses 11 on märgitud, et „[v]äga tähtis on tagada Üldkohtus 
sooline tasakaal. Selle eesmärgi saavutamiseks tuleks korraldada Üldkohtu liikmeskonna 
osalised uuendamised nii, et liikmesriikide valitsused hakkavad järk-järgult esitama sama 

                                                 
13  Euroopa Parlamendi ja nõukogu 6. juuli 2016. aasta määrus (EL, Euratom) 2016/1192 Euroopa Liidu ja 

tema teenistujate vaheliste vaidluste esimeses kohtuastmes lahendamise pädevuse Üldkohtule üleandmise 
kohta (ELT 2016, L 200, lk 137). 

14  Vt Suurbritannia ja Põhja-Iiri Ühendkuningriigi Euroopa Liidust ja Euroopa Aatomienergiaühendusest 
väljaastumise lepingu preambuli kaheksas lõik, milles on viidatud „Ühendkuningriigi liidust väljaastumise 
kõigi[le] tagajärgede[le] seoses Ühendkuningriigi osalemisega liidu institutsioonides, organites ja asutustes 
ning eeskätt asjaolu[le], et kõigi liidu institutsioonide, organite ja asutuste nende liikmete volitused, kes on 
ametisse nimetatud, määratud või valitud seoses Ühendkuningriigi liikmesusega liidus, lõpevad käesoleva 
lepingu jõustumise kuupäeval“. 

15  Seda asjaolu rõhutas ka Üldkohtu president Euroopa Liidu Nõukogu ja liikmesriikide valitsuste esindajate 
konverentsi eesistujale aprillis 2015 ja märtsis 2018 saadetud kirjades, milles ta teatas Üldkohtu kohtunike 
ametiaja lõppemisest kohtunike osalise asendamise kontekstis (dokumendid on kättesaadavad nõukogu 
registris). 
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osalise uuendamise korral kaks kohtunikku ning püüavad seetõttu valida ühe naise ja ühe 
mehe, tingimusel et järgitakse aluslepingutes sätestatud tingimusi ja menetlusi.“16 
2015. aasta 31. detsembri seisuga olid Üldkohtu 28 kohtunikust mehed 22 kohtunikku (ehk 
79%) ja naised 6 kohtunikku (ehk 21%). 
2020. aasta 30. septembri seisuga olid Üldkohtu 50 kohtunikust mehed 35 kohtunikku (ehk 
70%) ja naised 15 kohtunikku (ehk 30%). 
Alates määruse 2015/2422 jõustumisest 24. detsembril 2015 nimetasid liikmesriikide 
valitsused ühisel kokkuleppel Üldkohtusse 39 kohtunikku, kellest 26 olid mehed (ehk 67%) 
ja 13 naised (ehk 33%). 
Neist 39 kohtunikust nimetati 15 ametisse 2019. aastal, mil ühe Euroopa Kohtusse nimetatud 
kohtuniku asemel nimetati ametisse uus kohtunik, Üldkohtu koosseis osaliselt uuenes ning 
septembris leidis aset reformi kolmas etapp; nendest ametisse nimetatud kohtunikest 8 olid 
mehed (ehk 53%) ja 7 naised (ehk 47%). 
Ehkki nendest andmetest ja eriti kõige värskematest andmetest ilmneb, et 
ametissenimetamistel arvestatakse soolist tasakaalu üha rohkem, ei vasta Üldkohtu praegune 
koosseis siiski sellele eesmärgile. Tuleb aga rõhutada, et ei Üldkohus ega Euroopa Liidu 
Kohus ei mõjuta kohtunike ja kohtujuristide ametissenimetamisi, mis kuulub liikmesriikide 
valitsuste pädevusse pärast seda, kui on konsulteeritud ELTL artiklis 255 ette nähtud 
komiteega. 

4. Üldkohtu töötajate arvu muutumine 

a) Esimene etapp 
Esimeses etapis lõi eelarvepädev institutsioon ametikohad, mis olid vajalikud, et moodustada 
12 uut kabinetti (mis koosnevad 3 õigusnõunikust (tegevusüksus AD) ja 2 assistendist 
(tegevusüksus AST)), võttes arvesse ka 2012. aastal eelarvepädeva institutsiooni kinnitatud 9 
täiendava õigusnõuniku ametikoha ümberjagamist nendesse uutesse kabinettidesse. Sel 
eesmärgil loodi 27 AD ametikohta ja 24 AST ametikohta. Ühtlasi suurendati ka Üldkohtu 
kohtukantselei personali 5 AD ametikoha ja 12 AST ametikoha võrra, et võimaldada 
kohtukantseleil suurenenud töökoormusega toime tulla.17 

b) Teine etapp 
Teises etapis loodi ametikohad seitsme uue kabineti moodustamiseks, võttes arvesse 
ametikohtade üleviimist Üldkohtusse pärast Avaliku Teenistuse Kohtu tegevuse lõpetamist. 
Nii loodi 13 AD ametikohta ja 7 AST ametikohta. 

c) Kolmas etapp 
Määruse 2015/2422 kümnendas põhjenduses on märgitud, et „[k]ulutõhususe tagamise 
eesmärgil ei tohiks [kolmas etapp] kaasa tuua täiendavate õigusnõunike või teiste 
tugitöötajate värbamist. Institutsioonisiseste ümberkorraldusmeetmetega tuleks kindlustada 
olemasolevate inimressursside tõhus kasutamine, mis peaks olema kõigi kohtunike puhul 

                                                 
16  Eesmärki tagada Üldkohtus sooline tasakaal on meelde tuletatud Euroopa Parlamendi ja nõukogu 17. aprilli 

2019. aasta määruse (EL, Euratom) 2019/629, millega muudetakse protokolli nr 3 Euroopa Liidu Kohtu 
põhikirja kohta (ELT 2019, L 111, lk 1), viiendas põhjenduses. 

17  Institutsiooni teenistuste kohta tuleb siiski rõhutada, et hoolimata kohtutegevuse suurenemisest on neil 
eelarvesäästumeetmena tulnud personali vähendada (–6,5% viie aasta jooksul ajavahemikul 2013–2017). 
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võrdne, ilma et see piiraks Üldkohtu poolt oma sisemise korralduse kohta tehtud otsuste 
kohaldamist.“ 
Seetõttu ei taotlenud institutsioon töökohtade loomist seoses reformi kolmanda etapi 
rakendamisega. 
Selleks et järkjärguliselt tagada kabinettide koosseisu võrdsus, arvestades konkreetseid 
olukordi, kehtestas Üldkohus üleminekukorra, mis nägi kuni 31. detsembrini 2020 ette 
järgmist:  

• nende kohtunike kabinetid, kelle ametiaeg kestab 2022. aastani, ja nende kohtunike 
kabinetid, kelle ametiaega on pikendatud 2025. aastani, koosnevad kolmest 
õigusnõunikust ja kahest assistendist; 

• nende kohtunike kabinetid, kes astusid ametisse septembris 2019, koosnevad kahest 
õigusnõunikust ja kahest assistendist (alguses nähti ette, et täiendavate kohtunike 
kabinetid koosnevad kahest õigusnõunikust ja ühest assistendist, ent 
institutsioonisisene personali ümberpaigutamine võimaldas tagada neile kabinettidele 
kaks õigusnõunikku ja kaks assistenti); 

• alates 1. jaanuarist 2020 rakendati paindlikku mehhanismi, mis võimaldas anda 
kolmest õigusnõunikust koosnevatesse kabinettidesse määratud õigusnõunikke nende 
kabinettide käsutusse, mis koosnevad vaid kahest õigusnõunikust. 

Ajavahemikul 1. jaanuarist 2021 kuni septembrini 2022 saavutatakse kabinettide (v.a 
presidendi ja asepresidendi kabinett) võrdsus järgmiselt: 

• iga kabinett koosneb kahest õigusnõunikust ja kahest assistendist; 
• kõigile kümnele kojale on määratud kolm õigusnõunikku, kes osutavad teenuseid 

kõigile koja kohtunikele vastavalt kindlaks tehtud vajadustele.18 Eeskätt võimaldavad 
need õigusnõunikud kohtul koondada suuremaid ressursse sinna, kus seda on vaja 
suuremahuliste ja/või keeruliste kohtuasjade menetlemiseks. 

II. ÜLDKOHTU VÕETUD KAASNEVAD MEETMED 
 
Uute kohtunike ja nende kabinettide integreerimine nõudis Üldkohtu poolt struktuurilisi, 
korralduslikke ja menetluslikke muudatusi, et kohandada kohus parameetritega, mis 
tulenevad kohtu laienemisest ja talle pädevuse üleandmisest pärast Avaliku Teenistuse Kohtu 
tegevuse lõpetamist. 
Nende meetmete peamine eesmärk oli parandada kohtu tõhusust ja kohtupraktika 
järjepidevust. 
Selles kontekstis tuleb rõhutada Üldkohtus lahendatavate kohtuasjade eripära. Üldkohtul 
tuleb lahendada peamiselt hagisid tehnika- ja/või majandusvaldkondades, milles kerkivad 
peale õigusküsimuste üles ka keerulised faktiküsimused. Niisiis tegeleb ta faktide 
tuvastamisega, mis võib mõnes kohtuasjas olla väga töömahukas, nagu märgib L. M. Díez-
Picazo Giménez. Sellest annavad tunnistust poolte esitatud menetlusdokumentide pikkus ja 
toimikute mahukus. 

                                                 
18  Selles osas vastab Üldkohtu tulevane sisemine töökorraldus Euroopa Kontrollikoja üleskutsele eriaruandes 

nr 14/17 („Euroopa Liidu Kohtu kohtuasjade menetlemise tulemuslikkuse hindamine“) „rakendada 
poliitikat, mis võimaldaks olemasolevate õigusnõunike paindlikumat jagamist“. 
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Peale selle tekib Üldkohtule lahendada antud kohtuasjades sageli vaidlusi 
menetlusküsimustes, eelkõige kui esitatakse palju menetlusse astumise avaldusi (mis 
omakorda võivad anda alust väga aeganõudvate konfidentsiaalsustaotluste esitamiseks). 

A. Meetmed kohtu tõhususe parandamiseks 

1. Tulemuslikkuse jälgimise vahendid 

Üldkohus kasutab 2010. aastast alates tervet rida tulemuslikkuse jälgimise vahendeid. 
Reformi kolmanda etapi rakendamisel neid vahendeid mitmekesistati. 
Sisuliselt on tegemist sellega, et iga kolme kuu järel toimub Üldkohtu presidendi algatusel 
aruannete ja statistika analüüsimine kodade presidentide koosolekul, mille eesmärk on: 

• teha kindlaks kohtuasjad, mille puhul ei ole järgitud sisetähtaegu19, ning tagada nende 
menetlemise pidev jälgimine (sealhulgas peatatud kohtuasjade puhul); 

• vajaduse korral tuua iga ettekandja-kohtuniku kohta välja tähtaja ületanud päevade 
arv (sealhulgas selle arvu muutumine viimase kahe aasta jooksul); 

• esitada lõpetatud kohtuasjade bilanss ettekandja-kohtunike kaupa (sealhulgas selle 
areng viimase kolme aasta jooksul); 

• loetleda määratud (või ümberjagatud) kohtuasjad ettekandja-kohtunike kaupa pärast 
viimast iga kolme aasta järel toimuvat liikmeskonna osalist uuendamist; 

• esitada kõik viimase aasta jooksul kohtuotsusega lõpetatud kohtuasjad, näidates ära 
menetluse kestuse iga kohtuasja menetlusetappide kaupa. 

Lisaks sellele kvartaliülevaatele mõõdetakse iga kuue nädala järel jooksvat töökoormust (mis 
vastab kohtuasjadele, mille menetlusstaadium lubab kohtuotsuse tegemist), et optimeerida 
ressursikasutust kohtunike kabinettides, tagada toimikute menetlemiseks ette nähtud 
sisetähtaegade järgimine ja üldiselt kiirendada pooleliolevate kohtuasjade menetlemist ning 
muuta see sujuvamaks.  
Seejuures võetakse aluseks tabelid, millesse on kantud iga ettekandja-kohtuniku kõik 
kohtuasjad ja millest nähtub, millised kohtuasjad on „küpsed“, st mida saab ettekandja-
kohtunik kohe analüüsida ja menetleda, et teha kindlaks, kas mõni kabinet võib olla üle 
koormatud või kas teiste kohtunike kabinettides võib ajutiselt vabaneda menetlusressurssi. 
Lõppastmes võimaldab see analüüs hinnata, kas on vaja jagada kohtuasjad ümber ühelt 
ettekandja-kohtunikult teisele kooskõlas Üldkohtu kodukorra artikli 27 lõikega 320, et 
tasakaalustada töökoormust ja muuta kohtuasjade menetlemine sujuvamaks. 
Lisaks koostavad kodade presidendid iga kuue nädala järel prognoositabelid kohtuasjade 
kohta, mille lahendiprojektid on valmis edastamiseks kohtuotsuste ülelugejate ja korrektorite 
allüksusele ning seejärel mitmekeelsuse peadirektoraadile erinevate lõpptähtaegadega (kuus 
nädalat, kolm kuud, kuus kuud). Need andmed võimaldavad korraldada teenistuste tegevust 

                                                 
19  Selle kohta olgu märgitud, et reformi rakendamise käigus on Üldkohus teatud sisetähtaegu kohandanud, et 

võtta arvesse eri liiki kohtuasjade erinevat keerukust: esialgse ettekande esitamise tähtaega on tavatähtajaga 
võrreldes vähendatud 25% (neljalt kuult kolmele) intellektuaalomandiasjades ning pikendatud 25% võrra 
konkurentsi- ja riigiabiasjades ning kaubanduse kaitsemeetmeid käsitlevates asjades, mis on keskmisest 
oluliselt keerulisemad ja mahukamad. See muutus võimaldab ka vastata Euroopa Kontrollikoja üleskutsele 
eriaruandes nr 14/17 kehtestada tähtajad, mis oleksid kohandatud kohtuasjade keerukusega. 

20  See säte näeb ette järgmist: „Korrakohase õigusemõistmise huvides ja erandkorras võib Üldkohtu president 
enne artiklis 87 ette nähtud esialgse ettekande esitamist määrata põhistatud otsusega ja pärast asjaomaste 
kohtunikega konsulteerimist teise ettekandja-kohtuniku. Kui see kohtunik ei ole määratud kotta, millele 
kohtuasi esialgu määrati, lahendab kohtuasja koda, kuhu kuulub uus ettekandja-kohtunik.“ 
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pärast nõupidamisetappi, teavitada õigeaegselt kohtu prioriteetidest ja vältida ülekoormust, 
mis tekib aasta teatud perioodidel. 

2. Presidendi ja asepresidendi osaluse tugevdamine 
kohtutegevuses 

Üldkohtu president ja asepresident ei osale pidevalt tavalises kohtukoosseisus, milles on kolm 
või viis kohtunikku.21 Ent nende osalemist kodade töös tugevdati reformi kolmandas etapis 
(enne seda piirdus osalemine presidendi puhul ajutiste meetmete kohaldamise menetlustega ja 
asepresidendi puhul viieliikmelises kohtukoosseisus nende kohtunike asendamisega, kellel 
esineb takistus). 
Kodade moodustamist käsitleva 30. septembri 2019. aasta otsuse22 kohaselt osaleb 
asepresident igal kohtu tööaastal ühe kohtuasja lahendamisel kõigis kümnes viieliikmelises 
kojas23. 
Lisaks asendab president – kes jätkab ajutisi meetmeid kohaldava kohtuniku ülesannete 
täitmist – viieliikmelises kohtukoosseisus neid kohtunikke, kellel esineb takistus. Kui 
presidendil endal esineb takistus, asendab neid kohtunikke viieliikmelises kojas asepresident. 
Samuti asendab ta takistuse esinemise korral presidenti ajutisi meetmeid kohaldava kohtuniku 
ülesannetes. 
Need kaks meedet võeti vastu selleks, et kohtul oleks kasu presidendi ja asepresidendi 
kogemusest eeskätt laiendatud koosseisule suunatud kohtuasjades24. Nende meetmete 
eesmärk on ka võimaldada presidendil ja asepresidendil töötada kohtuasjade lahendamisel 
vahetult koos kõigi Üldkohtu kohtunikega. 

3. Kohtusisese haldamise kohandamine 

Ressursside tõhusa haldamise tagamiseks on kohus moodustanud organid, et hõlbustada 
otsustusprotsesse, sealhulgas üldkogu tasandil. 
Üldkogu moodustavad kõik Üldkohtu liikmed (kohtunikud ja kohtusekretär). Üldkogu tuleb 
kokku kord kuus, kuid vajadusel sagedamini. Alates 1. juulist 2015 on üldkogu ette nähtud 
kodukorras, kus on sõnaselgelt sätestatud selle pädevus.25 Üldkogul arutatakse 
mitmesuguseid õiguslikke küsimusi (kohtuasja saatmine laiendatud koosseisule), 
institutsioonilisi ja haldusküsimusi (sh liikmete kohtuväline tegevus (Euroopa Liidu Kohtu 
liikmete ja endiste liikmete eetikakoodeksi artikkel 8) ning õigusnõunike töölevõtmise 
otsused ja komiteede töö). 

                                                 
21  Mõlemad osalevad siiski suurkojas. 
22  ELT 2019, C 372, lk 3. 
23  Järgmises järjekorras:  

– esimene kohtuasi, mis on Üldkohtu otsusega suunatud viieliikmelises laiendatud koosseisus esimesele, 
teisele, kolmandale, neljandale ja viiendale kojale; 

– kolmas kohtuasi, mis on Üldkohtu otsusega suunatud viieliikmelises laiendatud koosseisus kuuendale, 
seitsmendale, kaheksandale, üheksandale ja kümnendale kojale. 

24  Üldkohtu kodukorra artikli 28 kohaselt võivad kohtuasja algselt lahendada saanud kolmeliikmeline koda, 
Üldkohtu president ja asepresident teha üldkogule ettepaneku saata kohtuasi lahendamiseks kas laiendatud 
kojale viieliikmelises koosseisus või suurkojale. 

25  Üldkogu käsitleva artikli 42 lõikes 1 on sätestatud: „Üldkohus lahendab haldusküsimusi ja teeb artiklites 7, 
9, 11, 13, 15, 16, 18, 25, 28, 31–33, 41, 56 ja 224 ette nähtud otsuseid üldkogu istungil, kus osalevad 
hääleõigusega kõik kohtunikud, kui käesoleva kodukorra sätetest ei tulene teisiti. Kohtusekretär viibib kohal, 
kui Üldkohus ei otsusta teisiti.“ 
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Üldkohtu liikmete arvu suurenemise tõttu moodustas Üldkohus 11. detsembril 2019 
haldusnõukogu, kuhu kuuluvad president, asepresident ja viis valitud liiget ning mille 
ülesanne on esiteks teostada volituse alusel ühte osa üldkogu pädevusest personaliküsimustes 
ning teiseks abistada vajaduse korral Üldkohtu presidenti tema taotlusel küsimustes, mis 
tulevad arutamisele üldkogus. 
Üldkohtul on veel komiteesid ja analüüsirühmi, mis on üldkogu harundid ja mille ülesanne on 
ette valmistada üldkogu otsuseid. Need on eelkõige järgmised: 

• komitee „Kodukord“, mille ülesanne on jälgida Üldkohtu tegevust menetluslikust 
aspektist ja koostada kodukorra muudatuste eelnõud; 

• komitee „Ametieetika“, mille ülesanne on nõustada Üldkohtu liikmeid ja endisi 
liikmeid ametieetika küsimustes; 

• komitee „Andmekaitse“, mis lahendab kaebusi kohtusekretäri otsuste peale, kui 
kohtusekretär vastutab isikuandmete töötlemise eest õigustmõistva tegevuse raames;26 

• analüüsirühm „Institutsioonilised küsimused“, mis analüüsib sisuliselt 
institutsioonilisi probleeme. 

Üldkohus nimetab presidendi ettepanekul pärast asepresidendiga konsulteerimist nende 
komiteede liikmed ja iga komitee esimehe. 
Samuti tuleks rõhutada, et valdkondades, milles Üldkohtul on erikojad (intellektuaalomand ja 
avalik teenistus), on olemas mitteametlikud analüüsirühmad, mida juhatab asepresident, täites 
järjepideva kohtupraktika tagamise ülesannet27. 
Rõhutada tuleb ka kodade presidentide koosoleku olulisust, mis toimub kaks korda kuus ja 
millel osalevad president, asepresident ja kümme koja presidenti. Eelkõige on selle eesmärk 
arutada iga koja tööolukorda, analüüsida Üldkohtu presidendi kabineti koostatud 
kvartalistatistikat, vaagida töömeetodeid ja koordineerida pooleliolevate kohtuasjade 
menetlemist, sealhulgas seoses kohtulahendite kogumikus avaldamise otsustega. 

B. Meetmed kohtupraktika järjepidevuse toetamiseks 

Kohtupraktika järjepidevus on õigusemõistmise kvaliteedi oluline näitaja, sest see tagab 
õiguskindluse ja võrdsuse kohtu ees. Üldkohtu kohtunike arvu märkimisväärse 
suurenemisega on kaasnenud meetmed kohtupraktika järjepidevuse tagamiseks, mis on 
laienenud koosseisuga kohtus veelgi vajalikum. 

1. Kohtustruktuuri muutmine 

2007. aasta septembrist kuni 2016. aasta septembrini põhines Üldkohtu sisemine kohtulik 
korraldus põhimõttel, et iga kolmeliikmeline koda arutas kohtuasju ühesainsas koosseisus, 
kuhu kuulusid koja president ja kaks kindlaksmääratud kohtunikku. Aastatel 2013–2016 ja 
enne reformi esimeses etapis kohtunike ametisse astumist koosnes Üldkohus üheksast 
kolmeliikmelisest kojast, mille eesotsas oli üheksa koja presidenti. 
Selleks et vältida kohtukoosseisude arvu ülemäärast suurenemist ja sellest tingitud 
koordineerimisprobleeme, oli kohtu struktuur alates 2016. aasta septembrist järgmine: 
Üldkohus koosneb üheksast kojast, milles on viis kohtunikku, kusjuures iga koda saab 
lahendada asju kahes kolmeliikmelises koosseisus, mida juhib viieliikmelise koja president. 
                                                 
26  Üldkohtu 16. oktoobri 2019. aasta otsus, millega kehtestatakse sisekontrollimehhanism seoses isikuandmete 

töötlemisega Üldkohtu õigustmõistva tegevuse raames (ELT 2019, C 383, lk 4). 
27  Vt punkt II.B.2. 
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Selles uues struktuuris on jäetud tavapäraste kohtukoosseisudena alles kolmeliikmelised 
kojad, lihtsustatud on kohtuasjade üleandmist viieliikmelistele kodadele ja kohtunike 
asendamist samas kojas, kui kohtunikel esineb takistus, ning tugevdatud üheksa koja 
presidendi rolli seoses kohtupraktika koordineerimise ja järjepidevusega.28 
Reformi kolmandas etapis lisati septembris 2019 kümnes koda sama mudeli järgi. Lisaks 
kohandati kolmeliikmeliste kohtukoossisude moodustamist, et tagada segunemine kodades.29 
Kojad, milles on viis kohtunikku, lahendavad nüüd kohtuasju kolmest erinevast kohtunikust 
koosnevas kuues kohtukoosseisus ning iga koosseisu eesistuja on koja president. Iga kohtunik 
lahendab kohtuasju koos kõigi teiste koja kohtunikega, mis aitab kaasa koja töö 
järjepidevusele ja kollegiaalsusele. 

2. Asepresidendi roll 

Kohtu ülekoormatuse kontekstis täitis Üldkohtu asepresident kuni 2016. aasta septembrini 
koja presidendi ja täiskohaga kohtuniku ülesandeid. Nii osales ta samamoodi kui teised koja 
presidendid täiel määral õigusemõistmises, täites ühtlasi ka oma rolli Üldkohtu presidendi 
abistamisel. 
Kohtunike arvu kahekordistumisel lisandunud koordineerimisvajaduste rahuldamiseks 
muutusid 2016. aasta septembris asepresidendi ülesanded. Sellest ajast saadik on talle pandud 
eriülesanne juhtida kodadeülest õiguslikku analüüsi, mille eesmärgiks on koordineerimine, 
ühtsus, otsusetegemise tugi, õiguse arengu jälgimine, probleemide konteksti asetamine ja 
teadmiste jagamine.30 
Ta juhib analüüsirühmi (mille roll on eeskätt jälgida kohtupraktikat ja lahknevuste 
ilmnemist), koostab kohtupraktika analüüse, korraldab õigusnõunikele sunnatud koolitusi 
ning kavandab suunavaid ja otsusetegemisele tuge pakkuvaid dokumente.31 Samuti korraldab 
ta kohtuasjade koordineerimist varase hoiatamise süsteemi kaudu, mis põhineb esialgsete 
ettekannete analüüsil, märkmetel vastuvõetavuse kohta ja kõigis kohtuasjades vahetatud 
memodel veel enne nende käsitlemist koja koosolekul. Niisugune analüüs on tähtis selleks, et 
teha kindlaks ettekandja-kohtuniku soovitatud lahenduste võimalik vastuolu olemasoleva 
kohtupraktikaga või teise ettekandja-kohtuniku soovitatud lahendustega. See võimaldab 
rakendada hoiatussüsteemi varases menetlusstaadiumis. 
Lisaks tehti Üldkohtu kodukorras kaks muudatust, mis jõustusid 1. detsembril 2018, et anda 
Üldkohtu asepresidendile pädevus täita kohtujuristi ülesandeid32 ja teha üldkogule ettepanek 
– nii nagu seda saavad teha Üldkohtu president ja kohtuasja lahendada saanud koda oma 
esialgses koosseisus – saata kohtuasi lahendamiseks kas laiendatud kojale viieliikmelises 

                                                 
28  Vt Euroopa Liidu Kohtu 4. aprilli 2016. aasta pressiteade nr 35/16 

(https://curia.europa.eu/jcms/upload/docs/application/pdf/2016-04/cp160035et.pdf). 
29  Olgu märgitud, et 30. septembril 2020 oli Üldkohtus 50 kohtunikku. Arvestades seda, et Üldkohtu president 

ja asepresident ei ole määratud alaliselt ühtegi kotta, on ülejäänud 48 kohtunikku määratud kaheksasse viiest 
kohtunikust koosnevasse kotta ja kahte neljast kohtunikust koosnevasse kotta. 

30  Samal ajal täidab ta ka kohtunikuülesandeid: asendab presidenti takistuse esinemise korral ajutisi meetmeid 
kohaldava kohtuniku ülesannetes, osaleb suurkojas, osaleb viieliikmelistes kodades sagedusega üks kohtuasi 
aastas koja kohta. 

31  Asepresidendi see ülesanne täiendab ülesannet, mida siiani täitis kodade presidentide koosolek (mis toimub 
kaks korda kuus) ja mis seisneb presidendi, asepresidendi või koja presidendi algatusel analüüsimises, kas 
mõnes kohtuasjas kerkib üles uusi või keerukaid õigusküsimusi, mida kojad peaksid omavahel 
kooskõlastama või mis tuleks suunata suurkojale. 

32  Olgu märgitud, et 30. septembri 2020. aasta seisuga ei ole seda võimalust kasutatud. 

https://curia.europa.eu/jcms/upload/docs/application/pdf/2016-04/cp160035et.pdf
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koosseisus või suurkojale33. Tegemist on meetmetega, mis on mõeldud tugevdama 
vahendeid, mis on antud Üldkohtu asepresidendi käsutusse, et ta saaks täita oma ülesannet 
koordineerida pooleliolevaid kohtuasju ja panustada kohtupraktika sidususse. 

3. Erikodade loomine 

Kohtuasjade jaotamise süsteem on ette nähtud Üldkohtu kodukorra artiklites 25 ja 26. 
Nende sätete kohaselt määrab kohtuasjad kodadele Üldkohtu president. Seejärel teeb koja 
president kojale määratud iga kohtuasja puhul ettekandja-kohtuniku nimetamiseks ja 
kohtukoosseisu (kolm kohtunikku) määramiseks ettepaneku Üldkohtu presidendile, kes selle 
otsustab. 
Kriteeriumid, mille alusel president jaotab kohtuasjad kodade vahel, kehtestatakse Üldkohtu 
otsusega, mis avaldatakse Euroopa Liidu Teatajas.34 
Kuni 2019. aasta septembrini nägid need kriteeriumid ette, et kohtuasjad jaotatakse kõigi 
kodade vahel neljas valdkonnapõhises järjekorras (konkurentsiasjad – riigiabi – kaubanduse 
kaitsemeetmed, intellektuaalomandiasjad, avaliku teenistuse asjad ja „muud kohtuasjad“35) 
vastavalt kohtukantseleis registreerimisele, kusjuures Üldkohtu president võib 
jaotamisjärjekorrast kõrvale kalduda, et arvestada erinevate kohtuasjade seotust või tagada 
töökoormuse tasakaalustatud jaotus. 
Septembris 2019 muudeti neid kriteeriume oluliselt ning loodi kaks erikodade rühma: 

• avaliku teenistuse kohtuasjad (ELTL artikli 270 alusel ja vajadusel protokolli Euroopa 
Liidu Kohtu põhikirja kohta artikli 50a alusel esitatud kohtuasjad) jaotatakse nelja 
koja vahel (esimene, neljas, seitsmes ja kaheksas koda) vastavalt kohtukantseleis 
registreerimise järjekorrale; 

• intellektuaalomandiõigustega seotud kohtuasjad (kaubamärgid, 
tööstusdisainilahendused ja taimesordid) jaotatakse ülejäänud kuue koja vahel (teine, 
kolmas, viie, kuues, üheksas ja kümnes koda). 

Kõigile kümnele kojale jaotatakse varem ette nähtud kahe järjekorra alusel ülejäänud 
kohtuasjad, mis jagunevad: konkurentsiasjad – riigiabi – kaubanduse kaitsemeetmed ja 
„muud kohtuasjad“. 
See süsteem võimaldab koondada kahe konkreetse valdkonna (avalik teenistus ja 
intellektuaalomand) kohtuasjade menetlemise kahte väiksemasse kodade rühma (kuhu 
kuuluvad vastavalt 20 ja 28 kohtunikku), tagades samal ajal, et kojale antakse menetleda 
erinevaid küsimusi puudutavaid kohtuasju. 

III. REFORMI MÕJU HINDAMINE 
 
Määruse 2015/2422 viienda põhjenduse kohaselt oli Üldkohtu reformil kaks eesmärki: 
vähendada lühikese ajaga nii menetluses olevate kohtuasjade arvu kui ka Üldkohtu 
menetluste liiga pikka kestust. Üldkohtu suurenenud võimekusesele kohtuasjade 

                                                 
33  Üldkohtu kodukorra artikli 3 lõike 3 ja artikli 28 lõike 2 muudatused (ELT 2018, L 240, lk 67). 
34  ELT 2019, C 372, lk 2. 
35  See kategooria hõlmab suurt hulka teemasid, mille seas on ühine välis- ja julgeolekupoliitika (piiravad 

meetmed), pangandus- ja finantsasjad, avalikud hanked, juurdepääs dokumentidele ja 
põllumajanduspoliitika. 
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menetlemisel pidi kaasa aitama ka see, et varasemast suurem on nende kohtuasjade arv, mis 
lahendatakse viie liikmeni laiendatud kojas, et tagada kohtupraktika autoriteet, sidusus, 
selgus ja lõpuks muidugi kvaliteet.36 
Reformi mõju hinnatakse seega neist eesmärkidest lähtudes. Reformi mõjust võimalikult 
täieliku ülevaate saamiseks otsustati aga võtta analüüsimisel aluseks suurem hulk 
kvantitatiivseid ja kvalitatiivseid näitajaid, mida on kohtusüsteemide tulemuslikkuse 
hindamisel peetud asjakohasteks.37 

A. Kvantitatiivsed näitajad 

1. Esitatud kohtuasjade arvu muutumine 

Esitatud kohtuasjade arvu muutumine ei ole iseenesest kohtu tulemuslikkuse näitaja, ehkki 
see võib kajastada õigussubjektide usaldust kohtu vastu – mis ei ole täpset mõõdetav – ja/või 
usaldamatust kostjaks olevate institutsioonide, organite ja asutuste vastu või rahulolematust 
nendega. Lisaks sõltub esitatud kohtuasjade arv institutsioonide, organite ja asutuste 
õigusloometegevusest ning liidu pädevuse arengust. 
Esitatud kohtuasjade arv mõjutab aga teatavate tulemuslikkuse näitajate (eeskätt 
pooleliolevate kohtuasjade arv ja võib-olla ka lõpetatud kohtuasjade arv) analüüsi ning 
seetõttu tuleb need esitada kõigepealt. 

                                                 
36  Üldkohtu president Marc Jaeger „Üldkohtu tegevus 2018. aastal“, Aastaaruanne 2018 – Kohtutegevus, 

lk 153. Vt ka Euroopa Liidu Kohtu 4. aprilli 2016. aasta pressiteade nr 35/16 
(https://curia.europa.eu/jcms/upload/docs/application/pdf/2016-04/cp160035et.pdf), milles on rõhutatud, et 
Üldkohtu uus struktuur „lihtsustab kohtuasjade määramist viieliikmelistele kodadele“, ning Euroopa Liidu 
Nõukogu 3. detsembri 2015. aasta pressiteade, mille kohaselt reform võimaldab samuti „Üldkohtul teha 
rohkem otsuseid viiest kohtunikust koosnevates kodades või suurkojas, mis annab võimaluse minna oluliste 
kohtuasjade puhul rohkem süvitsi“ (https://www.consilium.europa.eu/et/press/press-releases/2015/12/03/eu-
court-of-justice-general-court-reform/). 

37  Vt selle kohta materjalid, mida on välja töötanud Euroopa Nõukogu kohtute efektiivsust hindav komisjon 
(CEPEJ) ning Euroopa Komisjon, sealhulgas ELi õigusemõistmise tulemustabel 
(https://ec.europa.eu/info/sites/info/files/justice_scoreboard_2019_en.pdf) ja „EU Quality of Public 
Administration Toolbox“ (https://op.europa.eu/en/publication-detail/-/publication/886d2a37-d651-11e7-
a506-01aa75ed71a1/language-en/formaT-PDF/source-130699699) ning õigusprogrammi raames läbi viidud 
uuringud. 

https://curia.europa.eu/jcms/upload/docs/application/pdf/2016-04/cp160035et.pdf
https://www.consilium.europa.eu/et/press/press-releases/2015/12/03/eu-court-of-justice-general-court-reform/
https://www.consilium.europa.eu/et/press/press-releases/2015/12/03/eu-court-of-justice-general-court-reform/
https://ec.europa.eu/info/sites/info/files/justice_scoreboard_2019_en.pdf
https://op.europa.eu/en/publication-detail/-/publication/886d2a37-d651-11e7-a506-01aa75ed71a1/language-en/formaT%1ePDF/source-130699699
https://op.europa.eu/en/publication-detail/-/publication/886d2a37-d651-11e7-a506-01aa75ed71a1/language-en/formaT%1ePDF/source-130699699
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a) Üldandmed 

 
Andmed seisuga 30.9.2020 

Andmed seisuga 30.9.2020 

2010 2011 2020
636 722 665

Üldkohtu üldine tegevus - Esitatud kohtuasjad

2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019
Esitatud kohtuasjad 617 790 912 831 974 917 834 939
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Nende üldandmete põhja võib tõdeda järgmist: 

• reformieelsetel aastatel suurenes Üldkohtusse esitatud kohtuasjade arv korrapäraselt, 
kasvades 2010. aastast 2015. aastani 38%;38 

• reformi teise etapi rakendamine 2016. aasta septembris tõi avalikku teenistust 
puudutava pädevuse üleandmisega seoses kaasa esitatud kohtuasjade arvu kasvu, mis 
oli 2016. aastal 163 kohtuasja (sealhulgas esialgu Avaliku Teenistuse Kohtusse 
esitatud 123 kohtuasja, mis anti üle Üldkohtule) ning aastatel 2017–2018 kummagi 
aasta kohta 80–100 kohtuasja; 

• alates 2016. aastast on esitatud kohtuasjade arv olnud stabiilne; 
• esitatud kohtuasjade arv on 2020. aastal tervisekriisi tingimustes veidi langenud.39 

  

                                                 
38  Arvutuse aluseks on võetud kolme aasta keskmine, mis võimaldab aastaste näitajate (mille suhtes kehtivad 

tsüklilised tegurid) „saehamba“ efekti silumisega anda üldistest suundumustest täpsema ülevaate. 
39  Seisuga 15.10.2020 ajakohastatud andmete järgi oli esitatud kohtuasjade arv 691. 
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b) Jaotus valdkondade kaupa 

 
Andmed seisuga 30.9.2020 

 

2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020
Juurdepääs dokumentidele 21 18 20 17 48 19 25 21 17 6
Euroopa Liidu välistegevus 2 1 2 1 2 2 2 6 2
Uute riikide ühinemine 1
Põllumajandus 22 11 27 15 37 20 22 25 12 12
Riigiabi 67 36 54 148 73 76 39 42 134 29
Ülemeremaade ja -territooriumide assotsieerimine 1
Liidu kodakondsus 1 1 1
Vahekohtuklausel 5 8 6 14 15 10 21 7 8 7
Majanduslik, sotsiaalne ja territoriaalne ühtekuuluvus 3 4 3 3 5 2 3 3
Konkurents - Ettevõtjate koondumine 4 5 3 1 3 7 3 8 4 16
Konkurents - Keelatud kokkulepped 29 29 18 33 12 8 31 12 11 2
Konkurents - Avalikud ettevõtjad 1
Konkurents - Turgu valitsev seisund 6 2 6 2 3 4 8 8 2
Kultuur 1 1
Finantssätted (eelarve, finantsraamistik, omavahendid, 
pettuste vastane võitlus) 1 4 7 4 5 4 5 4

Äriühinguõigus 1 1
Institutsiooniõigus 44 41 44 67 53 52 65 71 148 54
Haridus, kutseõpe, noorsugu ja sport 2 1 2 3 1 1 1
Tööhõive 2
Energeetika 1 1 3 3 4 8 1 8 8
Kemikaalide registreerimine, hindamine, autoriseerimine ja 
piiramine (REACH-määrus) 3 2 12 3 5 6 10 4 6 3

Keskkond 6 3 11 10 5 6 8 7 10 6
Vabadusel, turvalisusel ja õigusel rajanev ala 1 6 1 7 2 1
Maksustamine 1 1 1 1 1 2 1 2
Asutamisvabadus 1 1
Kapitali vaba liikumine 2 1 1
Kaupade vaba liikumine 1 2 1
Isikute vaba liikumine 1 1 1 1 2
Teenuste osutamise vabadus 1 1 1
Riigihanked 18 23 15 16 23 9 19 15 10 8
Piiravad meetmed (välistegevus) 93 59 41 69 55 28 27 40 42 22
Kaubanduspoliitika 11 20 23 31 6 17 14 15 13 15
Ühine kalanduspoliitika 3 3 3 1 2 3
Majandus- ja rahapoliitika 4 3 15 4 3 23 98 27 24 33
Majandus- ja rahapoliitika - Krediidiasutuste järelevalve 1
Ühine välis- ja julgeolekupoliitika 2 1 1
Tööstuspoliitika 2
Sotsiaalpoliitika 5 1 1 1 1 1
Intellektuaal- ja tööstusomand 219 238 294 295 303 336 298 301 270 237
Tarbijakaitse 1 1 2 1 1 1 1
Õigusaktide ühtlustamine 13 1 1 5 3 2
Teadusuuringud, tehnoloogia arendamine ja kosmos 4 3 5 2 10 8 2 1 3 3
Üleeuroopalised võrgud 3 2 1 1 1
Rahvatervis 2 12 5 11 2 6 5 9 5 5
Võõrtöötajate sotsiaalkindlustus 1
Turism 2
Transport 1 5 1 1 1 2
Tolliliit ja ühine tollitariifistik 10 6 1 8 3 1 2

EÜ asutamisleping / ELTL kokku 587 527 645 777 684 669 721 638 761 480
Personalieeskirjad 47 12 57 42 36 202 86 94 87 89
Erimenetlused 88 78 88 93 111 103 110 102 91 96

KÕIK KOKKU 722 617 790 912 831 974 917 834 939 665

Esitatud kohtuasjad - Valdkond
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Andmed seisuga 30.9.2020 

Nende andmete analüüs võimaldab täheldada järgmisi suundumusi: 
• intellektuaalomandiasju on stabiilselt umbes kolmandik esitatud kohtuasjadest;40 
• avaliku teenistuse asjade arv on stabiilne; 
• konkurentsiasjade arv püsib üsna stabiilselt madalal tasemel (alates 2015. aastast 

keskmiselt umbes kakskümmend hagi aastas), üksikult võetuna toovad need 
kohtuasjad kaasa (mahult ja keerukuselt) palju suurema töökoormuse kui muude 
valdkondade kohtuasjad keskmiselt; 

• tähtsad on ka riigiabiasjad, mida samuti iseloomustab mahukus ja keerukus; 
• kaubanduse kaitsemeetmete, dokumentidele juurdepääsu, avalike hangete ja 

põllumajandusega seotud asjade arv on piiratud, kuid püsib stabiilne; 
• kohus on puutunud kokku institutsioonide, organite ja asutuste õigusloome- ja 

otsustustegevusega, nagu näitavad – sageli arvukad ja keerulised – kohtuasjad uutes 
valdkondades, näiteks ÜVJP raames võetud piiravaid meetmeid käsitlevad 
kohtuasjad, kemikaale puudutavad kohtuasjad41 ja viimasel ajal kohtuasjad, mis on 
seotud usaldatavusnõuetega pangandus- ja finantsvaldkonnas. 

                                                 
40  Tuleb siiski rõhutada, et üksikult võetuna toovad need kohtuasjad kaasa palju väiksema töökoormuse kui 

muude valdkondade kohtuasjad keskmiselt (v.a erimenetlused, mille puhul on töökoormus keskmiselt 
väiksem kui intellektuaalomandiasjade puhul).  

41  Euroopa Parlamendi ja nõukogu 18. detsembri 2006. aasta määrus (EÜ) nr 1907/2006, mis käsitleb 
kemikaalide registreerimist, hindamist, autoriseerimist ja piiramist (REACH) ning millega asutatakse 
Euroopa Kemikaaliamet, muudetakse direktiivi 1999/45/EÜ ja tunnistatakse kehtetuks nõukogu määrus 
(EMÜ) nr 793/93 ja komisjoni määrus (EÜ) nr 1488/94 ning samuti nõukogu direktiiv 76/769/EMÜ ja 
komisjoni direktiivid 91/155/EMÜ, 93/67/EMÜ, 93/105/EÜ ja 2000/21/EÜ (ELT 2007, L 136, lk 3). 

2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020
Kokku 722 617 790 912 831 974 917 834 939 665

1 1. septembril 2016 anti Üldkohtule üle 123 avaliku teenistuse asja ja 16 erimenetlust selles valdkonnas.

Esitatud kohtuasjad - Menetluse liigid1
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2. Lõpetatud kohtuasjade arvu muutumine 

Aasta jooksul lõpetatud kohtuasjade arv sõltub eraldatud ressurssidest, töömeetodite 
tõhususest ja võimalik et ka esitatud kohtuasjade arvust. 

 
Andmed seisuga 30.9.2020 

 
Eespool toodud kolme aasta keskmistest andmetest nähtub, et lõpetatud kohtuasjade arv on 
alates 2010. aastast pidevalt suurenenud. Suurenemine on jätkunud pärast reformi 
rakendamist. 
Aastaandmete analüüs võimaldab aga seda tõdemust täpsustada ja täiendada. Lõpetatud 
kohtuasjade kohta võib niisiis täheldada järgmist: 

• 987 kohtuasja lõpetati 2015. aastal, mil toimus tõus ja mis eelnes reformi kahe 
esimese etapi rakendamisele; 

• 755 lõpetatud kohtuasjaga näitas 2016. aasta langust, millele järgnes esimene tõus 
2017. aastal (+18,5%), seejärel teine 2018. aastal (+12,7%) 1009 lõpetatud 
kohtuasjaga, mis oli kohtu ajalooline rekord; 

• 2019. aastal, kui lõpetati 874 kohtuasja, toimus langus (–13,4%); 

Üldkohtu üldine tegevus - Kolme aasta keskmised (lõpetatud kohtuasjad)

Kolme aasta keskmiste arvutamisel on arvesse võetud aastat "n" ning aastaid "n-1" ja "n-2".
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JÄRELDUS 
Reformi rakendamine on kaasa toonud esitatud kohtuasjade mõningase suurenemise 
(5-10%), mis tuleneb avalikku teenistust puudutava pädevuse üleandmisest. Alates 
2016. aastast võib esitatud kohtuasjade arvu pidada üldiselt stabiilseks, ent 
2020. aastal on see tervisekriisi tingimustes veidi langenud. 



- 20 - 
 

• neljal reformieelsel aastal (2012–2015) lahendas Üldkohus keskmiselt 797,7 
kohtuasja aastas; reformi esimesele etapile järgnenud neljal aastal (2016–2019) 
lahendas ta keskmiselt 883,2 kohtuasja aastas, mis tähendas kasvu 10,7%; 

• 2020. aasta esimeses kolmes kvartalis on toimunud langus, mis aastapõhiselt 
ekstrapoleerituna tähendaks ligikaudu 700 kohtuasja.42 

 
 

Andmed seisuga 30.9.2020 

Sellest analüüsist on raske teha lõplikke järeldusi, sest puudub ajaline distants, mida on vaja, 
et hinnata järkjärgulist reformi, mille esimene etapp oli 2016. aasta aprillis ja viimane 
2019. aasta septembris. 
Siiski võib märkida, et kaks aastat, mil tulemuslikkus vähenes (2016 ja 2019), olid aastad, mil 
ühtaegu toimus kohtunike osaline asendamine ja reformi etappide rakendamine. Neil kahel 
aastal lahkusid ametist kogenud kohtunikud, kes asendati uute kohtunikega, ja ametisse 
nimetati täiendavad kohtunikud ning kohus pidi ümber korraldama nii oma struktuuri kui ka 
töömeetodid, et kohandada neid kohtu laienemisega. Iga kolme aasta järel toimuv 
liikmeskonna osaline uuendamine toob kaasa ka kodade koosseisu muutumise ja osa 
kohtuasjade ümberjaotamise (septembris 2019 tuli 20% kohtuasjadest määrata ümber teisele 
ettekandja-kohtunikule, mis mõjutas menetlustoiminguid mitmes kohtuasjas). 
Need erandlikud asjaolud43 mõjutasid paratamatult ja objektiivselt kohtu tõhusust. See mõju 
on eriti ilmne, kui võrrelda tulemusi, mis saavutati kalendriaasta esimeses kolmes kvartalis, 
                                                 
42  Seisuga 15.10.2020 ajakohastatud andmete järgi oli lahendatud kohtuasjade arv 599. 
43  50 kohtunikust, kes olid ametis 30. septembril 2020, olid enne reformi rakendamist astunud ametisse ainult 

14 kohtunikku ehk vähem kui 30% kohtu koosseisust. 
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tulemustega, mis saavutati neljandas kvartalis, mis vahetult järgnes iga kolme aasta järel 
toimuvale liikmeskonna osalisele uuendamisele ning reformi teise etapi ja kolmanda etapi 
rakendamisele (mis toimusid 2016. ja 2019. aasta septembris). 

 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 

Lõpetatud 
kohtuasjad 
Täisaasta 

688 702 814 987 755 895 1009 874 

Lõpetatud 
kohtuasjad 
1.-3. kvartal 

504 529 559 705 587 666 639 698 

Lõpetatud 
kohtuasjad 
4. kvartal 

184 173 255 282 168 229 370 176 

 
Eeltoodud tabelist nähtub, et 2019. aastal täheldatud tulemuslikkuse vähenemise põhjustas 
eriti nõrkade tulemustega neljas kvartal (–52,4% võrreldes sama perioodiga 2018. aastal), 
samas kui kolme esimese kvartali tegevustase oli kõrgem (+9,2% võrreldes sama perioodiga 
2018. aastal). Sama võis täheldada 2016. aastal, aga ka 2013. aastal, mis oli samuti 
liikmeskonna osalise uuendamise aasta. 
Üldkohtu reaalset võimekust kohtuasjade menetlemisel tavaolukorras saaks hinnata kõige 
varem alles 2020. aasta lõpus. 2020. aasta tulemusi ei saa pidada tüüpiliseks tervisekriisi 
tõttu, eelkõige seetõttu, et Üldkohtul ei olnud 16. märtsist 25. maini 2020 võimalik 
korraldada kohtuistungeid, ja pärast seda ette tulnud praktiliste probleemide tõttu. 

3. Pooleliolevate kohtuasjade arvu muutumine 

Pooleliolevate kohtuasjade arv on kohtu üldise töökoormuse näitaja kindlal hetkel. Nende arv 
tuleneb esitatud ja lõpetatud kohtuasjade voogudest. Pooleliolevate kohtuasjade arvu 
vähendamine on üks eesmärke, mida taotleti määrusega 2015/2422, nagu märgitud määruse 
2015/2422 viiendas põhjenduses. 

JÄRELDUS 
Reformi rakendamine tõi üldiselt kaasa lõpetatud kohtuasjade arvu suurenemise ja 
võimaldas kohtul lõpetada 2018. aastal rekordarvu kohtuasju. Ühelt poolt ajalise 
distantsi puudumine reformi viimase etapi suhtes ning teiselt poolt 2016. ja 
2019. aastal toimunud liikmeskonna osaliste uuendamiste ja kohtu 
restruktureerimise mõju kohtu tõhususele ei võimalda praegu siiski täies ulatuses 
hinnata reformi mõju Üldkohtu võimekusele kohtuasjade menetlemisel, eriti kuna 
2020. aastat ei saa tervisekriisist tingitud häirete tõttu pidada tüüpiliseks. 
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a) Üldandmed 

 
Andmed seisuga 30.9.2020 
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Eespool esitatud andmetest nähtub, et pärast tõusu 2016. ja 2017. aastal, mis oli seotud 
eeskätt Avaliku Teenistuse Kohtus kogunenud kohtuasjade (123 kohtuasja) üleandmisega 
ning pangandus- ja finantsvaldkonnas esitatud suure hulga seotud kohtuasjadega (99 
kohtuasja), vähenes pooleliolevate kohtuasjade arv 2018. aastal märgatavalt (–175 kohtuasja 
ehk vähenemine 11,6%). 
Pooleliolevate kohtuasjade arvu suurenemine 2019. ja 2020. aastal on siiski murettekitav.44 
Vähemalt osaliselt saab seda aga seletada eespool analüüsitud tulemuslikkuse vähenemisega, 
mis tulenes ühelt poolt liikmeskonna osalisest uuendamisest ja kohtu täielikust 
ümberkorraldamisest septembris 2019 ning teiselt poolt tervisekriisist. Üldkohtul tuleb sellise 
ebarahuldava olukorra korrigeerimiseks rakendada kiiresti kõiki võimalikke sisemisi 
vahendeid, et see olukord jääks ajutiseks. 
Lahendamata kohtuasjade jäägi muutumise määr (clearance rate) oli 2018. aastal 121%, mis 
annab märku tulemuslikkusest, milleni kohus võib pärast normaalse töörütmi saavutamist 
jõuda. 

                                                 
44  Seisuga 15.10.2020 ajakohastatud andmete järgi oli pooleliolevate kohtuasjade arv 1490. 

Üldkohtu üldine tegevus - Kolme aasta keskmised (pooleliolevad kohtuasjad)

Kolme aasta keskmiste arvutamisel on arvesse võetud aastat "n" ning aastaid "n-1" ja "n-2".
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Andmed seisuga 30.9.2020 

Pooleliolevate kohtuasjade lõpuni menetlemiseks teoreetiliselt kuluv aeg on pärast 
2016. aastal avaliku teenistuse kohtuasjade üleandmisest tingitud pikenemist järk-järgult 
lühenenud. See näitaja väljendab päevades aega, mida on vaja aasta lõpu seisuga pooleli 
olevate kohtuasjade lahendamiseks, võttes aluseks selle aasta jooksul lõpetatud kohtuasjade 
arvu. 

Üldkohtu üldine tegevus - Kohtuasjade lahendamise määr clearance rate

Lõpetatud kohtuasjade ja esitatud kohtuasjade suhe protsentides. Suurem väärtus kui 100% näitab, et vastaval aastal oli lõpetatud kohtuasju rohkem kui esitatud
kohtuasju.
Clearance rate on näitaja, mille on määratlenud CEPEJ (Euroopa Nõukogu kohtute efektiivsust hindav komisjon) ja mida kasutab Euroopa Komisjoni EU Justice
Scoreboard.
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b) Lisaandmed 

 
Andmed seisuga 30.9.2020 

Väljendab päevades aega, mida on vaja aasta lõpu seisuga pooleli olevate kohtuasjade lahendamiseks, võttes aluseks selle aasta jooksul lõpetatud kohtuasjade arvu.
Disposition time on näitaja, mille on määratlenud CEPEJ (Euroopa Nõukogu kohtute efektiivsust hindav komisjon) ja mida kasutab Euroopa Komisjoni EU Justice
Scoreboard.
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2020. aastal pooleli olevate kohtuasjade valdkondade kaupa jaotusest nähtub järgmist: 

• kategooria „muud hagid“ puhul on tendents suurenemisele, mis on osaliselt tingitud 
kahest suurest seotud kohtuasjade rühmast (kokku ligi 200 kohtuasja) esiteks 
pangandus- ja rahandusvaldkonnas ning teiseks endiste Euroopa Parlamendi liikmete 
pensioniõiguste valdkonnas; 

• püsib intellektuaalomandiasjade suhteliselt suur osakaal (üle 20%); 
• alates 2016. aastast on avaliku teenistuse asjade, konkurentsiasjade ja riigiabiasjade 

jääk olnud suhteliselt stabiilne. 

 
Andmed seisuga 30.9.2020 

Need andmed võimaldavad tõdeda, et ligi 80% Üldkohtus pooleliolevatest kohtuasjadest on 
hiljuti (2018-2020) esitatud kohtuasjad ning üle 70% pooleliolevatest kohtuasjadest on 
esitatud alates 2019. aastast. Enne 2017. aastat esitatud kohtuasjad on kas peatatud või on 
nende menetlemist pärast varasemat peatamist jätkatud. 
Huvipakkuv on fakt, et pooleliolevatest kohtuasjadest on peatatud kohtuasju rohkem kui 
kunagi varem. Peatamine on Üldkohtu kodukorra artikli 69 alusel tehtud menetluslik otsus, 
mille tagajärjel katkevad kõik menetlustähtajad45. Menetluse peatamine võib olla 
põhjendatud mitmes olukorras: kohtuasja pool on esitanud taotluse ja teine pool on andnud 
nõusoleku, Euroopa Kohtus on pooleli seotud kohtuasi (apellatsioon või eelotsuse küsimus), 
mille lahend tuleb Üldkohtu kohtuasja menetlemiseks ära oodata, või korrakohase 
õigusemõistmisega seotud põhjustel (näiteks kui on rühm seotud kohtuasju ja Üldkohus on 
valinud ühe või mitu näidiskohtuasja). Peatamine võib suurendada kohtuasjade menetlemise 
tõhusust, arvestades, et õiguslikke põhjendusi, mida on kasutanud Üldkohus näidiskohtuasjas 
või Euroopa Kohus seotud kohtuasjas, saab üle võtta peatatud kohtuasjadesse, kus on üles 
                                                 
45  Välja arvatud menetlusse astumise avalduse esitamise tähtaeg, mis on sätestatud artikli 143 lõikes 1. 
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kerkinud samasugune õiguslik küsimus. Peatatud kohtuasjade arv on küll suur, ent tuleb 
tõdeda, et kuus rühma kohtuasju – mis puudutavad samu õigusküsimusi – moodustavad üle 
70% kõigist peatatud kohtuasjadest. Siiski on oluline, et Üldkohus jälgiks seda, et peatatud 
kohtuasjades oleks pärast menetluse jätkamist võimalik täiel määral arvestada võistlevuse 
põhimõttega. 

 
Andmed seisuga 30.9.2020 

 
Eespool esitatud graafikus on kohtuasjad, mida ettekandja-kohtunik saab hakata põhjalikult 
analüüsima, niisugused kohtuasjad, milles menetluse kirjalik osa on lõppenud. Selle 
kategooria kohtuasjade hulk näitab kohtu jooksvat töökoormust ning on alates reformi 
rakendamisest absoluutarvudes märgatavalt vähenenud. Vähenemine on veelgi märgatavam, 
kui suhestada selliste kohtuasjade hulka, milles menetluse kirjalik osa on lõppenud, 
kohtunike arvuga. 
Reformi rakendamisele eelnenud kolme aasta jooksul oli selliste kohtuasjade keskmine arv, 
milles menetluse kirjalik osa oli lõppenud, 26,6 kohtuasja kohtuniku kohta. 30. septembril 
2020 oli see arv 12,9 kohtuasja kohtuniku kohta.46 Kuigi töökoormus on tõepoolest 
vähenenud, tuleb siiski lisada, et ka õigusnõunike keskmine arv kohtuniku kohta47 on 
vähenenud, ehkki väiksemal määral. 
Keskmise töökoormuse hindamisel tuleb aga arvesse võtta kõiki kohtuasju, mida kohtunik 
menetleb, mitte üksnes kohtuasju, milles ta täidab ettekandja-kohtuniku ülesandeid. Nimelt 

                                                 
46  Arvutamise alus 30.9.2020. 
47  Võttes arvesse 2014. aastast 2016. aastani kodadesse tööle võetud üheksat õigusnõunikku ja reformi 

kolmanda etapi rakendamise mõju alaliste õigusnõunike töölevõtmisele, vähenes õigusnõunike arv 
kohtuniku kohta keskmiselt ligikaudu 22%. 

2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020
Kokku 1308 1237 1325 1423 1267 1486 1508 1333 1398 1554
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on liidu kohtute tehtavad lahendid kollegiaalse töö vili, milles osalevad aktiivselt kõik 
kohtukoosseisu kuuluvad kohtunikud. Nagu nähtub aga allpool esitatud analüüsist (vt 
punkt III.B.1), on reformi rakendamisest alates suurenenud laiendatud koosseisule saadetud 
kohtuasjade arv, mis oli enne reformi väga väike. Kui 2015. aastal menetleti 1,1% lõpetatud 
kohtuasjadest viieliikmelises koosseisus, siis 2019. aastal ligikaudu 6,7% ja 2020. aastal 
8,6%. Kvaliteedieesmärki taotledes on seega sagedasem kohtunike osalemine kohtuasjade 

läbivaatamisel. 
 

4. Menetlusaja areng 

Üldkohtu menetluste liiga pikk kestus oli liidu kohtusüsteemi ülesehituse reformi põhjus. 
Õigus asja arutamisele mõistliku aja jooksul on osa õigusest tõhusale õiguskaitsevahendile, 
mis on ette nähtud Euroopa Liidu põhiõiguste harta artiklis 47. Majandusvaidlustes mõjutab 
kohtuasjade menetlemise aeglus negatiivselt ka ettevõtjate olukorda. Menetluse kestus on 
seega üks peamisi kohtute tulemuslikkuse näitajaid. Määruse 2015/2422 viienda põhjenduse 
kohaselt on selle lühendamine üks reformiga taotletavaid eesmärke. 

JÄRELDUS 
Pooleliolevate kohtuasjade arv on pärast ajutist tõusu avaliku teenistuse asjade 
üleandmisega seoses vähenenud 2018. aastal reformi rakendamise tagajärjel. 
Käesoleva aruande koostamise ajal pooleli olnud kohtuasjade arvu analüüs näitab 
peatatud kohtuasjade osakaalu suurenemist pooleliolevate kohtuasjade hulgas ning 
ettekandja-kohtuniku keskmise töökoormuse märgatavat vähenemist. 
Kvaliteedieesmärki taotledes on samal ajal sagedasem kohtunike osalemine 
kohtuasjade läbivaatamisel. Pooleliolevate kohtuasjade arvu suurenemine 2019. ja 
2020. aastal on murettekitav, kuigi võib asuda seisukohale, et see on vähemalt 
osaliselt seotud ühelt poolt liikmeskonna osalise uuendamisega ja kohtu täieliku 
ümberkorraldamisega septembris 2019 ning teiselt poolt tervisekriisiga. Üldkohtul 
tuleb sellise ebarahuldava olukorra korrigeerimiseks rakendada kiiresti kõiki 
võimalikke sisemisi vahendeid, et see olukord jääks ajutiseks. 
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a) Üldandmed 

 
Andmed seisuga 30.9.2020 

Menetluse kestuse lühendamine, millega alustati 2013. aastal, jätkus koos reformi 
rakendamisega ning on jõudnud kõige madalama tasemeni kohtu ajaloos. Menetluse kestus 
oli 2019. aastal keskmiselt 16,9 kuud, mis tähendab, et 2015. aasta võrreldes oli see 
lühenenud 3,7 kuu võrra (–18,0%). See lühenemine, mis leidis 2020. aastal taas kinnitust48, ei 
ole eri valdkondade kohtuasjade puhul siiski võrdne.49 
Kui analüüsida ainult selliste kohtuasjade menetluse kestust, mis lõpetati kohtuotsusega 
(kohtuistungiga või ilma selleta), võimaldab see mõista olukorda seoses kohtuasjadega, mille 
kohus on täielikult läbi vaadanud (neist andmetest välja jäetud kohtuasjade puhul, mis 
lõpetati kohtumäärusega, on rakendatud kiiremat läbivaatamist ja menetlust, arvestades 
kohtuasja lõpetamise põhjusi). 
 

                                                 
48  Olgu märgitud, et 2020. aasta esimeses kolmes kvartalis lõpetati eriti suur osa kohtuasjadest kohtumäärusega 

(lõpetatud kohtuasjadest 49% lõpetati kohtumäärusega), mis osaliselt seda lühenemist selgitab. 
49  Menetluse kestus ei ole muutunud eeskätt avaliku teenistuse kohtuasjade puhul. 

2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020
Riigiabi 32,8 31,5 48,1 32,5 17,4 27,2 25,5 32,0 26,4 26,3
Konkurents 50,5 48,4 46,4 45,8 47,7 38,2 21,6 38,3 27,0 24,7
Avalik teenistus 45,3 8,9 15,6 15,2 15,5
Intellektuaalomand 20,3 20,3 18,7 18,7 18,1 15,1 14,5 15,0 13,0 12,5
Muud hagid 22,8 22,2 24,9 22,1 20,9 18,6 18,7 21,0 18,5 16,1
Apellatsioonkaebused 18,3 16,8 13,9 12,8 14,8 15,8 14,1 21,4

Kõik kohtuasjad 26,7 24,8 26,9 23,4 20,6 18,7 16,3 20,0 16,9 15,1
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Andmed seisuga 30.9.2020 

Siin on lühenemine veel märgatavam. Kohtuotsusega lõpetatud kohtuasjade menetluse kestus 
oli 2019. aastal keskmiselt 19,7 kuud, mis tähendab, et 2015. aasta võrreldes lühenes see 5,8 
kuu võrra (–22,7%) ning see suundumus leidis taas kinnitust 2020. aasta esimeses kolmes 
kvartalis (menetluse keskmine kestus 17,9 kuud). Lühenemine on eriti märgatav konkurentsi- 
ja intellektuaalomandiasjades. Riigiabi- ja avaliku teenistuse asjades on see siiski vähem 
märgatav. 

2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020
Riigiabi 34,8 35,7 37,2 37,7 34,0 32,6 30,7 36,7 32,5 32,3
Konkurents 53,8 55,2 49,0 51,5 49,3 38,6 26,4 42,0 34,4 28,7
Avalik teenistus 45,3 0,0 0,0 0,0 0,0 0,0 11,9 18,3 18,1 17,3
Intellektuaalomand 22,3 23,0 20,9 20,9 19,3 16,5 16,6 16,5 14,0 13,6
Muud hagid 41,5 34,7 32,6 30,8 29,2 26,1 24,9 26,5 24,5 23,2
Apellatsioonkaebused 22,2 19,3 22,9 16,6 19,3 16,0 14,8 21,3 0,0 0,0

Kõik kohtuasjad 34,6 31,5 30,5 28,4 25,5 22,1 19,5 23,3 19,7 17,9
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b) Lisaandmed 

 
Andmed seisuga 30.9.2020 

Eespool toodud andmed näitavad menetlusstaadiumide kaupa nende kohtuasjade kestust, mis 
lõpetati kohtuotsusega ja milles toimus kohtuistung. Tegemist on kohtuasjadega, mille 
Üldkohus on kõige täielikumalt läbi vaadanud ja milles on üldiselt kõige rohkem kaalul. 
Menetluse kestuse lühenemine on täheldatav samasugustes proportsioonides (–6,5 kuud 
2015. aastast 2019. aastani ehk –22,3%). 2020. aasta esimeses kolmes kvartalis toimus uus 
langus (–1,6 kuud ehk –7,0%). 
Huvipakkuv on see, et esialgse ettekande esitamise menetlusstaadium lühenes märgatavalt: 
9,6 kuult 2015. aastal 5,3 kuuni 2019. aastal (–4,3 kuud ehk –44,8%) ja 4,5 kuuni 2020. aastal 
(ehk uus langus 15,0%). See staadium tähendab ajavahemikku hetkest, mil poolte viimane 
menetlusdokument on tõlgitud nõupidamiskeelde, hetkeni, mil ettekandja-kohtunik esitab 
kojale esialgse ettekande50. See hõlmab lisaks nimetatud analüüsidokumendi 
ettevalmistamise ajale ka võimaliku aja, mille jooksul on kohtuasi pandud ootele, sest 
eelisjärjekorras on tulnud menetleda teisi kohtuasju (eelkõige vanemaid kohtuasju). Selle 
menetlusstaadiumi olulise lühenemise tagajärjel on ettekandja-kohtunikud ja nende kabinetid 
rohkem saadaval ning reform on soodustanud kohtuasjade sujuvamat menetlemist. 
See tõdemus on veel ilmsem konkurentsiasjades, mis lõpetati kohtuotsusega ja milles toimus 
kohtuistung. 

                                                 
50  Esialgne ettekanne on dokument, milles ettekandja-kohtunik esitab vaidluse fakti- ja õigusküsimuste 

analüüsi ja soovitab menetluslikke valikuid. Tegemist on keskse dokumendiga kohtuasja menetlemisel. 

2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020
Menetluse kirjalik osa 9,0 8,2 9,5 7,9 8,7 7,9 7,0 7,7 6,6 5,9
Menetlusdokumentide tõlkimine 1,7 1,5 1,4 1,5 1,2 1,2 1,4 1,5 1,4 1,2
Esialgne ettekanne 16,6 15,7 12,2 12,1 9,6 7,6 6,5 5,8 5,3 4,5
Koosolek 1,0 0,7 0,9 1,1 1,1 0,8 0,9 1,1 1,0 1,2
Kohtuistungile kutsumine 2,6 2,4 2,7 2,1 2,2 2,4 2,2 2,4 2,4 2,4
Nõupidamine 4,0 3,5 3,9 3,3 2,7 3,0 3,0 3,5 3,2 3,1
Ülelugemine 1,4 0,6 0,6 0,9 0,8 0,6 0,3 0,9 0,5 0,4
Korrektuur 1,2 0,7 0,6 0,9 1,3 0,7 0,5 1,1 0,5 0,3
Kohtuotsuste tõlkimine 2,1 1,7 1,7 2,0 1,6 1,9 1,6 1,7 1,8 2,1

Kokku 39,6 35,0 33,5 31,8 29,2 26,1 23,4 25,7 22,7 21,1

Menetlusaeg etappide kaupa (kuudes) - 
Kohtuotsusega lahendatud kohtuasjad (kohtuistungiga)
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Esialgse ettekande esitamise menetlusstaadium lühenes 17,2 kuult 2015. aastal 7,9 kuuni 
2019. aastal ehk 9,3 kuu võrra (–54%). See suundumus leidis kinnitust 2020. aastal (–26,6% 
võrreldes 2019. aastaga). 
Seda, et ettekandja-kohtunikud menetlevad toimikuid kiiremini, kinnitavad ka andmed 
esialgse ettekande esitamiseks ette nähtud sisetähtaegade järgimise kohta, ja seda hoolimata  
asjaolust, et intellektuaalomandiasjade puhul on alates 2018. aasta septembrist lühendatud 
sisetähtaega 25% võrra. Allpool toodud graafik näitab alates 2010. aastast, mitu protsenti 
esialgsetest ettekannetest esitati Üldkohtus ette nähtud sisetähtaegu järgides. Kuigi 
sisetähtaegade järgimine ei ole veel ideaalne, on tendents paremuse suunas. 

2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020
Menetluse kirjalik osa 9,6 10,3 13,9 10,0 17,0 9,9 10,3 13,1 8,4 7,4
Menetlusdokumentide tõlkimine 2,0 2,3 1,9 1,8 1,7 1,8 1,6 1,5 2,1 2,2
Esialgne ettekanne 23,3 27,2 16,4 20,7 17,2 13,2 7,0 9,9 7,9 5,8
Koosolek 1,2 0,6 1,1 1,1 2,7 0,8 1,7 2,1 2,2 0,9
Kohtuistungile kutsumine 3,5 4,1 4,5 2,8 2,7 2,8 2,9 2,7 2,8 4,3
Nõupidamine 7,0 6,3 7,4 8,2 4,2 5,4 3,8 7,1 7,4 5,3
Ülelugemine 2,4 1,0 0,8 2,0 0,9 1,2 0,6 1,8 1,3 0,3
Korrektuur 1,6 1,0 0,8 1,2 1,1 1,3 0,8 2,1 0,9 0,2
Kohtuotsuste tõlkimine 3,2 2,4 2,2 3,7 1,8 2,8 2,1 1,5 2,7 2,3

Kokku 53,8 55,2 49,0 51,5 49,3 39,2 30,8 41,8 35,7 28,7

Menetlusaeg etappide kaupa (kuudes)  - 
Kohtuotsusega lahendatud konkurentsiasjad (kohtuistungiga)
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B. Kvalitatiivsed näitajad 

1. Kohtukoosseisud 

Üks reformi eesmärke on ka soodustada kohtuasjade üleandmist suurematele kodadele kui 
kolmeliikmeline koda (viieliikmelisele kojale või suurkojale). Kohtukoosseisud, kuhu kuulub 
suurem arv kohtunikke, aitavad nimelt kaasa põhjalikumatele nõupidamistele, 
õigussüsteemide suuremale esindatusele ning kohtupraktika suuremale autoriteetsusele ja 
järjepidevusele. 
Kodukorra artikli 28 lõikes 1 on sätestatud, et „[k]ohtuasi võidakse suunata suurkojale või 
kojale, mis lahendab kohtuasju teistsuguse kohtunike arvuga kohtukoosseisus, kui see on 

Esialgse ettekande esitamise tähtajast kinnipidamise määr
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JÄRELDUS 
Reformi rakendamine lühendas märgatavalt menetluse kestust. Lühenemine ei ole 
siiski kõigi valdkondade kohtuasjade puhul võrdne. Eeskätt on menetluse 
lühenemine puudutanud konkurentsi- ja intellektuaalomandiasju. 
Menetlusstaadiumide kestuse üksikasjalik analüüs näitab, et suurem kiirus on 
tingitud kohtuasjade sujuvamast menetlemisest, mida on võimaldanud reformi 
käigus kohtule eraldatud ressursid. See suundumus peaks jätkuma veelgi, laienedes 
ka sellist liiki kohtuasjadele, mille menetlemise kestus on praegu lühenenud vähe 
või ei ole üldse lühenenud (eeskätt riigiabi- ja avaliku teenistuse asjad). 
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põhjendatud kohtuasja juriidilise keerukuse või kohtuasja olulisuse või eriliste asjaolude 
tõttu“. Kohtuasja üleandmise otsuse teeb kohtuasja arutava koja, Üldkohtu asepresidendi või 
presidendi ettepanekul Üldkohtu üldkogu. 

 
Andmed seisuga 30.9.2020 

Võib tõdeda, et laiendatud koosseisule saadetud kohtuasjade arv (aastate kaupa jaotamisel on 
lähtutud kohtuasja üleandmise otsuse kuupäevast) püsis aastani 2015 üsna madalal tasemel 
ning suurenes alates reformi rakendamisest, kõigepealt 2016. aastal mõõdukalt ja alates 
2017. aastast märgatavamalt. Ainukohtunikule on delegeeritud vaid väga väike hulk 
kohtuasju ning alates 2010. aastast ei ole kohtuasju peaaegu üldse suurkojale suunatud. 
Viieliikmelisele koosseisule kohtuasja üleandmise otsused avaldavad sellise kohtukoosseisu 
tehtud kohtuotsuste jaotusele mõju väikese ajalise nihkega, arvestades kohtuasja 
menetlemiseks vajalikku aega alates kohtuasja üleandmisest kuni kohtuotsuse kuulutamiseni 
(koja koosolek, võimalikud menetlust korraldavad meetmed, kohtuistungile kutsumine ja 
kohtuistungi läbiviimine, nõupidamine, tõlkimine). 
Allpool esitatud andmetest nähtub, et viieliikmelisele koosseisule üleandmise otsused, mis on 
tehtud seoses reformi rakendamisega alates 2016. aastast, kajastuvad viieliikmelise 
kohtukoosseisu (kohtuotsuse või -määrusega) lõpetatud kohtuasjade osakaalus 2018. aastal 
(8,6%), 2019. aastal (6,7%) ja 2020. aastal (8,6%), samas kui aastatel 2011–2015 lahendati 
viieliikmelises koosseisus vaid keskmiselt 1,8% kohtuasjadest. Üldiselt on kolmeliikmeline 

Laiendatud kojale, suurkojale või ainukohtunikule suunatud kohtuasjade arv
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koosseis siiski ülekaalukalt kõige sagedamini kasutatav kohtukoosseis, mis aastatel 2018–
2020 (30. septembri seisuga) lahendas keskmiselt umbes 85% kohtuasjadest. 
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Apellatsioonikoda 25 13 38 29 17 46 9 2 11 2 2
Üldkohtu president 46 46 80 80 43 43 47 47 58 58
Viieliikmeline koda 10 2 12 13 5 18 84 3 87 50 9 59 41 3 44
Kolmeliikmeline koda 408 246 654 450 301 751 546 317 863 499 261 760 218 189 407
Ainukohtunik 5 5 5 5 5 5

Kokku 448 307 755 492 403 895 644 365 1009 554 320 874 259 250 509

Lõpetatud kohtuasjad - Kohtukoosseis
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Üldkohtu president
11,4%

Viieliikmeline koda
8,6%

Kolmeliikmeline koda
80,0%

Jaotus 2020. aastal
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Andmed seisuga 30.9.2020 

Kohtuotsusega lõpetatud kohtuasjades tegid viieliikmelised koosseisud 2018. ja 2019. aastal 
134 kohtuotsust ehk rohkem kui aastatel 2010–2017 kokku (83 kohtuotsust). Üldiselt 
suurenes 2018. ja 2019. aastal viieliikmeliste koosseisude tehtud kohtuotsuste osakaal 
märgatavalt, kui seda võrrelda keskmise osakaaluga alates 2010. aastast (umbes neli korda), 
ning seda suundumust kinnitab ka 2020. aasta esimese kolme kvartali statistika 
(viieliikmelised kohtukoosseisud kuulutasid 15,8% kohtuotsustest). 
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Kolmeliikmeline koda 538 94,4% 408 91,1% 450 91,5% 546 84,8% 499 90,1% 218 84,2%
Ainukohtunik 1 0,2% 5 1,1% 5 0,8% 5 0,9%

Kokku 570 448 492 644 554 259

(1) Kohtuotsusega lõpetatud kohtuasjade koguarvust.

2020

Kohtuotsusega lõpetatud kohtuasjad - Kohtukoosseis
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Viieliikmeline koda
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2. Apellatsioonkaebused Üldkohtu lahendite peale 

a) Apellatsioonkaebuste määr 
Üldkohtu lahendite peale Euroopa Kohtusse esitatud apellatsioonkaebuste määr on näitaja 
selle kohta, kas õigussubjektid, olgu nad siis hagejad, kostjad või menetlusse astujad, lahendit 
aktsepteerivad. 

JÄRELDUS 
Reformile eelnenud aastate jooksul oli lahendamata kohtuasjade arvu kasv sundinud 
teataval määral loobuma laiendatud kohtukoosseisude kasutamisest, mis ometi oli 
tüüpiline aastatel 1995–2005. 
Üldkohtu uus struktuur võimaldas kohtul sihipäraselt soodustada kohtuasjade 
lahendada andmist laiendatud koosseisudele, kui õiguslik keerukus, kohtuasja 
olulisus või muud erilised asjaolud seda õigustasid – seda eelkõige teatavate 
kohtuasjade puhul, milles on  õiguslikult, majanduslikult, rahaliselt ja 
institutsiooniliselt palju kaalul. 
See areng aitab kaasa põhjalikumatele nõupidamistele, õigussüsteemide suuremale 
esindatusele ning kohtupraktika suuremale autoriteetsusele ja järjepidevusele. 
Kohtukoosseisudele kohtuasjade jaotamise viisi muutmine võib seda arengut veelgi 
jätkata ja soodustada (vt IV jaotis „Arenguperspektiivid“). 
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Andmetest nähtub, et keskmine apellatsioonkaebuste määr ajavahemikul 2010–2015 (ehk 
26,7%) on võrdne ajavahemikul 2016–2019 täheldatud määraga (ehk 26,2%). Aastal 2019 
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võib täheldada kõrgemat apellatsioonkaebuste määra (30%), mida saab osalt seletada sellega, 
et teatavates riigiabi- ja konkurentsiasjades olid kaalul väga suured summad, mis kahtlemata 
tõi kaasa väga kõrge vaidlustamismäära. 2020. aasta esimese kolme kvartali andmed 
(apellatsioonkaebuste määr 23%) samasugust olukorda ei kinnita. Viimaseid andmeid saab 
aga vähemalt osaliselt selgitada järgmiste tsükliliste teguritega: 

• apellatsioonkaebuste menetlusse võtmise otsustamise menetluse (mis jõustus 1. mail 
2019) pidurdav mõju intellektuaalomandi valdkonnas Euroopa Kohtusse esitatud 
apellatsioonkaebuste arvule; 

• kohtumäärusega lõpetatud kohtuasjade väga suur osakaal 2020. aasta esimeses kolmes 
kvartalis (lõpetatud kohtuasjadest 49% lõpetati kohtumäärusega), pidades silmas, et 
kohtumääruste peale esitatud apellatsioonkaebuste määr on tulenevalt kohtumääruste 
sisust (kohtulahendi tegemise vajaduse äralangemine või vastuvõetamatuse tõttu hagi 
läbi vaatamata jätmine, pädevuse puudumine või õigusliku põhjendatuse ilmselge 
puudumine) tavaliselt palju väiksem kui kohtuotsuste peale esitatud 
apellatsioonkaebuste määr. 

b) Apellatsioonkaebuste edukuse määr 
 

 
Andmed seisuga 30.9.2020 

 Euroopa Kohtule esitatud apellatsioonkaebuste tulemus

0

20

40

60

80

100

120

140

160

180

2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020

73

101 98

134

121

97

156
163

123

173

93

6 9 12
5

18 20
12

23

12
17 17

5 6 4

15
10 7 9 11

15
11 11

4
8

15
6 9 10 12

1

15
9 11

Apellatsioonkaebuse rahuldamata jätmine Täielik või osaline tühistamine tagasisaatmiseta

Täielik või osaline tühistamine tagasisaatmisega Registrist
kustutamine / otsuse tegemise vajaduse äralangemine



- 41 - 
 

 
Andmed seisuga 30.9.2020 

Apellatsioonkaebuste edukuse määr on näitaja, mis võimaldab teatud ulatuses hinnata 
esimeses astmes tehtud otsuste juriidilist täpsust. Usaldusväärseid järeldusi saab siiski teha 
alles pärast vaidlustatud Üldkohtu lahendite tühistamise põhjuste analüüsimist, eriti juhul, kui 
rahuldatud apellatsioonkaebuste määr on ebatavaliselt suur. 
Arvestades apellatsioonkaebuste menetlemise keskmist aega Euroopa Kohtus on reformi 
võimaliku mõju hindamisel asjakohased aastad 2018 ja 2019. Nende aastate jooksul 
täheldatud edukusmäär (vastavalt 16,4% ja 13,3%) ei erine palju aastatel 2010–2017 
täheldatud määrast. Olgu siiski märgitud, et 2020. aasta esimest kolme kvartalit puudutavatest 
andmetest nähtub suur tühistamismäär (21,2%). 2020. aasta määra ja varasemate aastate 
määra võrreldavust mõjutab siiski apellatsioonkaebuste menetlusse võtmise otsustamise 
menetlus, mis jõustus 1. mail 2019. See menetlus toob nimelt kaasa apellatsioonkaebuste 
arvu kahanemise, mis on esitatud intellektuaalomandi valdkonnas, kus edukuse määr on alati 
olnud väiksem kui teistes valdkondades. Kuigi nende andmete praeguse seisu juures ei saa 
mingeid lõplikke järeldusi teha, võib siiski eeldada selle määra muutumist edaspidi ning 
vajadusel analüüsida selle kahanemise põhjusi. 

c) Põhikirja artikli 58a alusel esitatud intellektuaalomandi 
valdkonna apellatsioonkaebuste menetlusse võtmise määr 

Alates määrusega 2019/629 kehtestatud apellatsioonkaebuste menetlusse võtmise otsustamise 
mehhanismi jõustumisest 1. mail 2019 on esitatud 71 apellatsioonkaebust, mida see menetlus 
hõlmab.51 Kõik need apellatsioonkaebused puudutasid Üldkohtu otsuseid või määrusi hagide 

                                                 
51  Olgu meenutatud, et Euroopa Liidu Kohtu põhikirja artiklis 58a ette nähtud apellatsioonkaebuste menetlusse 

võtmise otsustamise mehhanism puudutab üksnes selliseid Üldkohtu lahendeid, mis käsitlevad selles artiklis 
loetletud ametite ja asutuste sõltumatute apellatsioonikodade otsuseid ning pärast 1. maid 2019 muus liidu 
ametis või asutuses loodud sellise sõltumatu apellatsioonikoja otsuseid, kelle poole tuleb pöörduda enne hagi 
esitamist Üldkohtule. Selle sätte kohaselt võetakse apellatsioonkaebus menetlusse, kui selles tõstatatud 
küsimus on liidu õiguse ühtsuse, järjepidevuse või edasiarendamise seisukohast oluline. 

2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020

Apellatsioonkaebuse 
rahuldamata jätmine 73 101 98 134 121 97 156 163 123 173 93

Täielik või osaline 
tühistamine 
tagasisaatmiseta

6 9 12 5 18 20 12 23 12 17 17

Täielik või osaline 
tühistamine 
tagasisaatmisega

5 6 4 15 10 7 9 11 15 11 11

Registrist
kustutamine / otsuse 
tegemise vajaduse 
äralangemine

4 8 15 6 9 10 12 1 15 9 11

Kokku 88 124 129 160 158 134 189 198 165 210 132

2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020

Edukuse määr (täielik või 
osaline tühistamine) 12,5% 12,1% 12,4% 12,5% 17,7% 20,1% 11,1% 17,2% 16,4% 13,3% 21,2%
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kohta, mis olid esitatud EUIPO apellatsioonikodade või Ühenduse Sordiameti 
apellatsiooninõukogu otsuste peale. 
Neist apellatsioonkaebustest ei ole menetlusse võetud ühtegi: 5 apellatsioonkaebust jäeti läbi 
vaatamata vastuvõetamatuse tõttu, 49 apellatsioonkaebuse puhul keelduti nende menetlusse 
võtmisest ja 17 apellatsioonkaebuse kohta pole veel otsust tehtud. Mõnevõrra sõltuvad need 
andmed menetlusse võtmise taotluste asjakohasusest ja kvaliteedist, ent neid võib pidada ka 
näitajaks selle kohta, et Üldkohus on selles valdkonnas taganud liidu õiguse ühtsuse, 
järjepidevuse ja edasiarendamise. 

3. Kohtuliku kontrolli tõhusus 

Kohtuasjade menetlemine 

 
Andmed seisuga 30.9.2020 

Kohtuasjade ettevalmistamiseks annab kodukord Üldkohtule muu hulgas võimaluse otsustada 
võtta menetlust korraldavaid meetmeid (mille eesmärk on tagada kohtuasjade 

2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020

Kohtuasjade arv, milles võeti menetlust 
korraldavaid meetmeid* 269 306 307 288 363 368 319 425 480 476 565

Poolte arv, kelle suhtes võeti menetlust 
korraldavaid meetmeid 490 606 593 541 711 772 666 882 942 917 1177

Menetlustoimingute arv 10 11 14 8 26 16 11 45 38 28 17

Tunnistajate ärakuulamine 0 0 0 0 1 0 0 0 0 0 0

Eksperdi määramine 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0 0

Menetlust korraldavad meetmed, menetlustoimingud, tunnistajad, eksperdid

* Menetlust korraldavate meetmetena on arvesse võetud kirjalikke küsimusi ja dokumentide esitamise nõudeid.

JÄRELDUS 
Üldkohtu lahendite peale esitatud apellatsioonkaebuste määra ja 
apellatsioonkaebuste edukuse määra käsitlevate andmete analüüs ei võimalda 
praegu otsustada, kas need lahendid muutuvad üldiselt pigem paremaks või 
halvemaks. Siiski väärib see küsimus tähelepanu. Tulevikus oleks otstarbekas 
täpselt ja konkreetselt jälgida apellatsioonkaebuste ja edukuse määra kui Üldkohtu 
tegevuse kvaliteedi näitajat. 
Lisaks võib intellektuaalomandi valdkonna apellatsioonkaebuste menetlusse 
võtmise madalat määra pidada näitajaks selle kohta, et Üldkohus on selles 
valdkonnas taganud liidu õiguse ühtsuse, järjepidevuse ja edasiarendamise, pidades 
ühtlasi silmas, et see määr sõltub ka menetlusse võtmise taotluste asjakohasusest ja 
kvaliteedist.  
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ettevalmistamine, menetluste läbiviimine ja kohtuvaidluste lahendamine52) või määrata 
menetlustoiminguid53. Selliste Üldkohtu meetmete ja toimingute arv kujutab endast näitajat 
Üldkohtu tegevuse kohta kohtuasjade menetlemisel ja seega eelkõige faktiliste asjaolude 
kohtuliku kontrolli aktiivsuse kohta. 
Ajavahemiku 2010–2015 ja ajavahemiku 2016–2019 kohta nähtub andmetest järgmist: 

• menetlust korraldavate meetmete osas on kohtuasjade arv suurenenud 34,1% ja 
adressaatide arv 37,6%; 

• menetlustoimingute arv on suurenenud 114,8%; 
• tunnistajaid ei ole ära kuulatud (v.a 2014. aastal) ega eksperte määratud. 

Lisaks näitavad 2020. aasta andmed, et see ilming on menetlust korraldavate meetmete puhul 
süvenenud ning kolme kvartali jooksul võib täheldada suuremat aktiivsust kui kogu aasta 
jooksul ajavahemikul 2017–2019. Osalt saab seda selgitada küsimustega, mida paljudes 
kohtuasjades pooltele esitati, et tulla toime tervisekriisi menetluslike tagajärgedega. Teatud 
kohtuasjades korraldati menetlemine kirjalike küsimuste abil, sest poolte esindajatel oli 
mõnikord raske või isegi võimatu reisida, et tulla kohtuistungile. 

4. Kasutajate hinnang 

Kasutajate taju puudutav näitaja võimaldab täiendada objektiivsete arvnäitajate analüüsi, 
võttes arvesse Euroopa avaliku kohtuteenuse kasutajate subjektiivset hinnangut. 

a) Kohtulahendi parandamise taotluste, mõne küsimuse 
lahendamata jätmise korral kohtulahendi täiendamise taotluste ja 
tõlgendamistaotluste arv 

Kohtulahendi parandamine on kohtuotsuse kuulutamisest või kohtumääruse 
kättetoimetamisest hilisem menetlus, mis seisneb selles, et Üldkohus parandab 

                                                 
52  Üldkohtu kodukorra artikli 89 lõikes 3 on sätestatud, et „[m]enetlust korraldavate meetmete hulka kuuluvad 

eelkõige: 
a) küsimused pooltele; 
b) pooltelt vaidluse mõne aspekti kohta kirjalike või suuliste arvamuste küsimine; 
c) pooltelt või põhikirja artikli 24 teises lõigus nimetatud kolmandatelt isikutelt teabe küsimine; 
d) pooltelt kohtuasjaga seotud dokumentide küsimine; 
e) pooltega kohtumine.“ 

53  Üldkohtu kodukorra artiklis 91 on sätestatud, et „[i]lma et see piiraks põhikirja artiklite 24 ja 25 
kohaldamist, võidakse teostada järgmisi menetlustoiminguid: 

a) poolte isiklik kohalekutsumine; 
b) nõue ühele poolele andmete või kohtuasjaga seotud dokumentide esitamiseks; 
c) nõue esitada dokumendid, millele juurdepääsu lubamisest institutsioon on keeldunud, 
vaidluses sellise keeldumise õiguspärasuse üle; 
d) tunnistajate ärakuulamine; 
e) eksperdiarvamuste esitamine; 
f) sündmuskoha vaatlus.“ 

JÄRELDUS 
Reformi rakendamise tulemusel on Üldkohtu tegevus kohtuasjade menetlemisel 
märkimisväärselt arenenud ning koos kohtuasjade sagedasema laiendatud 
koosseisudele määramisega annab see tunnistust põhjalikumast kohtulikust 
kontrollist. 
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kohtumäärusega omal algatusel või poole taotlusel kohtulahendis kirja- ja arvutusvigu ning 
ilmseid ebatäpsusi.54  
Kui Üldkohus on jätnud nõude mõne osa või kohtukulude küsimuse lahendamata, võib 
huvitatud pool esitada taotluse kohtulahendi täiendamiseks.55 
Kui kohtuotsuse või -määruse mõte või ulatus on kahtluse all, annab Üldkohus poole või liidu 
institutsiooni avalduse alusel, milles põhjendatakse vajaliku huvi olemasolu, kohtuotsuse või 
-määruse tõlgenduse.56 
Nende Üldkohtu tehtud kohtuotsuseid ja -määrusi puudutavate menetluste arv on näitaja, mis 
kajastab seda, kuidas kohtulahendite adressaadid neid lahendeid hindavad, sõltumata nende 
menetluste tulemusest. 
 

 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
Kohtulahendi 
parandamise taotlused 2 2 1 9 5 7 5 10 12 8 3 

Kohtulahendi 
täiendamise taotlused 0 0 0 0 0 0 0 1 1 1 0 

Tõlgendamistaotlused 1 0 0 0 2 0 1 2 1 1 0 

Kokku 3 2 1 9 7 7 6 13 14 10 3  
 
Arvestades registreeritud juhtumite väikest arvu, tuleb nende andmete tõlgendamisel olla 
ettevaatlik. Ajavahemikul 2016–2019 algatatud parandamis-, täiendamis- ja 
tõlgendamismenetluste keskmine arv (10,7) on ajavahemikul 2010–2015 algatatud 
menetluste keskmise arvuga (4,8) võrreldes peaaegu kahekordistunud, mida on 
proportsionaalselt rohkem, kui lõpetatud kohtuasjade arvu suurenemine nende kahe 
ajavahemiku jooksul. 

b) Üldkohtu kasutajatega konsulteerimine 
Üldkohtu kasutajad on peamiselt õigussubjektid (eraõiguslikud isikud – füüsilised või 
juriidilised – ning liikmesriigid ja liidu institutsioonid, organid ja asutused). Käesoleva 
aruande koostamiseks on konsulteeritud nende esindajatega (advokaatidega, liidu 
institutsioonide, organite, büroode ja asutuste esindajatega, liikmesriikide valitsuste 
esindajatega) kahepoolsetel kohtumistel Euroopa Kohtu esindajatega. 
Põhjalike arutelude käigus selgus, et esindajad, kellega konsulteeriti, olid paljudes küsimustes 
sama meelt. Nende seisukohad võib kokku võtta järgmiselt: 

• suurt usaldust ja rahulolu väljendati kohtu ja selle suhtes, kuidas ta oma ülesandeid 
täidab; 

• ehkki reformi kogu mõju on veel vara hinnata, peeti esimesi ilminguid positiivseteks; 
• kuigi kasutajad on märganud intellektuaalomandi valdkonnas menetluse kestuse 

lühenemist, ei näi see positiivne areng hõlmavat menetluse kestust keerukates 
majandusasjades, eriti riigiabiasjades; 

• rõhutati Üldkohtu lahendite kvalitatiivsete aspektide olulisust reformi rakendamisel; 

                                                 
54 Üldkohtu kodukorra artikkel 164. 
55  Üldkohtu kodukorra artikkel 165. 
56  Üldkohtu kodukorra artikkel 168. 
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• toodi välja, et lõpetatud kohtuasjade arv ei ole märkimisväärselt suurenenud ja 
pooleliolevate kohtuasjade arv pole vähenenud; 

• sooviti menetluse kiiremat, korrapärasemat ja aktiivsemat juhtimist (hinnata 
võimalust vahetada menetlusdokumente vaid üks kord, püüda lühendada kirjaliku 
menetluse lõppemise ja kohtuistungi vahelist aega, edendada kirjalike küsimuste 
kasutamist kohtuistungi tarbeks, arendada tava kutsuda pooled kohtuasja 
ettevalmistamiseks mitteametlikule kohtumisele kirjaliku menetluse käigus) tulenevalt 
sellest, et viimasel ajal on olnud märgata menetlust korraldavate meetmete arvu 
suurenemist; 

• mainiti kodade vahel teatavate lahknevuste tekkimise võimalust (eelkõige 
menetlusküsimuste haldamisel) ja rõhutati kohtupraktika järjepidevuse säilitamise 
olulisust; 

• heameelt tunti viie liikmeni laiendatud koosseisude suureneva kasutamise üle ning 
toonitati, et suurkoja kasutamine oluliste suuniste andmiseks (leading cases) teatud 
valdkondades võib samuti osutuda asjakohaseks, nagu ka üheksast kohtunikust 
koosneva vahekoja moodustamine kahe koja liitmise teel; 

• kvaliteeti, järjepidevust ja tõhusust tagava tegurina tervitati ka mõne koja 
spetsialiseerumist intellektuaalomandi ja avaliku teenistuse valdkonnale ning peeti 
otstarbekaks hinnata, kas on võimalik rakendada seda lähenemisviisi ka teistes 
valdkondades, et koondada teatud küsimuste menetlemine kindlatesse kodadesse, 
vältides samas teatud kohtuasjade määramist ainult ühele kojale ning tagades iga koja 
tegevuse piisav mitmekesisus; 

• kohtuistungite korraldamist teatud kohtuasjades peeti vähe lisaväärtust andvaks ning 
sellele probleemile pakuti lahendusi (nõuda kohtuistungi korraldamise taotluste 
tegelikku põhjendamist ja võimaldada kohtukõnedes keskenduda teatud küsimustele, 
kasutada rohkem kohtumäärusi, millega jäetakse ilmselgelt õiguslikult põhjendamatu 
hagi läbi vaatamata, ja teha rohkem kohtuotsuseid ilma kohtuistungita); 

• märgiti, et vastuvõetamatute hagide varane ja kiire haldamine võib suurendada 
tõhusust. 

  

JÄRELDUS 
Seda, kuidas Üldkohtu kasutajad hindavad reformi mõju, ei saa praegu veel täpselt 
ja lõplikult hinnata. Saadud tagasiside põhjal võib järeldada, et reformi üldist mõju 
hinnatakse selles etapis positiivsena. Üldkohtu kasutajad on aga väljendanud ootusi, 
et reformi rakendamise kontekstis suureneb veelgi kohtu tõhusus ja paraneb 
kohtulahendite kvaliteet. 
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IV. ARENGUPERSPEKTIIVID 
 
Valdkondades, kus kohaldatakse apellatsioonkaebuste menetlusse võtmise otsustamise 
mehhanismi,57 lasub Üldkohtul suurem vastutus asjaomaste ametite ja asutuste aktide 
seaduslikkuse kontrollimisel, eelkõige seoses EUIPO otsustega. Neis valdkondades sekkub 
Euroopa Kohus vaid siis, kui apellatsioonkaebuses tõstatatud küsimus on liidu õiguse 
ühtsuse, järjepidevuse või edasiarendamise seisukohast oluline. Üldkohus peab võimekust 
kohtuasjade menetlemisel, mis tal on alates viimasest kohtusüsteemi ülesehituse reformist, 
ära kasutama selleks, et veelgi parandada lahendite kvaliteeti, vähendades ühtlasi ka 
apellatsioonkaebuste arvu valdkondades, mida see mehhanism ei hõlma. 
Nagu on ette nähtud määruse 2015/2422 artikli 3 lõike 1 teises lõigus, keskendutakse 
käesolevas aruandes „täiendavate erikodade moodustamisele ja/või muudele 
struktuurimuutustele“. 
Eeltoodud analüüsi ning väliskonsultantide ja Üldkohtu kasutajate kommentaaride põhjal 
saab välja tuua kolm võimalikku lahendust õigusemõistmise kvaliteedi ja tõhususe eesmärgi 
saavutamiseks. 

A. Kohtuasjade jaotamise ratsionaliseerimine: erikodade loomine 
ja töökoormuse ühtlustamine 

Alates septembrist 2019 on Üldkohus juba loonud erikojad avaliku teenistuse asjade ja 
intellektuaalomandiasjade jaoks. Spetsialiseerumise eesmärk on vähendada lahknevuste ohtu, 
mis võivad tuleneda arvukate kohtuasjade laialijaotamisest kümnele kojale, millest igaühel on 
kuus kohtukoosseisu. Samuti tekitab see nendes valdkondades põhjaliku kogemuse ja 
suurendab tõhusust. 
Nagu rõhutasid nii Üldkohtu kasutajad kui ka K. Rennert, on teisigi kohtuvaidluse valdkondi, 
kus võib kõne all tulla teatud kujul spetsialiseerumine.58 Minemata nii kaugele, et määrata 
teatud liiki kohtuasjad vaid ühele kojale, tuleks kaaluda võimalust mitte määrata teatud 
valdkonna kohtuasju kõigile kümnele kojale, vaid väiksemale arvule kodadele. Nende kodade 
arv tuleks kindlaks määrata iga valdkonna kohtuasjade arvu ja keerukuse põhjal. Seda 
lahendust oleks võimalik rakendada, hinnates eelnevalt süsteemi, mis on loodud esiteks 
intellektuaalomandiasjade jaoks (jaotamine kuue koja vahel) ja teiseks avaliku teenistuse 
asjade jaoks (jaotamine ülejäänud nelja koja vahel). 
Selle lähenemisviisi võimaliku laiendamise eesmärk oleks piirata teatud valdkondade 
kohtuasjade laialijagamist kõigile kodadele ning tagada igale kojale tegevuse mitmekesisus ja 
valdkondadeülesus. Selles kontekstis on vaja märkida, et L. M. Díez-Picazo Giménez 
rõhutas, kui oluline on säilitada Üldkohtu kohtuniku universaalsus ja vältida seda, et ta peaks 
piirduma vaid üksikute valdkondadega. Kohtumisel Euroopa Kohtu esindajatega tegi 
L. M. Díez-Picazo Giménez niisiis vahet kohtuniku spetsialiseerumisel teatud valdkondadele, 
mis ei peaks olema valikukriteeriumide hulgas Üldkohtu kohtunikuks nimetamisel, ja 
Üldkohtu teatud kodade spetsialiseerumisel. L. M. Díez-Picazo Giménez möönis, et osalisel 
spetsialiseerumisel in situ on eeliseid, kuid rõhutas samas, et see läheb vastuollu eesmärgiga 
suurendada kohtunike arvu kohtukoosseisus, et muuta selle nõupidamised sisukamaks 
erinevatest õiguskultuuridest pärit kohtunike seisukohtade kõrvutamise läbi. 
                                                 
57  Vt 51. joonealune märkus. 
58  K. Rennert tegi konkreetsema ettepaneku, et igas õigusvaldkonnas peaks peaksid olema (vaheldumisi) 

pädevad vähemalt kaks koda, arvestades vajadust tagada nende koosseisud geograafiline tasakaal. 
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Nende erinevate parameetrite vahel õige tasakaalu leidmiseks tuleb Üldkohtul analüüsida 
kohtuvaidlusi, et teha kindlaks, kas on selliseid piisavalt stabiilseid ja homogeenseid 
teemavaldkondi, mille põhjal saaks kohtuasjad koondatult jaotada teatud kodadele. 

 

2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020
Juurdepääs dokumentidele 40 37 38 32 59 65 76 30 30 27
Euroopa Liidu välistegevus 2 3 1 3 2 4 2 2 5 5
Uute riikide ühinemine 1 1
Põllumajandus 61 40 51 51 56 42 43 43 22 20
Riigiabi 178 151 146 243 215 241 256 219 278 289
Ülemeremaade ja -territooriumide assotsieerimine 1
Liidu kodakondsus 1
Vahekohtuklausel 18 15 13 17 30 23 27 27 22 24
Majanduslik, sotsiaalne ja territoriaalne ühtekuuluvus 32 24 13 15 14 15 6 2 3 2
Konkurents - Ettevõtjate koondumine 13 11 9 6 5 12 8 10 11 25
Konkurents - Keelatud kokkulepped 190 174 133 102 69 45 68 47 37 38
Konkurents - Avalikud ettevõtjad 1 1 1 1
Konkurents - Turgu valitsev seisund 23 14 5 8 8 7 8 11 16 17
Kultuur 1 1 1 1
Rahandussätted (eelarve, finantsraamistik, 
omavahendid, pettustevastane võitlus) 2 1 1 5 7 10 10 9 10 8

Äriühinguõigus 1 1 1 1 1
Institutsiooniõigus 41 41 50 84 79 85 96 103 180 175
Haridus, kutseõpe, noorsugu ja sport 1 1 2 3 3 3 1 2 1
Energeetika 1 1 1 1 3 4 9 4 9 13
Kemikaalide registreerimine, hindamine, 
autoriseerimine ja piiramine (REACH-määrus) 7 8 14 14 10 8 14 14 10 12

Keskkond 18 13 18 18 5 7 12 8 12 14
Vabadusel, turvalisusel ja õigusel rajanev ala 3 1 7 2 1 2 1
Maksustamine 1 1 2 2
Asutamisvabadus 1 1
Kapitali vaba liikumine 1
Isikute vaba liikumine 1 1 1
Teenuste osutamise vabadus 1
Riigihanked 43 42 36 34 35 24 27 22 15 18
Piiravad meetmed (välistegevus) 89 106 107 108 103 61 62 60 72 67
Kaubanduspoliitika 35 41 45 58 40 36 35 40 41 53
Ühine kalanduspoliitika 25 16 17 5 2 1 1 2 2
Majandus- ja rahapoliitika 3 4 18 9 3 24 116 127 138 155

Majandus- ja rahapoliitika - Krediidiasutuste järelevalve 1

Ühine välis- ja julgeolekupoliitika 1 1 3 1 1 1 1 1
Tööstuspoliitika 2
Sotsiaalpoliitika 4 4 1 1 1 1 1 1
Intellektuaal- ja tööstusomand 361 389 465 485 400 448 370 322 274 338
Tarbijakaitse 1 2 2 2 1 1 1 2
Õigusaktide ühtlustamine 13 1 1 4 6 4 1
Teadusuuringud, tehnoloogia arendamine ja kosmos 7 7 8 9 17 19 9 3 3 6
Üleeuroopalised võrgud 3 2 2 2 2 1 2
Rahvatervis 5 15 16 17 4 7 9 13 11 12
Turism 1
Transport 1 5 3 1 3
Tolliliit ja ühine tollitariifistik 15 15 7 9 5 5 1 2

EÜ asutamisleping / ELTL kokku 1223 1176 1245 1349 1182 1213 1280 1135 1217 1331
ESTÜ asutamisleping kokku 1 1

Personalieeskirjad 48 27 44 40 39 208 187 162 141 179
Erimenetlused 36 33 36 34 46 65 41 36 40 44

KÕIK KOKKU 1308 1237 1325 1423 1267 1486 1508 1333 1398 1554

Pooleliolevad kohtuasjad - Valdkonnad
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See areng kohtuasjade koondatuma jaotamise suunas on kooskõlas nii määruse 2015/2422 
artikli 3 lõike 1 teise lõiguga kui ka Üldkohtu kodukorra artikliga 25, mille kohaselt võib 
Üldkohus „määrata teatud valdkonna kohtuasjade läbivaatamise ühele või mitmele kojale“. 
Olgu meenutatud, et see säte kehtestati siis, kui võeti vastu uus Üldkohtu kodukord, mis 
jõustus 1. juulil 2015, ning kodukorra eelnõu seletuskirjas oli selle kohta märgitud, et 
„[k]ohtuasjade jaotamise kriteeriumide kohandamist võiks õigustada sellised olulised 
sündmused nagu kohtunike arvu suurenemine või ülisuure hulga teatud valdkonna 
kohtuasjade saabumine. Sel põhjusel teeb Üldkohus ettepaneku täiendada praegust artiklit 12, 
nähes sõnaselgelt ette, et Üldkohus võib määrata teatud valdkonna kohtuasjade läbivaatamise 
ühele või mitmele kojale. Seega on selge, et kehtiva süsteemi kohandamine on võimalik, kui 
asjaolud seda nõuavad.“ 
Viimasena olgu märgitud, et kuigi selleks on olemas mehhanismid ja neid rakendatakse,59 
tuleb hoolitseda selle eest, et kohtunike vahel töökoormuse jaotamisel leitaks võimalikult 
täielik ja püsiv tasakaal, võttes arvesse nende kohtuasjade erinevust (mahtu ja keerukust), 
milles nad on ettekandja-kohtunikud, suurte seotud kohtuasjade rühmade esinemist ja 
töökoormust, mis on mõnel kohtunikul selle tõttu, et nad osalevad eriti raskete kohtuasjade 
menetlemises. Selline kontroll on eriti asjakohane ettekandja-kohtuniku keskmise 
töökoormuse vähenemise ja uute erikodade loomise kontekstis. 

B. Kohtupraktika järjepidevust toetavate mehhanismide 
arendamine 

1. Kohtuasjade saatmine laiendatud kodadele viieliikmelises 
koosseisus 

Alates Üldkohtu reformi algusest on viiest kohtunikust koosnevale kojale määratud 
kohtuasjade arv suurenenud, mida Üldkohtu kasutajad on pidanud positiivseks. Kui 
2016. aastal lõpetas Üldkohus 12 kohtuasja sellises koosseisus, siis 2018. aastal oli selliseid 
kohtuasju 87 ehk 8,6% lõpetatud kohtuasjadest. 2019. aastal siiski vähenes viieliikmelistes 
kodades lahendatud kohtuasjade arv: sellises kohtukoosseisus lõpetati 59 kohtuasja ehk 6,7%. 
2020. aasta esimeses kolmes kvartalis see osakaal küll kasvas, kuid kolmest kohtunikust 
koosnev koda on endiselt Üldkohtu enimkasutatud kohtukoosseis (2020. aasta esimeses 
kolmes kvartalis lõpetatud kohtuasjadest 80% ning alates 2018. aastast lõpetatud 
kohtuasjadest 85%). 
See olukord on peamiselt seletatav sellega, kuidas jaotatakse kohtuasju Üldkohtus. Üldkohtu 
kodukorra artiklis 26 on sätestatud, et pärast menetluse algatusdokumendi esitamist määrab 
Üldkohtu president nii kiiresti kui võimalik kohtuasja ühele kojale vastavalt Euroopa Liidu 
Teatajas avaldatud kriteeriumidele, mis näevad ette, et selleks on kolmest kohtunikust 
koosnev koda. 
Kohtuasi võidakse suunata laiendatud koosseisule, „kui see on põhjendatud kohtuasja 
juriidilise keerukuse või kohtuasja olulisuse või eriliste asjaolude tõttu“.60 Selline suunamine 
võib mõnevõrra pikendada kohtuasja menetlemise kestust, mis võib viia selleni, et seda 
võimalust ei taheta kasutada. Kõigepealt võib kolmeliikmeline koda talle esitatud ettekandja-
kohtuniku esialgse ettekande põhjal teha üldkogule ettepaneku anda kohtuasi üle laiendatud 
                                                 
59  Kohtuasjade jaotamine nii, et järjekorrast kaldutakse kõrvale töökoormuse tasakaalustatud jaotusest tuleneva 

kriteeriumi alusel, regulaarselt jälgitakse ettekandja-kohtunikele määratud kohtuasjade seisu ning kodukorra 
artikli 27 lõike 3 kohaselt on võimalik kohtuasjade ümberjagamine. 

60  Kodukorra artikli 28 lõige 1. 
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kohtukoosseisule. Ettekandja-kohtunik peab seejärel koostama üldkogule selgituse selle 
kohta, miks on vaja anda kohtuasi üle viieliikmelisele kojale (või suurkojale). Kui üldkogu 
kinnitab kohtuasja üleandmise laiendatud koosseisule, peab see laiendatud koosseis, kuhu 
kuuluvad algse kolmeliikmelises koosseisus koja kohtunikud ja veel kaks koja kohtunikku, 
kokku tulema (kolme algse kohtuniku puhul uuesti kokku tulema), et analüüsida kohtuasja ja 
arutada ettekandja-kohtuniku esialgses ettekandes soovitatud suuniseid. 
Kohtuasja analüüsimine viieliikmelises kohtukoosseisus toob kahtlemata kaasa 
mitmekesisema ja sügavama mõttevahetuse nõupidamise käigus. See aitab kindlasti kaasa 
õigussüsteemide esindatusele ning kohtulahendi kvaliteedile ja autoriteedile. Kaks 
väliskonsultanti, kellega Euroopa Kohus konsulteeris, on mõnevõrra erinevalt hinnanud seda, 
mil määral tuleks seda kohtukoosseisu kasutada: K. Rennert peab seda koosseisu Üldkohtu 
jaoks ideaalseks koosseisuks (v.a eriti kiireloomuste kohtuasjade puhul), kuid L. M. Díez-
Picazo Giménez on seisukohal, et seda peaks kasutama ainult eriti keeruliste õigusküsimuste 
lahendamiseks ning üldjuhul tuleks jääda kolmeliikmelise koosseisu juurde. 
Nende kahe lähenemisviisi vahel tasakaalu leidmiseks ja arvestades, et Üldkohtu ressursid 
võimaldavad kohtuasju laiendatud koosseisudes süstemaatilisemalt menetleda, tuleb 
Üldkohtul muuta oma sisemist töökorraldust reguleerivaid eeskirju nii, et teatud valdkondade, 
eeskätt konkurentsiõiguse ja riigiabi valdkondade kohtuasjad, kus tuleb ette kõige 
keerukamaid küsimusi ja kus on kõige rohkem kaalul, määratakse automaatselt 
viieliikmelisele kojale. Üldkohtus on nende kohtuasjade jaotamisel niisugust korda juba 
varemgi kohaldatud.  
Kohtuasja kohe viieliikmelisele kojale määramine ei takista hiljem kohaldada kodukorra 
artikli 28 lõiget 4, mis käsitleb kohtuasja üleandmist väiksemale kohtukoosseisule. 
Kodukorra selle sätte väikesed muudatused võiksid anda juhul, kui kohtuasjaga ei ole seotud 
erilisi probleeme, viieliikmelisele kojale pädevuse anda kohtuasi üle kolmeliikmelisele 
kojale, ilma et selleks oleks vaja pöörduda üldkogu poole (sarnaselt kohtuasja 
delegeerimisega ainukohtunikule, mis on ette nähtud kodukorra artikli 29 lõikes 3). 
Kuna laiendatud koosseisu kuulub ka kolmeliikmeline koda, oleks üks koja koosolek piisav, 
et kohtuasja analüüsida, otsustada kohtuasja üleandmine kolmeliikmelisele kojale ja teha 
vajalikud menetlusotsused (kohtuistungi korraldamine, kirjalikud küsimused kohtuistungi 
jaoks ja muud menetlust korraldavad meetmed). 

2. Üleandmine suurkojale ja/või vahekojale 

Tõstatatud õigusküsimuse tähtsuse, kohtuasja erilise tundlikkuse või kohtupraktika 
lahknevuste tõttu võib olla igati põhjendatud anda kohtuasi üle suurkojale, kuhu kuulub 15 
kohtunikku. Pärast 12. septembri 2007. aasta kohtuotsust API vs. komisjon (T-36/04, 
EU:T:2007:258) ja 17. septembri 2007. aasta kohtuotsust Microsoft vs. komisjon (T-201/04, 
EU:T:2007:289)61 ei ole siiski tehtud ühtegi Üldkohtu suurkoja kohtuotsust, mis on tingitud 
eelkõige kohtu suurenenud töökoormusest enne reformi vastuvõtmist ja rakendamist. 
See, kui väga mahukate ja faktiliste asjaolude poolest keerukate kohtuasjade – mis mõnikord 
moodustavad omavahel seotud kohtuasjade rühma – lahendamiseks mobiliseeritakse 15 

                                                 
61  Pärast seda on suurkoda teinud ainult kaks kohtumäärust, nimelt vastuvõetamatuse kohta 7. septembril 2010 

kohtuasjades Norilsk Nickel Harjavalta ja Umicore vs. komisjon (T-532/08, EU:T:2010:353) ning Etimine ja 
Etiproducts vs. komisjon (T-539/08, EU:T:2010:354) ning kohtuasja registrist kustutamise kohta 
14. veebruaril 2019 kohtuasjas VFP vs. komisjon (T-726/16, ei avaldata, EU:T:2019:837). 

https://eur-lex.europa.eu/legal-content/ET/TXT/?uri=CELEX:62004TJ0036
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/ET/TXT/?uri=CELEX:62004TJ0201
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/ET/TXT/?uri=CELEX:62008TO0532
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/ET/TXT/?uri=CELEX:62008TO0539
https://eur-lex.europa.eu/legal-content/ET/TXT/?uri=CELEX:62008TO0539
http://curia.europa.eu/juris/document/document.jsf?text=&docid=210981&pageIndex=0&doclang=EN&mode=lst&dir=&occ=first&part=1&cid=17787785
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kohtunikku, võib nõuda märkimisväärseid ressursse ja mõjutada teiste kohtuasjade 
menetlemist. 
L. M. Díez-Picazo Giménez ja mitu konsulteeritud kasutajat rõhutasid siiski, et suurkoja 
poole pöördumine võimaldab kodadevaheliste lahkarvamuste või mitut valdkonda 
puudutavate küsimuste korral selgitada kehtivaid õigusnorme.  
Selle tõdemusega tuleb nõustuda ja märkida, et teatavates Üldkohtule esitatud kohtuasjades 
üles kerkinud õiguslike, majanduslike ja poliitiliste probleemide tähtsus õigustab suurkoja 
koosseisu sagedasemat kasutamist selles olukorras. 
Samal ajal võiks näiteks üheksast kohtunikust koosnev vahekoda olla sobiv foorum uusi ja 
keerulisi õigusküsimusi tõstatavate kohtuasjade lahendamiseks või olemasoleva 
kohtupraktika muutmiseks, eeskätt valdkondades, mille jaoks on loodud erikojad. Sellist 
põhikirja muutmist eeldavat vahendit soovitas K. Rennert62. K. Rennerti sõnul oleks tegemist 
„ühendatud kodadega“, mis koosneksid kohtunikest, kes on määratud vastava valdkonna 
erikodadesse. L. M. Díez-Picazo Giménez oli aga sellise kohtukoosseisu kasulikkuse osas 
skeptilisem ja leidis, et kohtupraktika järjepidevuse säilitamise ülesanne oleks parem 
usaldada suurkojale, kellel on suurem autoriteet. 
 

C. Menetluse varajase, aktiivse ja sujuva juhtimise edendamine 

Teatud näitajatest (menetlust korraldavate meetmete areng, esialgse ettekande koostamist 
hõlmava menetlusstaadiumi lühendamine) on juba näha, et tänu Üldkohtu uutele ressurssidele 
on Üldkohus võtnud menetluse läbiviimisel aktiivsema hoiaku. Seda arengut tervitasid 
kasutajad, kellega konsulteeriti, ning nad pakkusid välja mõned viisid, kuidas saaks 
parandada nii menetluste juhtimise kvaliteeti kui ka kiirust. 

1. Menetluse kirjalik osa 

a) Menetlusdokumentide teistkordne vahetamine 
Tuleb märkida, et kõikides kohtuasjades ei ole menetlusdokumentide üldine teistkordne 
vahetamine õigustatud.63 Toimiku uurimine ja aktiivne haldamine alates 
menetlusdokumentide esimesest vahetamisest võimaldaks kas loobuda menetlusdokumentide 
teistkordsest vahetamisest (vajaduse korral toimiku teatavate aspektide selgitamiseks 
menetlust korraldavate meetmete võtmise abil) või keskenduda menetlusdokumentide 
teistkordsel vahetamisel vaidluse asjakohastele aspektidele. Selle tulemuse võiks vähemalt 
mõnes valdkonnas (mainitud on kohtuasju, mis puudutavad piiravaid meetmeid, 
dokumentidele juurdepääsu või avalikku teenistust) saavutada Üldkohtu kodukorra artiklis 83 
ette nähtud võimaluste süstemaatilisema kasutamisega. Selle artikli kohaselt võib Üldkohus 
otsustada, et menetlusdokumentide teistkordne vahetamine ei ole vajalik, sest kohtuasja 
toimiku sisu on piisav, või täpsustada, milliseid küsimusi repliik või vasturepliik peaksid 
käsitlema. Mõni kasutaja märkis, et kõige keerulisemates kohtuasjades võiks kohtuasja 
ettevalmistamiseks Üldkohtu kodukorra artikli 89 alusel kohtumiste korraldamine aidata ka 
                                                 
62  Seega ei pea ta enam otstarbekaks 15 kohtunikust koosnevat suurkoda. Tema arvates tuleks suurkoda 

asendada üheksast kohtunikust koosnevate kodadega. 
63  Huvitav on märkida, et Üldkohtu uus kodukord, mis jõustus 1. juulil 2015, kaotas menetlusdokumentide 

teistkordse vahetamise võimaluse intellektuaalomandi valdkonnas. See meede on osaliselt põhjuseks, miks 
menetlusaeg on märkimisväärselt lühenenud (kohtuotsusega lõpetatud kohtuasjade puhul 19,3 kuult 
2015. aastal 13,6 kuuni 2020. aastal). 
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paremini hallata menetlusküsimusi ja keskenduda menetlusdokumentide teistkordsel 
vahetamisel vaidluse põhiaspektidele. Kõik need meetmed, mis kuuluvad menetluse 
proaktiivse juhtimise juurde, kajastavad L. M. Díez-Picazo Giménezi soovitusi kaaluda 
võimalusi kirjaliku menetluse kestuse lühendamiseks. 

b) Peatatud kohtuasjad 
Ülaltoodud analüüs näitab, et peatatud kohtuasjade osakaal pooleliolevate kohtuasjade seas 
kasvab ja on märkimisväärne. Menetlusaja pikkuse statistikas ei ole peatamise aega 
arvestatud, mis on kohtu tõhususe uurimisel igati õigustatud, kuid ei tohi varjata selle 
praktika tagajärgi õigussubjektile. Kohtuasjas menetluse peatamine põhikirja artikli 54 alusel 
ja Üldkohtu kodukorra artikli 69 alusel võimaldab korrakohase õigusemõistmise huvides ning  
esimese kohtuastme ja apellatsiooniastme vahelist pädevuse jaotust ja õigusemõistmise 
hierarhiat reguleerivaid eeskirju järgides kahtlemata tagada liidu kohtu kohtupraktika 
järjekindluse ja autoriteedi. 
Üldkohtus peatatud kohtuasjade väga suur osakaal – peaaegu 30% pooleliolevatest 
kohtuasjadest – on aga murettekitav. Ühelt poolt on oluline osa kohtu töökoormusest pandud 
ootele, mis on kohtule kergenduseks ja võib ajutiselt tekitada kohtu ülevõimsuse, kuid hiljem 
võib see töökoormus tervikuna või osaliselt kiiresti taas tekkida, kui peatatud menetlust 
jätkatakse, mis võib langeda hetkele, mil asjaomastel kohtunikel on väga palju tööd. Teiselt 
poolt oleks enne näidiskohtuasja valimist ning identse või sarnase esemega kohtuasjade 
menetluse peatamist otstarbekas hinnata, kas pärast peatatud kohtuasjades menetluse 
jätkamist on võimalik täiel määral järgida võistlevuse põhimõtet. Kui samal ajal esitatud 
kohtuasjade faktiliste asjaolude õiguslik kvalifikatsioon on seotud mitme ettevõtja tegevusega 
(nagu ELTL artikli 101 tähenduses kokkuleppe tuvastamisel), siis tuleks vältida 
näidiskohtuasja valimist ja teiste seotud kohtuasjade peatamist. Sellist õiguslikku 
kvalifitseerimist ei saa läbi viia ilma kõiki hagejaid ära kuulamata. Selles kontekstis tuleb 
märkida, et mõni kasutaja on väljendanud muret ühelt poolt näidiskohtuasjade väljavalimise 
ja menetlemise üle ning teiselt poolt selle kohta tehtud lahendite põhjenduste varieeruvuse üle 
kodade vahel. Teised kasutajad, kes seda praktikat küll pooldavad, on rõhutanud 
näidiskohtuasjade (mis peavad hõlmama kõiki esitatud väiteid ja asjakohaseid argumente) 
valiku, Üldkohtu näidisotsuses antud vastuste täielikkuse ja näidiskohtuasjade eelisjärjekorras 
menetlemise olulisust. 

c) Kohtuasjade liitmine 
Mitu kasutajat märkis õigesti, et kohtuasjade liitmine varasemas etapis võimaldaks vältida 
topelttööd seotud kohtuasjade rühma puhul ning konfidentsiaalsuse tagamise menetluse 
lihtsustamine ärisaladustega seotud majandustoimikute puhul suurendaks oluliselt tõhusust 
keerukates ja mahukates kohtuasjades. 

d) Ilmselgelt tagasi lükatavate hagide varajane tuvastamine 
Kohtu tõhusust saaks suurendada sellega, et president teeks varakult kindlaks 
vastuvõetamatuse, pädevuse puudumise ja õigusliku põhjendatuse ilmselge puudumise, ning 
sellega, et presidendile alluv keskne ja spetsialiseeritud üksus (kuhu kuuluvad kohtukantselei 
ametnikud ja/või õigusnõunikud) valmistab kohtukoosseisu jaoks viivitamata ette menetlust 
lõpetava määruse eelnõu. Selline töökorraldus säästaks kohtukantseleid hagiavalduse 
kättetoimetamisest ja kostjat vajadusest koostada pädevuse puudumist või vastuvõetamatust 
käsitlev vastuväide. Lisaks soodustaks see lähenemisviis ka hagi vastuvõetavuse tingimuste 
ühtset tõlgendamist. 
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e) Sisetähtaegade ümberhindamine 
Kuna ettekandja-kohtuniku keskmine töökoormus on Üldkohtu uute ressursside tõttu 
vähenenud (võttes arvesse ka kabinettide koosseisu muutumist), tuleb sisetähtajad (eriti 
esialgse ettekande tähtaeg) ümber hinnata, nagu mõned kasutajad on välja toonud. Esialgse 
ettekande esitamise tähtaja lühendamise kasulikku mõju menetluse kestusele võib märgata 
intellektuaalomandiasjades, mille puhul vähendas Üldkohus 2018. aasta septembris esialgse 
ettekande esitamise sisetähtaega 25% võrra. Seda lühendamist tuleks intellektuaalomandi 
valdkonnas jätkata ja seda tuleks laiendada valdkondadele, milles kohtuasjad ei ole tavaliselt 
eriti mahukad (eelkõige avalik teenistus, mille puhul on esialgse ettekande esitamise tähtaeg 
Üldkohtus neli kuud, samas kui Avaliku Teenistuse Kohtus oli see kuus nädalat, kuid ka 
muud vaidlused, mis ei ole majanduslikud ja kuuluvad kategooriasse „muud hagid“, nagu 
dokumentidega tutvumine või piiravad meetmed), ulatuses, mis vastab nende olemusele. 
Võrdluseks: kuigi Üldkohtu kohtuasjadel on teatud eripära, mida on vaja arvesse võtta, tuleb 
siiski märkida, et Euroopa Kohtule esialgse ettekande esitamise tavapärane sisetähtaeg on 
kuus nädalat eelotsusetaotluste ja liikmesriigi kohustuste rikkumise hagide puhul ning 
kaheksa nädalat hagide ja apellatsioonkaebuste puhul (olenemata valdkonnast). 
Sisetähtaegade soovitava toime tagamiseks peaks Üldkohtu president kodades tähtaegadest 
kinnipidamist igal kodade presidentide koosolekul regulaarsemalt kontrollima, mis on ka üks 
tema ülesannetest. 

2. Menetluse suuline osa 

Kohtuistungite korraldamise maksimaalse lisaväärtuse tagamiseks on võimalik võtta 
meetmeid. Kodukorra artikli 106 kohaselt seisneb Üldkohtu menetluse suuline osa 
kohtuistungis suuliste seisukohtade ärakuulamiseks, mille Üldkohus korraldab omal algatusel 
või kohtuasja poole taotlusel. Kohtuasja poole taotluses kohtuistungi korraldamiseks tuleb 
märkida põhjused, miks ta soovib olla ära kuulatud. 
Kohtuistung on menetluses oluline sündmus. See võimaldab kohtuasja pooltel ja 
kohtukoosseisul kohtuda näost näkku ning aitab olulistes ja/või keerukates kohtuasjades 
kohtul toimiku sisu paremini mõista. Seetõttu mõjutab kohtuistung nii kohtulahendite 
kvaliteeti kui ka seda, et pooled ja eriti kaotanud pool aktsepteerivad kohtulahendeid. 
Kohtuistung toob aga pooltele ja institutsioonile kaasa kulusid. See mõjutab kohtunike 
töökoormust ja pikendab menetluse kestust.64 Osa konsulteeritud kasutajaid märkis, et nende 
hinnangul on ette tulnud, et kohtuistungil lihtsalt korratakse menetlusdokumentides esitatud 
väiteid ja argumente. Seepärast tuleks luua tingimused, et kohtuistungit ei peaks korraldama 
kohtuasjades, kus sellest ei ole kasu, ja kui sellest on kasu, siis piirdutaks kohtuistungil vaid 
kohtuasja lahendamise seisukohast oluliste küsimustega. 
Soovitatavate lahenduste hulka kuulub kodukorra artikli 126 alusel kohtuasja määrusega 
lõpetamise võimaluse laiem kasutamine, kui hagi on ilmselgelt õiguslikult põhjendamatu, 
samuti nõue, et kohtuasja poolte taotluses kohtuistungi korraldamiseks oleks ära toodud 
üksikasjalikumad põhjendused, et kohus saaks selle põhjendatust hinnata ja käsitleda 
kohtuistungil vaid asjaolusid, millel see põhineb, ning viimaks praktika väljatöötamine, et 

                                                 
64  2019. aastal oli menetluse keskmine kestus 22,7 kuud kohtuasjades, mis lõpetati kohtuotsusega ja milles 

toimus kohtuistung, ning 15,1 kuud (ehk –33,5%) kohtuasjades, mis lõpetati kohtuotsusega ja milles ei 
toimunud kohtuistungit. Ehkki seda erinevust seletatakse osaliselt asjaoluga, et kohtuistungit vajavad asjad 
on keerulisemad, tuleb siiski märkida, et see on tingitud ka ühe menetlusetapi (kohtukutse aeg) lisamisest, 
mille tõttu pikenes menetlus kestus 2019. aastal 2,4 kuu võrra. 
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kohtuistungi korraldamise asemel esitataks menetlust korraldava meetmena pooltele 
kirjalikke küsimusi selgituste saamiseks väga konkreetsetes küsimustes. 
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V. KOKKUVÕTE JA TEGEVUST KÄSITLEVAD JÄRELDUSED 
 
 
Liidu kohtusüsteemi ülesehituse reform oli vajalik Üldkohtu tugevdamiseks ja 
töökoormusega püsiva toimetuleku tagamiseks. Praegu pole aga võimalik teha lõplikke 
järeldusi Üldkohtu tõhususe, kohtunike arvu kahekordistamise tulemuslikkuse ning 
ressursside kasutamise ja mõjususe kohta, nagu on ette nähtud määruse 2015/2422 artikli 3 
lõike 1 teises lõigus.  
Sellel on mitu põhjust:  

• reformi viimane etapp rakendati septembris 2019, mistõttu ei ole kulunud piisavalt 
aega, et käesolevas aruandes saaks selle tagajärgi lõplikult hinnata; 

• uute kohtunike saabumine ja teatud töömeetodite kohandamine ei kanna kohe vilja, 
arvestades kohtutöö olemust ja menetluste läbiviimist; 

• tervisekriisi tõttu ei olnud 16. märtsist 25. maini 2020 võimalik korraldada 
kohtuistungeid, seega ei saa 2020. tulemusi pidada tüüpiliseks. 
 

Käesolevas aruandes esitatud analüüs toob välja mõned positiivsed suundumused, mida 
täheldasid Üldkohtu menetluses osalenud isikud (esindajad ja advokaadid), kellega 
konsulteeriti. Kõnealused suundumused on järgmised: 

• menetluse kestus on märgatavalt lühenenud; 
• kohtuasjade menetlemine on intensiivsem: 
• kohtuasju saadetakse sagedamini laiendatud kohtukoosseisudele. 

 
Kuid neid positiivseid suundumusi tuleb vaadelda kohtuniku keskmise töökoormuse 
märgatava vähenemise taustal. Seetõttu tuleb lühikese aja jooksul võtta meetmeid, et saada 
õigussubjektide huvides maksimaalset kasu Üldkohtu reformist, eesmärgiga: 

• laiendada menetlusaja lühenemise suundumust seda liiki kohtuasjadele, milles on 
menetlusaeg seni vaid pisut lühenenud või ei ole üldse muutunud (näiteks riigiabi ja 
avaliku teenuse kohtuasjad); 

• rakendada menetlusetappide proaktiivsemat ja sujuvamat juhtimist, et võtta nii kiiresti 
kui võimalik kõik meetmed kohtuasja võimalikult kiire ja tõhusa menetlemise 
tagamiseks; 

• anda kohtuasjad sagedamini üle laiendatud kohtukoosseisudele ja suurkojale, mis 
aitaks kaasa kohtupraktika järjepidevusele, kvaliteedile ja autoriteedile (umbes 85% 
kohtuasjadest menetletakse endiselt kolmest kohtunikust koosnevates kodades). 
 

Üldkohtul oleks võimalik neid eesmärke saavutada järgmiste meetmete abil. 
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Kohtuasjade jaotamise viis 
• uute erikodade loomine vastavalt spetsialiseerumise mudelile, mida on juba kasutatud 

intellektuaalomandi ja avaliku teenistuse valdkonnas; 
• olemasolevate mehhanismide suurem kasutamine, et leida võimalikult täielik ja püsiv 

tasakaal kohtunike töökoormuse jaotamisel. 

Kohtukoosseisud 
• teatud keerukaid valdkondi (näiteks konkurents ja riigiabi) käsitlevate kohtuasjade 

automaatne määramine viieliikmelisele kojale; 
• sagedasem suurkoja poole pöördumine või võimalus suunata asi vahekojale (nt 

üheksast kohtunikust koosnevale kojale), kui Üldkohtu kodade kohtupraktikas on 
lahknevusi või kui tegemist on eriti kaalukate küsimustega. 

Menetluse varajane, aktiivne ja sujuv juhtimine  
• kontrollida süstemaatiliselt, varakult ja tsentraliseeritult võimalust jätta enne 

hagiavalduse kostjale kättetoimetamist hagi kohtumäärusega läbi vaatamata, kui hagi 
on ilmselgelt vastuvõetamatu või ilmselgelt õiguslikult põhjendamatu või kui 
Üldkohus ei ole ilmselgelt pädev hagi läbi vaatama; 

• hinnata igas kohtuasjas konkreetselt ja põhjalikult vajadust lubada 
menetlusdokumentide teistkordset vahetamist ja lubamise korral täpsustada, milliseid 
küsimusi peaksid menetlusdokumendid käsitlema; 

• hinnata konkreetselt ja põhjalikult kohtuasja poole esitatud kohtuistungi korraldamise 
taotluse põhjendusi ning kohtuistungi korraldamisel arendada praktikat, et 
täpsustatakse, millistele küsimustele tuleks kohtukõnedes keskenduda; 

• piirata menetluse peatamist ainult juhtudega, kui see on vajalik korrakohaseks 
õigusemõistmiseks, arvestades poolte õigustatud huve; 

• lühendada teatud sisetähtaegu, eriti esialgse ettekande esitamise tähtaega; 
• tagada Üldkohtu presidendi poolt korrapäranetähtaegadest kinnipidamise jälgimine  

kodades ja menetluste nõuetekohane läbiviimine. 
 

Praegu ei ole Euroopa Kohtu ja Üldkohtu pädevuse jaotust vaja muuta. Võttes arvesse 
eespool esitatud analüüsi ja eeskätt positiivseid tulemusi, mida Euroopa Kohus täheldas 
2020. aastal ja mis kajastuvad pooleliolevate kohtuasjade arvu märkimisväärses vähenemises, 
on ühtaegu otstarbekas ja asjakohane oodata seni, kuni avaldub Üldkohtu kohtunike arvu 
suurenemise täielik mõju – eelkõige seoses Üldkohtu korralduse ja töömeetodite arenguga, 
mida on kirjeldatud eespool –, enne kui ELTL artikli 281 teise lõigu alusel esitada 
seadusandliku akti vastuvõtmise taotlus põhikirja muutmiseks, nagu näeb ette määruse 
2015/2422 artikli 3 lõike 1 kolmas lõik. Eelkõige võib Üldkohtus viieliikmeliste laiendatud 
koosseisusude sagedasem kasutamine ning Euroopa Kohtus apellatsioonkaebuste menetlusse 
võtmise otsustamise mehhanismi kohaldamisel saadud kogemus anda alust mõtisklemiseks 
selle mehhanismi võimaliku kohaldamise üle kohtuvaidluste muudes valdkondades. 
 

* * * 
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A. Auftrag 

 

Nach Art. 3 Abs. 1 der Verordnung 2015/24221 soll der Gerichtshof2 bis zum 26. De-

zember 2020 dem Europaparlament, dem Rat und der Kommission unter Rückgriff 

auf "externe Berater" einen Bericht über die Arbeitsweise des Allgemeinen Gerichts3 

erstatten, insbesondere  

 

 zur Effizienz des Allgemeinen Gerichts (gemessen nach dem Verhältnis zwi-

schen Aufwand und Ertrag), 

 zur Notwendigkeit und zur Wirksamkeit der Erhöhung der Richterzahl auf 56,4 

 zum Nutzen und zur Wirksamkeit der Ressourcen sowie 

 zur Frage, ob (weitere) Spezialkammern eingerichtet werden sollten, sowie 

ggfs. zu anderen strukturellen Veränderungen. 

 

Wenn dies angezeigt erscheint, soll der Gerichtshof Vorschläge für Änderungen des 

Statuts des Gerichtshofs der Europäischen Union unterbreiten. 

 

Nach Art. 3 Abs. 2 der Verordnung 2015/2422 sollte der Gerichtshof bis zum 26. De-

zember 2017 dem Europaparlament, dem Rat und der Kommission einen Bericht 

über mögliche Änderungen an der Verteilung der Zuständigkeit für Vorabentschei-

dungen gemäß Art. 267 AEUV erstellen, der ggfs. ebenso von Gesetzgebungsvorschlä-

gen begleitet werden konnte. Diesen Bericht hat der Gerichtshof am 14. Dezember 

2017 erstattet; er hat keine derartige Veränderung vorgeschlagen.5 

 

 

  

                                                   
1 Verordnung (EU, Euratom) 2015/2422 des Europäischen Parlaments und des Rates vom 16. Dezem-
ber 2015 zur Änderung des Protokolls Nr. 3 über die Satzung des Gerichtshofs der Europäischen 
Union (ABl. Nr. L 341/14). 
2 Die Rede ist nur vom "Gerichtshof", nicht vom "Gerichtshof der Europäischen Union". 
3 "General Court" bzw. "Court Général". 
4 Seinerzeit noch unter Einschluss zweier Richter aus dem Vereinigten Königreich. Seit 1. Februar 
2020: 54 Richter. 
5 Report submitted pursuant to Article 3(2) of Regulation (EU, Euratom) 2015/2422, nicht veröffent-
licht. 
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B. Die Reform durch die Verordnung 2015/2422 

 

 

I.  Maßnahmen der Verordnung 

 

Das Allgemeine Gericht6 bestand bis zum Inkrafttreten der Verordnung aus je einem 

Richter aus jedem Mitgliedstaat, zuletzt also aus 28 Richtern. Durch die Verordnung 

wurde die Richterzahl in drei Schritten erhöht; das Gericht sollte 

 ab dem 25. Dezember 2015 aus 40 Mitgliedern, 

 ab dem 1. September 2016 aus 47 Mitgliedern und 

 ab dem 1. September 2019 aus zwei Mitgliedern je Mitgliedstaat, nach Wirk-

samwerden des BREXIT zum 1. Februar 2020 also aus 54 Mitgliedern 

bestehen. Die erste Erhöhung um 12 weitere Richter entsprach dem ursprünglichen 

Wunsch des Gerichtshofs der Europäischen Union, der mit Rücksicht auf die Arbeits-

last und die aufgelaufenen Rückstände geäußert worden war.7 Zur zweiten Erhöhung 

führte die Auflösung des Fachgerichts für den öffentlichen Dienst8 und die Eingliede-

rung von dessen 7 Richtern in das Allgemeine Gericht. Die dritte Erhöhung um im 

Ergebnis weitere 7 Richter sollte die Gleichbehandlung der Mitgliedstaaten wieder-

herstellen. 

 

Erwägungsgrund Nr. 7 hebt hervor, dass (auch) die Mitglieder des Allgemeinen Ge-

richts nach Beteiligung des in Art. 255 AEUV vorgesehenen Ausschusses berufen wer-

den. Laut Erwägungsgrund Nr. 9 sollte mit den Richtern des Fachgerichts für den öf-

fentlichen Dienst auch dessen nichtrichterliches Personal auf das Allgemeine Gericht 

übergehen, laut Erwägungsgrund Nr. 10 die weitere Erhöhung der Richterzahl in der 

                                                   
6 Gegründet als "Gericht erster Instanz" durch Beschluss 88/591/EGKS, EWG, Euratom des Rates vom 
24. Oktober 1988 zur Errichtung eines Gerichts erster Instanz der Europäischen Gemeinschaften (ABl. 
Nr. L 319/1). Vgl. hierzu unten D.I.1. 
7 Anwort (des Gerichtshofs) auf die Bitte des italienischen Ratsvorsitzes, neue Vorschläge zur Vereinfa-
chung der Aufgabe zu unterbreiten, im Rat zu einer Einigung über die Modalitäten einer Erhöhung der 
Zahl der Richter am Gericht der Union zu gelangen, übermittelt mit Schreiben des Präsidenten des 
EuGH vom 13. Oktober 2014 (14448/14). 
8 Errichtet aufgrund der durch den Vertrag von Nizza in Art. 225a EGV (heute Art. 257 AEUV) geschaf-
fenen Möglichkeit zur Einrichtung von Fachgerichten durch Beschluss des Rates vom 2. November 
2004 zur Errichtung des Gerichts für den öffentlichen Dienst der Europäischen Union (ABl. Nr. L 
333/7). 
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dritten Stufe aber nicht mit der Einstellung zusätzlicher Rechtsreferenten oder ande-

ren Hilfspersonals einhergehen und im Ergebnis die Ausstattung mit nichtrichterli-

chen Hilfskräften für alle Richter gleich sein. Diese Maßgaben haben dazu geführt, 

dass jeder Richter grundsätzlich - statt wie bisher über drei - künftig über zwei 

Rechtsreferenten verfügt; zusätzlich besteht ein Pool weiterer Rechtsreferenten (vor-

handener Personalbestand), der aber im Laufe der Zeit abgebaut werden soll. 

 

 

II. Ziele der Verordnung 

 

Nach den Erwägungsgründen wollte der europäische Gesetzgeber mit der Erhöhung 

der Richterzahl auf die gestiegene Arbeitsbelastung des Gerichts reagieren, die sich in 

der aufgelaufenen Zahl anhängiger Rechtssachen sowie in einer überlangen Verfah-

rensdauer niedergeschlagen hat (Erwägungsgrund Nr. 5). Als Ursache wird nicht nur 

ein Anstieg der Eingangszahlen genannt, die ihrerseits auf eine schrittweise Auswei-

tung der Zuständigkeiten des Gerichts9 zurückgeführt wird (Erwägungsgrund Nr. 1), 

sondern auch die Intensivierung und Diversifizierung der Rechtsakte der Organe, 

Einrichtungen und sonstigen Stellen der Union sowie der Umfang und die Komplexi-

tät der beim Gericht eingehenden Rechtssachen, und zwar insbesondere in den Berei-

chen Wettbewerb, Beihilfen und geistiges Eigentum (Erwägungsgrund Nr. 3). 

 

Auch wenn die Verordnung selbst lediglich eine Erhöhung der Richterzahl vornimmt, 

so erwähnt sie doch, dass zur Bewältigung der beschriebenen Lage auch weitere orga-

nisatorische, strukturelle und verfahrensrechtliche Maßnahmen in Betracht kommen 

(Erwägungsgrund Nr. 5). Dafür spricht auch der vorliegende Berichtsauftrag, der zu 

Vorschlägen für dahingehende weitere Gesetzgebungsmaßnahmen auffordert, unter 

Einschluss der Bildung von Spezialkammern und/oder sonstigen strukturellen Ände-

rungen (Art. 3 Abs. 1 der Verordnung). 

 

 

 

  

                                                   
9 In der Folge des Vertrages von Nizza wurden dem Gericht insb. alle Nichtigkeits- und alle Unterlas-
sungsklagen übertragen, für die bislang der Gerichtshof zuständig gewesen war, mit Ausnahme be-
stimmter Fallgruppen inter-institutioneller Streitigkeiten sowie von Klagen von Mitgliedstaaten gegen 
Gesetzgebungsakte der Union. 
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C. Analyse der Arbeitsweise des Gerichts 

 

 

I. Quantitative Analyse  

 

1. Relevanz 

 

Eine rein quantitative Untersuchung unterstellt eine gleichbleibende Aufgabenstel-

lung des Gerichts. Sie zielt regelmäßig darauf, dauerhafte Maßnahmen von solchen 

vorübergehender Art zu unterscheiden. 

 

 Kommt es darauf an, dass ein Gericht bei unveränderter Aufgabenstellung eine 

gestiegene (und ggfs. künftig weiter steigende) Zahl von Rechtssachen bewälti-

gen kann, so wäre eine dauerhafte Erhöhung der Richterzahl und des nicht-

richterlichen Personals, welche die Relation zwischen Fallzahl (Eingangszahl) 

und Richterzahl konstant hält, das gegebene Mittel. 

 

 Kommt es - allein oder daneben - darauf an, dass ein Gericht angehäufte Rück-

stände abarbeiten und überlange Verfahrenslaufzeiten zurückführen kann, so 

handelt es sich um eine vorübergehende besondere Herausforderung, der mit 

einer vorübergehenden Erhöhung des Personals begegnet werden kann, die 

nach einiger Zeit etwa durch Nichtwiederbesetzung frei werdender Stellen wie-

der zurückgeführt wird. Scheidet eine solche Maßnahme in Ansehung der 

Richterstellen aus, etwa weil die Zahl der Richter aus anderen Gründen "ge-

setzt" ist, so ist das nichtrichterliche Personal oder sind anderweitige Maßnah-

men in den Blick zu nehmen. 

 

In die quantitative Analyse ist das 2005 errichtete Gericht für den öffentlichen Dienst 

einzubeziehen, da dieses 2016 in das Allgemeine Gericht integriert wurde. Betrachtet 

wird die Zeit seit Errichtung des Gerichts (1989 - 2020), wobei die letzten 7 Jahre ge-

nauer analysiert werden (2014 - 2020). 
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2.  Eingangszahlen 

 

Die Eingangszahlen des Gerichts - unter Einschluss des Gerichts für den öffentlichen 

Dienst - haben sich seit dem Anfangsjahr 1989, von wenigen "Ausreißern" abgesehen 

(1993, 1994 und 1997) - mit gewissen Schwankungen beständig erhöht: von anfangs 

um die 200 p.a. (1989-1998) über etwa 300-400 p.a. (1999-2003) und etwa 500-700 

p.a. (2004-2009) bis auf 800-900 p.a. (2010-2019). Die hier besonders betrachteten 

Jahre 2014 verzeichnen regelmäßig zwischen 830 und 950 Eingänge, mit dem bishe-

rigen Höchststand von 950 Eingängen im Jahr 2013.  

 

Darin spiegeln sich naturgemäß vor allem die Erweiterungen der Union. Diese kön-

nen herausgerechnet werden, setzt man die Eingangszahlen in Relation zur - gleich-

ermaßen wachsenden - Richterzahl.10 Im ersten Jahrzehnt des Gerichts lässt sich 

noch keine konstante Relation von Eingängen je Richter feststellen: Den vergleichs-

weise eingangsschwachen Anfangsjahren mit weniger als 10 Eingängen je Richter ste-

hen die drei erwähnten "Ausreißerjahre" 1993, 1994 und 1997 mit ca. 40 Eingängen je 

Richter gegenüber; man dürfte für die Zeit bis 1998 eine durchschnittliche Belastung 

von ca. 15 Eingängen je Richter annahmen. Nach 1998 stieg die Belastung dann auf 

mehr als 20 Eingänge je Richter an und erhöhte sich 2013 und 2014 nochmals auf 

mehr als 30 Eingänge je Richter (ohne EuGöD). Die Einrichtung des Fachgerichts für 

den öffentlichen Dienst im Jahr 2007 senkte die Eingangszahl je Richter (einschließ-

lich EuGöD) nicht nennenswert. Die Vermehrung der Richterzahl seit 2014 hat sich 

aber spürbar ausgewirkt; seither hat sich die Zahl der Eingänge je Richter wieder auf 

18,8 (im Jahr 2019) vermindert.  

 

  

                                                   
10 Dabei wird freilich die - sehr unterschiedliche - Einwohnerzahl der Mitgliedstaaten ebenso ausge-
blendet wie andere Parameter, welche den Geschäftsanfall eines Gerichts der Union beeinflussen kön-
nen (z.B. Industrialisierung, Wirtschaftskraft, Ausbildung eines allseits akzeptierten nationalen Ge-
richtssystems usw.). 
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Eingangszahlen (einschließlich EuGöD) im Vergleich zur Zahl der Richter: 
 
 1989 1990 1991 1992 1993 1994 1995 1996 
Eingänge 169 59 95 123 596 409 253 229 
Richter 1211 12 12 12 12 12 15 15 
E pro Ri 14,1 4,9 7,9 10,3 49,7 34,1 16,9 15,3 

 

 1997 1998 1999 2000 2001 2002 2003 2004 
Eingänge 644 238 384 398 345 411 466 536 
Richter 15 15 15 15 15 15 15 2512 
E pro Ri 42,9 15,9 25,6 26,5 23,0 27,4 31,1 21,4 

 

 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 
Eingänge 599 580 679 740 681 775 811 795 
Richter 25+713 25+7 27+7 27+7 27+7 27+7 27+7 27+7 
E pro Ri 18,7 18,1 20,0 21,8 20,0 22,8 23,9 23,4 

 

 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
Eingänge 950 1069 998 912 917 834 939  
Richter 28+7 28+7 40+7 47 47 47 5214  
E pro Ri 27,1 30,5 28,315 19,4 19,5 17,7 19,516  

 

  

                                                   
11 Ein Richter je Mitgliedstaat, bei seinerzeit 12 Mitgliedstaaten. 
12 EU-Osterweiterung 2004. 
13 Errichtung des Fachgerichts für den öffentlichen Dienst mit 7 Richtern durch den Vertrag von Nizza 
und den Beschluss des Rates der Europäischen Union vom 2. November 2004. 
14 Ohne das Vereinigte Königreich und noch ohne Richter aus Bulgarien. 
15 Erhöhung der Richterzahl erst zum September 2015. 
16 Erhöhung der Richterzahl erst zum September 2019. 
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Aufschlüsselung nach Verfahrensarten seit 2014: 
 
 2014 2015 2016 2017 2018 2019 202017 
        
(1) Eingänge (E) beim EuG 912 831 83518 917 834 939 - 
(2) davon Klagverfahren (K)19 819 720 748 807 732 848 - 
(3) davon Eilverfahren20 45 32 34 47 41 37 - 
(4) E beim EuGöD21 157 167 7722     
(5) Summe (1) + (4)  1069 998 912 917 834 939 - 
        
(6) E je Richter (E/Ri) beim 
EuG 

32,6 29,423 19,724 19,5 17,7 18,825 - 

(7) Klagen/Ri beim EuG 29,3 25,5 17,7 17,2 15,6 17 - 
(8) E/Ri beim EuGöD 22,4 23,9 16,526     
(9) Klagen/Ri beim EuGöD27        
(10) E/Ri bei EuG und EuGöD 30,5 28,3 19,428     
(11) Klagen/Ri bei EuG und Eu-
GöD 

       

 

  

                                                   
17 Hochrechnung auf der Grundlage von ... Quartalen 
18 Nicht eingerechnet sind hier die 139 vom EuGöD übernommenen Rechtssachen, um eine doppelte 
Berücksichtigung zu vermeiden. 
19 Eingänge abzüglich der besonderen Verfahrensarten; Rechtsmittelverfahren sind als Klagverfahren 
erfasst. 
20 Überwiegend aus dem Bereich der "sonstigen Klagen". 
21 Im Bericht über den EuGöD lässt sich keine Aufschlüsselung nach besonderen Verfahrensarten ent-
nehmen, lediglich die Anzahl der Eilverfahren wird genannt. Aus dem Jahresbericht 2016, S. 216, Fn. 1 
ergibt sich lediglich, dass der EuG 123 Rechtssachen sowie 16 besondere Verfahren vom EuGöD über-
nommen hat. 
22 Bis 31. August 2016. 
23 Bezogen auf rechnerisch 28,23 Richter in diesem Jahr (bis 24. Dezember 2015 28 Richter, ab 25. De-
zember 2015 40 Richter). 
24 Bezogen auf rechnerisch 42,33 Richter in diesem Jahr (bis 31. August 2016 40 Richter, ab 1. Septem-
ber 2016 47 Richter). 
25 Bezogen auf rechnerisch 50,01 Richter in diesem Jahr (bis 31. August 2019 47 Richter, ab 1. Septem-
ber 2019 56 Richter). 
26 Zur Wahrung der Vergleichbarkeit wurde die Anzahl der Eingänge (77 bis August) auf das ganze 
Jahr hochgerechnet (115,5).  
27 Keine Daten verfügbar. 
28 Hier konnten einfach 912 E durch 47 Richter geteilt werden, da die Gesamtzahl der Richter, EuG 
und EuGöD zusammengerechnet, über das gesamte Jahr identisch geblieben ist. 
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Überblick über die Eingangszahlen des Gerichts (einschl. EuGöD) nach Sachgebieten:  
 
 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
        
(1) Staatliche Beihilfen 148 73 76 39 42 134  
(2) Wettbewerb 41 17 18 38 28 23  
(3) Öffentlicher Dienst 157 167 11729 86 93 87  
(4) Geistiges Eigentum 295 302 336 298 301 270  
(5) Sonstige Klagen 299 292 239 346 268 334  
(6) Rechtsmittel 36 36 39 - - -  
(7) Besondere Verfahrensarten 93 111 8730 110 102 91  
        
Summe aller Eingänge 1069 998 912 917 834 939  

 

Die größten Gruppen unter den "sonstigen Klagen" bilden: 
 
 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
        
Handelspolitik 31 6 17 14 15 13  
Institutionelles Recht 67 53 52 65 71 148  
Landwirtschaft 15 37 20 22 25 12  
Öffentliche Aufträge 16 23 9 19 15 10  
Restriktive Maßnahmen (Auswärti-
ges Handeln) 

69 55 28 27 40 42  

Schiedsklausel 14 15 10 21 7 8  
Wirtschafts- & Währungspolitik 4 3 23 98 27 24  
Zugang zu Dokumenten 17 48 19 25 21 17  

 

Die "besonderen Verfahrensarten" setzen sich wie folgt zusammen: 
 
 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
        
(1) Berichtigung 5 7 5 10 12 8  
(2) Unterlassen einer Entscheidung 
(Urteilsergänzung) 

0 0 0 1 1 1  

(3) Streit über erstattungsfähige 
Kosten 

38 37 48 44 41 28  

(4) Prozesskostenhilfe 47 67 45 52 46 52  
(5) Einspruch gegen VU 0 0 0 0 1 0  
(6) Drittwiderspruch 0 0 0 0 0 1  
(7) Wiederaufnahme 1 0 1 2 1 1  
(8) Auslegung eines Urteils 2 0 1 2 1 1  
(9) Summe (1) bis (8) 9331 11132 10333 110 102 92  

                                                   
29 77 Eingänge beim EuGöD bis 31. August 2016, 40 Eingänge beim EuG ab dem 1. September 2016 
(163 Gesamteingänge beim EuG, davon 123 vom EuGöD übertragene). 
30 Nicht berücksichtigt sind - als Eingänge beim EuG - die 16 vom EuGöD übertragenen besonderen 
Verfahrensarten. 
31 Ohne EuGöD, da insoweit keine Daten vorliegen. 
32 Ohne EuGöD, da insoweit keine Daten vorliegen. 
33 Inklusive der 16 vom EuGöD übernommenen besonderen Verfahrensarten. 
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Gericht (einschließlich EuGöD), Eingänge 1999-2019 nach Sachgebieten 

 

 199934 2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 

Staatliche Bei-
hilfen 

100 80 42 51 25 46 25 28 37 55 46 42 67 36 54 148 73 76 39 42 134 

Wettbewerb 34 36 39 61 43 36 40 81 62 71 42 79 39 34 23 41 17 18 38 28 23 

Öff. Dienst 84 111 110 112 124 146 164 149 15935 113 113 139 159 178 160 157 167 11736 86 93 87 

Geistiges Egt. 18 34 37 83 101 110 98 145 168 198 207 207 219 238 293 295 302 336 298 301 270 

sstg. Klagen 120 126 99 86 146 158 128 135 197 179 158 207 264 220 275 299 292 239 346 268 334 

* Handelspol                * 31 * 6 * 17 * 14 * 15 * 13 

* Instit.Recht                * 67 * 53 * 52 * 65 * 71 * 148 

* Landwirt.                * 15 * 37 * 20 * 22 * 25 * 12 

* öff. Auftr.                * 16 * 23 * 9 * 19 * 15 * 10 

* Restrikt. M. 

auswärt.Hd.  

               * 69 * 55 * 28 * 27 * 40 * 42 

* Schiedsklsl.                * 14 * 15 * 10 * 21 * 7 * 8 

* Wi- & Währ                * 4 * 3 * 23 * 98 * 27 * 24 

* Zugg zu Dok                * 17 * 48 * 19 * 25 * 21 * 17 

Rechtsmittel37 - - - - - - - 10 27 37 31 23 44 10 57 36 36 39 - - - 

Bes. Vf.-Arten 28 11 18 18 28 40 27 34 29 87 84 77 88 78 88 93 111 8738 110 102 91 

Summe 384 398 345 411 467 536 482 582 679 740 681 774 880 794 950 1069 998 912 917 834 939 

                                                   
34 Es ist nicht aussagekräftig, hinsichtlich der Rechtsgebiete weiter in die Vergangenheit zu gehen, da z.B. die Verfahren im Bereich geistiges Eigentum zunehmend zu "sonstigen Klagen" werden und sich 
die Rechtsgebiete somit immer weniger vergleichen lassen. Hinzu kommt die nicht zu vernachlässigende gestiegene Anzahl an möglichen Verfahren und Richtern durch die EU-Erweiterungen. 
35 Ab 2007 nur (erstinstanzliche) Eingänge beim EuGöD. Vgl. für das EuG unten "Rechtsmittel". 
36 77 Eingänge beim EuGöD bis 31. August 2016, 40 Eingänge beim EuG ab dem 1. September 2016 (163 Gesamteingänge beim EuG, davon 123 vom EuGöD übertragene). 
37 Nur während des Bestehens des EuGöD (2006-2016). 
38 Nicht berücksichtigt sind - als Eingänge beim EuG - die 16 vom EuGöD übertragenen besonderen Verfahrensarten. 
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3.  Erledigungszahlen 

 

Um den Normalbedarf des Gerichts festzustellen, müssen die Eingangszahlen den 

durchschnittlichen Erledigungszahlen gegenübergestellt werden. Hier hat sich seit 

1998 eine relativ konstante Erledigungszahl je Richter von 20 bis 25 Rechtssachen 

pro Jahr eingestellt, davon etwa zwei Drittel durch Urteil, bei Schwankungen in ein-

zelnen Jahren nach oben wie nach unten. Es ist bemerkenswert, dass diese Relation 

ungeachtet der wachsenden Größe des Gerichts, des Hinzutretens des Gerichts für 

den öffentlichen Dienst sowie auch ungeachtet der Eingangszahlen im Wesentlichen 

gleich geblieben ist. Das begründet die Vermutung, dass damit die Leistungsfähigkeit 

des Gerichts am genauesten erfasst wird. 

 

Erledigungszahlen des EuG (einschließlich EuGöD) sowie Relation zur Richterzahl 

vor 2014: 

 

 1989 1990 1991 1992 1993 1994 1995 1996 
Erlediggn 1 82 67 125 106 442 265 186 
Richter 12 12 12 12 12 12 15 15 
Erlediggn je 
Richter 

0,1 6,8 5,6 10,4 8,8 36,8 17,7 12,4 

 

 1997 1998 1999 2000 2001 2002 2003 2004 
Erlediggn 186 348 659 343 340 331 339 361 
Richter 15 15 15 15 15 15 15 25 
Erlediggn  
je Richter 

12,4 23,2 43,9 22,9 22,7 22,1 22,6 14,439 

 

 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 
Erlediggn 610 436 397 605 710 656 880 809 886 
Richter 25+7 25+7 27+7 27+7 27+7 27+7 27+7 27+7 28+7 
Erlediggn  
je Richter 

19,140 13,6 11,7 17,8 20,9 19,3 25,9 23,8 25,3 

 

  

                                                   
39 Die Richtervermehrung infolge der Osterweiterung der Union hat sich erst verzögert auf die Erledi-
gungsleistung des Gerichts ausgewirkt. 
40 Das Hinzutreten des Gerichts für den öffentlichen Dienst stand für sich betrachtet einer Richterver-
mehrung ohne Zuständigkeitsmehrung gleich. Allerdings wurden zugleich die Zuständigkeiten des Ge-
richts moderat erweitert, indem Nichtigkeitsklagen und Unterlassungsklagen mit bestimmten Ausnah-
men vom Gerichtshof auf das Gericht übertragen wurden. 
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Erledigungszahlen unter Ausweis der Erledigungen durch Urteil sowie der Relation 

zur Richterzahl seit 2014: 

 

Erledigungen im Jahr 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
        
(1) Erledigungen beim EuG 814 987 755 895 1 009 874  
(2) davon Urteile 428 570 448 492 644 554  
(3) Erledigungen beim EuGöD 152 152 169 - - - - 
(4) davon Urteile 68 75 52 - - - - 
(5) Summe (1) + (3) 966 1 139 924 895 1 009 874  
(6) Summe (2) + (4) 496 645 500 492 644 554  
        
(7) Erl. je Richter beim EuG 29,1 35,0 17,8 19,0 21,5 17,5  
(8) Urteile/Ri beim EuG 15,3 20,2 10,641 10,5 13,7 11,1  
(9) Erl./Ri beim EuGöD 21,7 21,7 36,2     
(10) Urteile/Ri beim EuGöD 9,7 10,7 11,1     
(11) Erl./Ri bei EuG und EuGöD 27,6 32,3 19,7     
(12) Urt./Ri bei EuG und EuGÖD 14,1 18,3 10,6     

 

 

 

 

4. Zunehmende Komplexität der Rechtssachen? 

 

Allerdings fällt auf, dass die durchschnittliche Erledigungsleistung je Richter nach 

2010 abnimmt. Das kann auf die erneuten Erweiterungen der Union (2007, 2013), 

aber auch auf die hier zu evaluierende Strukturreform des Gerichts (seit 2015) zu-

rückzuführen sein und hätte dann justizfremde - externe - Ursachen. Es kann aber 

auch darauf zurückzuführen sein, dass der Anteil eher komplexer gegenüber eher ein-

fach gelagerter Rechtssachen zugenommen hat oder dass die anhängigen Rechtssa-

chen generell oder doch in bestimmten Sachgebieten von zunehmender Komplexität 

sind und deshalb einen erhöhten Erledigungsaufwand verursachen. 

 

Wie die Statistik der Eingänge nach Sachgebieten belegt, sind die Eingangsanteile der 

in der Statistik ausgewiesenen Sachgebiete im langjährigen Mittel weitgehend gleich 

geblieben. Das gilt namentlich für die Sachgebiete "Staatliche Beihilfen" und "Wett-

bewerb", deren Rechtssachen vermutlich überdurchschnittlich komplex sind, weil sie 

die Beurteilung schwieriger wirtschaftlicher und fiskalischer Sachverhalte erfordern. 

                                                   
41 Hier wirkt sich besonders die Vermehrung der Richterzahl um 12 aus. 
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Allerdings lagen die Eingänge im Sachgebiet "Wettbewerb" in den Jahren 2006 bis 

2010 doppelt so hoch wie zuvor oder hernach; doch bewegte sich dies insgesamt auf 

moderatem Niveau (ca. 60 bis 80 gegenüber ca. 30 bis 40 Eingängen pro Jahr) und 

dürfte deshalb nicht zu einer nennenswerten Veränderung in der Gesamtbelastung 

des Gerichts geführt haben. Im Sachgebiet "Staatliche Beihilfen" gab es lediglich in 

den Jahren nach 2013 erhöhte und 2014 und 2019 besonders hohe Eingangszahlen, 

also in einem Zeitraum, der bereits nach der hier evaluierten Erhöhung der Richter-

zahl des Gerichts liegt. Am Rande erwähnenswert ist noch, dass im Jahr 2017 beson-

ders viele Eingänge aus dem Sachgebiet "Sonstige Klagen - Wirtschafts- und Wäh-

rungspolitik" (98) zu verzeichnen waren. 

 

Welcher Aufwand typischerweise für Rechtssachen aus einem bestimmten Sachgebiet 

betrieben werden muss, lässt sich anhand statistischer Erhebungen allenfalls nähe-

rungsweise ermitteln. Aussagekräftig kann ein gestiegener Bedarf an außerjuristi-

scher fachlicher Beratung sein, sei dieser innerhalb des Gerichts vorhanden (insb. Re-

ferenten mit außerjuristischem Sachverstand), sei er von außerhalb gewonnen (insb. 

Sachverständigengutachten und Beweisaufnahmen). Zu den internen Ressourcen wa-

ren keine Daten verfügbar. Ebensowenig wurde erhoben, in welchen Rechtssachen 

das Gericht externen Sachverstand beigezogen, namentlich eine Beweisaufnahme 

durchgeführt hat. Erhoben wurde lediglich, in welchen Rechtssachen eine mündliche 

Verhandlung durchgeführt wurde, die regelmäßig Voraussetzung für eine Beweisauf-

nahme ist (aber auch ohne solche anberaumt wird). Insgesamt lässt sich damit zur 

Frage einer zunehmenden Komplexität und eines wachsenden Ermittlungsaufwands 

der Rechtssachen anhand statistischer Daten keine valide Aussage treffen. 

  

Anzahl der verhandelten Rechtssachen; inwiefern die mündliche Verhandlung auch 
eine Beweisaufnahme umfasste, ist nicht dokumentiert: 
 
 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
        
(1) Staatliche Beihilfen 34 38 15 26 53 29  
(2) Wettbewerb 51 37 10 40 17 19  
(3) Öffentlicher Dienst42   1 37 59 38  
(4) Geistiges Eigentum 122 135 96 145 141 137  
(5) Sonstige Klagen 172 154 120 138 113 92  
(6) Rechtsmittel 11 12 2 4 4 0  
Gesamt 390 376 244 390 387 315  

                                                   
42 Nur EuG, für das EuGöD liegen keine Daten vor. 
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Die Erfahrung der nationalen Höchstgerichte zeigt allerdings, dass die Komplexität 

von Rechtssachen vor allem aus umweltrechtlichen sowie aus wirtschaftsrechtlichen 

Sachgebieten im Laufe der zurückliegenden 30 Jahre deutlich zugenommen hat. 

Diese Erfahrung der nationalen Höchstgerichte lässt sich für das Gericht anhand sta-

tistischer Daten weder bestätigen noch widerlegen. In Ermangelung aussagekräftiger 

Statistik muss auf die Befragung der aktuellen und insbesondere der bereits ausge-

schiedenen Richter zurückgegriffen werden. Soweit solche Interviews schon geführt 

werden konnten, werden die Erfahrungen der nationalen Höchstgerichte aber durch-

gängig bestätigt. Das gilt zwar nicht so sehr für umweltrechtliche Sachen, mit denen 

das Gericht nur selten befasst wird. Es gilt aber umso mehr für wirtschaftsrechtliche 

Sachen, denen oft höchst komplexe Sachverhalte zugrundeliegen, deren Beurteilung 

außerjuristische Fachkunde (aus den Gebieten der Betriebswirtschaft, der Finanz-

wirtschaft u.a.) erfordert, also Sachen aus den Sachgebieten "Staatliche Beihilfen" 

und "Wettbewerb", auch "Handelspolitik", "öffentliche Aufträge", "Außenhandel" und 

"Wirtschafts- und Währungspolitik". 

 

5.  Durchschnittliche Verfahrenslaufzeiten 

 

Trifft die Vermutung zu, dass die im langjährigen Mittel zu beobachtende Erledi-

gungsleistung von 20 bis 25 Rechtssachen je Richter - darunter zu etwa zwei Dritteln 

Erledigungen durch Urteil - die "normale" Leistungsfähigkeit des Gerichts abbildet, 

die bei zunehmender Komplexität der Rechtssachen eher abnimmt,  so müsste eine 

wachsende Eingangszahl ohne entsprechende Vermehrung der Richterzahl - also eine 

Zunahme an Eingängen, die nicht auf eine Erweiterung der Union zurückzuführen ist 

- zu einem Verfahrensrückstau und demzufolge zu einer Erhöhung der Verfahrens-

laufzeiten geführt haben. Tatsächlich haben sich die Verfahrenslaufzeiten besonders 

in den Sachgebieten "Staatliche Beihilfen" und "Wettbewerb" nach 2007 deutlich er-

höht, mit einem nicht mehr zuträglichen Höchststand von annähernd vier Jahren (im 

Durchschnitt!) bei den im Jahr 2013 erledigten Rechtssachen. Ursache scheint die 

höhere Eingangszahl von Wettbewerbssachen in den Jahren 2006 bis 2010 gewesen 

zu sein; es ist dem Gericht in den Folgejahren nicht gelungen, diese Eingangsspitze 

abzubauen. Dementsprechend überstieg die Zahl der zum jeweiligen Jahresende 

noch anhängigen Rechtssachen aus diesen Rechtsgebieten die Zahl der in diesem 
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Jahr neu eingegangenen Rechtssachen um ein Vielfaches, teilweise um das Vier- bis 

Fünffache.  

 

Die Erhöhung der Richterzahl um 12 Richter im Jahr 2015 hat bewirkt, dass die 

Rückstände nicht noch weiter angewachsen sind, hat aber noch nicht nennenswert zu 

einem Abbau von Rückständen geführt. Allerdings konnten die Verfahrenslaufzeiten 

teilweise etwas zurückgeführt werden, auch wenn diese immer noch deutlich zu lang 

sind. Das erlaubt die Vermutung, dass mit der Personalerhöhung von 2015 (auf dann 

40 Richter des EuG, noch ohne die 7 Richter des EuGöD) der personelle "Normalbe-

darf" des Gerichts erreicht war. Dies entspricht auch der Selbsteinschätzung des Ge-

richts der Europäischen Union, die dem ursprünglichen Begehren um Personalver-

mehrung vom 13. Oktober 2014 zugrundelag. Trifft dies zu, so müsste schon die Ein-

gliederung des EuGöD, jedenfalls aber die zusätzliche Personalvermehrung um wei-

tere 7 Richter im September 2019 erlauben, die Rückstände allmählich abzubauen 

und die Verfahrenslaufzeiten entsprechend zu verkürzen. Ob dies gelingt, lässt sich 

angesichts der seit September 2019 erst verflossenen kurzen Zeit noch nicht beurtei-

len. 

 

Durchschnittliche Verfahrenslaufzeiten (in Monaten) der in den Jahren 2014-2020 
streitig, d.h. durch Urteil oder Beschluss erledigten Verfahren des Gerichts (einschl. 
EuGöD):43 
 
 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
(1) Urteile 26,9 24,6 21,0 19,5 23,3 19,7  
(2) Beschlüsse44 16,0 11,8 11,7 10,8 12,3 10,3  
(3) Rechtssachen gesamt    23,4 20,6 18,7 16,3 20,0 16,9  

 

  

                                                   
43 Die Jahresstatistiken des EuG weisen keine Unterscheidung nach den verschiedenen Verfahrensar-
ten auf, sondern enthalten lediglich eine Aufteilung in "Urteile" und "Urteile und Beschlüsse", zudem 
findet sich die Laufzeit von "Beschlüssen", wobei besondere Verfahrensarten und Verfahren des vor-
läufigen Rechtsschutzes bei der Berechnung der durchschnittlichen Verfahrensdauer nicht berücksich-
tigt worden sind. Dafür gibt es eine Aufteilung im Hinblick auf die verschiedenen Sachgebiete, die des-
halb hier dargestellt wird, s. Jahresbericht 2018, S. 255 f. 
44 Nur EuG; für das EuGöD liegen insoweit keine Zahlen vor. 
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Die Aufschlüsselung nach Sachgebieten für die Jahre ab 1999 ergibt: 
 

 1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 
        
Staatliche Beihilfen45        
Wettbewerb46        
Geistiges Eigentum 16,4 9,1 16,4 19,5 15,8 17,3 21,1 
Sonstige Klagen 20,7 27,5 20,7 21,3 21,6 22,6 25,6 
Rechtsmittel      - - 
Gesamt EuG47        
Öffentlicher Dienst 18,7 15,6 18,7 17,2 17,9 19,2 19,2 

 

 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 
        
Staatliche Beihilfen 29,0 32,4 48,1 50,3 32,4 32,8 31,5 
Wettbewerb 41,1 42,6 40,2 46,2 45,7 50,5 48,4 
Geistiges Eigentum 21,8 24,5 20,4 20,1 20,6 20,3 20,3 
Sonstige Klagen 27,8 29,5 26,0 23,9 23,7 22,8 22,2 
Rechtsmittel - 7,1 16,1 16,1 16,6 18,3 16,8 
Gesamt EuG     24,7 26,7 24,8 
Öffentlicher Dienst48 24,8 13,2 17,0 21,2 23,8 17,1 15,9 

 

 
 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
         
(1) Staatliche Beihilfen 48,1 32,5 17,4 27,2 25,5 32,0 26,4  
(2) Wettbewerb 46,4 45,8 47,7 38,2 21,6 38,3 27,0  
(3) Öffentlicher Dienst 18,7 13,7 13,0 20,349 8,9 15,6 15,2  
(4) Geistiges Eigentum 24,9 18,7 18,1 15,1 14,5 15,0 13,0  
(5) Sonstige Klagen 13,9 22,1 20,9 18,6 18,7 21,0 18,5  
(6) Rechtsmittel 26,9 12,8 14,8 15,8 14,1 21,4 n.a.50  
(7) Rechtssachen gesamt 16,0 23,4 20,6 18,7 16,3 20,0 16,9  

  

                                                   
45 Erst ab 2006 als eigenständige Kategorie in der Statistik enthalten. 
46 Erst ab 2006 als eigenständige Kategorie in der Statistik enthalten. 
47 Die durchschnittliche Verfahrenslaufzeit für alle Verfahren findet sich leider nicht in den Geschäfts-
berichten; lediglich bis 2010 zurück gibt es diese Zahl, vgl. Greffe du Tribunal statistique judiciaires 
état au 31 décembre 2019, S. 30 
48 Ab 2007 nur noch EuGöD. 
49 Erledigungen bis 31. August 2016, wobei sich die Abweichung nach oben offensichtlich aus einer 
Vielzahl an Beschlüssen erklärt, bei denen die Verfahren zwischenzeitlich ausgesetzt gewesen sind. 
Unter Ausschluss der Dauer einer etwaigen Aussetzung beträgt die Verfahrensdauer lediglich 10,0 Mo-
nate, s. Jahresbericht 2016, S. 272. 
50 Vgl. Greffe du Tribunal statistique judiciaires état au 31 décembre 2019, S. 30, obwohl ausweislich 
der Statistik noch 2 Rechtsmittelverfahren im Jahr 2019 erledigt worden sind. 
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Zum 31. Dezember des jeweiligen Jahres anhängige Verfahren nach Rechtsgebiet 
(EuG und EuGöD): 
 
 1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 
        
Staatliche Beihilfen51        
Wettbewerb52        
Geistiges Eigentum 17 44 51 105 158 192 196 
Sonstige Klagen 538 561 579 588 633 714 670 
Rechtsmittel53        
Besondere Verfahrensarten 8 3 6 7 16 31 15 
Öffentlicher Dienst 169 179 156 172 192 237 130 
Gesamt 732 787 792 872 999 1174 1163 

 
 
 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 
        
Staatliche Beihilfen 165 166 185 161 153 179 152 
Wettbewerb 182 196 236 247 288 227 200 
Geistiges Eigentum 249 289 316 355 382 361 389 
Sonstige Klagen 326 422 371 358 416 458 438 
Rechtsmittel 10 30 46 46 32 47 25 
Besondere Verfahrensarten 15 18 22 23 28 36 33 
Öffentlicher Dienst 310 268 219 176 186 178 235 
Gesamt 1257 1389 1395 1366 1485 1486 1472 

 
 
 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
         
Staatliche Beihilfen 146 507 488 461 570 527 601  
Wettbewerb 148 117 82 64 86 68 64  
Geistiges Eigentum 465 485 400 448 370 322 274  
Sonstige Klagen 487 507 488 461 570 527 601  
Rechtsmittel 43 37 36 49 9 0 0  
Besondere Verfahrensarten 36 34 46 65 41 36 40  
Öffentlicher Dienst 211 216 231 158 178 161 141  
Gesamt 1536 1903 1771 1706 1824 1641 1721  

 

 
Zum Vergleich: Restanten gesamt in den Anfangsjahren (1989-1998): 
 
1989 1990 1991 1992 1993 1994 1995 1996 1997 1998 
168 145 173 171 661 628 616 659 1117 1007 

 
  

                                                   
51 Erst ab 2006 statistisch eigenständig erfasst. 
52 Erst ab 2006 statistisch eigenständig erfasst. 
53 Erst ab Gründung des EuGöD hatte das EuG Rechtsmittel zu behandeln. 
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6. Zusammenfassung 

 

Die quantitative Analyse unterstellt eine unveränderte Aufgabenstellung des Gerichts 

sowie eine unveränderte Arbeitsweise, d.h. einen im wesentlichen gleichbleibenden 

Einsatz der vorhandenen personellen und sächlichen Ressourcen. 

 

Die erhobenen statistischen Daten für die Jahre seit Errichtung des Gerichts 1989 - 

seinerzeit als "Gericht des ersten Rechtszuges" - bieten zwar keine eindeutig sichere, 

wohl aber eine hinlänglich valide Grundlage für die nachstehenden Feststellungen. 

 

Die durchschnittliche Leistungsfähigkeit des Gerichts liegt bei etwa 20 bis 25 Verfah-

ren je Richter und Jahr. Hiervon entfallen etwa zwei Drittel auf Verfahren, die durch 

Urteil zu erledigen sind. Bei zunehmender Komplexität der Rechtssachen nimmt die 

durchschnittliche Leistungsfähigkeit ab und bewegt sich auf den unteren Rand des 

angegebenen Korridors zu. 

 

Die Geschäftslast des Gerichts beläuft sich seit einigen Jahren einigermaßen konstant 

zwischen 800 und 1.000 Verfahren (Neueingängen) pro Jahr (unter Einschluss der 

Rechtssachen aus dem Sachgebiet "öffentlicher Dienst"). Diese Geschäftslast erfor-

dert eine "Normalbesetzung" des Gerichts mit 40 Richtern. 

 

Bis zum Jahr 2014 hatten sich allerdings erhebliche Rückstände aufgebaut, die in ei-

nigen Sachgebieten (Beihilfen; Wettbewerb) ein Vielfaches der jährlichen Eingänge 

betrugen und demzufolge von durchschnittlichen Verfahrenslaufzeiten von bis zu 

fünf Jahren führten, was inakzeptabel ist. Die Erhöhung der Richterzahl auf zunächst 

40 Richter (2015) hat ein weiteres Anwachsen der Rückstände verhindert, die Ein-

gliederung des Gerichts des öffentlichen Dienstes (2016) und die weitere Erhöhung 

der Richterzahl auf insgesamt 53 (54) Richter (2019) erlaubt eine allmähliche Rück-

führung der Rückstände und dementsprechend eine Verkürzung der Verfahrenslauf-

zeiten. Akzeptable Umstände sind freilich längst noch nicht erreicht. 
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II. Qualitative Analyse 

 

1. Maßstäbe  

 

Zur verlässlichen Beurteilung eines Gerichts muss - über die rein quantitative Be-

trachtung hinaus - auch die Qualität seiner Rechtsprechung einbezogen werden. Na-

türlich lässt sich auch diese nicht unmittelbar, sondern nur anhand von Hilfsindika-

toren beurteilen. Insofern kommen in Betracht:   

 

 Anteile der Behandlung von Rechtssachen in der Kammer in Dreier- oder in 

Fünferbesetzung bzw. in einer Großen Kammer54 

 Anteile der Behandlung von Rechtssachen im schriftlichen Verfahren oder auf-

grund mündlicher Verhandlung 

 Akzeptanz der Entscheidungen bei den Prozessbeteiligten ausweislich der 

Rechtsmittel: Anfechtungsquoten; Erfolgsquoten 

 Akzeptanz der Entscheidungen in der Fachöffentlichkeit ausweislich des litera-

rischen Echos 

 

2. Besetzung der Richterbank 

 

Internationale Gerichte bevorzugen in aller Regel größere Besetzungen der Richter-

bank. Als Begründung dient zumeist das Bestreben, möglichst viele der Staaten, die 

der jeweiligen Gerichtsbarkeit unterworfen sind, auf der Richterbank repräsentiert zu 

sehen. Auch wenn dieses Motiv unbestreitbar seine Berechtigung hat, ist es doch mit 

dem anderen Motiv, möglichst qualitätvolle Entscheidungen herbeizuführen, nicht 

deckungsgleich. Die juristische Qualität einer Entscheidung (und die Qualität einer 

Rechtsprechungslinie in der Kette der Entscheidungen) hängt zwar durchaus auch 

mit der Größe des entscheidenden Spruchkörpers zusammen. So sind Kollegialent-

scheidungen regelmäßig niveauvoller als Einzelrichterentscheidungen. Allerdings 

nimmt die Qualität nicht linear mit der Größe des Kollegiums zu. Grund für die Qua-

lität der Kollegialentscheidung ist die Diskursfähigkeit des Kollegiums, und diese 

                                                   
54 Das Plenum des EuG (in der Verfahrensordnung als Vollversammlung bezeichnet) ist nach Art. 42 
Abs. 1 der Verfahrensordnung nicht zu inhaltlichen Entscheidungen berufen. 
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hängt (neben anderen Faktoren, etwa der Informiertheit der Richter über eine Sache, 

ihrer Sprachbeherrschung usw.) auch von der Zahl der Diskursteilnehmer ab. Die 

langjährigen Erfahrungen der nationalen Höchstgerichte belegen, dass eine Fünfer-

besetzung insofern optimal ist, d.h. dass eine Dreierbesetzung tendenziell zu schmal 

ist, während Kollegien mit mehr als fünf Richtern dazu neigen, nicht mehr alle Mit-

glieder des Kollegiums gleichermaßen am Diskurs zu beteiligen. 

 

Gemessen hieran zeigt sich, dass das Allgemeine Gericht offenbar ebenfalls die Fün-

ferbesetzung als angemessen favorisiert, jedoch aus dem Sachzwang möglichst effek-

tiven Personaleinsatzes zehn Jahre lang ganz überwiegend in Dreierbesetzung ent-

schieden hat.  

 

So ist vorab festzuhalten, dass die Dreier- oder Fünferbesetzung die Standardbeset-

zung für Urteilsverfahren bildet. Dem Einzelrichter wurden selten bis nie Urteilsver-

fahren zur Entscheidung übertragen; er dürfte nur für die "sonstigen Verfahrensar-

ten" (Berichtigungen, Erläuterungen, Kostensachen usw.) zuständig gewesen sein. 

Umgekehrt wurde eine Sache auch nur in seltenen Ausnahmefällen an die Große 

Kammer verwiesen (die derzeit eine übergroße Kammer aus 15 Mitgliedern ist). Das 

Plenum wird nach der Verfahrensordnung nicht als Rechtsprechungsorgan tätig. 

 

Die Wahl zwischen der Dreier- und der Fünferbesetzung spiegelt die Belastung des 

Gerichts. Bis zum Jahr 2007 wurden zwischen 11 % und 17 % aller streitigen Ent-

scheidungen in Fünferbesetzung entschieden. In den Folgejahren, also in den Jahren 

steigender Eingangszahlen und zunehmender Verfahrenslaufzeiten, sank der Anteil 

auf weniger als 5 %, teilweise sogar auf weniger als 1 %. Erst in den Jahren 2018 und 

2019 wurde der Anteil der Entscheidungen in Fünferbesetzung wieder etwas erhöht 

(2018: 8,6%; 2019: 6,8%). Das lässt den Schluss zu, dass das Gericht selbst die Fün-

ferbesetzung als eigentlich angemessen ansieht, sich hieran jedoch durch eine zu 

große Geschäftslast gehindert sah und wohl weiterhin sieht. 
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Von den in dem betreffenden Jahr durch streitige Entscheidung (Urteil oder Be-
schluss55) erledigten Rechtssachen wurden entschieden:56 
 
 2003 2004 2005 2006 2007 2008 
       
(1) durch 1 Richter 15 14 7 7 2 0 
(2) durch 3 Richter 277 276 510 355 378 510 
(3) durch 5 Richter 39 64 62 55 52 17 
(4) durch die Große Kammer 0 0 6 0 2 0 
(5) Rechtsmittelkammer - - - - 7 26 
(6) Präsident des Gerichts 8 7 25 19 16 52 
(7) Summen (1) bis (6) 339 361 610 436 457 605 

 

 2009 2010 2011 2012 2013 2014 
       
(1) durch 1 Richter 0 3 0 0 0 0 
(2) durch 3 Richter 445 423 604 592 596 699 
(3) durch 5 Richter 29 8 25 9 8 16 
(4) durch die Große Kammer 0 2 0 0 0 0 
(5) Rechtsmittelkammer 31 37 29 37 58 53 
(6) Präsident des Gerichts 50 54 56 50 40 46 
(7) Summen (1) bis (6) 555 527 714 688 702 814 

 

 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
       
(1) durch 1 Richter 9 5 0 5 5  
(2) durch 3 Richter 886 654 751 863 760  
(3) durch 5 Richter 11 12 18 87 59  
(4) durch die Große Kammer 0 0 0 0 1  
(5) Rechtsmittelkammer 37 38 46 11 2  
(6) Präsident des Gerichts 44 46 80 43 47  
(7) Summen (1) bis (6) 987 755 895 1009 874  

 

 

  

                                                   
55 Für die Entscheidungen durch Urteil finden sich in den Unterlagen keine Daten, weshalb hier die 
Gesamtzahl dargestellt wird. 
56 Vor das Jahr 2003 zurückzugehen, erscheint in diesem Kontext nicht sinnvoll. 
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3.  Durchführung einer mündlichen Verhandlung 

 

Für die Qualität einer richterlichen Entscheidung ist ebenfalls wichtig, ob und in wel-

cher Weise die Streitparteien in den Diskurs des Spruchkörpers einbezogen werden. 

Dabei erweist sich die mündliche Verhandlung dem bloß schriftlichen Verfahren in-

sofern als überlegen, als sie die Gelegenheit bietet, Rechtsstandpunkte zu erläutern, 

Missverständnisse auszuräumen und praktische Folgen einer möglichen Entschei-

dung zu diskutieren. 

 

Die Statistik belegt eine erfreulich hohe Verhandlungsquote; auf die Durchführung 

einer mündlichen Verhandlung wurde nur in der Minderzahl der Verfahren verzich-

tet. Allerdings belegt die Statistik nicht, ob und in welcher Weise die mündliche Ver-

handlung für ein Rechtsgespräch mit den Streitbeteiligten genutzt wurde; die Verfah-

rensordnung schreibt dies nicht vor, verbietet es freilich auch nicht. 

 

Von den durch Urteil erledigten Sachen wurden im schriftlichen Verfahren oder nach 

mündlicher Verhandlung entschieden: 

 

 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
        
ohne mündliche Verhandlung 112 166 164 233 189 218  
nach mündlicher Verhandlung 316 404 284 259 455 336  

 

 

 

4.  Rechtsmittel 

 

Rechtsmittelquoten können in aller Regel nur ein zu niedriges Niveau einer Judikatur 

belegen, nicht jedoch umgekehrt auch ein besonders hohes (gutes) Niveau. (Allenfalls 

kann ein Rechtsmittel gegen eine innovative Entscheidung das Rechtsmittelgericht 

seinerseits zu Innovationen veranlassen; aber das belegt dann dessen Qualität.) 

 

Stellt man dies in Rechnung, so bieten die Rechtsmittelquoten bei dem Allgemeinen 

Gericht keine Auffälligkeiten. Von den anfechtbaren Entscheidungen des Gerichts 

wurden zwischen 20% und 30% mit Rechtsmitteln zum Gerichtshof angefochten, in 

12% bis 25% der Anfechtungen mit Erfolg. Die Änderungsquote (d.h. das Verhältnis 
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der abändernden Entscheidungen des Gerichtshofs zu den anfechtbaren Entschei-

dungen des Gerichts) lag demzufolge zwischen 3,5% und 5,5%. Diese Quoten weichen 

nicht von den Erfahrungswerten in nationalen Rechtsmittelzügen ab.  

 

Wenig aussagekräftig sind hingegen Anträge auf Urteilsberichtigung oder Urteilser-

gänzung (wegen Übergehens eines Klagebegehrens: "omission de statuer"). Sie bele-

gen zwar handwerkliche Fehler; doch ist die Fehlerquote hiernach sehr gering (vgl. 

Verfahrenszahlen oben Seite 10) und verbleibt jedenfalls im Bereich des menschlich 

Erwartbaren. 

 

 

Rechtsmittelquoten (Anfechtungsquoten, Änderungsquoten) der Jahre 2014-2020:  
 
 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
        
(1) anfechtbare Entschei-
dungen 

561 761 626 616 714 851  

(2) mit Rechtsmitteln ange-
fochten57 

110 203 163 137 194 255  

(3) Anfechtungsquote (in %) 20% 27% 26% 22% 27% 30%  
(4) Rechtsmittel erfolgreich 29 27 21 34 27   
(5) davon Sachentscheidung 
des EuGH 

18 20 12 23 12   

(6) davon Zurückverwei-
sung ans EuG 

11 7 9 11 15   

(7) Erfolgsquote (4 / 2) 26,4% 13,3% 12,9% 24,8% 13,9%   
(8) Änderungsquote (4 / 1) 5,2% 3,5% 3,4% 5,5% 3,8%   

 

 

 

  

                                                   
57 Die Regelung über die Zulassung von Rechtsmitteln gegen Entscheidungen des EuG in Art. 58a der 
Satzung des EuGH ist erst im April 2019 neu geschaffen worden. Entsprechend liegen bislang (offen-
bar) noch keine statistischen Erhebungen hierzu vor. 
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5.  Literarisches Echo 

 

In der deutschen Fachöffentlichkeit ist das Echo auf die Judikatur des Gerichts ver-

gleichsweise gering. Sie wird vornehmlich von der Gattung der Kommentarliteratur 

registriert, deren Interesse darauf gerichtet ist, das jeweilige Rechtsgebiet - etwa das 

Beihilfen- oder das Kartellrecht der Europäischen Union - systematisch darzustellen 

und so dem künftigen Rechtsanwender einen leichteren Zugang zu verschaffen. Hier 

wird eine dogmatische Kritik der Judikatur nicht erwartet und selten geleistet. Auch 

die veröffentlichten Aufsätze in Fachzeitschriften beschränken sich in aller Regel da-

rauf, die besprochene(n) Entscheidung(en) inhaltlich zu referieren und in die Ent-

wicklung der Rechtsprechung einzuordnen. Eine kritische Rezension findet selten 

statt. Das mag auch daran liegen, dass als Autoren solcher Veröffentlichungen selten 

Rechtswissenschaftler in Erscheinung treten; zumeist handelt es sich um Beiträge 

von Praktikern (Rechtsanwälten oder Verwaltungsbeamten). Damit erfährt das Ge-

richt eine deutlich geringere Aufmerksamkeit in der Literatur als der Gerichtshof. 

 

Auswertung der EuZW, Jahrgänge 2017-2020:58 
 
 2017 2018 2019 202059 
     
Urteilsabdrucke 3 3 3 0 
Urteilsbesprechungen/Anmerkungen 2 2 4 0 
In Aufsätzen ausführlicher thematisiert 5 5 4 1 
Übersichtsaufsätze zur Entwicklung der Rspr. 
auf einem Rspr.-Gebiet des EuG 

4 3 5 1 

 

Auswertung juris:60 
 
 2017 2018 2019 202061 
     
Über juris verfügbare Anmerkungen 1 1 0 0 

                                                   
58 Es fiel bei Durchsicht der genannten EuZW-Jahrgänge auf, dass die Rechtsprechung des EuGH ein 
Vielfaches an Beachtung findet. So waren sicherlich mehr als 50 Urteile pro Jahr abgedruckt und mehr 
als 15 rezensiert. Urteile des EuG wurden in der Regel nur abgedruckt, wenn sie auch in der gleichen 
Ausgabe besprochen wurden. 
59 Bis Heft 3/2020. 
60 Hier sind nur die Treffer aufgeführt, die eine unmittelbar über juris aufrufbare Rezension beinhal-
ten. Aufgrund der Suchfunktionen bei juris kann nicht unmittelbar auf Rezensionen in anderen Me-
dien zugegriffen bzw. Informationen über das Vorliegen von Besprechungen erlangt werden. Dies 
würde ein Aufrufen jedes einzelnen EuG-Urteils über juris erfordern, da nur dort vermerkt ist, in wel-
chen Zeitschriften das Urteil abgedruckt und ggf. besprochen ist. Dieser Aufwand konnte in der zur 
Verfügung stehenden Zeit nicht geleistet werden. 
61 Bis Heft 3/2020. 
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6. Zusammenfassung 

 

Unmittelbar aussagekräftige Indikatoren über die fachliche Qualität der Rechtspre-

chung des Gerichts fehlen. Die Anfechtungs- wie die Änderungsquote bei Rechtsmit-

teln zeigen keine Auffälligkeiten, belegen also insb. keine unzulängliche Qualität der 

Rechtsprechung. 

 

Einem internationalen Gericht - zumal einem Höchstgericht - unangemessen ist je-

doch die langjährige und ganz überwiegende Praxis des Gerichts, über Klagverfahren 

(Urteilsverfahren) in Dreierbesetzung zu entscheiden. Angemessen wäre stattdessen 

eine Fünferbesetzung. Die Praxis des Gerichts belegt, dass das Gericht dies selbst so 

sieht und die Dreierbesetzung in den Jahren 2008 bis 2017 lediglich wegen der über-

großen Verfahrenslast zur Regel hat werden lassen. In jüngster Zeit wurden Entschei-

dungen in Fünferbesetzung wieder zahlreicher. 
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D. Veränderungen in Aufgabe und Funktion des Gerichts 

 

 

I. Grundsätzliche Überlegungen 

 

1. Vom "Gericht erster Instanz" zum eigenständigen Verwaltungsgericht 

 der Europäischen Union 

 

Das Gericht wurde 1988 als "Gericht erster Instanz" errichtet.62 Schon die damalige 

Bezeichnung kennzeichnete seine ursprüngliche Funktion als Instanzgericht für den 

Gerichtshof: In Verfahren, in denen auch Tatfragen zu klären sind, sollte das Gericht 

dem Gerichtshof vorgeschaltet werden, um dieses von Tatfragen zu entlasten.63 Der 

Gerichtshof sollte aber für die Rechtsfragen zuständig bleiben. Dementsprechend 

sollte gegen seine Entscheidungen ein auf Rechtsfragen beschränktes Rechtsmittel 

zum Gerichtshof statthaft sein. Dass dies "nach Maßgabe der Satzung (des Gerichts-

hofs)" gelten sollte, erlaubte nach ganz einhelliger Meinung nicht, das Rechtsmittel 

zum Gerichtshof bestimmten Zulassungsbeschränkungen zu unterwerfen. 

 

Durch den Vertrag vom Nizza vom 26.02.2001 wurde die Zuständigkeit des Gerichts 

deutlich erweitert. Art. 225 EGV sah nunmehr drei Gruppen möglicher Zuständigkei-

ten vor: 

 

 Entscheidungen im ersten Rechtszug über bestimmte Direktklagen; insofern 

wurde die bisherige Regelung von 1988 im Wesentlichen ins Primärrecht 

übernommen; 

 Entscheidungen über Rechtsmittel gegen Entscheidungen der "gerichtlichen 

Kammern", die in Anwendung des neuen Art. 225a EGV gebildet werden 

konnten; auf dieser Grundlage wurde 2006 (nur) das Fachgericht64 für den öf-

fentlichen Dienst (EuGöD) eingerichtet; 

 bestimmte Vorabentscheidungen, sofern die Satzung dies bestimmte. 

                                                   
62 Art. 168a EWG-Vertrag; Beschluss des Rates vom 24.10.1988 (88/591/EGKS, EWG, Euratom), 
ABl. EG Nr. L 319/1. 
63 Vgl. die Erwägungsgründe zum Beschluss des Rates vom 24.10.1988, ebd. 
64 Die "gerichtlichen Kammern" heißen seit dem Vertrag von Lissabon "Fachgerichte". 
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Auch wenn das Gericht in Ansehung des Fachgerichts für den öffentlichen Dienst 

nunmehr selbst Rechtsmittelgericht war, wurde seine Bezeichnung als "Gericht erster 

Instanz" beibehalten. Damit kam unverändert seine Ausrichtung auf den Gerichtshof 

und seine Funktion als vorgeschaltete Instanz zu dessen Entlastung zum Ausdruck. 

Das fand darin seinen Niederschlag, dass Art. 225 EGV hinsichtlich jeder der drei 

Gruppen möglicher Zuständigkeiten ein Rechtsmittel zum Gerichtshof vorsah.  

 

Art. 225 EGV ist durch die Verträge von Lissabon vom 13.12.2207 in Art. 256 AEUV 

übernommen worden. Jetzt wurde die Bezeichnung des Gerichts geändert; es heißt 

nunmehr "Gericht" und nicht länger "Gericht des ersten Rechtszugs". Diese Ände-

rung der Terminologie änderte aber nichts in der Sache. Sie berücksichtigte, dass das 

gleichzeitig errichtete Fachgericht für den öffentlichen Dienst für dieses Sachgebiet 

die Funktion eines erstinstanzlichen Gerichts übernahm. Abgesehen davon entsprach 

Art. 256 AEUV der Vorgängervorschrift des Art. 225 EGV wortgleich. 

 

In der seither verstrichenen Zeit ist diese Ausrichtung auf den Gerichtshof zweifelhaft 

geworden. Vielmehr haben sich das Gericht einerseits, der Gerichtshof andererseits 

auseinander entwickelt und je eigenständige Funktionen übernommen: Während der 

Gerichtshof im Wesentlichen das "Gericht der Mitgliedstaaten" sowie in zunehmen-

dem Maße das Verfassungsgericht der Europäischen Union ist, ist das Gericht in die 

Funktion eines Verwaltungsgerichts der Union eingetreten, also des Gerichts, dem 

die Kontrolle der Rechtmäßigkeit des Verwaltungshandelns der Kommission, der 

Einrichtungen und Agenturen und sonstigen Verwaltungsbehörden der Union ob-

liegt.  

 

Diese Entwicklung ist zu begrüßen. Sie sollte bewusst aufgegriffen und ausgestaltet 

werden. Die veränderte Aufgabenstellung und Funktion des Gerichts legt eine Auf-

wertung und Stärkung der Rolle des Gerichts nahe. Dies kommt in seiner neuen Be-

zeichnung als "Allgemeines Gericht" bereits zum Ausdruck. Die Erhöhung der Rich-

terzahl bietet hierzu Gelegenheit und schafft auch das dazu nötige Potenzial.  
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2. Entlastung des Gerichtshofs 

 

Die Neubestimmung von Aufgabenstellung und Funktion des Gerichts führt zwin-

gend auch zu einer Neubestimmung seines Verhältnisses zum Gerichtshof. Es liegt 

nahe, diese Neubestimmung dazu zu nutzen, den Gerichtshof zu entlasten. Eine sol-

che Entlastung erscheint dringend geboten (a). In der Konsequenz der bisherigen 

Überlegungen empfiehlt es sich, hierzu beim Rechtsmittelrecht anzusetzen (b). Au-

ßerdem sollte darüber nachgedacht werden, in bestimmtem Umfang von der durch 

Art. 256 Abs. 3 AEUV vorgesehenen Möglichkeit Gebrauch zu machen, das Gericht an 

der Erledigung von Vorabentscheidungsersuchen zu beteiligen (c). 

 

a) Notwendigkeit einer Entlastung des Gerichtshofs 

 

Der Gerichtshof ist auf eine Entlastung dringend angewiesen, wie die Entwicklung 

seiner Eingangszahlen und insb. deren Verhältnis zur Richterzahl belegen. 

 

Eingangszahlen beim EuGH und Relation zur Richterzahl seit 2014: 
 
 2014 2015 2016 2017 2018 201965 2020 
        
(13) Eingänge beim EuGH 622 713 692 739 849 - - 
(14) davon Rechtsmittel66 111 215 175 147 199 - - 
(15) davon VertragsverletzgsVf. 57 37 31 41 57 - - 
(16) davon VorabentscheidgsVf. 428 436 470 533 568 - - 
        
(17) Eingänge pro Richter 22,2 25,5 24,7 26,4 30,3 - - 
(18) Rechtsmittel/Ri 4 7,7 6,3 5,3 7,1 - - 
(19) Vertragsverletzgs.Vf./Ri 2 1,3 1,1 1,5 2 - - 
(20) Vorabentschdgs.Vf./Ri 15,3 15,6 16,8 19,0 20,3 - - 

 

 

Zwar sind trotz der deutlich gestiegenen Arbeitslast die Verfahrenslaufzeiten beim 

Gerichtshof im Wesentlichen gleich geblieben. 

 

  

                                                   
65 Für 2019 liegen für den EuGH noch keine Zahlen vor. 
66 Inklusive Rechtsmittel im Verfahren des vorläufigen Rechtsschutzes oder betreffend Streithilfe. 
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Durchschnittliche Verfahrenslaufzeiten (in Monaten) der streitig, d.h. durch Urteil 
oder Beschluss erledigten Verfahren des EuGH:  
 
 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
        
(1) Vorabentscheidungsvf. 15 15,3 15 15,7 16   
Eilvorabentscheidungsvf. 2,2 1,9 2,7 2,9 3,1   
Beschleunigtes Vf. 3,5 5,3 4 8,1 2,2   
        
(2) Klagen 20 17,6 19,3 20,3 18,8   
Beschleunigtes Vf.67    9    
        
(3) Rechtsmittel 14,5 14 12,9 17,1 13,4   
Beschleunigtes Vf.68   10,2     

 

 

Das ließ sich aber nur durch eine überaus strikte Strukturierung der internen Arbeits- 

und Entscheidungsabläufe des Gerichtshofs, insbesondere durch rigide Fristvorgaben 

an die Berichterstatter erreichen. Diese Strukturierung trägt den Charakter einer 

Notmaßnahme, die bei anderen Höchstgerichten nicht oder jedenfalls nicht in dieser 

Rigidität zu beobachten ist. Es erscheint als wünschenswert, Maßnahmen zu ergrei-

fen, die künftig eine Lockerung oder gar einen Verzicht auf diese Notmaßnahmen er-

lauben. 

 

 b) Rechtsmittelbeschränkung 

 

Solange das Gericht dem Gerichtshof als bloßes Instanzgericht untergeordnet war, 

lag nahe, dass seine Entscheidungen grundsätzlich im Rechtsmittelwege der Über-

prüfung durch den Gerichtshof unterlagen. Wird diese Ausrichtung auf den Gerichts-

hof gelöst und tritt das Gericht mit eigener, von derjenigen des Gerichtshofs verschie-

dener Aufgabenstellung neben den Gerichtshof, so bilden Rechtsmittel zum Gerichts-

hof nicht mehr die Regel, sondern eine begründungsbedürftige Ausnahme. Das ist 

auch systemgerecht; die Behandlung derartiger Rechtsmittel sind für den Gerichtshof 

eigentlich funktionsfremd, betreffen sie doch das Verwaltungsrecht der Union und 

                                                   
67 Statistisch nicht relevant, da lediglich 3 Anträge gestellt für das gesamte Jahr 2018, Jahresbericht 
2018, S. 145. 
68 Statistisch nicht relevant, da lediglich 1 Antrag für das Jahr 2016 gestellt worden ist, Jahresbericht 
2018, S. 145. 
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damit regelmäßig andere Rechtsmaterien als diejenigen, mit denen sich der Gerichts-

hof in seiner originären Funktion als Gerichtshof für die Mitgliedstaaten und für Ver-

fassungsfragen zu befassen hat.  

 

Rechtsmittel zum Gerichtshof gegen Entscheidungen des Gerichts sollten allerdings 

nicht vollkommen ausgeschlossen werden. Der Funktion und Aufgabe von Gericht 

und Gerichtshof entspräche aber, sie auf Fälle von Divergenz oder von grundsätzli-

cher Bedeutung für das Unionsrecht oder für einzelne Mitgliedstaaten zu beschrän-

ken. Eine derartige Beschränkung müsste in der Satzung vorgesehen werden, was 

Art. 256 Abs. 1 UAbs. 2 AEUV erlaubt. Die Fallgruppe der Divergenz oder der grund-

sätzlichen Bedeutung für das Unionsrecht (und dessen Fortentwicklung) schließt den 

unerlässlichen Mindeststandard für ein Rechtsmittel zum Gerichtshof auf, den 

Art. 256 Abs. 2 UAbs. 2, Abs. 3 UAbs. 3 AEUV mit einer "ernsten Gefahr für die Ein-

heit oder Kohärenz des Unionsrechts" umschreibt, geht aber in einer von der künfti-

gen Rechtsprechung noch näher zu bestimmenden Weise darüber hinaus. Die Fall-

gruppe der (besonderen) Bedeutung für einzelne Mitgliedstaaten hat demgegenüber 

mögliche politische oder wirtschaftliche Konsequenzen von gravierendem Ausmaß 

für bestimmte Mitgliedstaaten im Blick, wie dies namentlich im Beihilfenrecht mit-

unter der Fall sein mag. 

 

Würden die Rechtsmittel zum Gerichtshof nicht wie derzeit nur in wenigen Sonder-

fällen, sondern generell in der beschriebenen Weise beschränkt, so könnte der Ge-

richtshof von seinen Aufgaben als Rechtsmittelgericht in einem bestimmten Umfang 

entlastet werden. Die Einschränkung oder Vermeidung von Rechtsmitteln zum Ge-

richtshof würde dessen Arbeitslast zwar nicht gravierend, wohl aber doch nennens-

wert vermindern: 

 

 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
        
(1) Eingänge beim EuGH 622 713 692 739 849   
(2) davon Rechtsmittel69 111 215 175 147 199   
(3) Anteil (2) an (1) in % 17,8 30,2 25,3 19,9 23,4   

 

  

                                                   
69 Inklusive Rechtsmittel im Verfahren des vorläufigen Rechtsschutzes oder betreffend Streithilfe, wo-
bei diese Verfahren kaum ins Gewicht fallen (Höchstzahl waren 9 Eingänge im Jahr 2015). 
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c) Mitwirkung bei Vorabentscheidungen 

 

Zum anderen könnte das Allgemeine Gericht - neben seiner originären Aufgabe als 

Verwaltungsgericht der Europäischen Union - auch Teile der Aufgaben des Gerichts-

hofs übernehmen-. Art. 256 Abs. 3 AEUV erlaubt dies für die Verfahrensart der Vor-

abentscheidungen. In prinzipieller (systematischer) Hinsicht spricht dagegen, dass 

Vorabentscheidungen für das Allgemeine Gericht seinerseits funktionsfremd wären; 

die angestrebte Akzentuierung der funktionellen Unterscheidung zwischen Allgemei-

nem Gericht und Gerichtshof würde an dieser Stelle wieder verwischt. Dem ist frei-

lich entgegenzuhalten, dass der Gerichtshof dringend der Entlastung bedarf und dass 

die soeben empfohlene Entlastung im Bereich der Rechtsmittel bei weitem nicht aus-

reicht, um die Überlastung des Gerichtshofs auf eine akzeptable Belastung zurückzu-

führen. 

 

Der Gerichtshof hat gemäß Art. 3 Abs. 2 der Verordnung (EU, Euratom) 2015/2422 

am 14. Dezember 2017 einen Bericht über die Möglichkeit einer Verteilung der Zu-

ständigkeiten für Vorabentscheidungen nach Art. 267 AEUV vorgelegt.70 Darin hat er 

sich dagegen ausgesprochen, von der Möglichkeit des Art. 256 Abs. 3 AEUV Ge-

brauch zu machen. Zur Begründung hat der Gerichtshof im Wesentlichen vorge-

bracht:  

 

 Schwierigkeit, die für eine Übertragung der Zuständigkeit an das Allgemeine 

Gericht geeigneten Rechtsgebiete hinlänglich sicher zu bezeichnen 

 Gefahr divergierender Rechtsprechung zwischen dem Gerichtshof und dem 

Allgemeinen Gericht 

 Unterschiede in der Verfahrensweise; das Gericht ist bislang nicht dazu einge-

richtet, auf der Grundlage sämtlicher Amtssprachen der EU zu judizieren 

 Rechtsmittel an den Gerichtshof würden das Verfahren verlängern statt ver-

kürzen, was die Entlastungswirkung für den Gerichtshof aufheben und die Ge-

richte der Mitgliedstaaten von Vorlagen abhalten könnte 

 

Diesen Bedenken muss Rechnung getragen werden. Sie schließen freilich nicht ab-

schließend aus, über eine Entlastung des Gerichtshofs bei den Vorabentscheidungen 

                                                   
70 Vgl. oben Fn. 4. 
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weiter nachzudenken. Dahingehende Überlegungen sollten sich von folgenden Eck-

punkten leiten lassen: 

 

Richtig und geboten ist, dass die mitgliedstaatlichen Gerichte ihre Vorabentschei-

dungsersuchen ausnahmslos an den Gerichtshof richten. Denkbar ist jedoch, dass der 

Gerichtshof ein solches Vorabentscheidungsersuchen seinerseits an das Allgemeine 

Gericht abgibt. Diese Verfahrensweise würde dem Gerichtshof gestatten, das Vor-

abentscheidungsersuchen nach seiner eigenen Verfahrensordnung zur Kenntnis zu 

nehmen und dessen Bedeutung für das Unionsrecht zu beurteilen. 

 

Eine derartige Delegation an das Allgemeine Gericht kommt ferner nicht beliebig, 

sondern nur bei Vorliegen oder Nichtvorliegen bestimmter Voraussetzungen in Be-

tracht.  

 

 Zum einen müsste es sich um ein Vorabentscheidungsersuchen handeln, wel-

ches ein bestimmtes, in der Satzung festgelegtes Sachgebiet betrifft. Das setzt 

schon Art. 256 Abs. 3 AEUV voraus. Nach dem hier zugrundegelegten Konzept 

einer klaren Funktionenverteilung und -zuweisung zwischen Gericht und Ge-

richtshof empfiehlt sich, eine Delegation an das Allgemeine Gericht nur in sol-

chen Sachgebieten zu erlauben, die im Schwerpunkt vom Allgemeinen Gericht 

bearbeitet werden, in der Judikatur des Gerichtshofs aber eher am Rande ste-

hen. Denkbare Sachgebiete wären hiernach etwa das Beihilfenrecht, das Wett-

bewerbsrecht (Kartellrecht), das Dienstrecht und das Markenrecht (geistiges 

Eigentum). Die Statistik zeigt die mögliche Entlastungswirkung für den EuGH:  

 

 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
        
(1) Vorabentsch.-Ersuchen insg. 428 436 470 533 568   
(2) davon Staatl. Beihilfen 11 4 10 10 4   
(3) davon Wettbewerb 8 6 12 2 4   
(4) davon Öff. Dienst (Beamten-
statut) 

1 0 0 0 0   

(4) davon geistiges Eigentum 13 22 18 19 20   
(5) Summe (2) bis (5) 33 32 40 31 28   
(6) Anteil (5) an (1) in % 7,5 7,3 8,5 5,8 4,9   
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 Zum anderen kommt auch in solchen Fällen eine Abgabe an das Allgemeine 

Gericht gleichwohl nicht in Betracht, wenn die Voraussetzungen des Art. 256 

Abs. 3 UAbs. 2 AEUV vorliegen, wenn der Gerichtshof selbst also "prima vista" 

der Auffassung ist, dass die Rechtssache voraussichtlich eine Grundsatzent-

scheidung erfordert, die die Einheit oder die Kohärenz des Unionsrechts be-

rühren könnte.  

 

Davon unberührt bleibt die Möglichkeit des Allgemeinen Gerichts, eine Rechtssache 

wegen deren grundsätzlicher Bedeutung nach Art. 256 Abs. 3 UAbs. 2 AEUV an den 

Gerichtshof zurückzugeben. Weil der Gerichtshof diese Voraussetzungen nach dem 

Erkenntnisstand zu Verfahrensbeginn selbst bereits geprüft hatte, sollte die Satzung 

diese Möglichkeit auf Fälle beschränken, in denen sich die grundsätzliche Bedeutung 

der Rechtssache aus einer wesentlichen Änderung der Prozesslage ergibt. 

 

Ferner kann die Satzung die Befugnis des Gerichtshofs vorsehen, die Vorabentschei-

dungen des Gerichts nach Art. 256 Abs. 3 UAbs. 3 AEUV zu überprüfen und hierzu 

das Verfahren nochmals an sich zu ziehen. Eine derartige Befugnis zur Superrevision 

ist dem deutschen Prozessrecht fremd, steht jedoch etwa im französischen Conseil 

d'Etat der "Troika" - einem kleinen (ursprünglich vier-, heute dreiköpfigen) Gremium 

der Gerichtsleitung - zu. Es empfiehlt sich, hier ähnlich zu verfahren, um die Entlas-

tungswirkung für den Gerichtshof nicht wieder zu beseitigen. Denkbar wäre etwa, die 

Befugnis zur Superrevision dem Präsidenten des Gerichtshofs oder einem aus diesem 

und zwei Kammerpräsidenten bestehenden Dreiergremium zu übertragen. 

 

In praktischer Hinsicht ist noch zu bedenken, dass dem Allgemeine Gericht jedenfalls 

in solchen Vorabentscheidungsverfahren dieselben Ressourcen namentlich des Über-

setzungsdienstes zur Verfügung stehen müssen wie dem Gerichtshof. 

 

  



35 
 

 

II. Maßnahmen zur Aufwertung und Stärkung der Rolle des Gerichts 

 

Damit das Allgemeine Gericht die vorstehend umschriebene Rolle, namentlich seine 

Aufgabe und Funktion als selbständiges Verwaltungsgericht der Europäischen Union 

in befriedigender Weise wahrnehmen kann, bedarf es gewisser Maßnahmen, die da-

rauf abzielen, dass es von den Organen der Union, von den Mitgliedstaaten und den 

mitgliedstaatlichen Gerichten sowie von den Unionsbürgern als vollgültiges Unions-

gericht anerkannt wird und dass seine Entscheidungen als grundsätzlich endgültig 

akzeptiert werden. Hierzu sind Änderungen in der Struktur und Verfahrensweise des 

Gerichts empfehlenswert, welche zum einen ein gleichbleibend hohes fachliches Ni-

veau seiner Entscheidungen garantieren und zum anderen zu einer größeren Reprä-

sentanz verschiedener Mitgliedstaaten auf der Richterbank führen. 

 

 

1. Richter 

 

An die Richter des Allgemeinen Gerichts müssen nicht nur formaliter (vgl. Art. 19 

Abs. 2 UAbs. 3 EUV; Art. 255 AEUV), sondern auch in der Praxis dieselben fachlichen 

und persönlichen Anforderungen gestellt werden wie für die Richter des Gerichts-

hofs.  

 

Es ist außerdem sicherzustellen, dass die Richter die Aufgabe der Rechtsprechung im 

Kern selbst wahrnehmen und nicht in wesentlichen Teilen an Hilfsrichter / Rechtsre-

ferenten / wissenschaftliche Mitarbeiter delegieren. Deshalb sollte kein Richter mehr 

als zwei Rechtsreferenten haben.71 Daneben kann das Gericht einen allgemeinen Pool 

an Fachreferenten für bestimmte besonders komplizierte Fragen (etwa solche des 

Kartell- oder Beihilfenrechts) bereithalten. 

 

  

                                                   
71 Dabei empfiehlt sich, je eine der Referentenstellen eines Richters für einen auf drei Jahre an das 
EuG abgeordneten Richter eines mitgliedstaatlichen (Verwaltungs-) Gerichts vorzubehalten. Auf diese 
Weise könnte die Gerichtsbarkeit der Union mit den mitgliedstaatlichen Fachgerichtsbarkeiten ver-
stärkt werden. 
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2. Innere Gerichtsverfassung 

 

a) Fünferkammer als Regel 

 

Das Allgemeine Gericht sollte in der Regel durch eine Fünferkammer entscheiden; 

das erhöht die fachliche Qualität und zugleich die Repräsentationsbreite der Mit-

gliedstaaten auf der Richterbank. Eilsachen mögen durch eine Dreierbesetzung ent-

schieden werden; abgesehen hiervon sollte eine bloße Dreierbesetzung künftig ausge-

schlossen werden. Durch einen Einzelrichter sollte die Kammer nur über bestimmte 

Nebenfragen entscheiden, die keinen Einfluss auf die Rechtsprechung in der Sache 

haben (Verfahrenseinstellung, Kosten, Berichtigungen, Erläuterungen u.dgl.). 

 

b) Spezialisierung der Kammern statt Fachgerichte 

 

Die fachliche Qualität sollte zusätzlich durch eine größere Spezialisierung erhöht wer-

den. Hierzu sind den Kammern jeweils Sachen aus bestimmten Rechtsgebieten zuzu-

weisen; eine "Rundum-Verteilung" auf eine Vielzahl oder gar auf alle Kammern sollte 

nicht länger stattfinden. Zugleich sollte sichergestellt werden, dass die personelle Zu-

sammensetzung einer Kammer über einen längeren Zeitraum - wenigstens drei Jahre 

- grundsätzlich (d.h. abgesehen von unterjährig auftretenden Sachzwängen) unverän-

dert bleibt; nur dies sichert die Kontinuität der Rechtsprechung. 

 

Spezialkammern begründen allerdings die Sorge der Mitgliedstaaten, von der Pflege 

der Rechtsprechung in solchen Rechtsgebieten auf mehrere Jahre ausgeschlossen zu 

sein, deren Spezialkammer "ihre" Richter nicht angehören. Diese Sorge lässt sich 

nicht ausschließen, wohl aber vermindern. Alleinzuständigkeiten einer Kammer für 

ein Rechtsgebiet sollten deshalb vermieden werden; für jedes Rechtsgebiet sollten 

wenigstens zwei Kammern (im Wechsel) zuständig sein. Um die Repräsentanz der 

Mitgliedstaaten in dem jeweiligen Rechtsgebiet zu erhöhen, sollten diesen Kammern 

auch nicht beide Richter eines Mitgliedstaates angehören. Zusätzlich könnte vorgese-

hen werden, dass aus einer Kammer ausscheidende Richter durch Richter aus einem 

anderen Mitgliedstaat ersetzt werden, der bislang in den für dieses Rechtsgebiet zu-

ständigen Kammern nicht "vertreten" war. Dieses System könnte durch eine Konzep-

tion der Großen Kammern als fachlich spezialisierte "chambres rénuies" ergänzt wer-

den (siehe unten c). 
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Eine derartige Spezialisierung von Kammern erscheint auch als praktikabel. Das zei-

gen die langjährigen Eingangszahlen des Gerichts für verschiedene Sachgebiete (vgl. 

oben Seite 11). Geht man bei 54 Richtern von der Bildung von 10 Fünferkammern 

aus,72 so müsste ein Geschäftsanfall von insgesamt etwa 800 Sachen (ohne die "Be-

sonderen Verfahrensarten") so aufgeteilt werden, dass jede Kammer etwa 80 Sachen 

im Jahr zu bearbeiten hätte. Sollen immer mindestens zwei Kammern für ein Rechts-

gebiet zuständig sein, so könnten beispielsweise zwei Kammern für "Staatliche Beihil-

fen" und "Wettbewerb", drei bis vier Kammern für "geistiges Eigentum", zwei Kam-

mern für "öffentlichen Dienst" und bestimmte "sonstige Klagen" und zwei Kammern 

für "Institutionelles Recht" und andere "sonstige Klagen" zuständig sein. 

 

c) Große Kammer als "chambres réunies" 

 

Wie angedeutet, sollte dieser Gedanke seine Fortsetzung in einer neuartigen Konzep-

tion von Großen Kammern finden, die sich an die "chambres réunies" des französi-

schen Prozessrechts anlehnt: Will eine Kammer von der Rechtsprechung der / einer 

anderen für dasselbe Rechtsgebiet zuständigen Kammer abweichen oder wirft eine 

Rechtssache eine ungeklärte und bedeutsame Rechtsfrage auf, so sollte die Kammer 

die Sache an eine Große Kammer aus neun Richtern abgeben, die - abgesehen von 

dem Präsidenten oder dem Vizepräsidenten des Gerichts als Vorsitzendem - aus-

schließlich aus Mitgliedern der für dieses Rechtsgebiet zuständigen Kammern gebil-

det wird.  

 

Eine andere noch größere Formation - vollends ein Plenum - sollte es als Rechtspre-

chungsorgan nicht länger geben. Dies birgt die Gefahr, dass dann nicht mehr alle 

Mitglieder des Kollegiums bei jeder Sachentscheidung wirklich integriert werden 

können. Grundsatzfragen, die ein Rechtsgebiet überschreiten, sollten im Rechtsmit-

telwege73 durch den Gerichtshof geklärt werden.  

 

  

                                                   
72 Auch eine geringere Zahl von Kammern - die dann (mit 6 oder 7 Richtern) überbesetzt wären - ist 
denkbar, würde es sogar erleichtern, auf unterschiedliche Eingangszahlen der jeweils zugewiesenen 
Sachgebiete zu reagieren. 
73 In Vorabscheidungsverfahren: im Vorlagewege nach Art. 256 Abs. 3 UAbs. 2 AEUV. 
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d) Plenarentscheidungen zur Geschäftsverteilung; interne Autonomie der  

    Kammern 

 

Das Plenum oder ein von allen Richtern zu wählender Ausschuss sollte über die Ge-

schäftsverteilung entscheiden, d.h. über die Bildung von Kammern und Großen Kam-

mern, über die Zuweisung von Rechtsgebieten an diese Kammern sowie über die Be-

setzung der Kammern und der Großen Kammern mit Richtern (einschließlich der 

Fragen des Vorsitzes, der Vertretung usw.), und zwar nach Möglichkeit für einen 

Zeitraum von drei Jahren im Voraus. 

 

Die Bestimmung der Berichterstatter sowie der Verhandlungskalender sollte aber je-

der Kammer in Autonomie obliegen.  

 

 

3. Verfahrensfragen 

 

a) Doppelte Berichterstattung statt Generalanwalt 

 

Die Regelzuständigkeit der Fünferkammer erlaubt es, für jede Rechtssache außer ei-

nem Berichterstatter auch einen Mitberichterstatter zu bestimmen und so das "Vier-

Augen-Prinzip" (oder - bei Einschluss des Kammerpräsidenten - ein Sechs-Augen-

Prinzip) innerhalb der Kammer zu verwirklichen. Die Berichterstatter sollten dann 

von den Rechtsreferenten dieser beiden Kabinette und bei Bedarf durch (nichtjuristi-

sche) Fachreferenten aus dem Pool unterstützt werden. 

 

Hingegen hat sich das bisherige Modell, das "Vier-Augen-Prinzip" durch die Bestim-

mung eines Generalanwalts außerhalb der Kammer zu verwirklichen, nicht bewährt. 

Primärrecht und Statut sehen für das Gericht - anders als für den Gerichtshof - keine 

Nur-Generalanwälte vor; vielmehr können nur andere Richter ad hoc mit der Funk-

tion eines Generalanwalts betraut werden. Diese Vermischung der Funktionen stößt 

auf verschiedene Bedenken, weshalb von dieser Möglichkeit in der Vergangenheit - 

soweit ersichtlich - nur ein einziges Mal Gebrauch gemacht wurde. Diese Bedenken 

werden noch verstärkt, würde dem hier unterbreiteten Vorschlag einer Spezialisie-

rung der Kammern Folge geleistet. Der Berufung eines Generalanwalts aus dem 
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Kreise der Mitglieder einer für das jeweilige Sachgebiet ebenfalls zuständigen ande-

ren Kammer steht dann nämlich die Gefahr einer Befangenheit im nächsten Verfah-

ren, der Berufung aus dem Kreise der übrigen Richter das im Vergleich zur zuständi-

gen Kammer unterlegene Spezialwissen entgegen.  

 

b) Mündliche Verhandlung; diskursive Entscheidungsgründe 

 

Das Gericht sollte seine Entscheidungen grundsätzlich auf der Grundlage einer 

mündlichen Verhandlung treffen. Es sollte seinen Entscheidungen eine sorgfältige 

Begründung beifügen, um die Akzeptanzchance zu erhöhen und die Diskursfähigkeit 

zu sichern.  

 

 

III. Weiterführende Überlegungen: Reform der Klagearten? 

 

Wird das Allgemeine Gericht aus seiner Ausrichtung auf den Gerichtshof gelöst und 

als eigenständiges Verwaltungsgericht konzipiert, so bietet dies Anlass, zugleich das 

System der Klagearten im Verwaltungsprozessrecht der Europäischen Union zu über-

prüfen. Ziel sollte ein möglichst lückenloser verwaltungsgerichtlicher Rechtsschutz 

sein. 
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E. Empfehlungen 

 

 

I. Qualifikation und Status der Richter des Gerichts 

 

Für das Folgende nicht unabdingbar erforderlich, gleichwohl ratsam erscheint es, 

Maßnahmen zu ergreifen, die darauf zielen, die Qualifikation der Richter des Gerichts 

derjenigen der Richter des Gerichtshofs anzugleichen. Das könnte durch eine hierauf 

zielende Nominierungspraxis auch ohne Rechtsänderung geschehen. Für eine auch 

normative Angleichung müsste Art. 254 Abs. 2 Satz 1 AEUV an Art. 253 Abs. 1 Halb-

satz 1 AEUV angepasst werden, um sicherzustellen, dass auch die Richter des Allge-

meinen Gerichts in ihrem Staat die für die höchsten richterlichen Ämter erforderli-

chen Voraussetzungen erfüllen oder Juristen von anerkannt hervorragender Befähi-

gung sind. 

 

Ferner sollte erwogen werden, den Status der Richter des Allgemeinen Gerichts von 

der Unterordnung unter den Gerichtshof zu lösen und das Allgemeine Gericht auch 

insofern dem Gerichtshof nicht unter-, sondern nebenzuordnen. Dies betrifft Art. 3 

Abs. 2, Art. 4 Abs. 4, Art. 6 Abs. 1 der Satzung des Gerichtshofs der Europäischen 

Union74 (im  Folgenden: Satzung). 

 

 

II. Generalanwalt 

 

Es wird vorgeschlagen, die Institution des (beim Gericht: richterlichen) Generalan-

walts ersatzlos zu streichen. Die Institution hat sich in der Vergangenheit nicht be-

währt; sollte dem hier unterbreiteten weiteren Vorschlag, neben dem Berichterstatter 

der Kammer zwingend einen Mitberichterstatter vorzusehen, gefolgt werden, so 

schwindet der etwa verbleibende Bedarf eines (richterlichen) Generalanwalts weiter. 

Demzufolge sollten folgende Vorschriften gestrichen werden: 

                                                   
74 Konsolidierte Fassung des Vertrags über die Arbeitsweise der Europäischen Union - Protokoll 
(Nr. 3) über die Satzung des Gerichtshofs der Europäischen Union (ABl. C 115 S. 210 ff.), zuletzt geän-
dert durch die Verordnung (EU, Euratom) 2019/629 des Europäischen Parlaments und des Rates vom 
17. April 2019 (ABl. L 111, S. 1). 
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 Art. 49, Art. 53 Abs. 3 der Satzung 

 Art. 3 Abs. 3 und 4, Art. 30 und 31 der Verfahrensordnung des Gerichts75 

 

 

III. Innere Gerichtsverfassung 

 

Der Schwerpunkt der Empfehlungen betrifft die innere Gerichtsverfassung des Ge-

richts. Die Vorschläge zielen darauf, die Qualität der Entscheidungen und zugleich 

deren Akzeptabilität bei den Organen der Union, bei den Mitgliedstaaten und bei den 

Unionsbürgern zu erhöhen und nach Möglichkeit denjenigen des Gerichtshofs gleich-

zustellen. Hierzu werden die folgenden Maßnahmen empfohlen, die nicht je für sich, 

sondern als Bündel von Maßnahmen zu verstehen sind, welche sich wechselseitig be-

dingen und ergänzen: 

 

 Möglichst weitgehende fachliche Spezialisierung der Kammern 

 Hierzu Erhöhung der Entscheidungsautonomie der Kammern in Fragen der 

Berichterstattung, der Terminierung und sonstigen Verfahrensgestaltung 

 Regelbesetzung der Kammern mit fünf Richtern, darunter ein Berichterstatter 

und ein Mitberichterstatter; kleinere Formationen nur ausnahmsweise 

 Große Kammer mit neun Richtern als "chambres réunies", d.h. - abgesehen 

vom Vorsitz des Gerichtspräsidenten oder Vizepräsidenten - gebildet aus Rich-

tern der mit der Spezialmaterie befassten Regelkammern 

 Abschaffung anderer (noch größerer) Formationen als Rechtsprechungsorgan; 

Konzentration des Plenums auf Fragen der Geschäftsverteilung sowie der 

Dienstaufsicht (unter Einschluss von Fragen der Befangenheit von Richtern) 

 

Zur Umsetzung dieser Maßnahmen bedürfte es der folgenden Rechtsänderungen: 

 

  

                                                   
75 Verfahrensordnung des Gerichts vom 4. März 2015 (ABl. L 105, S. 1), zuletzt geändert am 11. Juli 
2018 (ABl. L 240, S. 68). 
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1. Änderungen der Satzung 

 

Art. 50 der Satzung sollte wie folgt gefasst werden: 

Das Gericht tagt in Kammern mit fünf Richtern. Die Richter wählen aus 
ihrer Mitte die Präsidenten der Kammern für drei Jahre. Einmalige 
Wiederwahl ist zulässig. 
 
Über die Besetzung der Kammern und die Zuweisung der Rechtssachen 
an sie entscheidet das Plenum (wahlweise: die Vollversammlung)76 für 
drei Jahre. Änderungen vor Ablauf von drei Jahren sind aus wichtigem 
Grund, namentlich zum Ausgleich ungleicher Belastungen der Richter 
oder Kammern, zulässig. 
 
In bestimmten in der Verfahrensordnung festgelegten Fällen kann die 
Kammer in der Besetzung mit drei Richtern oder mit einem Richter ent-
scheiden. 
 
Die Verfahrensordnung kann auch vorsehen, dass das Gericht in den 
Fällen und unter den Bedingungen, die in der Verfahrensordnung fest-
gelegt sind, als Große Kammer tagt.  

 
 
 

In Art. 47 Abs. 1 sollte der Verweis auf Art. 17 Abs. 2 und 4 gestrichen werden. Art. 17 

Abs. 2 legt fest, dass Entscheidungen, für die eine Kammer mit drei Richtern zustän-

dig ist, nur einstimmig getroffen werden können. Das ist mit der für das Gericht vor-

gesehenen Zuständigkeit solcher Spruchkörper (nur) für gerichtliche Eilentscheidun-

gen (Art. 278, 279 AEUV; vgl. unten) unvereinbar.77 Art. 17 Abs. 4 legt für Entschei-

dungen des Plenums ein Teilnahmequorum von 17 Richtern fest. Der Systematik des 

Artikels 17 lässt sich entnehmen, dass damit nur gerichtliche Entscheidungen ge-

meint sind. Das Plenum des Gerichts ist aber nach Art. 42 der Verfahrensordnung 

des Gerichts kein Rechtsprechungsorgan und sollte auch künftig keines sein. Ein 

Quorum für Entscheidungen des Plenums (der Vollversammlung) in dienstrechtli-

chen Angelegenheiten (Immunitätsfragen) oder über die Geschäftsverteilung mag 

sinnvoll erscheinen, nur wäre ein Quorum von 17 Richtern bei einer Gesamtrichter-

zahl von 54 nicht wirklich aussagekräftig (und würde zudem auch ohne Festlegung 

zweifellos regelmäßig deutlich übertroffen). 

 
 

                                                   
76 Denkbar ist auch, für Fragen der Geschäftsverteilung einen Ausschuss vorzusehen, der von den Mit-
gliedern des Gerichts gewählt wird. 
77 Vgl. auch Art. 21 Abs. 4 der Verfahrensordnung des Gerichts. 
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Ferner sollte Art. 53 wie folgt geändert werden: 
 
Absatz 3 wird gestrichen. 
 
Es werden folgende neue Absätze (3 und 4) angefügt:   
 
Abweichend von Artikel 34 wird die Terminliste der Kammer von dem 
Präsidenten der Kammer festgelegt. Satz 1 gilt für die Terminliste der 
Großen Kammer entsprechend. 
 
Artikel 39 gilt mit der Maßgabe, dass an die Stelle des Präsidenten des 
Gerichts der Präsident der zuständigen Kammer tritt. Die Kammer re-
gelt bei Inkrafttreten des Beschlusses nach Artikel 50 Absatz 2, wer den 
Präsidenten der Kammer vertritt. 

 

 
2. Änderungen der Verfahrensordnung des Gerichts 

 

Die Verfahrensordnung des Gerichts (i.d.F. vom 11. Juli 2018) sollte wie folgt geän-

dert werden. Dabei stehen hier die Regelungen des Ersten Teils über die Organisation 

des Gerichts (Art. 3 ff.) im Mittelpunkt; ob sich daraus auch ein Änderungsbedarf 

hinsichtlich der Vorschriften des Dritten Teils über das gerichtliche Verfahren 

(Art. 50 ff.) sowie über diejenigen des Vierten und Sechsten Teils ergeben, muss spä-

terer Prüfung vorbehalten werden.  

 

Es wird vorgeschlagen, einige Vorschriften insgesamt neu zu fassen und in einigen 

Fällen auch ihre systematische Stellung zu verändern, um die tragenden Gedanken 

des hier vertretenen Konzepts deutlich hervortreten zu lassen.  

 

 a) Präsident und Vizepräsident des Gerichts 

 

Art. 10 Abs. 4 wird wie folgt gefasst:  
 

Der Präsident des Gerichts führt den Vorsitz in der Großen Kammer in 
allen Verfahren mit ungerader Ordnungsnummer. Ist er verhindert, so 
wird er durch den Vizepräsidenten des Gerichts vertreten. Artikel 19 fin-
det Anwendung.  

 

Art. 11 Abs. 3 wird wie folgt gefasst: 

Der Vizepräsident des Gerichts führt den Vorsitz in der Großen Kammer 
in allen Verfahren mit gerader Ordnungsnummer. Ist er verhindert, so 
wird er durch den Präsidenten des Gerichts vertreten. Artikel 19 findet 
Anwendung.  
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b) Kammerpräsident 

 

Art. 18 sollte wie folgt gefasst werden: 
 

Die Richter wählen sogleich nach der gemäß Artikel 9 erfolgten Wahl 
des Vizepräsidenten die Präsidenten der Kammern für drei Jahre. Ein-
malige Wiederwahl ist zulässig.  
 
Endet die Amtszeit eines Kammerpräsidenten vor ihrem regelmäßigen 
Ablauf, so wird das Amt für die verbleibende Zeit neu besetzt. 
 
Die Namen der Kammerpräsidenten werden im Amtsblatt der Europäi-
schen Union veröffentlicht. 
 
 

In Art. 20 können die Verweise auf Art. 10 und 11 gestrichen werden. 

 

c) Bildung, Besetzung und Zuständigkeiten der Spruchkörper 

 

Die Art. 13 bis 15 sollten insgesamt neu gefasst werden. Zugleich sollten die Bestim-

mungen der Art. 25, 26 Abs. 2 und 3 sowie Art. 27 sachlich deutlich vereinfacht und 

hierher gezogen werden. Art. 17 kann entfallen. 

 
Artikel 13 

 
Das Gericht entscheidet durch eine Kammer oder durch eine Große 
Kammer. 
 
Die Kammer entscheidet durch fünf Richter. Die Rechtssachen können 
nach Maßgabe des Artikels 29 von drei Richtern oder von einem Richter 
der zuständigen Kammer entschieden werden. 
 
Die Große Kammer entscheidet durch neun Richter. Die Zuständigkeit 
der Großen Kammer bestimmt sich nach Maßgabe des Artikels 28. 
 

 
Artikel 14 

 
Die Kammer besteht aus dem Präsidenten der Kammer und wenigs-
tens78 vier weiteren Richtern. Der Präsident der Kammer führt den Vor-
sitz. 
 

                                                   
78 Die Vollversammlung sollte frei sein, eine Kammer bei Bedarf auch "überzubesetzen", ihr also mehr 
als nur vier beisitzende Richter zuzuteilen. Das ändert natürlich nichts an der Beschlussbesetzung 
nach Art. 13 Abs. 2. 
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Die Vollversammlung des Gerichts beschließt zu Beginn eines Dreijah-
reszeitraums für diesen Zeitraum auf Vorschlag des Präsidenten des Ge-
richts 
 

a) über die Bildung von Kammern, 
 
b) über die Zuteilung der Richter zu den Kammern, 
 
c) über die Vertretung, sofern in einer Kammer infolge einer Ver-
hinderung die vorgesehene Zahl von Richtern nicht erreicht 
wird,79 sowie 
 
d) über die Zuweisung von Rechtssachen aus bestimmten Rechts-
gebieten zu den Kammern;80 für jedes Rechtsgebiet sollen (mög-
lichst wenige,) zumindest (aber) zwei Kammern nach Eingängen 
im Wechsel zuständig sein; zusammenhängende Sachen sollen 
derselben Kammer zugewiesen werden.81 

 
Vor Ablauf von drei Jahren kann der Beschluss nur aus wichtigem 
Grund geändert werden. 
 
Die gemäß diesem Artikel getroffenen Beschlüsse werden im Amtsblatt 
der Europäischen Union veröffentlicht. 
 
 

Artikel 14a 
 

Die Kammer legt auf Vorschlag ihres Präsidenten zu Beginn eines Drei-
jahreszeitraums für dessen Dauer die Regeln fest, nach denen sich be-
stimmt, welche Richter nach Artikel 13 Absatz 2 an einer Entscheidung 
mitwirken.82 
 
Die Kammer kann dabei auch Regeln beschließen, nach denen sich die 
Berichterstattung und die Mitberichterstattung in einer Rechtssache be-
stimmen.83 
 
Die Kammer regelt unbeschadet des Artikels 20 die kammerinterne 
Vertretung. 

 
 

Artikel 15 
 
Die Große Kammer besteht aus dem Präsidenten oder dem Vizepräsi-
denten des Gerichts und acht weiteren Richtern. Der Präsident oder der 
Vizepräsident des Gerichts führt den Vorsitz. 

                                                   
79 Diese Regelung tritt an die Stelle von Art. 17, der gestrichen werden sollte. 
80 Die Regelung greift Art. 25 auf und präzisiert sie dahin, dass das Zuweisungskriterium die Zugehö-
rigkeit einer Rechtssache zu einem Rechtsgebiet (oder "speziellen Sachgebiet") ist. 
81 Die Regelung greift Art. 27 Abs. 2 auf. 
82 Die Regelung greift Art. 26 Abs. 3 auf. 
83 Die Regelung tritt an die Stelle der Art. 26 Abs. 2, Art. 27 Abs. 1 und verlagert die Bestimmung des 
Berichterstatters in die Kompetenz der jeweiligen Kammer. 
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Die Große Kammer wird gebildet, wenn sie von einer Kammer gemäß 
Artikel 28 angerufen wird. Ihr gehören neben dem Präsidenten oder 
dem Vizepräsidenten des Gerichts an: 
 

a) der Präsident der Kammer, welche die Große Kammer angeru-
fen hat; 
 
b) der nach Artikel 8 ranghöchste Präsident einer für das be-
troffene Rechtsgebiet zuständigen anderen Kammer; 
 
c) weitere sechs Richter der für das betroffene Rechtsgebiet zu-
ständigen Kammern mit Ausnahme ihrer Präsidenten nach fol-
genden Maßgaben: 
 

1. der berichterstattende Richter der Kammer, welche die 
Große Kammer angerufen hat; 

2. die nach Artikel 8 ranghöchsten Richter aller für das be-
troffene Rechtsgebiet zuständigen Kammern, die bislang 
nicht in der Großen Kammer vertreten sind; 

3. weitere Richter aller für das betroffene Rechtsgebiet zu-
ständigen Kammern in der bis zur Vollbesetzung der Gro-
ßen Kammer erforderlichen Anzahl, und zwar kammer-
weise reihum immer der nach Artikel 8 Nächstrang-
höchste, wobei in der ersten Runde die Kammer, welche 
die Große Kammer angerufen hat, ausgelassen wird. 

 
Der Präsident des Gerichts stellt die Bildung und Besetzung der Großen 
Kammer fest, sobald sie angerufen wird. Der Anrufungsbeschluss und 
die Feststellung des Präsidenten des Gerichts werden im Amtsblatt der 
Europäischen Union veröffentlicht. 

 
 

d) Besondere Formationen: Große Kammer, Dreierkammer, Einzelrichter 

 

Artikel 28 sollte wie folgt neu gefasst werden: 
 

Artikel 28 
 

Sofern die rechtliche Schwierigkeit oder die Bedeutung der Rechtssache 
oder besondere Umstände es rechtfertigen, kann die Kammer eine 
Rechtssache an die Große Kammer abgeben. Schlägt der Berichterstat-
ter vor, von der Rechtsprechung des Gerichtshofs in einer Rechtsfrage 
abzuweichen, die für die Entscheidung erheblich ist, so muss die 
Rechtssache an die Große Kammer abgegeben werden. 

 

Weiterer Bestimmungen bedarf es für die Große Kammer nicht (vgl. oben Art. 15). 
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Artikel 29 sollte nicht nur die Übertragung auf den Einzelrichter, sondern auch die 

Übertragung auf eine Dreierformation regeln. Die Neufassung sollte zwei Grundge-

danken befolgen: 

 

 Die Dreierformation ebenso wie der Einzelrichter sind Formationen derselben 

Kammer (vgl. oben Art. 13 Abs. 2 Satz 2). Ergeben sich die Voraussetzungen 

für die Übertragung auf die kleinere Formation nicht schon aus Art. 29, so sind 

sie von der Kammer selbst festzulegen, und zwar allgemein und im Voraus 

(vgl. oben Art. 14a Abs. 1). 

 

 Die Kammer sollte grundsätzlich in Fünferbesetzung entscheiden; die kleinere 

Formation muss die enge Ausnahme bleiben. Es spricht vieles dafür, die Drei-

erbesetzung für Eilbeschlüsse für zuständig zu erklären, sofern ein besonders 

dringlicher Eilbedarf nicht ausnahmsweise die Entscheidung des Einzelrich-

ters erfordert, der dann nur der Kammerpräsident sein kann. Auch der Kata-

log des Art. 29 Abs. 3 erscheint für die Dreierformation - nicht hingegen für 

den Einzelrichter - geeignet (vgl. auch Art. 29 Abs. 3). Der Berichterstatter 

sollte als Einzelrichter nur für Nebenentscheidungen wie Verfahrenseinstel-

lungen nach Klagrücknahme oder Erledigung, Kostensachen, ggfs. auch über 

Berichtigungen oder Erläuterungen zuständig sein. 

 

e) Verhinderung, Vertretung, Beschlussfähigkeit 

 

Die Artikel 17, 23 und 24 sollten gestrichen werden. Die Vorschriften betreffen drei 

Fragenkreise:  

 

 Zum einen ist die Frage der Vertretung verhinderter Richter berührt. Für die 

Vertretung eines Kammerpräsidenten gilt Art. 20. Die Vertretung anderer ver-

hinderter Richter sollte die jeweilige Kammer nach Art. 14a regeln, soweit dies 

kammerintern geregelt werden kann, also nicht auf kammerfremde Richter 

zurückgegriffen werden müsste. Für den Fall einer kammerübergreifenden 

Vertretung sollte die Vollversammlung die nötigen Regeln in dem nach Art. 14 

Abs. 2 zu fassenden Beschluss aufstellen. Insgesamt erweist sich dieses System 

als flexibel und gut praktikabel. 
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 Daneben sprechen die Artikel 23 und 24 die Frage der Beschlussfähigkeit an. 

Sie gehen insofern von einem Mindestquorum aus. Das sollte auf den Fall des 

Art. 21 Abs. 2 - Eintritt der Verhinderung zwischen mündlicher Verhandlung 

und Beratung - beschränkt werden. Abgesehen von diesem Sonderfall darf die 

Fünfer- oder Neunerbesetzung der Kammer oder der Großen Kammer aber 

nicht unterschritten werden, soll die angestrebte Qualität und Autorität der 

Rechtsprechung nicht beeinträchtigt werden. Zugleich sollte klargestellt wer-

den, dass die Regelung in schriftlichen Verfahren und damit in allen Verfahren 

nicht gilt, in denen die Kammer durch drei Richter oder durch den Einzelrich-

ter entscheidet. 

 

 Schließlich spricht Art. 24 Abs. 3 das Problem eines Scheiterns des Verfahrens 

an, weil die Zahl der nicht verhinderten Richter unter ein Mindestmaß sinkt. 

Diese Regelung sollte aufgegriffen und zu einer Muss-Regelung verschärft 

werden. 

 

Insgesamt empfiehlt sich damit, Art. 22 bis 24 durch folgende Vorschrift zu ersetzen: 

 

Artikel 22 
 

Ergibt sich infolge einer Verhinderung, die nach einer mündlichen Ver-
handlung eintritt, eine gerade Zahl von Richtern, so nimmt der im 
Sinne des Artikels 8 dienstjüngste Richter an der Beratung ohne Stimm-
recht teil, es sei denn, dieser Richter ist der Präsident oder der Bericht-
erstatter. Im letzten Fall nimmt der Richter mit dem nächstniedrigen84 
Dienstaltersrang an der Beratung ohne Stimmrecht teil. 
 
Wirken infolge von Verhinderungen an der Beratung der Kammer nicht 
wenigstens vier Richter, davon wenigstens drei mit Stimmrecht, und an 
der Beratung und Entscheidung der Großen Kammer nicht wenigstens 
sieben Richter mit, so findet eine erneute mündliche Verhandlung statt. 

 

 

Die Regelungen der Art. 25 bis 27 sollten gestrafft und aus systematischen Gründen 

ins Gerichtsverfassungsrecht vorgezogen werden; ihre Thematik sollte in den neuen 

Artikeln 14 und 14a abgehandelt werden (vgl. oben). Es bleibt lediglich Art. 26 Abs. 1 

bestehen, der dann freilich auf Art. 14 verweisen muss. 

                                                   
84 Es müsste wohl "nächsthöheren" Dienstaltersrang heißen!? 
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IV. Rechtsmittel 

 

Die vorstehenden Maßnahmen zielen auch darauf, die Entscheidungen des Gerichts 

im Regelfall als endgültig anzusehen. Das erlaubt es, Rechtsmittel zum Gerichtshof 

zur begründungsbedürftigen Ausnahme zu machen und den Gerichtshof so zu entlas-

ten. 

 

In Art. 56 der Satzung sollte deshalb ein neuer Absatz 1a eingefügt werden:  

 
Das Rechtsmittel bedarf der Zulassung durch den Gerichtshof. Es wird 
nach den in der Verfahrensordnung im Einzelnen festgelegten Modali-
täten ganz oder in Teilen nur dann zugelassen,  
 

a) wenn damit eine für die Einheit, die Kohärenz oder die Ent-
wicklung des Unionsrechts bedeutsame Frage aufgeworfen wird,  
 
b) wenn die Rechtssache für einen oder mehrere Mitgliedstaaten 
besondere Bedeutung hat oder 
 
c) wenn die Entscheidung des Gerichts auf einem Verfahrensfeh-
ler beruht, durch den die Interessen des Rechtsmittelführers be-
einträchtigt werden. 
 

Der Beschluss über die Zulassung oder Nichtzulassung des Rechtsmit-
tels ist mit Gründen zu versehen und zu veröffentlichen. 

 

Infolgedessen kann Art. 58a der Satzung gestrichen werden. 

 

Zudem spricht Überwiegendes dafür, Art. 57 Abs. 2 sowie dessen Inbezugnahme in 

Art. 57 Abs. 3 der Satzung zu streichen (Beschwerdemöglichkeit gegen Maßnahmen 

des einstweiligen Rechtsschutzes). Stattdessen sollte eine gerichtsinterne Anrufung 

der vollbesetzten (Fünfer-) Kammer erwogen werden. 
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III. L’organisation interne du Tribunal 27 
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2. Modifications du règlement de procédure du Tribunal 29 

IV. Les pourvois 34 

[Or. 3]  

A. Mandat 

Conformément à l’article 3, paragraphe 1, du règlement 2015/2422 1, la Cour de 
justice 2 doit soumettre au Parlement européen, au Conseil et à la Commission, au 
plus tard le 26 décembre 2020, en faisant appel à des « conseillers extérieurs », un 
rapport sur le fonctionnement du Tribunal 3, en particulier 

•  sur l’efficience du Tribunal (mesurée à l’aune du rapport entre ressources et 
rendement) 

• sur la nécessité et l’efficacité de l’augmentation à cinquante-six juges 4,  

• sur l’utilisation et l’efficacité des ressources ainsi que  
 
1  Règlement (UE, Euratom) 2015/2422 du Parlement européen et du conseil, du 16 décembre 

2015, modifiant le protocole no 3 sur le statut de la Cour de justice de l’Union européenne 
(JO 2015, L 341, p. 14). 

2  Est seulement mentionnée la « Cour de justice » et non la « Cour de justice de l’Union 
européenne ». 

3  « General Court ». 

4  Ce nombre comprenait encore à l’époque les deux juges du Royaume-Uni. Depuis le 1er février 
2020 : 54 juges.  
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• sur la question de savoir si des (autres) chambres spécialisées doivent être 
créées ainsi que, le cas échéant, sur d’autres changements structurels. 

Si cela paraît indiqué, la Cour de justice doit formuler des propositions de 
modification du statut de la Cour de justice de l’Union européenne.  

Conformément à l’article 3, paragraphe 2, du règlement 2015/2422, la Cour de 
justice devait présenter au Parlement européen, au Conseil et à la Commission, au 
plus tard le 26 décembre 2017, un rapport sur les changements possibles dans la 
répartition des compétences en matière de questions préjudicielles au titre de 
l’article 267 du traité sur le fonctionnement de l’Union européenne, qui pouvait 
lui aussi, le cas échéant, être accompagné de propositions législatives. La Cour de 
justice a présenté ce rapport le 14 décembre 2017 ; elle n’a pas proposé une telle 
modification 5. [Or. 4]  

B. La réforme opérée par le règlement 2015/2422 

I. Les dispositions du règlement 

Avant l’entrée en vigueur du règlement, le Tribunal 6 était composé d’un juge par 
État membre, donc, en dernier lieu, de 28 juges. Le règlement a procédé à une 
augmentation du nombre de juges en trois étapes ; le Tribunal devait être composé 

• de 40 membres à partir du 25 décembre 2015, 

• de 47 membres à partir du 1er septembre 2016 et 

• de deux membres par État membre à partir du 1er septembre 2019, donc 
de 54 membres après la prise d’effet du BREXIT le 1er février 2020. 

La première augmentation de 12 juges supplémentaires répondait au souhait initial 
de la Cour de justice de l’Union européenne, exprimé par celle-ci en considération 
de la charge de travail et de l’arriéré accumulé 7. La dissolution du Tribunal de la 
fonction publique 8 et l’intégration de ses 7 juges au sein du Tribunal a conduit à 
 
5  Rapport présenté au titre de l’article 3, paragraphe 2, du règlement (EU, Euratom) 2015/2422, 

non publié.  

6  Institué en tant que « Tribunal de première instance » par la décision 88/591/CECA, CEE, 
Euratom du Conseil, du 24 octobre 1988, du Conseil du 24 octobre 1988 instituant un Tribunal 
de première instance des Communautés européennes (JO 1988, L 319, p. 1). Voir, à cet égard, la 
partie D.I.1. ci-dessous. 

7  Réponse (de la Cour de justice) à l’invitation de la présidence italienne du Conseil de présenter 
de nouvelles propositions afin de faciliter la tâche consistant à dégager un accord au sein du 
Conseil sur les modalités d’une augmentation du nombre de juges au Tribunal de l’Union, 
transmise par lettre du Président de la CJUE du 13 octobre 2014 (14448/14). 

8  Institué par la décision du Conseil, du 2 novembre 2004, instituant le Tribunal de la fonction 
publique de l’Union européenne (JO 2004, L 333, p. 7) sur le fondement de la possibilité de 
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la deuxième augmentation. La troisième augmentation de 7 juges supplémentaires 
(au final) visait à rétablir l’égalité de traitement entre les États membres. 

Le considérant 7 souligne que les membres du Tribunal sont (eux aussi) nommés 
après l’intervention du comité prévu à l’article 255 TFUE. Selon le considérant 9, 
le personnel attaché aux juges du Tribunal de la fonction publique devait être 
transféré avec ces derniers au Tribunal, mais selon le considérant 10, la nouvelle 
augmentation du nombre de juges au cours de la [Or. 5] troisième phase ne devait 
pas être accompagnée du recrutement de référendaires ou d’autre agents 
auxiliaires supplémentaires et, au final, la dotation en personnel devrait être la 
même pour tous les juges. Ces contraintes ont abouti à ce qu’en principe, chaque 
juge dispose désormais de deux référendaires (au lieu de trois comme 
auparavant) ; en outre, il existe un pool de référendaires additionnels (effectifs 
disponibles), mais qui doit être réduit progressivement. 

II. Les objectifs du règlement 

Selon les considérants, le législateur européen, en augmentant le nombre de juges, 
voulait répondre à l’augmentation de la charge de travail du Tribunal, qui se 
traduisait par le volume cumulé des affaires pendantes et la durée excessive des 
procédures (considérant 5). Les raisons invoquées sont non seulement 
l’augmentation du nombre d’affaires portées devant le Tribunal, elle-même due à 
une extension progressive des compétences de ce dernier 9 (premier considérant), 
mais également l’augmentation du nombre et la diversité des actes juridiques des 
institutions, organes et organismes de l’Union, ainsi que le volume et la 
complexité des affaires dont le Tribunal est saisi, particulièrement dans les 
domaines de la concurrence, des aides d’État et de la propriété intellectuelle 
(considérant 3). 

Même si le règlement lui-même ne fait que procéder à l’augmentation du nombre 
de juges, il mentionne néanmoins que d’autres mesures de nature 
organisationnelle, structurelle et procédurale entrent en considération pour faire 
face à la situation décrite (considérant 5). Le présent mandat pour un rapport 
contenant des propositions de mesures législatives à cette fin, y compris la 
création de chambres spécialisées et/ou la mise en place d’autres changements 
structurels (article 3, paragraphe 1, du règlement), va en ce sens. [Or. 6]  

 
créer des tribunaux spécialisés aménagée par le traité de Nice à l’article 225 A TCE (devenu 
article 257 TFUE). 

9  Suite au traité de Nice, c’est notamment l’ensemble des recours en annulation et en carence 
jusqu’alors dévolus à la Cour qui ont été transférés au Tribunal, à l’exception de certaines 
catégories de recours de nature interinstitutionnelle ou des recours formés par les États membres 
contre les actes du législateur de l’Union. 
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C. Analyse de la méthode de travail du Tribunal 

I. Analyse quantitative 

1. Pertinence 

Une analyse purement quantitative présuppose que les compétences confiées au 
Tribunal restent les mêmes. [Cette analyse] vise habituellement à distinguer les 
mesures permanentes de celles de nature temporaire. 

• S’il importe qu’en cas de compétences inchangées, une juridiction puisse 
faire face à un nombre d’affaires accru (et, le cas échéant, continuant à 
augmenter à l’avenir), l’augmentation durable du nombre de juges et du 
personnel qui leur est attaché, augmentation qui maintient le rapport 
entre le nombre d’affaires (introduites) et le nombre de juges constant, 
est alors le moyen approprié. 

• S’il importe – uniquement ou en outre – qu’une juridiction puisse traiter 
les arriérés cumulés et réduire les délais de procédure excessivement 
longs, il s’agit alors d’un défi temporaire particulier qui peut être relevé 
grâce à une augmentation temporaire du personnel, augmentation que 
l’on peut à nouveau réduire après un certain temps, par exemple en ne 
pourvoyant pas les postes devenus vacants. Si une telle mesure n’est pas 
possible eu égard aux postes de juges, par exemple parce que le nombre 
de juges est « fixe » pour d’autres raisons, l’attention doit alors porter sur 
le personnel qui leur est attaché ou sur d’autres mesures. 

Le tribunal de la fonction publique institué en 2005 doit être inclus dans l’analyse 
quantitative puisqu’il a été intégré au Tribunal en 2016. Nous examinerons la 
période depuis la création du Tribunal (1989 - 2020), les sept dernières années 
faisant cependant l’objet d’une analyse plus poussée (2014 - 2020). [Or. 7]  

2. Les affaires introduites 

À l’exception de quelques années « atypiques » (1993, 1994 et 1997), le nombre 
d’affaires portées devant le Tribunal (y compris devant le Tribunal de la fonction 
publique) a augmenté de manière constante, avec certaines fluctuations, depuis 
l’année de sa création en 1989 : il se situait au début à environ 200 par année 
(1989 – 1998), pour s’élever à environ 300 à 400 par année (1999 – 2003) et 
environ 500 à 700 par année (2004 – 2009) jusqu’à atteindre 800 à 900 par année 
(2010 – 2019). Ce sont habituellement entre 830 et 950 affaires qui sont 
introduites chaque année depuis 2014, la période qui fait ici l’objet d’un examen 
plus poussé, le pic ayant été atteint en 2013 avec 950 affaires introduites. 

Cette évolution reflète principalement, par nature, les élargissements de l’Union. 
L’on peut déduire ces derniers par calcul en mettant en rapport le nombre 
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d’affaires introduites et le nombre de juges (également croissant) 10. Durant la 
première décennie du Tribunal, il n’est pas encore possible de constater un rapport 
constant du nombre d’affaires introduites par juge : les « années atypiques », 
précédemment mentionnées, qu’ont été 1993, 1994 et 1997 avec 40 affaires 
introduites par juge, contrastent avec les premières années, comparativement 
faibles en termes d’affaires introduites puisque celles-ci s’élevaient à moins de 10 
par juge ; pour la période allant jusqu’en 1998, l’on peut constater une charge 
moyenne d’environ 15 affaires introduites par juge. Après 1998, cette charge est 
passée à plus de 20 affaires introduites par juge et a encore augmenté en 2013 et 
2014 pour atteindre plus de 30 affaires par juge (sans le Tribunal de la fonction 
publique). La création du Tribunal de la fonction publique en 2007 n’a pas réduit 
de manière significative le nombre d’affaires introduites par juge (y compris le 
Tribunal de la fonction publique). En revanche, l’augmentation du nombre de 
juges depuis 2014 a eu un effet notable ; depuis lors, le nombre d’affaires 
introduites par juge a de nouveau baissé pour atteindre 18,8 (en 2019). [Or. 8]  

Nombre d’affaires introduites (y compris le Tribunal de la fonction publique) par 
rapport au nombre de juges : 

 1989 1990 1991 1992 1993 1994 1995 1996 

Affaires introduites 169 59 95 123 596 409 253 229 

Juges 12 11 12 12 12 12 12 15 15 

Affaires introduites 
par juge 

14,1 4,9 7,9 10,3 49,7 34,1 16,9 15,3 

 

 1997 199
8 

1999 2000 2001 2002 2003 2004 

Affaires introduites 644 238 384 398 345 411 466 536 

Juges 15 15 15 15 15 15 15 25 12 

Affaires introduites 
par juge 

42,9 15,9 25,6 26,5 23,0 27,4 31,1 21,4 

 

  

 
10  Cela ne tient évidemment pas compte du nombre d’habitants (très variable) dans les États 

membres ainsi que d’autres paramètres susceptibles d’influencer l’activité d’une juridiction de 
l’Union (par exemple l’industrialisation, la puissance économique, la création d’un système 
judiciaire national accepté de toutes parts, etc.). 

11  Un juge par État membre, pour 12 États membres à l’époque. 

12  Élargissement à l’Est de 2004. 
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 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 

Affaires introduites 599 580 679 740 681 775 811 795 

Juges 25 + 7 13 25 + 7 27 + 7 27 + 7 27 + 7 27 + 7 27 + 7 27 + 7 

Affaires introduites 
par juge 

18,7 18,1 20,0 21,8 20,0 22,8 23,9 23,4 

 

 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

Affaires introduites 950 1069 998 912 917 834 939  

Juges 28 + 7 28 + 7 40 + 7 47 47 47 52 14  

Affaires introduites 
par juge 

27,1 30,5 28,3 15 19,4 19,5 17,7 19,5 16  

[Or. 9]  

Répartition par type de procédure depuis 2014 :  

 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 17 

        

(1) Affaires 
introduites devant 
le Tribunal 

912 831 835 18 917 834 939 - 

(2) Dont recours 19 819 720 748 807 732 848 - 

(3) Dont référés 20 45 32 34 47 41 37 - 

(4) Affaires 
introduites devant 
le Tribunal de la 

157 167 77 22     

 
13  Institution, par le traité de Nice et la décision du Conseil de l’Union européenne du 2 novembre 

2004, du Tribunal de la fonction publique doté de 7 juges.  

14  Sans le Royaume-Uni et encore sans le juge de Bulgarie.  

15  Augmentation du nombre de juges au mois de septembre 2015 seulement. 

16  Augmentation du nombre de juges au mois de septembre 2019 seulement. 

17  Estimation sur la base de… trimestres. 

18  Afin d’éviter une prise en compte double, les 139 affaires reprises du Tribunal de la fonction 
publique ne sont pas comptabilisées ici.  

19  Affaires introduites, diminuées des procédures particulières ; les pourvois sont comptés parmi 
les recours.  

20  En grande majorité du domaine des « autres recours ».  
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fonction 
publique 21 

(5) Somme (1) + 
(4) 

1069 998 912 917 834 939 - 

        

(6) Affaires 
introduites par 
juge du Tribunal 

32,6 29,4 23 19,7 24 19,5 17,7 18,8 25 - 

(7) Recours par 
juge du Tribunal 

29,3 25,5 17,7 17,2 15,6 17 - 

(8) Affaires 
introduites par 
juge du Tribunal 
de la fonction 
publique 

22,4 23,9 16,5 26     

(9) Recours par 
juge du Tribunal 
de la fonction 
publique 27 

       

(10) Affaires 
introduites par 
juge du Tribunal et 
du Tribunal de la 
fonction publique 

30,5 28,3 19,4 28     

(11) Recours par 
juge du Tribunal et 

       

 
22  Jusqu’au 31 août 2016.  

21  Aucune répartition selon les procédures particulières ne ressort du rapport sur le Tribunal de la 
fonction publique, seul le nombre des référés est indiqué. Il résulte seulement du rapport annuel 
2016, p. 216, note de bas de page no 1, que le Tribunal a repris 123 affaires, ainsi que 16 
procédures particulières, du Tribunal de la fonction publique.  

23  Par rapport au nombre de juges déterminé arithmétiquement pour cette année (28 juges jusqu’au 
24 décembre 2015, 40 juges à partir du 25 décembre 2015), donc 28,23 juges. 

24  Par rapport au nombre de juges déterminé arithmétiquement pour cette année (40 juges jusqu’au 
31 août 2016, 47 juges à partir du 1er septembre 2016), donc 42,33 juges. 

25  Par rapport au nombre de juges déterminé arithmétiquement pour cette année (47 juges jusqu’au 
31 août 2019, 56 juges à partir du 1er septembre 2019), donc 50,01 juges. 

26  Afin de garantir la comparabilité, le nombre d’affaires introduites (77 jusqu’en août) a été 
extrapolé pour toute l’année (115,5). 

27  Pas de données disponibles.  

28  Dans la mesure où le nombre total de juges, Tribunal et Tribunal de la fonction publique réunis, 
est resté identique tout au long de l’année, ce sont ici simplement 912 affaires introduites qui ont 
pu être divisées par 47 juges.  
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du Tribunal de la 
fonction publique 

[Or. 10] Aperçu des statistiques du Tribunal (y compris le Tribunal de la fonction 
publique) relatives aux affaires introduites par matière :  
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 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

        

(1) Aides d’État 148 73 76 39 42 134  

(2) Concurrence 41 17 18 38 28 23  

(3) Fonction publique 157 167 117 29 86 93 87  

(4) Propriété intellectuelle et 
industrielle 

295 302 336 298 301 270  

(5) Autres recours 299 292 239 346 268 334  

(6) Pourvois 36 36 39 - - -  

(6) Procédures particulières  93 111 87 30 110 102 91  

        

Somme de toutes les affaires 
introduites 

1069 998 912 917 834 939  

Les catégories les plus importantes des « autres recours » sont les suivantes :  

 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

        

Politique commerciale 31 6 17 14 15 13  

Droit institutionnel 67 53 52 65 71 148  

Agriculture 15 37 20 22 25 12  

Marchés publics 16 23 9 19 15 10  

Mesures restrictives (Action 
extérieure) 

69 55 28 27 40 42  

Clause compromissoire 14 15 10 21 7 8  

Politique économique et 
monétaire 

4 3 23 98 27 24  

Accès aux documents 17 48 19 25 21 17  

Les « procédures particulières » sont ventilées comme suit : 

  

 
29  77 affaires introduites auprès du Tribunal de la fonction publique jusqu’au 31 août 2016, 

40 affaires introduites auprès du Tribunal à partir du 1er septembre 2016 (163 affaires introduites 
au total auprès du Tribunal, dont 123 transférées du Tribunal de la fonction publique).  

30  Ne sont pas prises en compte, parmi les affaires introduites devant le Tribunal, les 16 procédures 
particulières transférées du Tribunal de la fonction publique.  
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 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

        

(1) Rectification 5 7 5 10 12 8  

(2) Omission de statuer 
(complément d’arrêt) 

0 0 0 1 1 1  

(3) Contestation sur les 
dépens récupérables 

38 37 48 44 41 28  

(4) Aide judiciaire 47 67 45 52 46 52  

(5) Opposition à un arrêt 
par défaut 

0 0 0 0 1 0  

(6) Tierce opposition 0 0 0 0 0 1  

(7) Révision 1 0 1 2 1 1  

(8) Interprétation d’un arrêt 2 0 1 2 1 1  

(9) Somme (1) à (8) 93 31 111 32 103 33 110 102 92  

[Or. 11]  

 

 
31  Tribunal de la fonction publique exclu, puisque les données ne sont pas disponibles à cet égard.  

32  Tribunal de la fonction publique exclu, puisque les données ne sont pas disponibles à cet égard.  

33  Y compris les 16 procédures particulières reprises du Tribunal de la fonction publique.  





SJD 

Tribunal (y compris Tribunal de la fonction publique), affaires introduites par matière de 1999 à 2019 
 1999 

34 
2000 2001 2002 2003 2004 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 

Aides d’État 100 80 42 51 25 46 25 28 37 55 46 42 67 36 54 148 73 76 39 42 134 
Concurrence 34 36 39 61 43 36 40 81 62 71 42 79 39 34 23 41 17 18 38 28 23 
Fonction publique 84 111 110 112 124 146 164 149 159 

35 
113 113 139 159 178 160 157 167 117 

36 
86 93 87 

Propriété 
intellectuelle et 
industrielle 

18 34 37 83 101 110 98 145 168 198 207 207 219 238 293 295 302 336 298 301 270 

Autres recours 120 126 99 86 146 158 128 135 197 179 158 207 264 220 275 299 292 239 346 268 334 
*Politique 
commerciale 

               *31 *6 *17 *14 *15 *13 

*Droit 
institutionnel 

               *67 *53 *52 *65 *71 *148 

*Agriculture                *15 *37 *20 *22 *25 *12 
*Marchés 
publics 

               *16 *23 *9 *19 *15 *10 

*Mesures 
restrictives 
(Action 
extérieure) 

               *69 *55 *28 *27 *40 *42 

*Clause 
compromissoire 

               *14 *15 *10 *21 *7 *8 

*Union 
économique et 

               *4 *3 *23 *98 *27 *24 

 
34  Il n’est pas pertinent de remonter plus loin dans le passé en ce qui concerne les dmaines juridiques puisque, par exemple, les procédures dans le domaine de la 

propriété intellectuelle et industrielle relèvent progressivement des « Autres recours » et que, par conséquent, les domaines juridiques se prêtent de moins en 
moins à la comparaison. En outre, l’augmentation du nombre de juges suite aux élargissements de l’UE, ainsi que l’augmentation du nombre d’affaires que 
ces élargissements ont probablement entraînée, ne sont pas à négliger.  

35  À partir de 2007, seulement les recours (introduits en première instance) devant le Tribunal de la fonction publique. Pour le Tribunal, voir ci-dessous sous 
« Pourvois ».  

36  77 affaires introduites devant le Tribunal de la fonction publique jusqu’au 31 août 2016, 40 affaires introduites devant le Tribunal à partir du 1er septembre 
2016 (163 affaires au total introduites devant le Tribunal, dont 123 transférées du Tribunal de la fonction publique). 
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monétaire 
*Accès aux 
documents 

               *17 *48 *19 *25 *21 *17 

Pourvois 37 - - - - - - - 10 27 37 31 23 44 10 57 36 36 39 - - - 
Procédures 
particulières 

28 11 18 18 28 40 27 34 29 87 84 77 88 78 88 93 111 87 38 110 102 91 

Somme 384 398 345 411 467 536 482 582 679 740 681 774 880 794 950 1069 998 912 917 834 939 
[Or. 12]  

 

 
37  Uniquement pendant l’existence du Tribunal de la fonction publique (2006-2016). 

38  Les 16 procédures particulières transférées du Tribunal de la fonction publique ne sont pas prises en compte parmi les affaires introduites devant le Tribunal.  



SJD 

3. Les affaires clôturées 

Afin de déterminer les besoins ordinaires du Tribunal, les statistiques relatives aux 
affaires introduites doivent être confrontées aux statistiques relatives à la moyenne 
des affaires clôturées. À cet égard, le nombre d’affaires clôturées par juge est resté 
relativement constant depuis 1998, entre 20 et 25 par an, dont environ deux tiers 
par arrêt, nonobstant des fluctuations à la hausse et à la baisse pour certaines 
années. Il convient de relever que ce rapport est resté essentiellement le même, 
indépendamment de la taille croissante du Tribunal, de l’ajout du Tribunal de la 
fonction publique ainsi que du nombre d’affaires introduites. Cela laisse supposer 
que telle est la manière la plus précise de mesurer le rendement du Tribunal.  

Nombre d’affaires clôturées par le Tribunal (y compris le Tribunal de la fonction 
publique) en rapport avec le nombre de juges : 

 1989 1990 1991 1992 1993 1994 1995 1996 

Affaires clôturées 1 82 67 125 106 442 265 186 

Juges 12 12 12 12 12 12 15 15 

Affaires clôturées 
par juge 

0,1 6,8 5,6 10,4 8,8 36,8 17,7 12,4 

 

 1997 1998 1999 2000 2001 2002 2003 2004 

Affaires clôturées 186 348 659 343 340 331 339 361 

Juges 15 15 15 15 15 15 15 25 

Affaires clôturées 
par juge 

12,4 23,2 43,9 22,9 22,7 22,1 22,6 14,4 39 

 

 2005 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 2013 

Affaires 
clôturées 

610 436 397 605 710 656 880 809 886 

Juges 25 + 7 25 + 7 27 + 7 27 + 7 27 + 7 27 + 7 27 + 7 27 + 7 28 + 7 

Affaires 
clôturées par 
juge 

19,1 40 13,6 11,7 17,8 20,9 19,3 25,9 23,8 25,3 

 
39  L’augmentation du nombre de juges en raison de l’élargissement de l’Union vers l’Est n’a eu 

d’effet sur la productivité du Tribunal qu’avec un décalage. 

40  Le rajout du Tribunal de la fonction publique équivalait en soi à une augmentation du nombre 
de juges sans extension des compétences. Dans le même temps, les compétences du Tribunal 
ont toutefois été modérément étendues en ce que les recours en annulation et les recours en 
carence ont été, avec certaines exceptions, transférées de la Cour au Tribunal. 
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[Or. 13]  

Nombre d’affaires clôturées depuis 2014, avec indication de celles clôturées par 
arrêt ainsi que du rapport avec le nombre de juges : 

Affaires clôturées en 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

        

(1) Affaires clôturées par 
le Tribunal 

814 987 755 895 1009 874  

(2) Dont affaires clôturées 
par arrêt 

428 570 448 492 644 554  

(3) Affaires clôturées par 
le Tribunal de la fonction 
publique 

152 152 169 - - - - 

(4) Dont affaires clôturées 
par arrêt 

68 75 52 - - - - 

(5) Somme (1) + (3) 966 1139 924 895 1009 874  

(6) Somme (2) + (4) 496 645 500 492 644 554  

        

(7) Affaires clôturées par 
juge du Tribunal 

29,1 35,0 17,8 19,0 21,5 17,5  

(8) Arrêts par juge du 
Tribunal 

15,3 20,2 10,6 41 10,5 13,7 11,1  

(9) Affaires clôturées par 
juge du Tribunal de la 
fonction publique 

21,7 21,7 36,2     

(10) Arrêts par juge du 
Tribunal de la fonction 
publique 

9,7 10,7 11,1     

(11) Affaires clôturées par 
juge du Tribunal et du 
Tribunal de la fonction 
publique 

27,6 32,3 19,7     

(12) Arrêts par juge du 
Tribunal et du Tribunal de 
la fonction publique 

14,1 18,3 10,6     

  

 
41  L’effet de l’augmentation de 12 juges est ici particulièrement notable. 
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4. Une complexité croissante des affaires ?  

Force est cependant de constater qu’après 2010, le nombre moyen d’affaires 
clôturées par juge diminue. Cela peut être dû aux nouveaux élargissements de 
l’Union (2007, 2013), mais aussi à la réforme structurelle du Tribunal (depuis 
2015) qui fait l’objet de la présente analyse, et les causes en seraient donc 
extrajudiciaires (externes). Mais cela peut également être la conséquence d’une 
augmentation de la proportion d’affaires plus complexes par rapport aux affaires 
qui le sont plutôt moins, ou à la complexité croissante des affaires pendantes en 
général ou seulement dans certains domaines, affaires dont le traitement requiert 
donc plus de temps et d’efforts. 

Comme le montrent les statistiques des affaires introduites par matière, les 
proportions des affaires introduites dans les domaines indiqués dans les 
statistiques sont restées, sur le long terme, en moyenne essentiellement les mêmes. 
Cela est notamment vrai pour les domaines « aides d’État » et « concurrence », 
dans lesquels les affaires sont vraisemblablement plus complexes qu’en moyenne, 
car elles requièrent l’analyse de contextes économiques et fiscaux compliqués. 
[Or. 14]  

Néanmoins, pendant les années 2006 à 2010, les affaires introduites dans le 
domaine « concurrence » ont été deux fois plus élevées qu’auparavant ou 
ultérieurement, bien que celles-ci soient restées dans l’ensemble à un niveau 
modéré (environ 60 à 80 affaires introduites par an contre environ 30 à 40 affaires 
introduites par an) et n’ont donc pas dû entraîner une modification significative de 
la charge de travail globale du Tribunal. Dans le domaine « aides d’État », on ne 
relève d’augmentation que dans les années suivant 2013 et le nombre d’affaires 
introduites a été particulièrement élevé en 2014 et 2019, c’est-à-dire dans une 
période qui se situe déjà après l’augmentation du nombre de juges au Tribunal qui 
fait l’objet de la présente analyse. Il y a lieu de mentionner en passant qu’en 2017, 
un nombre particulièrement important d’affaires (98) ont été introduites dans le 
domaine « Autres recours – Politique économique et monétaire ». 

Les relevés statistiques permettent tout au plus d’obtenir une indication 
approximative de la charge de travail généralement liée aux affaires dans un 
domaine particulier. Un besoin accru en expertise extrajudiciaire, que celle-ci soit 
disponible au sein du Tribunal (notamment les référendaires disposant de 
connaissances techniques extrajudiciaires) ou qu’elle doive être recherchée 
ailleurs (notamment les avis d’experts et les mesures d’instruction), est révélateur. 
Aucune donnée n’était disponible au sujet des ressources internes. Les données 
sont également absentes en ce qui concerne le recours par le Tribunal à une 
expertise externe, à savoir dans quelles affaires le Tribunal a pris une mesure 
d’instruction. N’ont fait l’objet d’un relevé statistique que les affaires dans 
lesquelles une audience de plaidoiries a été organisée, laquelle est habituellement 
la condition pour une mesure d’instruction (mais qui est également organisée en 
l’absence de mesures d’instruction). Dans l’ensemble, les données statistiques ne 
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permettent pas de tirer de conclusion valable sur la question de la complexité et de 
la charge de travail croissantes liées au traitement des affaires.  

Nombre d’affaires dans lesquelles s’est tenue une audience de plaidoiries ; il n’est 
pas précisé dans quelle mesure l’audience de plaidoiries a inclus une mesure 
d’instruction 

 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

        

(1) Aides d’État 34 38 15 26 53 29  

(2) Concurrence 51 37 10 40 17 19  

(3) Fonction publique 42   1 37 59 38  

(4) Propriété intellectuelle et 
industrielle 

122 135 96 145 141 137  

(5) Autres recours 172 154 120 138 113 92  

(6) Pourvois 11 12 2 4 4 0  

Total  390 376 244 390 387 315  

[Or. 15]  

L’expérience des juridictions suprêmes nationales montre toutefois que la 
complexité des affaires, en particulier dans les domaines du droit de 
l’environnement et en matière de droit économique, s’est considérablement accrue 
au cours des 30 dernières années. En ce qui concerne le Tribunal, les statistiques 
ne permettent ni de confirmer, ni d’écarter cette expérience des juridictions 
suprêmes nationales. En l’absence de statistiques pertinentes, il convient 
d’interroger les juges actuels et, en particulier, ceux qui ont déjà quitté la 
juridiction. Pour autant que de tels entretiens aient déjà pu être menés, ils 
confirment toutefois systématiquement l’expérience des juridictions suprêmes 
nationales. Si cela ne vaut pas tant pour les affaires en droit de l’environnement, 
dont le Tribunal n’est que rarement saisi, c’est surtout vrai pour les affaires en 
droit économique qui sont souvent basées sur des faits hautement complexes dont 
l’appréciation requiert une expertise extrajudiciaire (dans les domaines de la 
gestion d’entreprises, de l’économie financière etc.), c’est-à-dire les affaires dans 
les domaines « aides d’État » et « concurrence », et aussi « politique 
commerciale », « marchés publics », « commerce extérieur » et « politique 
économique et monétaire ». 

5. Durées moyennes des procédures 

S’il s’avère exact que le nombre moyen, observé sur une longue période, de 20 à 
25 affaires clôturées par juge [et par an] – dont environ deux tiers sont clôturées 
 
42  Pour le Tribunal seulement ; les données pour le Tribunal de la fonction publique ne sont pas 

disponibles.  
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par arrêt – reflète le rendement « normal » du Tribunal, lequel tend à diminuer à 
mesure que les affaires deviennent plus complexes, alors une augmentation des 
affaires introduites sans être accompagnée d’une augmentation correspondante du 
nombre de juges – c’est-à-dire une augmentation des affaires introduites qui ne 
s’explique pas par l’élargissement de l’Union – doit conduire à un arriéré 
d’affaires et, par conséquent, à une augmentation de la durée des procédures. En 
effet, la durée des procédures, en particulier dans les domaines « aides d’État » et 
« concurrence », a considérablement augmenté après 2007, avec un pic 
inacceptable de près de quatre ans (en moyenne !) pour les affaires clôturées en 
2013. La cause semble être le nombre plus élevé d’affaires introduites de 2006 à 
2010 dans le domaine de la concurrence ; le Tribunal n’a pas réussi à résorber ce 
pic dans les années qui ont suivi. Par conséquent, dans ces domaines, le nombre 
d’affaires encore pendantes à la fin de l’année était plusieurs fois supérieur, dans 
certains cas de quatre à cinq fois, au nombre d’affaires introduites durant la même 
[Or. 16] année. 

L’augmentation du nombre de juges à 12 juges supplémentaires en 2015 a eu pour 
effet que l’arriéré a cessé de croître, mais n’a pas encore conduit à une réduction 
notable de ce dernier. Les durées des procédures ont néanmoins pu être quelque 
peu réduites, même si celles-ci sont encore bien trop longues. Cela permet de 
supposer que, suite à l’augmentation de 2015 (à 40 juges pour le Tribunal, avant 
que les 7 juges du Tribunal de la fonction publique ne les rejoignent), les 
« besoins ordinaires » du Tribunal en termes de personnel étaient couverts. Cela 
correspond également à l’auto-évaluation du Tribunal de l’Union européenne sur 
laquelle s’appuyait la demande initiale d’augmentation du personnel du 13 octobre 
2014. Si cela est vrai, l’intégration du Tribunal de la fonction publique devrait 
déjà, ou en tout cas l’augmentation du personnel de 7 juges supplémentaires en 
septembre 2019, permettre la résorption progressive de l’arriéré et le 
raccourcissement de la durée des procédures. Eu égard au bref laps de temps qui 
s’est écoulé depuis septembre 2019, il n’est pas encore possible de savoir si cela 
réussira.  

Durées moyennes des procédures (en mois) des affaires du Tribunal (y compris le 
Tribunal de la fonction publique) clôturées par arrêt ou ordonnance de 2014 à 
2020 43 : 

  

 
43  Les statistiques annuelles du Tribunal ne distinguent pas selon les types de procédures mais 

contiennent uniquement une ventilation en « arrêts » et « arrêts et ordonnances » ; elles 
contiennent en outre la durée [de procédure des affaires clôturées par] « ordonnances » dont le 
calcul ne tient toutefois pas compte de la durée moyenne de procédure des procédures 
particulières et des procédures en référé. Cependant, une répartition selon les différents 
domaines y figure, ce qui explique leur présentation ci-dessous, voir Rapport annuel 2018, 
pages 255 et 256. 
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 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

(1) Arrêts 26,9 24,6 21,0 19,5 23,3 19,7  

(2) Ordonnances 44 16,0 11,8 11,7 10,8 12,3 10,3  

(3) Ensemble des affaires 23,4 20,6 18,7 16,3 20,0 16,9  

[Or. 17]  

La répartition par domaine se présente comme suit pour la période à partir de 
1999 :  

 1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 

        

Aides d’État 45        

Concurrence 46        

Propriété intellectuelle et 
industrielle 

16,4 9,1 16,4 19,5 15,8 17,3 21,1 

Autres recours 20,7 27,5 20,7 21,3 21,6 22,6 25,6 

Pourvois      - - 

Ensemble du Tribunal 47        

Fonction publique 18,7 15,6 18,7 17,2 17,9 19,2 19,2 

 

 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 
        
Aides d’État 29,0 32,4 48,1 50,3 32,4 32,8 31,5 
Concurrence 41,1 42,6 40,2 46,2 45,7 50,5 48,4 
Propriété intellectuelle et 
industrielle 

21,8 24,5 20,4 20,1 20,6 20,3 20,3 

Autres recours 27,8 29,5 26,0 23,9 23,7 22,8 22,2 
Pourvois - 7,1 16,1 16,1 16,6 18,3 16,8 
Ensemble du Tribunal     24,7 26,7 24,8 
Fonction publique 48 24,8 13,2 17,0 21,2 23,8 17,1 15,9 

 

 
44  Pour le Tribunal seulement ; les données pour le Tribunal de la fonction publique ne sont pas 

disponibles à cet égard. 

45  Ne figure en tant que catégorie distincte dans les statistiques qu’à partir de 2006. 

46  Ne figure en tant que catégorie distincte dans les statistiques qu’à partir de 2006. 

47  La durée moyenne de procédure pour toutes les affaires ne figure malheureusement pas dans les 
rapports annuels ; cette donnée n’existe qu’à partir de 2010, voir Greffe du Tribunal, statistiques 
judiciaires, état au 31 décembre 2019, p. 30. 

48  Uniquement Tribunal de la fonction publique à partir de 2007. 
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 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 
         
(1) Aides d’État 48,1 32,5 17,4 27,2 25,5 32,0 26,4  
(2) Concurrence 46,4 45,8 47,7 38,2 21,6 38,3 27,0  
(3) Fonction 
publique 

18,7 13,7 13,0 20,3 49 8,9 15,6 15,2  

(4) Propriété 
intellectuelle et 
industrielle 

24,9 18,7 18,1 15,1 14,5 15,0 13,0  

(5) Autres recours 13,9 22,1 20,9 18,6 18,7 21,0 18,5  
(6) Pourvois 26,9 12,8 14,8 15,8 14,1 21,4 non 

disp. 50 
 

(7) Ensemble des 
affaires 

16,0 23,4 20,6 18,7 16,3 20,0 16,9  

[Or. 18]  

Nombre d’affaires pendantes, par domaine, au 31 décembre de chaque année 
(Tribunal et Tribunal de la fonction publique confondus) 

 1999 2000 2001 2002 2003 2004 2005 

        

Aides d’État 51        

Concurrence 52        

Propriété intellectuelle et 
industrielle 

17 44 51 105 158 192 196 

Autres recours 538 561 579 588 633 714 670 

Pourvois 53        

Procédures particulières 8 3 6 7 16 31 15 

Fonction publique 169 179 156 172 192 237 130 

Total 732 787 792 872 999 1174 1163 

 

 
49  Affaires clôturées jusqu’au 31 août 2016, l’écart vers le haut s’expliquant manifestement par un 

grand nombre d’ordonnances prises dans des affaires dont la procédure a entre-temps été 
suspendue. En omettant la durée d’une éventuelle suspension, la durée de procédure s’élève à 
10,0 mois seulement, voir Rapport annuel 2016, p. 272. 

50  Voir Greffe du Tribunal, Statistiques judiciaires, état au 31 décembre 2019, p. 30, bien que 
selon les statistiques, deux pourvois aient encore été clôturés en 2019.  

51  Ne figure en tant que catégorie distincte dans les statistiques qu’à partir de 2006. 

52  Ne figure en tant que catégorie distincte dans les statistiques qu’à partir de 2006. 

53  Ce n’est qu’après la création du Tribunal de la fonction publique que le Tribunal a été saisi de 
pourvois. 
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 2006 2007 2008 2009 2010 2011 2012 

        

Aides d’État 165 166 185 161 153 179 152 

Concurrence 182 196 236 247 288 227 200 

Propriété intellectuelle et 
industrielle 

249 289 316 355 382 361 389 

Autres recours 326 422 371 358 416 458 438 

Pourvois 10 30 46 46 32 47 25 

Procédures particulières 15 18 22 23 28 36 33 

Fonction publique 310 268 219 176 186 178 235 

Total 1257 1389 1395 1366 1485 1486 1472 

 

 2013 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

         

Aides d’État 146 507 488 461 570 527 601  

Concurrence 148 117 82 64 86 68 64  

Propriété intellectuelle 
et industrielle 

465 485 400 448 370 322 274  

Autres recours 487 507 488 461 570 527 601  

Pourvois 43 37 36 49 9 0 0  

Procédures 
particulières 

36 34 46 65 41 36 40  

Fonction publique 211 216 231 158 178 161 141  

Total 1536 1903 1771 1706 1824 1641 1721  

À titre de comparaison : affaires pendantes dans la période initiale (1989-1998) 

1989 1990 1991 1992 1993 1994 1995 1996 1997 1998 

168 145 173 171 661 628 616 659 1117 1007 

[Or. 19]  

6. Résumé 

L’analyse quantitative suppose des compétences inchangées du Tribunal ainsi que 
des méthodes de travail inchangées, c’est-à-dire l’utilisation de ressources 
disponibles en personnel et en moyens qui restent, pour l’essentiel, stables.  

Si les relevés statistiques depuis l’année de la création du Tribunal en 1989 – 
dénommé à l’époque « Tribunal de première instance » – ne fournissent pas une 
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base sûre à tous égards, leur pertinence est suffisante pour pouvoir en dégager les 
observations suivantes. 

Le rendement moyen du Tribunal se situe à environ 20 à 25 affaires par juge et par 
an. Deux tiers de ces affaires sont clôturées par arrêt. Le rendement moyen 
diminue à mesure qu’augmente la complexité des affaires et se déplace vers la 
limite inférieure des valeurs indiquées. 

La charge de travail du Tribunal s’élève depuis quelques années, de manière 
relativement constante, à entre 800 et 1.000 affaires (introduites) par an (y 
compris les affaires dans le domaine « fonction publique »). Cette charge de 
travail requiert une « composition ordinaire » du Tribunal de 40 juges.  

Jusqu’en 2014, cependant, un arriéré considérable s’est formé, plusieurs fois 
supérieur aux affaires introduites en une année dans certains domaines (aides 
d’État, concurrence), et qui a par conséquent conduit à des durées moyennes de 
procédure s’étirant jusqu’à cinq ans, ce qui est inacceptable. L’augmentation dans 
un premier temps du nombre de juges à 40 (en 2015) a empêché l’accroissement 
de l’arriéré, l’intégration du Tribunal de la fonction publique (en 2016) et 
l’augmentation suivante du nombre de juges à 53 (54) (en 2019) permet une 
résorption progressive de l’arriéré et, par conséquent, un raccourcissement de la 
durée des procédures. Une situation satisfaisante est néanmoins loin d’avoir déjà 
été atteinte. [Or. 20]  

II. Analyse qualitative 

1. Les critères 

Outre l’examen purement quantitatif, l’évaluation fiable d’une juridiction doit 
également prendre en compte la qualité de sa jurisprudence. Celle-ci ne peut 
évidemment pas être évaluée directement, mais seulement à l’aide d’indicateurs. 
Entrent en considération à cet égard : 

• La proportion des affaires jugées par des chambres composées de trois 
ou de cinq juges ou par une grande chambre 54 

• La proportion des affaires jugées par procédure écrite ou suite à une 
audience de plaidoiries 

• L’acceptation des décisions par les parties au procès telle qu’elle ressort 
des pourvois : proportion de pourvois ; proportion de pourvois accueillis 

 
54  En vertu de l’article 42, paragraphe 1, du règlement de procédure [du Tribunal], la formation 

plénière du Tribunal (dénommée conférence plénière dans le règlement de procédure) n’est pas 
appelée à prendre des décisions sur le fond [des affaires]. 
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• L’acceptation des décisions par le public professionnel telle qu’elle 
ressort des publications spécialisées 

2. Composition de la formation de jugement 

En général, les juridictions internationales privilégient les formations de jugement 
plus larges. Cela est le plus souvent justifié par le souci de voir représentés dans la 
formation le plus grand nombre possible d’États soumis à la juridiction concernée. 
Même si ce motif est indéniablement légitime, il ne coïncide pas avec l’autre 
souci, qui est d’assurer la plus grande qualité possible des décisions. La qualité 
juridique d’une décision (et la qualité d’une ligne de jurisprudence dans 
l’enchaînement des décisions) est, certes, également liée à la taille de la formation 
de jugement. Les décisions collégiales sont ainsi, habituellement, de meilleur 
niveau que les décisions de juge unique. Toutefois, la qualité n’augmente pas de 
manière linéaire avec la taille de la formation. La qualité de la décision collégiale 
repose sur la capacité de la formation à débattre, et celle-ci [Or. 21] dépend 
également (parmi d’autres facteurs comme par exemple la connaissance qu’ont les 
juges d’une affaire, leur maîtrise de la langue, etc.) du nombre de participants au 
débat. Les nombreuses années d’expérience des juridictions suprêmes nationales 
démontrent qu’une formation composée de cinq juges est idéale à cet égard, 
c’est-à-dire qu’une formation à trois juges a tendance à être trop petite, alors que 
dans les formations de plus de cinq juges, les membres de la formation ont 
tendance à ne plus tous participer au débat avec la même intensité. 

À l’aune de ce critère, le Tribunal semble également privilégier la formation à 
cinq juges en tant que formation appropriée, bien qu’il ait très largement eu 
recours, pendant dix ans, aux formations à trois juges en raison des circonstances 
le contraignant à employer le personnel de la manière la plus efficace possible. 

Il convient dès lors de constater que les chambres à trois ou cinq juges sont les 
formations de jugement ordinaires pour rendre des arrêts. Les affaires tranchées 
par arrêt n’ont été que rarement, voire jamais, confiées à un juge unique ; celui-ci 
ne s’est vu accorder de compétences que pour les « autres procédures » 
(rectifications, interprétation, dépens, etc.). À l’inverse, ce n’est aussi que dans de 
rares cas exceptionnels qu’une affaire a été renvoyée devant la grande chambre 
(qui est actuellement une chambre surdimensionnée composée de 15 juges). En 
vertu du règlement de procédure, la formation plénière ne siège pas en tant que 
formation de jugement.  

Le choix entre les chambres à trois juges et celles à cinq juges reflète la charge de 
travail du Tribunal. Jusqu’en 2007, ce sont entre 11 % et 17 % de tous les litiges 
qui ont été tranchés par une chambre à cinq juges. Dans les années suivantes, donc 
celles qui ont vu augmenter le nombre d’affaires introduites et la durée des 
procédures, cette proportion est tombée à moins de 5 % et même, en partie, à 
moins de 1 %. Ce n’est qu’en 2018 et 2019 que la proportion des décisions 
rendues par des formations à cinq juges a de nouveau quelque peu augmenté 
(2018 : 8,6 % ; 2019 : 6,8 %). Il y a lieu d’en conclure que le Tribunal lui-même 
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considère que les formations à cinq juges sont les formations véritablement 
appropriées mais qu’il a été empêché, et qu’il continue de l’être, d’y recourir en 
raison d’une charge de travail trop importante. [Or. 22]  

Les affaires clôturées par arrêt ou ordonnance 55 dans l’année concernée l’ont été 
par 56 :  

 2003 2004 2005 2006 2007 2008 

       

(1) un juge 15 14 7 7 2 0 

(2) trois juges 277 276 510 355 378 510 

(3) cinq juges 39 64 62 55 52 17 

(4) la grande chambre 0 0 6 0 2 0 

(5) la chambre des pourvois - - - - 7 26 

(6) le président du Tribunal 8 7 25 19 16 52 

(7) Somme (1) à (6) 339 361 610 436 457 605 

 

 2009 2010 2011 2012 2013 2014 

       

(1) un juge 0 3 0 0 0 0 

(2) trois juges 445 423 604 592 596 699 

(3) cinq juges 29 8 25 9 8 16 

(4) la grande chambre 0 2 0 0 0 0 

(5) la chambre des pourvois 31 37 29 37 58 53 

(6) le président du Tribunal 50 54 56 50 40 46 

(7) Somme (1) à (6) 555 527 714 688 702 814 

  

 
55  Les informations fournies ne contiennent pas de données en ce qui concerne [uniquement] les 

affaires clôturées par arrêt, raison pour laquelle c’est le nombre total qui est présenté ici.  

56  Il n’apparaît pas pertinent de remonter plus loin que 2003 dans ce contexte.  
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 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

       

(1) un juge 9 5 0 5 5  

(2) trois juges 886 654 751 863 760  

(3) cinq juges 11 12 18 87 59  

(4) la grande chambre 0 0 0 0 1  

(5) la chambre des pourvois 37 38 46 11 2  

(6) le président du Tribunal 44 46 80 43 47  

(7) Somme (1) à (6) 987 755 895 1009 874  

[Or. 23]  

3. Tenue d’une audience de plaidoiries 

Le fait d’inclure les parties en litige dans le débat de la formation de jugement, et 
la manière de le faire, sont tout aussi importants pour la qualité d’une décision de 
justice. À cet égard, l’audience de plaidoiries s’avère supérieure à la simple 
procédure écrite parce qu’elle offre la possibilité d’expliquer des positions 
juridiques, d’écarter des malentendus et de discuter les conséquences pratiques 
d’une éventuelle décision.  

Les statistiques révèlent un taux élevé d’audiences réjouissant ; ce n’est que dans 
une minorité d’affaires que l’on a renoncé à tenir une audience de plaidoiries. Les 
statistiques n’indiquent toutefois pas si l’audience de plaidoiries a été l’occasion 
d’une discussion juridique avec les parties en litige ; le règlement de procédure ne 
l’impose pas, mais ne l’interdit évidemment pas non plus. 

Parmi les affaires clôturées par arrêt, le nombre de celles qui l’ont été après 
procédure écrite ou après la tenue d’une audience de plaidoiries est le suivant :  

 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

        

Sans audience de plaidoiries 112 166 164 233 189 218  

Avec audience de plaidoiries 316 404 284 259 455 336  

4. Pourvoi 

En règle générale, le taux de pourvois ne peut démontrer qu’un niveau trop faible 
de la décision judiciaire, mais non, à l’inverse, également un niveau (de qualité) 
particulièrement élevé. (Un pourvoi contre une décision innovatrice peut tout au 
plus inciter la juridiction saisie en pourvoi d’innover à son tour ; mais cela 
démontre alors la qualité de cette juridiction). 
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À la lumière de ce qui précède, le taux de pourvois du Tribunal ne présente 
aucune particularité. Parmi les décisions attaquables du Tribunal, entre 20 % et 
30 % ont fait l’objet d’un pourvoi devant la Cour, pourvois qui ont été accueillis 
dans 12 % à 25 % des cas. Par conséquent, le taux de réformation (c’est-à-dire le 
rapport entre [Or. 24] les décisions de la Cour modifiant une décision du Tribunal 
et les décisions attaquables du Tribunal) se situait entre 3,5 % et 5,5 %. Ce taux ne 
diffère pas de ceux que connaissent les voies de recours au niveau national.  

En revanche, les demandes de rectification d’arrêt ou de complément d’arrêt (en 
raison de l’oubli d’une demande : « omission de statuer ») fournissent peu de clés 
de lecture. Elles démontrent l’existence de défauts techniques, mais le taux de ces 
erreurs est très faible (voir ci-dessus les statistiques relatives à ces procédures, 
p. 10) et reste en tout cas dans les limites de ce que l’on peut humainement 
attendre.  

Statistiques relatives aux pourvois (taux de pourvois, taux de réformation) pour la 
période 2014-2020 

 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

        

(1) Décisions 
attaquables 

561 761 626 616 714 851  

(2) Décisions 
ayant fait l’objet 
d’un pourvoi 57 

110 203 163 137 194 255  

(3) Taux de 
pourvoi (en %) 

20 % 27 % 26 % 22 % 27 % 30 %  

(4) Pourvoi 
accueillis 

29 27 21 34 27   

(5) Dont décisions 
sur le fond par la 
Cour 

18 20 12 23 12   

(6) Dont renvois 
au Tribunal 

11 7 9 11 15   

(7) Taux de succès 
[(4)/(2)] 

26,4 % 13,3 % 12,9 % 24,8 % 13,9 %   

(8) Taux de 
réformation 
[(4)/(1)] 

5,2 % 3,5 % 3,4 % 5,5 % 3,8 %   

[Or. 25]  

 
57  Les règles relatives à l’admission des pourvois contre les décisions du Tribunal n’ont été 

introduites à l’article 58 bis du statut de la Cour de justice de l’UE qu’en avril 2019. Par 
conséquent, les relevés statistiques à cet égard ne semblent pas encore être disponibles.  
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5. L’écho dans les publications spécialisées 

L’écho de la jurisprudence du Tribunal parmi le public spécialisé en Allemagne 
est relativement faible. C’est principalement dans le cadre des ouvrages de type 
« commentaires » qu’elle retient l’attention, lesquels visent à présenter le domaine 
juridique concerné (par exemple le droit des aides d’État ou le droit des ententes 
de l’Union) de manière systématique afin d’en rendre l’accès plus aisé aux futurs 
praticiens du droit. Une critique dogmatique de la jurisprudence n’est pas attendue 
dans ce cadre et il y est rarement procédé. Même les articles publiés dans des 
revues spécialisées se limitent généralement à rendre compte de(s) l’arrêt(s) 
sélectionné(s) et à le(s) replacer dans le contexte de l’évolution de la 
jurisprudence. Un examen critique a rarement lieu. Cela peut également être dû au 
fait que les auteurs de ces publications sont rarement des universitaires ; il s’agit le 
plus souvent de contributions de praticiens (avocats ou employés de 
l’administration). Le Tribunal fait ainsi l’objet de beaucoup moins d’attention que 
la Cour dans la doctrine.  

Analyses dans la revue Europäische Zeitschrift für Wirtschaftsrecht [EuZW, 
Revue de droit économique européen] pendant la période 2017-2020 58 :  

 2017 2018 2019 2020 59 

     

Reproductions d’arrêt 3 3 3 0 

Notes d’arrêt 2 2 4 0 

Analyse plus en détail dans un article 5 5 4 1 

Articles donnant un aperçu de l’évolution de la 
jurisprudence dans un domaine de compétence 
du Tribunal  

4 3 5 1 

Analyses sur le site juris 60 :  

  

 
58  Lors de la consultation des numéros de la revue EuZW pour les années mentionnées, il est 

apparu que l’attention portée à la jurisprudence de la Cour était beaucoup plus importante. Ce 
sont ainsi certainement plus de 50 arrêts par an qui sont reproduits et plus de 15 qui font l’objet 
d’un compte rendu. Les arrêts du Tribunal ne sont en général reproduits que lorsqu’ils sont 
également commentés dans le même numéro.  

59  Jusqu’au numéro 3/2020.  

60  Seuls les résultats contenant un compte rendu directement accessible via juris ont été 
comptabilisés dans ce tableau. En raison des fonctions de recherche de juris, il n’est pas possible 
d’accéder directement à des comptes rendus dans d’autres médias ou d’obtenir des informations 
sur l’existence de commentaires. Il faudrait pour cela interroger juris au sujet de chaque arrêt du 
Tribunal, car c’est seulement là qu’est indiqué dans quelles revues l’arrêt est reproduit et 
éventuellement commenté. Cette recherche n’a pas pu être réalisée dans le temps imparti. 



RAPPORT D’EXPERT SUR LE FONCTIONNEMENT DU TRIBUNAL – K. RENNERT (BUNDESVERWALTUNGSGERICHT) 

  15 

 2017 2018 2019 2020 61 

     

Commentaire accessible via juris 1 1 0 0 

[Or. 26]  

6. Résumé 

Les indicateurs directement pertinents de la qualité technique de la jurisprudence 
du Tribunal font défaut. Le taux de pourvois et le taux de réformation dans le 
cadre de ces pourvois ne présentent aucune particularité ; ils ne démontrent donc 
pas, notamment, une qualité insuffisante de la jurisprudence. 

La pratique de longue date et très majoritaire du Tribunal consistant à connaître 
des recours (prononcer des arrêts) dans des formations à trois juges est, en 
revanche, inappropriée pour une juridiction internationale, à plus forte raison une 
juridiction suprême. C’est une formation à cinq juges qui serait appropriée. La 
pratique du Tribunal montre que celui-ci le voit lui-même de cette façon et que les 
formations à trois juges ne sont devenues la règle, de 2008 à 2017, qu’en raison de 
la charge de travail démesurée. Récemment, le nombre de décisions prises par une 
formation à cinq juges a de nouveau augmenté. [Or. 27]  

D. L’évolution des compétences et de la fonction du Tribunal 

I. Considérations de principe 

1. Du « Tribunal de première instance » à un tribunal administratif autonome de 
l’Union européenne 

Le Tribunal a été créé en 1988 en tant que « Tribunal de première instance » 62. Le 
nom qui lui a été donné à l’époque indiquait déjà sa fonction initiale de tribunal de 
première instance pour la Cour : dans les affaires dans lesquelles doivent 
également être examinés des faits, le Tribunal devait intervenir en amont de la 
Cour afin de décharger cette dernière des questions de fait 63. La Cour, cependant, 
devait rester compétente pour les questions de droit. Par conséquent, un pourvoi 
contre ses décisions, limité aux questions de droit, devait pouvoir être porté devant 
la Cour. Dans la mesure où cela devait respecter « les conditions fixées par les 
statuts (de la Cour) », l’avis unanimement partagé était que l’admission d’un 
pourvoi devant la Cour ne pouvait pas être soumise à des restrictions. 

 
61  Jusqu’au numéro 3/2020.  

62  Article 168 A du traité CEE ; décision du Conseil du 24 octobre 1988 (88/591/CECA, CEE, 
Euratom), JOCE L 319, p. 1. 

63  Voir les considérants de la décision du Conseil du 24 octobre 1988, citée ci-dessus. 
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Les compétences du Tribunal ont été considérablement élargies par le traité de 
Nice du 26 février 2001. L’article 225 TCE mentionnait désormais trois catégories 
de compétences possibles :  

• Décisions en première instance dans certains recours directs ; les 
dispositions applicables depuis 1988 ont donc été reprises, pour 
l’essentiel, dans le droit primaire ; 

• Décisions en pourvoi contre les décisions des « chambres 
juridictionnelles » qui pouvaient être créées en application du nouvel 
article 225 A TCE ; c’est sur ce fondement que (seul) le Tribunal 
spécialisé 64 pour la fonction publique a été créé ; 

• Certains renvois préjudiciels, dans la mesure où le statut le prévoyait. 
[Or. 28] 

Bien que, eu égard au Tribunal de la fonction publique, le Tribunal fût désormais 
lui-même une instance de pourvoi, sa désignation en tant que « Tribunal de 
première instance » a été conservée. Son alignement sur la Cour et sa fonction 
d’instance créée pour décharger cette dernière se reflétaient ainsi toujours dans 
son nom. L’article 225 TCE l’a confirmé en prévoyant, pour chacune des trois 
catégories de compétences possibles, un pourvoi devant la Cour. 

L’article 225 TCE a été repris à l’article 256 TFUE par le traité de Lisbonne du 
13 décembre 2007. C’est à cette occasion que le nom du Tribunal a été modifié ; il 
s’appelle désormais « Tribunal » et non plus « Tribunal de première instance ». Ce 
changement de terminologie n’a cependant rien changé au fond. Il tenait compte 
de la création concomitante du tribunal spécialisé pour la fonction publique qui 
prenait, pour ce domaine du droit, la fonction d’un tribunal de première instance. 
À cette exception près, le libellé de l’article 256 TFUE était identique à celui de 
l’article 225 TCE qui le précédait.  

Au cours de la période qui s’est écoulée depuis lors, cet alignement sur la Cour est 
devenu discutable. Au contraire, le Tribunal, d’une part, et la Cour, d’autre part, 
se sont développés séparément et ont respectivement assumé des fonctions 
autonomes : alors que la Cour est essentiellement la « juridiction des États 
membres » ainsi que, de manière croissante, la Cour constitutionnelle de l’Union 
européenne, le Tribunal a revêtu la fonction de la juridiction administrative de 
l’Union, c’est-à-dire de la juridiction chargée de contrôler la légalité de l’action 
administrative de la Commission, des organes et agences et des autres autorités 
administratives de l’Union. 

Cette évolution est à saluer. Elle devrait être saisie et modelée de manière 
volontaire. L’évolution des compétences et de la fonction du Tribunal appellent 

 
64  Depuis le traité de Lisbonne, les « chambres juridictionnelles » s’appellent les « tribunaux 

spécialisés ».  
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une revalorisation et un renforcement de son rôle. Cela s’exprime déjà par sa 
nouvelle désignation en tant que « General Court » [Tribunal général]. 
L’augmentation du nombre de juges en offre l’occasion et fournit aussi le 
potentiel nécessaire à cette fin. [Or. 29]  

2. Décharge de la Cour 

La redéfinition des compétences et de la fonction du Tribunal entraînent aussi 
nécessairement la redéfinition de son rapport avec la Cour. Il semblerait évident 
de se saisir de cette redéfinition pour décharger la Cour. L’urgence de cette 
décharge s’impose (a). Suite aux réflexions menées jusqu’à présent, il est 
recommandé de commencer par les pourvois (b). Il conviendrait, en outre, de 
réfléchir à faire usage, dans une certaine mesure, de la possibilité prévue à 
l’article 256, paragraphe 3, TFUE, d’associer le Tribunal au traitement des renvois 
préjudiciels (c).  

a) La nécessité d’une décharge de la Cour 

Comme le montre l’évolution du nombre d’affaires introduites, en particulier 
rapporté au nombre de juges, la décharge de la Cour est urgente.  

 2014 2015 2016 2017 2018 2019 65 2020 

        

(13) Affaires introduites 
devant la Cour 

622 713 692 739 849 - - 

(14) dont pourvois 66 111 215 175 147 199 - - 

(15) dont recours en 
manquement 

57 37 31 41 57 - - 

(16) dont renvois 
préjudiciels 

428 436 470 533 568 - - 

        

(17) Affaires introduits par 
juge 

22,2 25,5 24,7 26,4 30,3 - - 

(18) Pourvois par juge 4 7,7 6,3 5,3 7,1 - - 

(19) Recours en 
manquement par juge 

2 1,3 1,1 1,5 2 - - 

(20) Renvoi préjudiciel par 
juge 

15,3 15,6 16,8 19,0 20,3 - - 

 
65  Les statistiques de 2019 ne sont pas encore disponibles pour la Cour.  

66  Y compris les pourvois dans les procédures de référé ou de demande d’intervention. 
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Certes, la durée des procédures devant la Cour est restée essentiellement la même 
en dépit de l’augmentation considérable de la charge de travail. [Or. 30]  

Durée moyenne des procédures (en mois) dans les litiges, c’est-à-dire pour les 
affaires de la Cour clôturées par ordonnance ou par arrêt : 

 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

        

(1) Procédures de renvoi 
préjudiciel 

15 15,3 15 15,7 16   

Procédures urgentes (PPU) 2,2 1,9 2,7 2,9 3,1   

Procédures accélérées 3,5 5,3 4 8,1 2,2   

        

(2) Recours directs 20 17,6 19,3 20,3 18,8   

Procédures accélérées 67    9    

        

(3) Pourvois 14,5 14 12,9 17,1 13,4   

Procédures accélérées 68   10,2     

Ces résultats n’ont pu être atteints que grâce à une structuration extrêmement 
stricte des procédures internes de traitement et de décision de la Cour, notamment 
en fixant des délais rigides aux juges rapporteurs. Cette structuration revêt le 
caractère d’une mesure d’urgence que l’on ne connaît pas dans les autres 
juridictions suprêmes, ou en tout cas pas avec cette rigidité. Il semble souhaitable 
de prendre des mesures en vue de l’assouplissement, voire de l’abandon, de ces 
mesures d’urgence. 

b) Limitation des pourvois 

Aussi longtemps que le Tribunal était subordonné à la Cour en tant que simple 
juridiction d’instance inférieure, il était évident que ses décisions étaient en 
principe soumises au contrôle de la Cour en pourvoi. Si cet alignement sur la Cour 
est abandonné et que le Tribunal exerce, à côté de la Cour, des compétences 
propres distinctes de celles de la Cour, alors les pourvois devant la Cour ne 
constituent plus la règle mais une exception qui doit être motivée. Cela est 
également conforme au système puisque le traitement de ces pourvois est, en 
réalité, étranger à la fonction de la Cour car ils concernent le droit administratif de 
l’Union et [Or. 31] portent, dès lors, habituellement sur des questions juridiques 

 
67  Statistiquement non pertinentes, puisque seules trois demandes ont été formulées pour 

l’ensemble de l’année 2018, Rapport annuel 2018, p. 145. 

68  Statistiquement non pertinentes, puisque seule une demande a été formulée pour l’ensemble de 
l’année 2016, Rapport annuel 2018, p. 145. 
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différentes de celles dont la Cour est saisie dans sa fonction primaire de juridiction 
pour les États membres et pour les questions constitutionnelles. 

Les pourvois devant la Cour contre des décisions du Tribunal ne devraient 
toutefois pas être complètement exclus. Il serait cependant conforme à la fonction 
et aux tâches du Tribunal et de la Cour de les limiter aux cas de divergence ou 
d’importance fondamentale pour le droit de l’Union ou pour certains États 
membres. Une telle limitation devrait être prévue dans le statut, ce qu’autorise 
l’article 256, paragraphe 1, deuxième alinéa, TFUE. La catégorie de la divergence 
ou de l’importance fondamentale pour le droit de l’Union (et son développement) 
comprend le critère minimal indispensable pour un pourvoi devant la Cour, que 
l’article 256, paragraphe 2, deuxième alinéa, et paragraphe 3, troisième alinéa, 
TFUE décrit comme un « risque sérieux d’atteinte à l’unité ou à la cohérence du 
droit de l’Union », mais elle va encore au-delà d’une manière à définir dans la 
future jurisprudence. La catégorie de l’importance (particulière) pour certains 
États membres, en revanche, vise d’éventuelles conséquences politiques ou 
économiques d’une grande ampleur pour certains États membres, comme cela 
peut parfois être le cas dans le domaine du droit des aides d’État notamment. 

Si les pourvois devant la Cour n’étaient pas limités, comme c’est le cas 
actuellement, dans quelques cas spécifiques seulement, mais en général de la 
manière décrite, la Cour pourrait, dans une certaine mesure, être déchargée de ses 
tâches de juridiction saisie en pourvoi. Réduire ou éviter les pourvois devant la 
Cour ne diminuerait pas fortement sa charge de travail, mais sensiblement tout de 
même : 

 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

        

(1) Affaires introduites 
devant la Cour 

622 713 692 739 849   

(2) dont pourvois 69 111 215 175 147 199   

(3) Proportion de (2) dans 
(1) en % 

17,8 30,2 25,3 19,9 23,4   

[Or. 32]  

c) L’association aux renvois préjudiciels 

D’autre part, le Tribunal, outre sa mission primaire en tant que tribunal 
administratif de l’Union européenne, pourrait également reprendre une partie de la 
mission de la Cour. L’article 256, paragraphe 3, TFUE permet cela pour la 
procédure de renvoi préjudiciel. En principe, du point de vue systématique, s’y 
 
69  Y compris les pourvois dans les procédures de référé ou de demande d’intervention, ces 

procédures ayant toutefois peu d’incidence (le nombre le plus important a été atteint en 2015 
avec 9 affaires introduites). 
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oppose le fait que les renvois préjudiciels sont étrangers à la fonction du Tribunal ; 
l’accentuation recherchée de la différenciation fonctionnelle entre le Tribunal et la 
Cour serait à nouveau effacée sur ce plan. Il convient cependant d’y opposer 
l’argument de la nécessité d’une décharge de la Cour et que l’allègement qui vient 
d’être recommandé dans le domaine des pourvois est loin d’être suffisant pour 
ramener la charge de travail de la Cour à un niveau acceptable. 

Conformément à l’article 3, paragraphe 2, du règlement (UE, Euratom) 
2015/2422, la Cour de justice a présenté, le 14 décembre 2017, un rapport sur les 
changements possibles dans la répartition des compétences en matière de 
questions préjudicielles au titre de l’article 267 TFUE 70. Dans ce rapport, elle a 
rejeté la possibilité de faire usage de la faculté prévue à l’article 256, 
paragraphe 3, TFUE. La Cour de justice a motivé sa position, en substance, 
comme suit : 

• Difficulté de circonscrire avec suffisamment de certitude les domaines 
juridiques appropriés pour un transfert au Tribunal 

• Risque de jurisprudence divergente entre la Cour et le Tribunal 

• Différences dans le mode de traitement ; le Tribunal n’est, jusqu’à 
présent, pas organisé pour statuer sur la base de toutes les langues de 
l’Union 

• Les renvois devant la Cour allongeraient la procédure au lieu de la 
raccourcir, ce qui annulerait l’effet de décharge de la Cour et pourrait 
dissuader les juridictions des États membres de procéder à des renvois 
préjudiciels. 

Il y a lieu de tenir compte de ces réserves. Elles n’excluent toutefois pas 
définitivement de continuer à réfléchir à décharger la Cour en ce qui concerne les 
renvois préjudiciels [Or. 33]. Les réflexions en ce sens devraient être guidées par 
les éléments clés suivants : 

Il est juste et approprié que les juridictions nationales adressent leurs renvois 
préjudiciels sans exception à la Cour. Il est toutefois envisageable que la Cour, de 
son côté, transfère au Tribunal un tel renvoi préjudiciel. Ce mode de traitement 
permettrait à la Cour de prendre connaissance du renvoi préjudiciel conformément 
à son propre règlement de procédure et d’apprécier son importance pour le droit 
de l’Union. 

En outre, une telle délégation au Tribunal ne serait pas aléatoire mais n’entrerait 
en considération que si certaines conditions sont réunies. 

 
70  Voir ci-dessus, note de bas de page no 4.  
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• D’une part, il devrait s’agir d’un renvoi préjudiciel dans un certain 
domaine, précisé dans le statut. Cette condition est déjà posée par 
l’article 256, paragraphe 3, TFUE. Selon le concept d’une répartition et 
d’une attribution claires des fonctions entre le Tribunal et la Cour, sur 
lequel repose cette proposition, il est recommandé de ne permettre une 
délégation au Tribunal que dans les domaines qui constituent le cœur de 
l’activité du Tribunal et qui n’apparaissent que de manière marginale 
dans la jurisprudence de la Cour. Les domaines auxquels on peut songer 
à cet égard sont le droit des aides d’État, le droit de la concurrence (droit 
des ententes), le droit de la fonction publique et le droit des marques 
(propriété intellectuelle et industrielle). Les statistiques montrent l’effet 
possible de décharge de la Cour : 

 2014 2015 2016 2017 2018 2019 2020 

        

(1) Ensemble des renvois 
préjudiciels 

428 436 470 533 568   

(2) dont aides d’État 11 4 10 10 4   

(3) dont concurrence 8 6 12 2 4   

(4) dont fonction publique 
(statut des fonctionnaires) 

1 0 0 0 0   

[5] dont propriété 
intellectuelle et industrielle 

13 22 18 19 20   

[6] Somme (2) à (5) 33 32 40 31 28   

[7] Proportion de (5) par 
rapport à (1) en % 

7,5 7,3 8,5 5,8 4,9   

[Or. 34]  

• D’autre part, un transfert au Tribunal n’entre toutefois pas en 
considération, même dans de telles affaires, si les conditions de 
l’article 256, paragraphe 3, deuxième alinéa, TFUE sont réunies, 
c’est-à-dire si la Cour estime elle-même que l’affaire appelle 
vraisemblablement une décision de principe susceptible d’affecter l’unité 
ou la cohérence du droit de l’Union.  

Cela est sans préjudice de la possibilité du Tribunal de renvoyer l’affaire devant la 
Cour en raison de son importance de principe en vertu de l’article 256, 
paragraphe 3, deuxième alinéa, TFUE. La Cour ayant déjà examiné elle-même ces 
conditions en l’état des connaissances au début de la procédure, le statut devrait 
limiter cette possibilité aux affaires dont l’importance de principe résulte d’une 
modification substantielle des circonstances de l’affaire.  

De surcroît, le statut peut donner à la Cour la compétence de réexaminer, en vertu 
de l’article 256, paragraphe 3, troisième alinéa, TFUE, les décisions rendues par le 
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Tribunal sur des questions préjudicielles et d’attraire la procédure de nouveau 
devant elle. Cette compétence de « super-pourvoi » est étrangère au droit 
procédural allemand mais existe au Conseil d’État français où elle est exercée par 
la « troïka » (un petit panel de trois, à l’origine quatre, membres de la direction de 
la juridiction). Il est conseillé de procéder ici de la même manière afin de ne pas 
annuler à nouveau l’effet de décharge pour la Cour. Il serait par exemple 
envisageable d’attribuer la compétence du « super-pourvoi » au président de la 
Cour ou à un panel de trois juges composé de ce dernier ainsi que de deux 
présidents de chambre.  

Du point de vue pratique, il convient encore de relever que le Tribunal doit 
pouvoir disposer, en tout cas pour ces renvois préjudiciels, des mêmes ressources 
que la Cour, notamment en ce qui concerne le service de traduction. [Or. 35]  

II. Mesures de revalorisation et de renforcement du rôle du Tribunal 

Pour que le Tribunal soit en mesure d’exercer de manière satisfaisante le rôle 
décrit ci-dessus, à savoir les tâches et la fonction d’un tribunal administratif 
autonome de l’Union européenne, certaines mesures sont nécessaires afin qu’il 
soit pleinement reconnu comme un tribunal de l’Union par les institutions de 
l’Union, les États membres, les juridictions nationales ainsi que les citoyens de 
l’Union et que ses décisions soient acceptées en tant que décisions, en principe, 
définitives. Des changements dans la structure et le mode de traitement sont 
souhaitables à cet effet, lesquels garantissent, d’une part, le haut niveau technique 
constant de ses décisions et, d’autre part, une représentation plus large des 
différents États membres dans la formation de jugement.  

1. Les juges 

Les juges du Tribunal ne doivent pas seulement satisfaire aux mêmes exigences 
formelles (voir article 19, paragraphe 2, troisième alinéa, TUE ; 
article 255 TFUE), mais également, dans la pratique, aux mêmes exigences 
professionnelles et personnelles que les juges de la Cour. 

L’on doit en outre s’assurer que les juges assument eux-mêmes l’essence de la 
tâche judiciaire et n’en délèguent pas des parties substantielles à des juges 
auxiliaires/référendaires/collaborateurs issus du monde universitaire. C’est 
pourquoi aucun juge ne devrait avoir plus de deux référendaires 71. Le Tribunal 
peut, en sus, disposer d’un pool général de référendaires spécialisés pour certaines 
questions particulièrement compliquées (par exemple en droit des ententes ou en 
droit des aides d’État). [Or. 36] 

 
71  Il est recommandé à cet égard de réserver respectivement un des postes de référendaire auprès 

d’un juge à un juge issu d’un tribunal (administratif) d’un État membre qui serait détaché auprès 
du Tribunal pour trois ans. De cette manière, la juridiction de l’Union serait renforcée par les 
juridictions spécialisées des États membres.  
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2. L’organisation interne de la juridiction 

  a) Les formations à cinq juges pour règle 

Le Tribunal devrait habituellement siéger en chambre à cinq juges ; cela augmente 
la qualité technique et, en même temps, l’éventail représentatif des États membres 
dans la formation. Les affaires urgentes pourraient être tranchées par une 
formation de trois juges ; hormis ces cas, une simple formation à trois juges 
devrait être exclue à l’avenir. Un juge unique ne devrait connaître que de certaines 
questions accessoires qui n’ont aucune influence sur la jurisprudence au fond 
(clôture de la procédure, dépens, rectifications, interprétation etc.). 

b) Spécialisation des chambres à la place de tribunaux spécialisés 

La qualité technique devrait, de surcroît, être augmentée grâce à une plus grande 
spécialisation. À cet effet, les affaires dans certains domaines juridiques devraient 
être renvoyées devant certaines chambres ; une « attribution à tour de rôle » à un 
grand nombre de chambres, voire à l’ensemble d’entre elles, ne devrait plus avoir 
lieu. En même temps, l’on devrait veiller à ce que la composition d’une chambre 
reste en principe (c’est-à-dire sauf impératifs survenant en cours d’année) stable 
sur une période étendue d’au moins trois ans ; seule cette mesure permet d’assurer 
la continuité de la jurisprudence. 

Les chambres spécialisées sont toutefois à l’origine de l’inquiétude des États 
membres d’être écartés pour plusieurs années du développement de la 
jurisprudence dans les domaines juridiques confiés aux chambres spécialisées 
dans lesquelles ne siège pas « leur » juge. Cette inquiétude ne peut pas être 
écartée, mais modérée. Les compétences exclusives d’une chambre dans un 
domaine juridique devraient, pour cette raison, être évitées ; deux chambres au 
minimum devraient être compétentes (en alternance) pour chaque domaine 
juridique. Afin d’augmenter la représentativité des États membres dans chaque 
domaine juridique, ces chambres ne devraient pas non plus comprendre les deux 
juges d’un même État membre. L’on pourrait prévoir, en outre, que le juge 
quittant une chambre soit remplacé par un juge d’un autre État membre qui n’était 
pas « représenté » auparavant dans les chambres spécialisées dans ce domaine 
juridique. Ce système pourrait être complété par des grandes chambres conçues 
comme des « chambres réunies » spécialisées dans un domaine (voir ci-dessous, 
sous c). [Or. 37]  

Cette spécialisation des chambres semble également praticable. Les statistiques à 
long terme relatives aux affaires introduites devant le Tribunal dans diverses 
matières (voir ci-dessus, page 11) le montrent. Si l’on part de l’hypothèse de la 
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création de 10 chambres à cinq parmi les 54 juges 72, un flux annuel d’environ 
800 affaires au total (sans les « procédures particulières ») devrait être réparti de 
telle sorte que chaque chambre doive traiter environ 80 affaires par an. Si ce sont 
toujours deux chambres au minimum qui sont compétentes pour un domaine 
juridique, deux chambres pourraient, par exemple, être compétentes en matière 
d’« aides d’État » et de « concurrence », trois à quatre chambres en matière de 
« propriété intellectuelle et industrielle » deux chambres en matière de « fonction 
publique » et pour certains « autres recours » et deux chambres en matière de 
« droit institutionnel » et pour les « autres recours » résiduels.  

c) Des grandes chambres en tant que « chambres réunies » 

Comme nous l’avons mentionné, cette proposition devrait trouver son 
prolongement dans un concept nouveau de grandes chambres qui s’appuie sur les 
« chambres réunies » propres au droit procédural français : lorsqu’une chambre 
souhaite s’éloigner de la jurisprudence de la ou d’une autre chambre compétente 
dans le même domaine juridique, ou encore si une affaire soulève une question de 
droit importante et non clarifiée, la chambre peut alors renvoyer l’affaire devant 
une grande chambre composée de 9 juges qui, à l’exception du président ou du 
vice-président du Tribunal siégeant comme président de la formation, siègent sans 
exception dans les chambres compétentes dans ce domaine juridique. 

Une autre formation encore plus grande, la formation plénière au complet, ne 
devrait plus siéger en tant que formation de jugement. Cela comporte le risque que 
les membres du Tribunal ne puissent plus, alors, être tous véritablement impliqués 
dans chaque décision de fond. Les questions de principe qui débordent un seul 
domaine juridique doivent être tranchées par la Cour en pourvoi 73. [Or. 38]  

d) Les décisions de répartition des tâches prises en formation plénière ; 

autonomie interne des chambres 

La formation plénière ou un comité élu par tous les juges devrait décider de la 
répartition des tâches, c’est-à-dire de la création de chambres et de grandes 
chambres, de l’attribution de domaines juridiques à ces chambres ainsi que de la 
composition des chambres et des grandes chambres (y compris les questions liées 
à la présidence, la représentation etc.) et ce, si possible, à l’avance pour une 
période de trois ans. 

 
72  Un nombre plus petit de chambres, qui seraient alors (avec 6 ou 7 juges) en sureffectif, serait 

également envisageable et faciliterait même la réaction aux variations du nombre d’affaires 
introduites dans chaque domaine de compétence respectif.  

73  Dans les demandes de décision préjudicielle : par renvoi en vertu de l’article 256, paragraphe 3, 
deuxième alinéa, TFUE. 
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Il incomberait cependant à chaque chambre, en toute autonomie, de désigner les 
juges rapporteurs ainsi que de fixer le calendrier des audiences.  

3. Questions procédurales 

a) Un juge rapporteur double plutôt qu’un avocat général 

La compétence ordinaire des chambres à 5 juges permet de désigner pour chaque 
affaire, outre un juge rapporteur, également un juge rapporteur associé afin de 
mettre en œuvre le « principe du double contrôle » (ou, en incluant le président de 
chambre, le principe du triple contrôle) au sein de la chambre. Les juges 
rapporteurs devraient alors pouvoir s’appuyer sur les référendaires de ces deux 
cabinets et, en cas de besoin, sur les référendaires spécialisés (non juristes) issus 
du pool.  

À l’opposé, le modèle du « principe du double contrôle » proposé jusqu’alors, 
consistant en la désignation d’un avocat général extérieur à la chambre, n’a pas 
fait ses preuves. À la différence de ce qui est prévu pour la Cour, le droit primaire 
et le statut ne prévoient pas d’« avocats généraux seulement » pour le Tribunal ; 
seuls d’autres juges peuvent être chargés de la fonction d’avocat général sur une 
base ad hoc. Ce mélange de fonctions se heurte à diverses réserves, c’est pourquoi 
cette possibilité – pour autant que l’on sache – n’a été utilisée qu’une seule fois 
dans le passé. Ces réserves seraient renforcées par l’adoption de la proposition de 
spécialisation des chambres présentée dans ce document. En effet, la désignation 
d’un avocat général parmi [Or. 39] les membres d’une autre chambre également 
compétente dans le domaine concerné comporte le risque d’un conflit d’intérêts 
dans la procédure suivante, et la désignation parmi les autres juges se heurterait au 
manque de connaissances dans le domaine par rapport à la chambre compétente. 

b) Audience de plaidoiries ; motivation explicite 

Le Tribunal devrait, en principe, rendre ses décisions sur la base d’une audience 
de plaidoiries. Il doit accompagner ses décisions d’une motivation soignée afin 
d’augmenter les chances d’acceptation et de garantir la possibilité d’un débat. 

III. Réflexions ultérieures : réforme des voies de recours ? 

Si le Tribunal était détaché de son alignement sur la Cour et conçu comme une 
juridiction administrative autonome, cela donnerait l’occasion de réfléchir 
parallèlement au système des voies de recours dans le droit de la procédure 
administrative de l’Union européenne. L’objectif devrait être de parvenir à la 
protection juridictionnelle administrative la plus complète possible. [Or. 40]  
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E. Recommandations 

I. Qualification et statut des juges du Tribunal 

Alors que cela n’est pas absolument nécessaire pour ce qui va suivre, il semble 
cependant souhaitable de prendre des mesures visant à aligner la qualification des 
juges du Tribunal sur celle des juges de la Cour. Une pratique de nomination 
ayant cet objectif pourrait y parvenir sans modification juridique. Un alignement 
normatif requerrait l’adaptation de l’article 254, deuxième alinéa, première phrase, 
TFUE à l’article 253, premier alinéa, première partie de la phrase, TFUE afin de 
garantir que les juges du Tribunal réunissent également les conditions requises 
pour l’exercice, dans leurs pays respectifs, des plus hautes fonctions 
juridictionnelles ou soient des jurisconsultes possédant des compétences notoires.  

En outre, il devrait être envisagé de libérer le statut des juges du Tribunal de la 
subordination à la Cour et, par conséquent, de ne pas soumettre le Tribunal à la 
Cour mais de le placer sur un pied d’égalité. Cela concerne l’article 3, 
paragraphe 2, l’article 4, paragraphe 4, l’article 6, paragraphe 1, du statut de la 
Cour de justice de l’Union européenne 74 (ci-après le « statut »).  

II. Avocat général 

Il est proposé de supprimer l’institution (au Tribunal : par un juge) de l’avocat 
général sans la remplacer. Cette institution n’a pas fait ses preuves dans le passé ; 
si l’autre proposition de nommer obligatoirement un juge rapporteur associé aux 
côtés du juge rapporteur de la chambre, émise dans le présent document, était 
adoptée, l’éventuel besoin résiduel d’un avocat général (juge) diminuerait encore. 
Dès lors, les dispositions suivantes devraient être supprimées : [Or. 41]  

• Article 49, article 53, paragraphe 3, du statut 

• Article 3, paragraphes 3 et 4, articles 30 et 31 du règlement de procédure 
du Tribunal 75 

 
74  Version consolidée du traité sur le fonctionnement de l’Union européenne – Protocole (no 3) sur 

la Cour de justice de l’Union européenne (JO C 115, p. 210 et suivantes), modifié en dernier 
lieu par le règlement (UE, Euratom) 2019/629 du Parlement européen et du Conseil du 17 avril 
2019 (JO 2019, L 111, p. 1). 

75  Règlement de procédure du Tribunal du 4 mars 2015 (JO 2015, L 105, p. 1), modifié en dernier 
lieu le 11 juillet 2018 (JO 2018, L 240, p. 68). 
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III. L’organisation interne du Tribunal 

Les recommandations mettent l’accent sur l’organisation interne du Tribunal. Les 
propositions ont pour objectif d’augmenter la qualité des décisions et, en même 
temps, leur acceptabilité par les institutions de l’Union, les États membres et les 
citoyens de l’Union et, si possible, de les placer au même niveau que celles de la 
Cour. À cet effet, les mesures suivantes sont recommandées, qui ne sont pas à 
saisir individuellement mais dans leur ensemble, en tant que bouquet de mesures 
qui sont interdépendantes et se complètent les unes les autres : 

• Spécialisation des chambres aussi poussée que possible dans des 
domaines juridiques 

• À cet effet, augmentation de l’autonomie décisionnelle des chambres en 
ce qui concerne le juge rapporteur, le calendrier et autres mesures 
d’organisation de la procédure 

• Chambres composées habituellement de cinq juges, dont un juge 
rapporteur et un juge rapporteur associé ; formations plus petites 
seulement à titre exceptionnel 

• Grandes chambres composées de neuf juges en tant que « chambres 
réunies », c’est-à-dire composées, outre la présidence par le président ou 
le vice-président du Tribunal, de juges issus des chambres traitant 
habituellement du domaine spécifique 

• Suppression des autres formations (encore plus grandes) en tant que 
formations de jugement ; concentration de la formation plénière sur les 
questions de la répartition des tâches ainsi que de l’administration (y 
compris les questions de récusation des juges) 

Les modifications juridiques suivantes seraient nécessaires pour mettre en œuvre 
ces mesures : [Or. 42]  

1. Modifications du statut 

L’article 50 du statut devrait être rédigé comme suit :  

Le Tribunal siège en chambres de cinq juges. Les juges élisent parmi eux les 
présidents des chambres pour trois ans. Leur mandat est renouvelable une 
fois. 

La formation plénière (ou : la conférence plénière) 76 détermine la 
composition des chambres et l’attribution des affaires à ces chambres pour 

 
76  Il est également envisageable de prévoir un comité responsable de la répartition des tâches qui 

serait élu par les membres du Tribunal.  
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trois ans. Les modifications avant l’écoulement de trois années sont 
autorisées pour un motif grave, notamment le rééquilibrage d’une charge de 
travail inégale entre les juges ou entre les chambres.  

Dans certains cas, déterminés par le règlement de procédure, la chambre 
peut siéger à trois juges ou à juge unique.  

Le règlement de procédure peut également prévoir que le Tribunal siège en 
grande chambre dans les cas et les conditions qu’il précise. 

À l’article 47, premier alinéa, le renvoi à l’article 17, deuxième et quatrième 
alinéas, devrait être supprimé. L’article 17, deuxième alinéa, prévoit que les 
décisions pour lesquelles une chambre à trois juges est compétente ne peuvent être 
prises qu’à l’unanimité. Cela est incompatible avec la compétence, prévue pour le 
Tribunal, de ces formations de jugement pour les décisions judiciaires urgentes 
(seulement) (articles 278 et 279 TFUE ; voir ci-dessous) 77. L’article 17, 
quatrième alinéa, prévoit un quorum de dix-sept juges pour les délibérations en 
formation plénière. Il découle de l’économie de l’article 17 que seules les 
décisions judiciaires sont concernées. Cependant, conformément à l’article 42 du 
règlement de procédure du Tribunal, la formation plénière du Tribunal n’est pas 
une formation de jugement et cela devrait rester ainsi à l’avenir. Si un quorum 
pour les décisions de la formation plénière (ou la conférence plénière) peut 
paraître opportun pour les questions administratives (en matière d’immunité) ou 
de répartition des tâches, un quorum de 17 juges sur les 54 que compte la 
juridiction au total n’est toutefois pas véritablement significatif (et serait en outre, 
même sans être fixé, sans doute régulièrement et nettement dépassé). [Or. 43]  

En outre, l’article 53 devrait être modifié comme suit : 

Le troisième alinéa est supprimé. 

Les nouveaux alinéas suivants (3 et 4) sont ajoutés : 

Par dérogation à l’article 34, le rôle des audiences de la chambre est arrêté 
par le président de la chambre. La première phrase s’applique mutatis 
mutandis au rôle des audiences de la grande chambre. 

L’article 39 s’applique dans la mesure où le président de la chambre 
compétente se substitue au président du Tribunal. Lors de l’entrée en 
vigueur de la décision en vertu de l’article 50, deuxième alinéa, la chambre 
détermine qui se substitue au président de chambre. 

 
77  Voir également article 21, paragraphe 4, du règlement de procédure du Tribunal.  
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2. Modifications du règlement de procédure du Tribunal 

Le règlement de procédure du Tribunal (dans la version du 11 juillet 2018) devrait 
être modifié comme suit. À cet égard, les dispositions de la première partie 
consacrée à l’organisation du Tribunal (articles 3 et suivants) figurent au premier 
plan ; nous réservons à plus tard l’examen de la question de savoir si ces 
modifications en entraînent d’autres en ce qui concerne les dispositions de la 
troisième partie consacrée à la procédure judiciaire (articles 50 et suivants) ainsi 
que de la quatrième et de la sixième parties.  

Nous proposons de modifier complètement la rédaction de quelques dispositions 
et, dans certains cas, de modifier également leur place dans le système afin de 
faire apparaître clairement les réflexions qui sous-tendent le concept défendu dans 
le présent document.  

a) Le président et le vice-président du Tribunal 

L’article 10, paragraphe 4, doit être libellé comme suit :  

La grande chambre est présidée par le président du Tribunal dans 
toutes les affaires dont le numéro est impair. En cas d’empêchement, il 
est remplacé par le vice-président du Tribunal. L’article 19 est 
applicable.  

L’article 11, paragraphe 3, doit être libellé comme suit :  

La grande chambre est présidée par le vice-président du Tribunal dans 
toutes les affaires dont le numéro est pair. En cas d’empêchement, il 
est remplacé par le président du Tribunal. L’article 19 est applicable. 
[Or. 44]  

b) Le président de chambre 

L’article 18 devrait être libellé comme suit :  

Les juges élisent immédiatement après l’élection du vice-président prévue 
à l’article 9 les présidents de chambre pour trois ans. Leur mandat est 
renouvelable une fois. 

En cas de cessation du mandat d’un président de chambre avant le terme 
normal de ses fonctions, il est procédé à son remplacement pour la période 
restant à courir. 

Les noms des présidents de chambre sont publiés au Journal officiel de 
l’Union européenne. 
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À l’article 20, les renvois aux articles 10 et 11 peuvent être supprimés.  

c) Constitution, composition et compétences des formations de jugement 

Les articles 13 à 15 doivent être complètement réécrits. En même temps, les 
dispositions de l’article 25, de l’article 26, paragraphes 2 et 3, ainsi que de l’article 
27 devraient être nettement simplifiées en substance et intégrées [dans les articles 
13 à 15]. L’article 17 peut être supprimé. 

     Article 13 

 Le Tribunal statue en chambre ou en grande chambre. 

La chambre statue en formation de cinq juges. Les affaires peuvent être 
jugées par trois juges ou par un juge unique de la chambre compétente dans 
les conditions déterminées par l’article 29.  

La grande chambre statue en formation de neuf juges. Les compétences de 
la grande chambre sont déterminées à l’article 28.  

     Article 14 

La chambre est composée du président de la chambre et d’au moins 78 
quatre autres juges. Le président de la chambre la préside. [Or. 45] 

La conférence plénière du Tribunal décide, sur proposition du président du 
Tribunal, au début de la période de trois ans et pour la durée de cette 
période : 

a) de la formation des chambres, 

b) de l’affectation des juges aux chambres, 

c) du remplacement, dans les cas où, suite à un empêchement, le 

nombre prévu de juges n’est pas atteint 79, ainsi que 

d) de l’attribution aux chambres des affaires dans certains 

domaines juridiques 80; (aussi peu que possible, mais au moins) 

 
78 La conférence plénière devrait être libre, en cas de besoin, de doter une chambre de juges en 

« surnombre », de lui attribuer donc plus que quatre juges siégeants seulement. Cela ne modifie 
évidemment rien à l’affectation par décision en vertu de l’article 13, paragraphe 2. 

79 Cette disposition remplace l’article 17, qui devrait être supprimé.  
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deux chambres sont compétentes pour chaque domaine 

juridique, en alternance après introduction des affaires ; les 

affaires connexes doivent être attribuées à la même chambre 81.  

La décision ne peut être modifiée avant l’écoulement de trois années que 
pour motif grave.  

Les décisions prises sur le fondement du présent article sont publiées au 
Journal officiel de l’Union européenne.  

     Article 14 bis 

Sur proposition de son président, la chambre adopte, au début de la période 
de trois ans et pour la durée de cette période, les règles déterminant les 
juges appelés à participer au jugement de l’affaire en vertu de l’article 13, 
paragraphe 2 82.  

À cet égard, la chambre peut aussi adopter les règles relatives à la 
désignation du juge rapporteur et du juge rapporteur associé dans une 
affaire 83.  

Sans préjudice de l’article 20, la chambre décide des remplacements au 
sein de la chambre.  

     Article 15 

La grande chambre est composée du président ou du vice-président du 
Tribunal et de huit autres juges. Le président ou le vice-président du 
Tribunal la préside. [Or. 46]  

La grande chambre siège à la demande d’une chambre en vertu de l’article 
28. La composent, outre le président ou le vice-président du Tribunal : 

a) le président de la chambre à l’origine de la demande ; 

 
80 Cette disposition reprend l’article 25 et lui apporte des précisions en ce sens que le critère 

d’attribution est le rattachement d’une affaire à un domaine juridique (ou « domaine technique 
spécial »). 

81 Cette disposition reprend l’article 27, paragraphe 2.  

82 Cette disposition reprend l’article 26, paragraphe 3.  

83 Cette disposition remplace l’article 26, paragraphe 2, et l’article 27, paragraphe 1, et transfère la 
compétence pour la désignation du juge rapporteur aux chambres respectives.  
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b) le président présentant la plus grande ancienneté, en vertu de 
l’article 8, d’une autre chambre compétente pour le domaine 
concerné ; 

c) six autres juges issus des chambres compétentes pour le 
domaine concerné, à l’exception de leurs présidents, selon les 
critères suivants :  

1. le juge rapporteur de la chambre à l’origine de la demande ; 

2. les juges présentant la plus grande ancienneté, en vertu de 
l’article 8, parmi les chambres compétentes pour le domaine 
concerné, et qui ne sont pas encore représentés dans la 
grande chambre ; 

3. les autres juges parmi tous ceux des chambres compétentes 
pour le domaine concerné, jusqu’à ce que le nombre de juges 
requis pour former la grande chambre soit réuni, et ce par 
ordre successif des juges présentant la plus grande 
ancienneté en vertu de l’article 8, par chambre à tour de rôle, 
le premier tour excluant la chambre à l’origine de la 
demande.  

Le président du Tribunal constate la formation et la composition de la 
grande chambre immédiatement après la demande. La décision de demande 
de réunion de la grande chambre et la constatation du président du Tribunal 
sont publiées au Journal officiel. 

d) Formations spéciales : grande chambre, chambre à trois juges, 
juge unique 

L’article 28 devrait être réécrit comme suit : 

     Article 28 

Lorsque la difficulté en droit ou l’importance de l’affaire ou des 
circonstances particulières le justifient, une chambre peut demander le 
renvoi de l’affaire devant la grande chambre. Lorsque le juge rapporteur 
propose de s’écarter de la jurisprudence de la Cour sur une question de 
droit déterminante pour la décision, le renvoi de l’affaire devant la grande 
chambre est alors obligatoire.  

Aucune autre disposition n’est nécessaire au sujet de la grande chambre (voir ci-
dessus, article 15). [Or. 47]  

L’article 29 ne devrait pas seulement réglementer le renvoi devant un juge unique, 
mais également le renvoi devant une formation à trois juges. La nouvelle 
rédaction devrait obéir à deux principes :  
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• La formation à trois juges, tout comme le juge unique, sont des formations 
issues de la même chambre (voir ci-dessus, article 13, paragraphe 2, 
deuxième phrase). Si les conditions pour le renvoi devant les formations 
plus petites ne résultent pas déjà de l’article 29, elles sont alors à 
déterminer par la chambre elle-même, et ce de manière générale et en 
avance (voir ci-dessus, article 14 bis, paragraphe 1).  

• La chambre devrait décider, en principe, en formation de cinq juges ; la 
formation plus petite doit rester une exception stricte. Les éléments 
plaident en faveur de la compétence d’une formation à trois juges pour les 
décisions urgentes, pour autant qu’un degré d’urgence particulièrement 
élevé ne requière pas exceptionnellement la décision d’un juge unique, qui 
ne peut alors être que le président de la chambre. L’éventail des procédures 
de l’article 29, paragraphe 3, semble également se prêter à un traitement en 
formation à trois juges, mais pas, en revanche, à un traitement par un juge 
unique (voir également article 29, paragraphe 3). Le juge rapporteur ne 
devrait être compétent en tant que juge unique que pour des décisions 
accessoires telles que les clôtures de procédure après retrait du recours ou 
lorsqu’il n’y a plus lieu de statuer, les dépens, le cas échéant également les 
rectifications ou les interprétations.  

e) Empêchement, remplacement, quorum 

Les articles 17, 23 et 24 devraient être supprimés. Les dispositions portent sur 
trois aspects :  

• Est concernée, d’une part, la question du remplacement des juges 
empêchés. L’article 20 s’applique au remplacement d’un président de 
chambre. Le remplacement d’autres juges empêchés devrait être déterminé 
par les chambres respectives en vertu de l’article 14 bis pour autant que 
cela puisse être réglé au sein de la chambre, c’est-à-dire pour autant qu’il 
n’y ait pas besoin de recourir à des juges externes à la chambre. Dans le 
cas d’un remplacement inter-chambres, la formation plénière devrait 
établir les règles nécessaires à cette fin dans la décision prévue par l’article 
14, paragraphe 2. Ce système s’avère dans l’ensemble flexible et facile à 
mettre en œuvre. [Or. 48]  

• Les articles 23 et 24, eux, portent sur la question du quorum. Ils fixent à cet 
égard un nombre minimal de juges pour que les délibérations soient 
valables. Cela devrait être limité au cas de l’article 21, paragraphe 2, à 
savoir un empêchement survenant entre l’audience de plaidoiries et les 
délibérations. À l’exception de ce cas particulier, le nombre de juges 
siégeant dans une formation à cinq ou à neuf juges de la chambre ou de la 
grande chambre ne saurait être inférieur à cinq et neuf respectivement si 
l’on veut maintenir la qualité et l’autorité souhaitées de la jurisprudence. 
En même temps, devrait être mis en évidence le fait que cette règle ne vaut 
pas dans les procédures écrites et donc dans toutes les procédures dans 
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lesquelles les chambres siègent en formation à trois juge ou par juge 
unique.  

• Enfin, l’article 24, paragraphe 3, traite du problème de l’échec d’une 
procédure car le nombre de juges non empêchés est inférieur au quorum. 
Cette disposition devrait être révisée et durcie en ce sens que la règle doit 
devenir obligatoire. 

Dans l’ensemble, il est ainsi recommandé de remplacer les articles 22 à 24 par la 
disposition suivante : 

     Article 22 

Si, à la suite d’un empêchement survenant après la tenue d’une audience de 
plaidoiries, les juges sont en nombre pair, le juge le moins ancien au sens 
de l’article 8 participe aux délibérations sans droit de vote, sauf s’il s’agit 
du président ou du juge rapporteur. Dans ce dernier cas, c’est le juge qui le 
précède immédiatement dans le rang d’ancienneté 84 qui participe aux 
délibérations sans droit de vote. 

Si, à la suite d’empêchements, ce ne sont pas au moins quatre juges qui 
participent aux délibérations de la chambre, dont trois avec droit de vote, et 
au moins sept juges avec [droit de vote] qui participent aux délibérations et 
à la décision de la grande chambre, une nouvelle audience de plaidoiries 
est organisée.  

Les dispositions des articles 25 à 27 devraient être condensées et, pour des raisons 
d’ordre systématique, être placées plus avant dans le [règlement de procédure] ; 
leur contenu devrait être repris dans les nouveaux articles 14 et 14 bis (voir ci-
dessus). Il ne reste alors en place que l’article 26, paragraphe 1, qui doit alors 
évidemment renvoyer à l’article 14. [Or. 49]  

IV. Les pourvois 

Les mesures qui suivent visent également à considérer les décisions du Tribunal, 
en règle générale, comme définitives. Cela permet de faire du pourvoi devant la 
Cour une exception qui doit être motivée et de décharger ainsi la Cour. 

Par conséquent, un nouveau paragraphe 1 bis devrait être inséré à l’article 56 du 
statut :  

Le pourvoi doit être autorisé par la Cour. Il n’est autorisé entièrement ou 
partiellement conformément aux modalités détaillées prévues dans le 
règlement de procédure que si : 

 
84  Cela devrait plutôt être le juge qui le suit immédiatement dans le rang d’ancienneté !? 
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a) le pourvoi soulève une question significative pour l’unité, la 
cohérence ou le développement du droit de l’Union,  

b) l’affaire revêt une importance particulière pour un ou plusieurs 
États membres ou 

c) la décision du Tribunal repose sur une erreur de procédure 
portant atteinte aux intérêts de la partie qui forme le pourvoi. 

La décision d’autoriser ou de ne pas autoriser le pourvoi doit être motivée 
et publiée. 

Dès lors, l’article 58 […] du statut peut être supprimé.  

Tout tend en outre à supprimer l’article 57, deuxième alinéa, ainsi que la référence 
à cette disposition à l’article 57, troisième alinéa, du statut (pourvoi contre les 
mesures prises dans le cadre d’un référé). Un appel interne à la juridiction, devant 
la chambre à cinq juges au complet, devrait être envisagé à la place. [Or. 50]  

V. La compétence du Tribunal pour les renvois préjudiciels 

Comme nous l’avons exposé ci-dessus, il conviendrait de réfléchir encore une fois 
à la possibilité de décharger la Cour de certains renvois préjudiciels. À cet égard, 
il pourrait être suggéré d’introduire dans le statut un nouvel article 54 bis (ou un 
nouvel article après l’article 23) :  

La Cour peut confier au Tribunal les demandes de décision préjudicielle 
portant sur l’interprétation des traités ou encore sur l’interprétation ou la 
validité des actes pris par les institutions, organes ou organismes de 
l’Union en matière d’aides d’État, de droit des ententes, de droit de la 
fonction publique ou de droit de la propriété intellectuelle et industrielle, 
pour autant que l’affaire n’appelle pas de décision de principe susceptible 
d’affecter l’unité ou la cohérence du droit de l’Union. 

Si le Tribunal, à la suite d’une modification substantielle des circonstances 
de l’affaire, parvient à la conclusion que l’affaire appelle une décision de 
principe susceptible d’affecter l’unité ou la cohérence du droit de l’Union, 
il peut renvoyer l’affaire devant la Cour pour décision. 

La décision du Tribunal relative à la demande de décision préjudicielle est 
examinée par la Cour si le président de la Cour (ou : le président de la Cour 
et les deux présidents de chambre les plus haut placés dans l’ordre 
protocolaire) constate (ou : constatent à la majorité) dans un délai de… 
semaines qu’il existe un risque sérieux d’atteinte à l’unité ou à la cohérence 
du droit de l’Union.  
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I.  INTRODUCCIÓN 

 Este texto no es más que un documento de trabajo, que pueda luego servir para la 

reflexión colectiva necesaria para elaborar el informe sobre el Tribunal General previsto 

en el Reglamento (UE, Euratom) 2015/2422, de 16 de diciembre de 2015. Recoge 

exclusivamente mis impresiones y reflexiones personales. 

 Consta de dos partes. La primera parte condensa las ideas que me ha sugerido la 

lectura de la documentación que, tras la reunión preliminar del 16 de enero de 2020, ha 

sido remitida por encargo del Presidente del Tribunal de Justicia. Muy especialmente el 

Informe anual de 2018 del Tribunal de Justicia de la Unión Europea, el Informe del 

Tribunal de Cuentas, y las respuestas a las preguntas formuladas por el Parlamento 

Europeo.  

 La segunda parte contiene las respuestas al cuestionario que, como resumen de lo 

hablado en la citada reunión preliminar del 16 de enero de 2020, nos ha hecho llegar el 

Presidente del Tribunal de Justicia.  

II. OBSERVACIONES SOBRE LA DOCUMENTACIÓN REMITIDA 

1. Aspectos organizativos 

A)  En la actualidad, el Tribunal General está compuesto por 9 salas de 5 jueces 

cada una. Las salas actúan normalmente en dos secciones, cada una de las cuales está 

integrada por 2 jueces más el presidente de la sala. Ello significa que el modo habitual de 

funcionamiento del Tribunal General es mediante formaciones de tres jueces.  

Pues bien, entiendo -aunque no se dice expresamente en la documentación 

remitida- que esas formaciones son fijas; es decir, los dos jueces de cada formación 

distintos del presidente son siempre los mismos. ¿Es ello así? En caso de respuesta 

afirmativa, ¿cuáles son las ventajas de mantener una composición fija en las formaciones, 

en lugar de que los cuatro miembros de cada sección distintos del presidente roten en 

combinaciones diversas? 

Tal vez pudiera sostenerse que la composición fija favorece la continuidad de 

criterios. Pero también podría incentivar una excesiva compenetración entre los 

miembros de la formación, que no redundaría en la riqueza de la argumentación jurídica 

ni en la apertura a nuevas perspectivas. En otras palabras, el precio a pagar por ese 

elemento de estabilidad podría ser la rutina. 
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B) En relación con lo anterior, resulta que el Presidente y el Vicepresidente del 

Tribunal General, al igual que cada sección, pueden legalmente solicitar que dicha 

sección sea ampliada a 5 miembros para el conocimiento de un determinado asunto. Ello 

parece indicar que tal asunto será enjuiciado por todos los miembros de la sección 

correspondiente. 

¿Cuál es la finalidad perseguida? ¿Mantener la coherencia de criterios 

interpretativos, abordar casos particularmente difíciles, etc.? Y sobre todo, ¿con qué 

frecuencia se hace uso, en la práctica, de esa facultad de avocar asuntos al conjunto de 

todos los miembros de una sección? Esta información no aparece especificada en la 

documentación remitida; pero probablemente sería relevante para pronunciarse sobre la 

conveniencia de mantener las formaciones de 3 jueces como pauta normal, así como sobre 

la conveniencia de introducir un mayor grado de especialización material en las secciones. 

Sobre este tema se volverá más adelante. 

2. Estadísticas 

A)  Un dato que destaca dentro de la rica y variada información estadística 

existente es que la productividad judicial -entendida como la media de casos resueltos por 

cada juez- es grosso modo un 30 % superior en el Tribunal de Justicia que en el Tribunal 

General. Partiendo de este presupuesto, y a fin de no caer en conclusiones precipitadas, 

sería conveniente llamar la atención sobre varios extremos, que no resultan del todo claros 

en la documentación remitida. 

 B) De entrada, no hay suficiente información sobre la mayor o menor complejidad 

de los casos de que conoce el Tribunal General ni, por consiguiente, sobre la influencia 

que puede tener en cuanto a la productividad judicial. ¿Puede explicarse la inferior 

productividad judicial del Tribunal General, en comparación con el Tribunal de Justicia, 

por la mayor complejidad de los casos que tiene encomendados? ¿Cabe, al menos, atribuir 

esa menor productividad judicial a la especial dificultad de ciertas materias? Piénsese 

señaladamente en las ayudas de Estado, la propiedad intelectual, o el contencioso del 

personal.  

 En íntima conexión con lo que se acaba de decir, se encuentra el tema de la 

complejidad no tanto jurídica, cuanto fáctica. Dicho de otro modo, sería importante 

conocer cuál es la auténtica carga que, en determinadas materias, supone la fijación de 

los hechos: admisión de los medios de prueba propuestos por las partes, práctica de las 
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pruebas, valoración crítica de las mismas, etc. Ésta es una dificultad que, por definición, 

no se le plantea a un tribunal que conoce de recursos de casación, sino que es específica 

de los tribunales de instancia. Así, convendría saber con precisión hasta qué punto su 

condición de órgano jurisdiccional de instancia influye en la productividad judicial y en 

la duración de los procesos en el Tribunal General y, si la respuesta fuera afirmativa, en 

qué materias ello suele ocurrir. 

 C) Otro extremo necesitado de ulterior aclaración, a fin de desagregar datos 

estadísticos y hacer una valoración ponderada de la productividad judicial en el Tribunal 

General, es el relativo a la terminación del proceso mediante auto, en vez de sentencia. 

Entre los casos terminados mediante auto de archivo, ¿qué porcentaje de los mismos tiene 

lugar en cada una de las fases del proceso?  ¿Cuán jurídicamente difícil o, por el contrario, 

cuán semi-automático es determinar la procedencia de archivar un caso? Pregunta ésta 

última que debería responderse para cada uno de los momentos procesales en que es 

legalmente posible decidir el archivo del caso. 

 A los anteriores interrogantes debería añadirse otro, de crucial relevancia: ¿quién 

toma, en realidad, la decisión de archivar en cada uno de los momentos? ¿El juez ponente, 

sus référendaires, la Secretaría?  

 Tener esa información es necesario para saber qué peso real suponen los casos 

archivados mediante auto en la carga de trabajo efectiva de los jueces del Tribunal 

General y, por tanto, para hacer una valoración justa de su productividad. 

 D) Debe subrayarse, en fin, que las cifras atinentes a los recursos de casación 

contra sentencias del Tribunal General parecen muy positivas: el número de recursos de 

casación es relativamente bajo y, desde luego, el de recursos de casación estimados es 

muy escaso. Ello parece indicar que, desde un punto de vista cualitativo, los operadores 

jurídicos y el Tribunal de Justicia no están descontentos. 

 3. Duración de los procesos 

 A) Tal como se desprende de la documentación remitida, la duración media de los 

procesos en el Tribunal General es cerca del doble que en el Tribunal de Justicia. Parece 

existir unanimidad en que el principal factor determinante de la duración es la tramitación 

inicial de los casos en el servicio de Recepción y Registro, así como posteriormente el 

trabajo de pulido de las sentencias por la llamada “célula de lectores”.  
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 Pues bien, dado que la tramitación de toda la fase escrita del procedimiento 

corresponde al Registro, es claro que no hay aquí responsabilidad de los jueces. Se trata, 

más bien, de una cuestión organizativa: el Tribunal General en su conjunto debería 

examinar si hay alguna reforma de sus servicios que permitiera acortar el tiempo de 

tramitación de la fase escrita de procedimiento; y ello en el bien entendido de que tal vez 

no sea posible, de manera que cierta tardanza resulte inevitable. 

 B) Otro factor posiblemente determinante de la duración de los procesos, sobre el 

que se insiste menos en la documentación remitida, es la ya mencionada complejidad 

fáctica o probatoria en ciertas materias. Como se dejó dicho más arriba, éste es un extremo 

que merecería un examen más detallado.   

 Tampoco resulta claro si la carga total de trabajo está equitativamente distribuida 

entre todos los jueces del Tribunal de Justicia, extremo importante a la hora de valorar la 

duración de los procesos. 

 C) Mención aparte merece el monitoring de los casos encomendados a cada juez 

ponente. La documentación remitida se refiere a ello. Pues bien, ciertamente es muy 

importante hacer un seguimiento de la actividad de cada juez, así como de su grado de 

diligencia y puntualidad en el ejercicio de su función. No obstante, a este respecto 

conviene hacer dos observaciones. 

 Por un lado, quizá el monitoring por sí solo no sea suficiente para evitar el retraso 

en la resolución de los casos. Puede ser útil que haya, además, algún sistema de control 

“social” o “ambiental”; es decir, algún medio -más o menos institucionalizado- de que 

cada juez se sienta desincentivado de incurrir en retrasos injustificados. ¿Existe algo de 

esta naturaleza en el Tribunal General? 

 Por otro lado, está la check-list como instrumento de seguimiento, de la que 

también se habla en la documentación remitida. Personalmente creo que una check-list 

demasiado detallada puede resultar contraproducente, pues podría conducir a la 

burocratización y pérdida de flexibilidad. Dicho de otra manera, si se establece una lista 

pormenorizada de indicadores, puede existir la tentación de ocuparse de los indicadores, 

más que de la debida resolución de los casos.  

 4.  Otros temas 
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 Algunos otros temas relativos al Tribunal General quedan, en puridad, fuera del 

encargo recibido. Al fijar el objeto del informe que el Tribunal de Justicia debe presentar 

al Parlamento Europeo, el Consejo y la Comisión, el Reglamento (UE, Euratom) 

2015/2422, de 16 de diciembre de 2015, dispone en su art. 3 -entre otras cosas- lo 

siguiente: “En particular, dicho informe se centrará en la eficiencia del Tribunal General, 

en la necesidad y la eficacia del aumento a cincuenta y seis Jueces, en el uso y la eficacia 

de los recursos y en la posible creación de salas especializadas y/u otros cambios 

estructurales.” 

 Pues bien, es claro que el encargo se refiere a la adecuación de los medios del 

Tribunal General -especialmente su aumento a 56 jueces- para alcanzar los fines que tiene 

encomendado (“eficacia”) y al modo más económico de utilizar dichos medios 

(“eficiencia”). Y todo ello, como deja expresamente dicho el precepto transcrito, en 

relación con la ampliación del número de jueces, la posibilidad de especializar salas y 

otros aspectos estructurales. De aquí se sigue que en ningún momento ha querido el 

legislador europeo que el informe verse sobre la faceta funcional del Tribunal de Justicia 

(competencias, relaciones con el Tribunal de Justicia, etc.) y, desde luego, nada indica 

que fuera su intención que el informe requerido fuese una ocasión para revisar el diseño 

global de la jurisdicción de la UE; es decir, de la encarnada en la institución Tribunal de 

Justicia de la Unión Europea, que tiene carácter unitario en virtud de los Tratados 

constitutivos. 

 Esta reflexión es ahora pertinente porque hay algunos temas relacionados con el 

Tribunal General que seguramente exceden de lo meramente organizativo. Tales son 

destacadamente el uso del francés como única “lengua de trabajo” del entero Tribunal de 

Justicia de la Unión Europea -no sólo del Tribunal General- y la conveniencia o 

inconveniencia de atribuir el conocimiento de ciertas cuestiones prejudiciales al Tribunal 

General; algo que, como es bien sabido, los Tratados constitutivos permiten, mas no 

imponen. Sobre la oportunidad de mantener el francés como lengua de trabajo interna y 

la de mantener el monopolio del Tribunal de Justicia sobre las cuestiones prejudiciales 

hay opiniones divergentes. Ello es conocido. Personalmente, pienso que es preferible 

conservar el status quo, por la importancia que ambas pautas tienen para la continuidad 

del papel central de la institución Tribunal de Justicia de la Unión Europea en el proceso 

de integración europea.  
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Dicho esto -y dejando a margen mi opinión personal, que es irrelevante- resulta 

poco discutible que esas cuestiones exceden de una valoración de la reforma del Tribunal 

General aprobada en 2015, entre otras razones, porque afectan también al Tribunal de 

Justicia, que queda objetivamente fuera del informe encargado.    

Conviene hacer una última observación a este respecto: en el diseño de los 

Tratados constitutivos, la jurisdicción de la Unión Europea, formada por el Tribunal de 

Justicia y el Tribunal General, está diseñada como una institución unitaria. Cierto, puede 

decirse que el Tribunal de Justicia ha ido adquiriendo un papel predominantemente 

“constitucional”, mientras que el Tribunal General se ha concentrado en lo 

“administrativo”. Pero no hay que olvidar que esta caracterización -lo constitucional 

frente a lo administrativo- es una metáfora. Desde un punto de vista técnico no hay 

órdenes jurisdiccionales diferentes con funciones distintas y ámbitos separados, como los 

que existen en tantos Estados miembros provistos de un Tribunal Constitucional. 

Entiéndase bien: no afirmo que el referido binomio constitucional/administrativo no sea 

útil para describir el sentido actual de los dos tribunales que componen la institución 

Tribunal de Justicia de la Unión Europea, sino que sostengo simplemente que no se trata 

de un rasgo técnico-jurídico. Es una metáfora, de la que sería arriesgado extraer 

demasiadas consecuencias jurídicas. 

II. RESPUESTAS A LAS CUESTIONES TRATADAS EN LA REUNIÓN 

PRELIMINAR DE 16 DE ENERO DE 2020 

1.  ¿Deberían atribuirse más casos a la formación ampliada a 5 jueces? ¿Deberían 

preverse formaciones intermedias de 7 o 9 jueces, entre las actuales secciones y la Gran 

Sala? 

 Mi respuesta es, en principio, negativa. El Tribunal General es fundamentalmente 

un tribunal de instancia y, por consiguiente, lejos de limitar su enjuiciamiento a cuestiones 

jurídicas, debe conocer de hechos: admitir medios de prueba, valorar las pruebas 

practicadas, fijar los hechos controvertidos y relevantes para el caso, etc. La experiencia 

enseña que esta actividad, a la que es inherente la llamada “libre convicción del juzgador”,  

no es apropiada para formaciones numerosas. No es causalidad que lo usual a nivel 

nacional sea que los órganos jurisdiccionales colegiados de instancia normalmente estén 

compuestos por 3 jueces. 
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 Las formaciones más numerosas, como es la de 5 jueces, es útil para resolver 

cuestiones jurídicas complejas, donde una pluralidad de experiencias y sensibilidades 

jurídicas enriquece la deliberación. Pero sería poco ágil para un tribunal de instancia. 

 En cuanto a la posibilidad de introducir formaciones intermedias de 7 o 9 jueces 

entre las actuales secciones y la Gran Sala, su utilidad sería dudosa. Su única posible 

justificación sería evitar divergencias y unificar criterios entre secciones que conocen de 

las mismas materias. Pero la tarea de mantener la coherencia jurisprudencial le cuadra 

mejor a la Gran Sala: disfruta, en principio, de mayor autoridad, por no mencionar que 

normalmente no estará implicada en las discrepancias -cuando no desavenencias- entre 

secciones; lo que la convierte en un árbitro más creíble. 

2.  ¿En qué circunstancias es aconsejable utilizar la figura del Abogado General? 

Los Abogados Generales son como una especie de ministerio público, que tiene 

encomendada la defensa objetiva e independiente de la legalidad. Una voz al margen de 

las partes, que ofrece una visión jurídica del caso al Tribunal, indicando la solución que 

estima más apropiada. Es importante subrayar que, en el cumplimiento de esta función, 

se guían únicamente por consideraciones de legalidad. Así, el sentido de los Abogados 

Generales en el sistema jurisdiccional de la Unión Europea seguramente radica en ser un 

instrumento al servicio tanto de la unidad y continuidad de la jurisprudencia, como de su 

ordenada y razonable evolución. 

Dicho esto, es importante llamar la atención sobre otro extremo, que pasa a 

menudo inadvertido: en el sistema jurisdiccional de la Unión Europea, los Abogados 

Generales son los únicos miembros del Tribunal que dan una opinión individual, a la que 

además se da publicidad. En un sistema sin votos particulares, es probablemente 

importante que se pueda oír una voz que no es el resultado de las necesarias e inevitables 

negociaciones inherentes a cualquier decisión colegiada. 

Pues bien, sobre la base de las anteriores consideraciones, es claro que la figura 

del Abogado General sólo tiene sentido cuando se trata de analizar cuestiones jurídicas 

importantes. Su utilidad es mucho más dudosa en la instancia, donde -como ya se ha visto- 

es crucial la valoración de los hechos. En este sentido, creo que la situación actual en el 

Tribunal General es satisfactoria: acudir al Abogado General de manera excepcional, para 

aquellos casos que susciten alguna cuestión jurídica particularmente delicada.  
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3. ¿Debería irse hacia una especialización de las secciones? 

Ésta es la pregunta más difícil del cuestionario y, sin duda alguna, resulta crucial 

para que el informe previsto por el Reglamento (UE, Euratom) 2015/2422 sea coherente 

y útil. Para tratar de orientar el análisis, convendría recordar que aquí no se trata de hacer 

una comparación en abstracto sobre las ventajas e inconvenientes del juez “generalista” 

frente al juez “especializado”. La razón es que la reforma del Tribunal General del año 

2105 parece haber tomado ya una opción a ese respecto, al suprimir los tribunales 

especializados, particularmente en materia de función pública. Así, el legislador europeo 

de 2015 se ha inclinado, dentro de las diferentes posibilidades que los Tratados 

constitutivos le permiten, por una configuración tendencialmente generalista del Tribunal 

General. 

A ello debe añadirse que de la documentación remitida resulta que el Tribunal 

General, en uso de su potestad de autoorganización, parece haber seguido esa línea: si 

bien no todas las secciones conocen indistintamente de todas las materias, tal como 

ocurriría si los asuntos se distribuyeran entre ellas por un mero criterio de turno, la verdad 

es que unas mismas materias (ayudas de Estado, propiedad intelectual, etc.) corresponden 

a varias secciones. Puede afirmarse, así, que hoy por hoy rige un moderado generalismo. 

A mi modo de ver, esta opción tiene ciertas ventajas: evita la tentación de tratar 

los asuntos de un modo burocrático y repetitivo, cerrado sobre sí mismo, poco proclive a 

la innovación y, sobre todo, ignorante de cuanto ocurre en el resto del universo jurídico. 

El juez generalista está más dotado para poner los problemas en perspectiva, 

preocupándose por el ordenamiento jurídico en su conjunto. Y esto es muy  importante 

en un tribunal supranacional, extraordinariamente influyente a nivel continental. Sin 

embargo, el generalismo tiene un innegable inconveniente: está más expuesto a 

decisiones divergentes y contradictorias entre órganos jurisdiccionales de un mismo 

nivel; es decir, en el Tribunal General, entre las diversas secciones que se ocupan de una 

misma materia.  

Por ello, el generalismo, aun en su versión moderada, está necesitado de medios 

efectivos para resolver las discrepancias entre secciones, unificando criterios 

jurisprudenciales. Tal como se expuso más arriba, es preferible encomendar esta función 

unificadora a la Gran Sala, más que a la deliberación conjunta de los discrepantes 

(“secciones reunidas”). Una razón es que los discrepantes pueden estar demasiado 
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implicados psicológicamente en el desacuerdo, de manera que, como suele decirse, “los 

árboles no les dejen ver el bosque”.  Pero hay otra razón, quizás más importante: unificar 

criterios debe verse como una deber institucional del Tribunal en su conjunto.  

A la vista de todo ello, siendo consciente de que la especialización suele tener 

mejor prensa en el mundo actual, yo no recomendaría una mayor especialización de las 

secciones del Tribunal General. En este punto, querría recordar las palabras de Ortega y 

Gasset cuando, hace casi cien años, hablaba de la “barbarie del especialismo” en la La 

rebelión de las masas:   “El especialista sabe muy bien su mínimo rincón de universo; 

pero ignora de raíz todo el resto (…). Porque antes los hombres podían dividirse, 

sencillamente, en sabios e ignorantes, en más o menos sabios y más o menos ignorantes. 

Pero el especialista no puede ser subsumido bajo ninguna de esas dos categorías. No es 

sabio, porque ignora formalmente cuanto no entra en su especialidad; pero tampoco es un 

ignorante, porque es un hombre de ciencia y conoce muy bien su porciúncula de universo. 

Habremos de decir que es un sabio-ignorante, cosa sobremanera grave, pues significa que 

es un señor el cual se comportará en todas las cuestiones que ignora no como un ignorante, 

sino con toda la petulancia de quien en su cuestión especial es un sabio.” 

4. ¿Se podría acortar la extensión de las sentencias? 

Pienso que es muy deseable. Y no sólo en el Tribunal General, sino en cualquier 

otro tribunal nacional o supranacional. Ciertamente, un laconismo excesivo oculta el 

razonamiento. Pero las sentencias ganan siempre en comprensibilidad y en solidez 

argumentativa cuando practican la autocontención judicial: resolver sólo la cuestión 

planteada, sin enredarse en otros temas ni hablar más de lo preciso. Decir más de lo 

necesario es algo que, antes o después, se le recuerda al juez y le ata las manos para casos 

futuros.  

Una vez sentado lo anterior, redactar sentencias más breves es tarea difícil. De 

entrada, paradójicamente exige más tiempo que redactar sentencias sin preocuparse por 

su extensión, ya que la concisión requiere pulir varias versiones de un texto. Además, en 

un sistema jurisdiccional sin votos particulares, la formación de la voluntad colegiada 

suele comportar negociaciones cuya salida frecuentemente es incluir muy diferentes 

observaciones e incisos. Ello inevitablemente alarga la sentencia. 

No hay que perder de vista, en fin, que el Tribunal General es un tribunal de 

instancia; lo que, como ya se ha señalado muchas veces, implica que debe examinar 
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pruebas y fijar hechos. Y la extensión requerida por esta tarea dependerá siempre de la 

complejidad fáctica de cada caso. 

5. ¿Debería tener más peso el Presidente en la designación de los ponentes? 

De la documentación remitida resulta que la designación de ponente en el Tribunal 

General se hace fuera del turno (rota system) en el 40 % de los casos. Este dato -es decir, 

una desviación tan frecuente del criterio ordinario de designación de ponencias- debe 

conducir a interrogarse qué sentido tiene entonces la existencia misma de un turno.  

Encomendar la designación de ponentes de manera general al Presidente puede 

tener ventajas prácticas, en términos de efectividad, experiencia, etc. Pero supone también 

aceptar un enorme poder presidencial, a la hora de condicionar cómo cada caso será 

presumiblemente enfocado. 

Aquí, en todo caso, late un problema constitucional: cuando al consagrar el 

derecho a la tutela judicial efectiva se habla -entre otras cosas- del derecho a un juez 

“establecido previamente por la ley” (art. 47 de la Carta), ¿ello es en alguna medida 

predicable del modo en que se designa el ponente de cada caso? Hasta donde alcanza mi 

conocimiento, el Tribunal de Justicia nunca lo ha afirmado. Desconozco cuál es la 

respuesta de las jurisdicciones constitucionales de los Estados miembros. En España, el 

criterio de designación de ponente no se considera inmediatamente incluido dentro del 

derecho a la tutela judicial efectiva; pero ello no ha impedido que el legislador ordinario  

exija que en cada tribunal haya un turno establecido “exclusivamente sobre la base de 

criterios objetivos” y que cualquier desviación del mismo haya de estar debidamente 

motivada. 

Más en general, pienso que el criterio de asignación de ponencias no es algo 

completamente ajeno al principio de predeterminación legal del juez. De aquí que, 

cualquiera que sea la opción, incluida la de dar un mayor margen al Presidente, debería 

haber algunas indicaciones generales preestablecidas y publicadas. 

6.  ¿Debería darse más peso en la gestión del Tribunal General a la reunión de los 

presidentes de sección, o más bien a un cuerpo elegido por todos los jueces? 

 No me parece aconsejable introducir en la gestión del Tribunal General ningún 

cuerpo o comité de carácter electivo. En el Tribunal General, el Presidente y el 

Vicepresidente -que son cruciales para el funcionamiento de aquél- ya son elegidos 



13 
 

 

periódicamente por el conjunto de todos los jueces. Ello aporta el elemento 

“representativo”, por así decir, a la dirección y gestión de los trabajos del Tribunal 

General. Por el contrario, si al Presidente y al Vicepresidente se les yuxtapusiera un 

cuerpo o comité de carácter electivo, se debilitaría la autoridad presidencial, con el 

consiguiente riesgo de “asamblearismo” o, cuanto menos, de “bicefalia”. 

 Así las cosas, una reunión de los presidentes de sección parece una solución más 

prudente si de lo que se trata es de apoyar al Presidente y al Vicepresidente. 

 7.  ¿Sería conveniente crear la figura de colaboradores técnicos del Tribunal 

General en materias no jurídicas? 

 Ésta es una pregunta más delicada de lo que parece a primera vista. Es bien 

conocido que la institución Tribunal de Justicia de la Unión Europea, al igual que muchas 

otras altas jurisdicciones, dispone de un equipo cualificado de letrados (référendaires), es 

decir, de juristas que asisten directa y personalmente a los jueces en el ejercicio de su 

función. Esto no es problemático, entre otras razones, porque dichos letrados se limitan a 

un cometido auxiliar e instrumental: búsqueda de precedentes, preparación de borradores, 

etc. Pero en ningún momento tienen una voluntad ni una opinión propias, que sean 

jurídicamente relevantes. Dicho con el máximo respeto a su papel, son una mera 

prolongación del juez a quien sirven. 

 La situación sería muy distinta en materias no jurídicas, tales como contabilidad, 

economía o, incluso, ciertos sectores científicos. Nadie duda de que el tipo de casos de 

que conoce el Tribunal General exige a menudo comprender y valorar cuestiones 

extrajurídicas (contables, económicas, científicas, etc.) que escapan de la formación de 

un experimentado  y refinado jurista, como es todo juez del Tribunal General. Y en este 

sentido, el Tribunal General -como cualquier otro tribunal que debe afrontar problemas 

técnicos complejos- debe apoyarse en el conocimiento de expertos. 

 Ahora bien, ello no implica que esté justificado que tales expertos sean 

funcionarios o empleados del tribunal. La razón es doble. Por un lado, un colaborador 

técnico ya no sería una mera prolongación del juez, sino alguien cuyo parecer tendría 

sustantividad propia. A diferencia de lo que ocurre con el letrado, el juez no podría decirle 

que presente o deje de presentar su informe, o que el informe debe orientarse en un sentido 

u otro. Por otro lado, la existencia de colaboradores técnicos chocaría con los principios 

procesales de justicia rogada e igualdad de armas: el medio tradicionalmente usado para 
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resolver los problemas técnicos relevantes en una controversia judicial es la prueba de 

peritos, que tiene reglas rigurosas, incluida la consistente en someterlos al interrogatorio 

cruzado de las partes. Todo ello podría verse afectado si el juez dispusiera de un consultor 

pagado por el propio tribunal, a quien las partes no conocen ni pueden interrogar. 
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[Or. 3]  

I. INTRODUCTION 

Ce texte est uniquement un document de travail, pouvant aider à la réflexion 
collective nécessaire aux fins d’établir le rapport sur le Tribunal de l’Union 
européenne [ci-après le « Tribunal »] prévu par le règlement (UE, Euratom) 
2015/2422 [du Parlement européen et du Conseil], du 16 décembre 2015 
[modifiant le protocole no 3 sur le statut de la Cour de justice de l’Union 
européenne]. N’y figurent que mes impressions et réflexions personnelles. 

Il est composé de deux parties. La première regroupe les idées que m’a suggérée 
la lecture de la documentation qui nous a été remise, après la réunion préliminaire 
du 16 janvier 2020, au nom du président de la Cour de justice [ci-après la 
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« Cour »], notamment le rapport annuel de 2018 de la Cour de justice de l’Union 
européenne, le rapport de la Cour des comptes et les réponses aux questions 
posées par le Parlement européen. 

La seconde partie contient les réponses au questionnaire que le président de la 
Cour nous a fait parvenir, à titre de résumé des thèmes abordés lors de la réunion 
préliminaire du 16 janvier 2020 précitée. 

II. OBSERVATIONS SUR LA DOCUMENTATION REMISE 

1. Aspects relatifs à l’organisation 

A. Actuellement, le Tribunal est composé de neuf chambre de cinq juges chacune. 
Les chambres travaillent généralement sous forme de deux sections, chacune étant 
composée de deux juges plus le président de la chambre. Cela signifie que le 
mode de fonctionnement habituel du Tribunal sont des formations de trois juges. 

Il me semble – bien que cela ne soit pas dit expressément dans la documentation 
remise – que ces formations sont fixes ; en d’autres termes, les deux juges de 
chaque formation autres que le président sont toujours les mêmes. Est-ce bien 
ainsi ? En cas de réponse affirmative, quels sont les avantages à maintenir une 
composition fixe dans les formations, au lieu d’instituer une rotation, selon des 
combinaisons diverses, des quatre membres de chaque [chambre] autres que le 
président ? 

On pourrait peut-être soutenir que la composition fixe favorise la continuité des 
critères. Toutefois, cela pourrait également entraîner une synergie excessive entre 
les membres de la formation, qui ne favoriserait ni la richesse de l’argumentation 
juridique ni l’ouverture à de nouvelles perspectives. En d’autres termes, le prix à 
payer pour cet élément de stabilité pourrait être la routine. [Or. 4]  

B) En rapport avec ce qui précède, le président et le vice-président du Tribunal, 
tout comme chaque section, peuvent légalement demander que la section 
concernée soit élargie à cinq membres pour connaître d’une affaire déterminée. 
Cela semble indiquer que cette affaire serait jugée par tous les membres de la 
[chambre] correspondante. 

Quel est l’objectif visé ? Maintenir la cohérence des critères d’interprétation, 
examiner des cas particulièrement difficiles, etc. ? Et surtout, avec quelle 
fréquence cette possibilité d’attribuer une affaire à l’ensemble des membres d’une 
[chambre] est-elle utilisée ? Cette information n’est pas spécifiée dans la 
documentation remise ; elle serait pourtant probablement importante pour se 
prononcer sur la pertinence de maintenir les formations de trois juges en tant que 
règle normale ou d’introduire un degré de spécialisation matérielle plus élevé dans 
les sections. Nous reviendrons sur ce point ci-après. 
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 2. Statistiques 

A) Un élément qui ressort parmi les informations statistiques riches et variées 
existantes est le fait que la productivité judiciaire – entendue comme la moyenne 
des affaires résolues par chaque juge – est environ 30 % plus élevée à la Cour 
qu’au Tribunal. En se fondant sur cette donnée et afin de ne pas tirer des 
conclusions hâtives, il conviendrait d’attirer l’attention sur différents points, qui 
ne sont pas totalement clairs dans la documentation remise. 

B) Tout d’abord, il n’y a pas suffisamment d’informations sur la complexité plus 
ou moins grande des affaires dont le Tribunal est saisi ni, par conséquent, sur 
l’incidence que cela peut avoir sur la productivité judiciaire. Le fait que la 
production judiciaire du Tribunal soit moins élevée que celle de la Cour peut-elle 
s’expliquer par la plus grande complexité des affaires dont il est saisi ? Cette 
productivité judiciaire moins élevée peut-elle à tout le moins être due à la 
difficulté spécifique de certaines matières ? On peut penser en particulier aux 
aides d’État, à la propriété intellectuelle ou au contentieux en matière de 
personnel. 

En étroit lien avec ce qui vient d’être dit se trouve le thème de la complexité non 
pas tant juridique que factuelle. En d’autres termes, il serait important de savoir 
quelle est la véritable charge que représente, dans certaines matières, 
l’établissement des faits : l’admission des preuves proposées par les parties, leur 
examen, [Or. 5] leur appréciation critique, etc. Il s’agit là d’une difficulté à 
laquelle, par définition, une juridiction saisie de pourvois n’est pas confrontée, qui 
est spécifique aux juridictions de première instance. Ainsi, il conviendrait de 
savoir précisément dans quelle mesure sa qualité de juridiction de première 
instance influe sur la productivité judiciaire du Tribunal et sur la durée des 
procédures en son sein et, si cette incidence est importante, dans quelles matières 
cela a généralement lieu. 

C) Un autre point devant être clarifié, afin de désagréger des données statistiques 
et de procéder à une appréciation pondérée de la productivité judiciaire au sein du 
Tribunal, est celui relatif aux procédures clôturées par une ordonnance, au lieu 
d’un arrêt. Parmi les affaires clôturées par une ordonnance de radiation, quel 
pourcentage de radiation de ces affaires a lieu à chacune des phases de la 
procédure ? Serait-il juridiquement difficile ou au contraire quasi automatique de 
déterminer la pertinence de classer une affaire sans suite ? Il conviendrait d’avoir 
la réponse à cette dernière question pour chacun des stades de la procédure dans 
lesquelles il est légalement possible de décider de classer l’affaire. 

Il y aurait lieu d’ajouter une question aux précédentes, d’une importance cruciale : 
qui prend, en réalité, la décision de classer l’affaire à chacun de ces stades ? Le 
juge rapporteur, ses référendaires, le greffe ? 
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Disposer de cette information est nécessaire pour savoir quel est le véritable poids 
des affaires radiées par ordonnance sur la charge de travail effective des juges du 
Tribunal et, dès lors, pour apprécier correctement la productivité de ce dernier. 

D) Il y a enfin lieu de souligner que les chiffres relatifs aux pourvois formés 
contre des arrêts du Tribunal semblent très positifs : le nombre de pourvois formés 
est relativement bas et celui des pourvois accueillis est très faible. Cela semble 
indiquer que, d’un point de vue qualitatif, les acteurs juridiques et la Cour ne sont 
pas mécontents. 

3. Durée des procédures 

A) Ainsi qu’il ressort de la documentation fournie, les procédures au Tribunal 
durent en moyenne près de deux fois plus que celles ayant lieu devant la Cour. Il 
semble exister une unanimité sur le fait que le principal facteur déterminant la 
durée de la procédure est le traitement initial des affaires dans le service d’accueil 
et d’enregistrement ainsi que, ultérieurement, le travail de peaufinage des arrêts 
par la cellule dite « des lecteurs ». [Or. 6]  

Or, étant donné que le traitement de l’ensemble de la phase écrite de la procédure 
incombe au greffe, les juges n’ont clairement ici aucune responsabilité. Il s’agit 
plutôt d’une question d’organisation : le Tribunal dans son ensemble devrait 
examiner si une réforme de ses services permettrait de réduire le temps de 
traitement de la phase écrite de la procédure, étant entendu que cela n’est peut-être 
pas possible, de sorte qu’un certain retard serait inévitable. 

B) Un autre facteur éventuellement déterminant quant à la durée des procédures, 
sur lequel la documentation remise insiste moins, est celui déjà mentionné de la 
complexité en matière de faits ou de preuves dans certaines matières. Comme je 
l’ai déjà dit précédemment, c’est un point qui mériterait un examen plus détaillé. 

Le point de savoir si la charge de travail est équitablement répartie entre tous les 
juges du [Tribunal], point extrêmement important aux fins d’apprécier la durée 
des procédures, n’est pas non plus clair. 

C) Mention spéciale doit être faite du monitoring des affaires confiées à chaque 
juge rapporteur. La documentation remise s’y réfère. Il est certes très important 
d’assurer un suivi de l’activité de chaque juge ainsi que de son degré de diligence 
et de ponctualité dans l’exercice de sa fonction. Il convient toutefois à cet égard de 
faire deux observations. 

D’une part, le monitoring à lui seul n’est peut-être pas suffisant pour éviter le 
retard dans la résolution des affaires. Il peut être utile qu’il y ait, en outre, un 
quelconque système de contrôle « social » ou « environnemental », c’est-à-dire un 
quelconque moyen – plus ou moins institutionnalisé – pour que chaque juge ne 
soit pas incité à avoir des retards injustifiés. Quelque chose de tel existe-t-il au 
sein du Tribunal ? 
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Par ailleurs, un instrument de suivi est la check-list, qui est également mentionnée 
dans la documentation remise. Personnellement, je crois qu’une check-list trop 
détaillée peut être contreproductive, car elle pourrait conduire à une 
bureaucratisation et à une perte de flexibilité. Autrement dit, l’établissement d’une 
liste détaillée d’indicateurs peut conduire à la tentation de s’occuper plus des 
indicateurs que de dûment résoudre les affaires. 

4. Autres thèmes 

[Or. 7]  

Certains autres thèmes relatifs au Tribunal sortent, à proprement parler, du cadre 
du mandat reçu. En fixant l’objectif du rapport que la Cour doit présenter au 
Parlement européen, au Conseil et à la Commission, le règlement 2015/2422 
dispose (entre autres), à son article 3 : « Ce rapport se focalise, en particulier, sur 
l’efficience du Tribunal, sur la nécessité et l’efficacité de l’augmentation à 
cinquante-six juges, sur l’utilisation et l’efficacité des ressources ainsi que sur la 
poursuite de la création de chambres spécialisées et/ou de la mise en place 
d’autres changements structurels. » 

Il est clair que le mandat se réfère à l’adéquation des moyens du Tribunal – 
notamment son augmentation à 56 juges – afin d’atteindre les objectifs qui lui ont 
été fixés (« efficacité ») et à la manière la plus économique d’utiliser ces moyens 
(« efficience »), tout cela, ainsi qu’il est indiqué expressément à l’article précité, 
au regard de l’augmentation du nombre de juges, de la possibilité de créer des 
chambres spécialisées et d’autres aspects structurels. Il s’ensuit que le législateur 
européen n’a à aucun moment voulu que le rapport porte sur le volet fonctionnel 
du [Tribunal] (compétences, relations avec la Cour, etc.) et rien n’indique qu’il ait 
eu pour intention que le rapport demandé soit l’occasion de revoir la conception 
globale de la juridiction de l’Union, celle incarnée dans l’institution « Cour de 
justice de l’Union européenne », qui a un caractère unitaire en vertu des traités 
constitutifs. 

Cette réflexion est pertinente, car certains thèmes liés au Tribunal excèdent sans 
doute le cadre de ce qui touche purement à l’organisation. Cela est clairement le 
cas concernant l’usage du français comme seule « langue de travail » de 
l’ensemble de la Cour de justice de l’Union européenne – pas uniquement du 
Tribunal – ainsi que le point de savoir s’il est souhaitable ou non d’attribuer la 
connaissance de certains renvois préjudiciels au Tribunal, ce que, comme on le 
sait, les traités constitutifs permettent mais n’imposent pas. Concernant le 
bien-fondé de maintenir le français comme langue de travail interne et de 
maintenir le monopole de la Cour sur les renvois préjudiciels, les opinions 
divergent. Cela est notoire. Personnellement, je pense qu’il est préférable de 
conserver le status quo, en raison de l’importance de ces deux règles pour la 
continuité du rôle central de l’institution « Cour de justice de l’Union 
européenne » dans le processus d’intégration européenne. [Or. 8]  
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Cela étant dit – et en laissant de côté mon opinion personnelle, qui est dénuée 
d’importance –, il ne fait guère de doute que ces questions excèdent l’appréciation 
de la réforme du Tribunal approuvée en 2015, entre autres parce qu’elles 
concernent également la Cour, qui n’entre objectivement pas dans le cadre du 
rapport demandé. 

Il convient de faire une dernière observation à cet égard : selon la conception des 
traités constitutifs, la juridiction de l’Union européenne, formée par la Cour et par 
le Tribunal, est conçue comme une institution unitaire. On peut certes dire que la 
Cour a acquis au fil du temps un rôle essentiellement « constitutionnel », tandis 
que le Tribunal s’est concentré sur la dimension « administrative ». Il convient 
toutefois de ne pas oublier que cette caractérisation – la dimension 
constitutionnelle face à la dimension administrative – est une métaphore. D’un 
point de vue technique, il n’y a pas de juridictions différentes avec des fonctions 
distinctes et des domaines séparés, tels que celles qui existent dans tant d’États 
membres pourvus d’une cour constitutionnelle. Entendons-nous bien : je n’affirme 
pas que le binôme constitutionnel/administratif précité ne serait pas utile pour 
décrire les fonctions actuelles des deux juridictions qui composent l’institution 
« Cour de justice de l’Union européenne », mais simplement qu’il ne s’agit pas 
d’une caractéristique technique et juridique. Il s’agit d’une métaphore, dont il 
serait risqué de tirer de trop nombreuses conséquences juridiques. 

II[I]. RÉPONSES AUX QUESTIONS TRAITÉES LORS DE LA 
RÉUNION PRÉLIMINAIRE DU 16 JANVIER 2020 

1. Conviendrait-il d’attribuer plus d’affaires à la formation élargie à cinq 
juges ? Devrait-on prévoir des formations intermédiaires de sept ou de neuf juges 
entre les sections actuelles et la grande chambre ? 

Ma réponse est, en principe, négative. Le Tribunal est fondamentalement une 
juridiction de première instance et, par conséquent, loin de limiter son jugement à 
des questions juridiques, il doit connaître des faits : admettre les moyens de 
preuve proposés, examiner les preuves produites, établir les faits litigieux et 
pertinents pour l’affaire, etc. L’expérience montre que cette activité, dont la 
dénommée « libre conviction du juge » fait intrinsèquement partie, n’est pas 
adaptée à des formations composées de nombreux juges. Ce n’est pas un hasard si, 
au niveau national, les juridictions de première instance collégiales sont 
généralement composées de trois juges. [Or. 9]  

Les formations plus nombreuses, telles que celle de cinq juges, sont utiles pour 
résoudre des questions juridiques complexes, où une pluralité d’expériences et de 
sensibilités juridiques enrichissent la délibération. Ce serait toutefois peu flexible 
pour une juridiction de première instance. 

Quant à la possibilité d’introduire des formations intermédiaires de sept ou de 
neuf juges entre les actuelles sections et la grande chambre, son utilité serait 
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douteuse. Sa seule justification possible serait d’éviter les divergences et d’unifier 
les critères entre sections connaissant des mêmes matières. Cependant, la tâche de 
maintien de la cohérence jurisprudentielle convient mieux à la grande chambre : 
celle-ci jouit, en principe, d’une plus grande autorité, sans parler du fait qu’elle 
n’est normalement pas impliquée dans les divergences – voire les désaccords – 
entre les sections, ce qui en fait un arbitre plus crédible. 

2. Dans quelles circonstances est-il conseillé d’utiliser la figure de l’avocat 
général ? 

Les avocats généraux sont une sorte de ministère public ayant pour tâche la 
défense objective et indépendante de la légalité, une voix en marge des parties qui 
offre une vision juridique de l’affaire à la Cour, indiquant la solution qu’il estime 
la plus appropriée. Il importe de souligner que, dans l’exercice de cette fonction, 
les avocats généraux sont uniquement guidés par des considérations de légalité. 
Ainsi, la fonction des avocats généraux dans le système juridictionnel de l’Union 
européenne est sans nul doute celle d’être un instrument au service tant de l’unité 
et de la continuité de la jurisprudence que de son évolution ordonnée et 
raisonnable. 

Cela étant précisé, il importe d’attirer l’attention sur un autre point, qui passe 
souvent inaperçu : dans le système juridictionnel de l’Union européenne, les 
avocats généraux sont les seuls membres qui donnent une opinion individuelle, 
qui est en outre publiée. Dans un système sans opinions dissidentes, il est 
probablement important de pouvoir entendre une voix qui n’est pas le résultat des 
nécessaires et inévitables négociations inhérentes à toute décision collégiale. 

Or, sur la base des considérations précédentes, il est clair que la figure de l’avocat 
général n’a de sens que lorsque doivent être analysées des questions juridiques 
importantes. Son utilité est bien plus douteuse en première instance, où – comme 
nous l’avons vu – l’appréciation des faits est cruciale. À cet égard, je crois que la 
situation actuelle au Tribunal est satisfaisante : avoir recours à l’avocat général de 
manière exceptionnelle, pour les affaires qui soulèvent une question juridique 
particulièrement délicate. [Or. 10]  

3. Conviendrait-il d’aller vers une spécialisation des sections ? 

Il s’agit là de la question la plus difficile du questionnaire et elle est sans aucun 
doute cruciale pour que le rapport prévu par le règlement 2015/2422 soit cohérent 
et utile. Pour essayer d’orienter l’analyse, il conviendrait de rappeler qu’il ne 
s’agit pas ici de faire une comparaison abstraite des avantages et des 
inconvénients du juge « généraliste » par rapport au juge « spécialisé ». La raison 
en est que la réforme du Tribunal de 2015 semble avoir déjà pris une option à cet 
égard, en supprimant les tribunaux spécialisés, notamment en matière de fonction 
publique. Ainsi, le législateur européen de 2015 a opté, parmi les différentes 
possibilités permises par les traités constitutifs, pour une configuration du 
Tribunal à tendance généraliste. 
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Il convient d’ajouter à ce qui précède qu’il ressort de la documentation remise que 
le Tribunal, faisant usage de son pouvoir d’auto-organisation, semble avoir suivi 
cette ligne : bien que toutes les sections ne connaissent pas indistinctement de 
toutes les matières, comme cela aurait lieu si les affaires étaient distribuées entre 
elles selon un simple critère de rotation, il n’en reste pas moins que des mêmes 
matières (aides d’État, propriété intellectuelle, etc.) sont attribuées à différentes 
sections. On peut ainsi affirmer que, à l’heure actuelle, c’est un généralisme 
modéré qui règne. 

Selon moi, cette option a certains avantages : elle évite la tentation de traiter les 
affaires de manière bureaucratique et répétitive, enfermé sur soi-même, en étant 
peu enclin à l’innovation et, surtout, en ignorant tout de ce qui a lieu dans le reste 
de l’univers juridique. Le juge généraliste est le mieux placé pour mettre les 
problèmes en perspective, en se préoccupant de l’ordre juridique dans son 
ensemble. Cela est très important au sein d’une juridiction supranationale, 
extraordinairement influente au niveau d’un continent. Toutefois, le généralisme a 
un inconvénient indéniable : il est plus exposé à des décisions divergentes et 
contradictoires entre juridictions d’un même niveau, c’est-à-dire, au sein du 
Tribunal, entre les différentes sections se voyant confier une même matière. 
[Or. 11]  

Par conséquent, le généralisme, même dans sa version modérée, a besoin de 
moyens effectifs pour résoudre les divergences entre sections, unifiant les critères 
jurisprudentiels. Comme je l’ai déjà indiqué ci-dessus, il est préférable de confier 
cette fonction unificatrice à la grande chambre, plutôt qu’à la délibération 
conjointe des formations ayant des critères divergents (« sections réunies »). Il en 
va notamment ainsi, car ces dernières peuvent être trop impliquées 
psychologiquement dans le désaccord, de sorte que, comme le dit l’expression, 
« l’arbre cache la forêt ». Il y a toutefois aussi une autre raison, peut-être plus 
importante : unifier les critères doit être considéré comme un devoir institutionnel 
du Tribunal dans son ensemble. 

Au vu de ce qui précède, [bien que] consciente que la spécialisation a 
généralement meilleure presse dans le monde actuel, je ne recommanderais pas 
une plus grande spécialisation des sections du Tribunal. À cet égard, je 
souhaiterais rappeler les termes de Ortega y Gasset, lorsque, il y a presque 
100 ans, il parlait de la « barbarie de la spécialisation » dans l’ouvrage « La 
rebelión de las masas » : « Le spécialiste connaît très bien son minuscule coin 
d’univers, mais il ignore foncièrement tout le reste (…). En effet, avant, les 
hommes pouvaient être divisés, tout simplement, entre les sages et les ignorants, 
entre les plus ou moins sages et les plus ou moins ignorants. Le spécialiste ne peut 
toutefois être inclus dans aucune de ces deux catégories. Ce n’est pas un sage, car 
il ignore, d’un point de vue formel, tout ce qui ne fait pas partie de sa spécialité, 
mais ce n’est pas non plus un ignorant, parce que c’est un homme de science et 
qu’il connaît très bien sa petite portion d’univers. Il faudrait dire qu’il s’agit d’un 
sage-ignorant, chose extrêmement grave, car elle signifie qu’il s’agit d’un homme 
qui se comportera, dans toutes les questions qu’il ignore, comme un ignorant, 
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mais avec toute l’impétuosité de celui qui, dans son domaine spécifique, est un 
sage. » 

4. La longueur des arrêts pourrait-elle être réduite ? 

Je pense que cela est fortement souhaitable, et pas seulement au sein du Tribunal, 
mais dans toute autre juridiction nationale ou supranationale. Un laconisme 
excessif occulte certes le raisonnement. Les arrêts gagnent toutefois en 
compréhensibilité et en solidité de l’argumentation lorsqu’ils pratiquent 
l’auto-contention judicaire : ne résoudre que la question posée, sans s’enliser dans 
d’autres thèmes ni dire plus que ce qui est nécessaire. Dire plus que ce qui est 
nécessaire est, tôt ou tard, rappelé au bon souvenir du juge et lui lie les mains pour 
des affaires futures. [Or. 12]  

Cela étant, rédiger des arrêts plus brefs est une tâche difficile. Paradoxalement, 
cela exige plus de temps que de rédiger des arrêts sans se préoccuper de leur 
longueur, car la concision requiert de peaufiner plusieurs versions d’un texte. En 
outre, dans un système juridictionnel sans opinions divergentes, la formation de la 
volonté collégiale implique généralement des négociations dont l’issue consiste 
souvent à inclure des observations et des incises très différentes. Cela allonge 
inévitablement l’arrêt. 

Il convient enfin de ne pas perdre de vue que le Tribunal est une juridiction de 
première instance, ce qui, comme cela a déjà été indiqué à de nombreuses reprises, 
implique qu’il doit examiner les preuves et établir les faits. Or, l’extension requise 
pour cette tâche dépendra toujours de la complexité factuelle de chaque affaire. 

5. Le président devrait-il avoir plus de poids dans la désignation des juges 
rapporteurs ? 

Il ressort de la documentation remise que la désignation des rapporteurs au 
Tribunal se fait hors du système de rotation (rota system) dans 40 % des cas. 
Cela – c’est-à-dire le fait de déroger aussi fréquemment au critère ordinaire de 
désignation des rapporteurs – doit conduire à s’interroger sur le sens qu’a alors 
l’existence même d’une rotation. 

Charger de manière générale le président de la désignation des rapporteurs peut 
avoir des avantages pratiques, en termes d’efficacité, d’expérience, etc. Toutefois, 
cela suppose également accepter un énorme pouvoir présidentiel aux fins de 
définir l’approche qui sera vraisemblablement suivie pour chaque affaire. 

Il y a en tout état de cause ici un problème constitutionnel sous-jacent : lorsque, en 
consacrant le droit à une protection juridictionnelle effective, on parle – entre 
autres – du droit à un tribunal « établi préalablement par la loi » (article 47 de la 
charte des droits fondamentaux de l’Union européenne), cela s’applique-t-il dans 
une quelconque mesure à la manière dont le rapporteur de chaque affaire est 
désigné ? Pour autant que je le sache, la Cour n’a jamais affirmé une telle chose. 
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Je ne sais pas quelle est la réponse des juridictions constitutionnelles des États 
membres. En Espagne, le critère de désignation du rapporteur n’est pas considéré 
comme faisant directement partie du droit à une protection juridictionnelle 
effective ; cela n’a toutefois pas empêché le législateur ordinaire d’exiger que, 
dans chaque juridiction, il y ait une rotation établie « exclusivement sur la base de 
critères objectifs » et que tout écart par rapport à cette rotation soit dûment 
motivé. [Or. 13]  

De manière plus générale, je pense que le critère de désignation des rapporteurs 
n’est pas totalement étranger au principe selon lequel le juge doit être 
préalablement déterminé par la loi. Dès lors, quelle que soit l’option choisie, y 
compris celle consistant à donner une plus grande marge d’appréciation au 
président, il devrait exister quelques indications générales préétablies et publiées. 

6. Conviendrait-il de donner plus de poids, dans la gestion du Tribunal, à la 
réunion des présidents de section ou plutôt à un organe choisi par tous les juges ? 

Il ne me semble pas souhaitable d’introduire dans la gestion du Tribunal un 
quelconque organe ou comité élu. Au sein du Tribunal, le président et le 
vice-président – qui sont cruciaux pour le fonctionnement du Tribunal – sont déjà 
élus périodiquement par l’ensemble des juges. Cela apporte l’élément 
« représentatif », pour ainsi dire, à la direction et à la gestion des travaux du 
Tribunal. En revanche, si l’on juxtaposait un organe ou un comité élu au président 
et au vice-président, l’autorité présidentielle serait affaiblie, entraînant le risque 
d’« assembleurisme » ou, à tout le moins, de « bicéphalie ». 

Cela étant précisé, une réunion des présidents de section semble une solution plus 
prudente si l’objectif visé est d’appuyer le président et le vice-président. 

7. Conviendrait-il de créer la figure juridique de collaborateurs techniques du 
Tribunal dans des matières non juridiques ? 

Il s’agit là d’une question plus délicate que ce qu’il semble à première vue. 
Comme on le sait, l’institution « Cour de justice de l’Union européenne » dispose, 
tout comme de nombreuses autres hautes juridictions, d’une équipe qualifiée de 
référendaires, c’est-à-dire de juristes qui assistent directement et personnellement 
les juges dans l’exercice de leur fonction. Cela n’est pas un problème, entre autres 
parce que ces référendaires se limitent à une tâche auxiliaire et instrumentale : 
recherche de précédents, préparation d’avant-projets, etc. Ils n’ont toutefois à 
aucun moment une volonté et une opinion propres ayant un poids juridique. Avec 
tout le respect dû à leur rôle, ils sont une simple prolongation du juge pour lequel 
ils travaillent. 

La situation serait tout autre dans des matières non juridiques, telles que la 
comptabilité, l’économie, voire même certains secteurs scientifiques. Personne ne 
doute que le type d’affaires que connaît le Tribunal exige souvent de comprendre 
et d’apprécier des questions non juridiques (comptables, économiques, 
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scientifiques, etc.) qui échappent à la formation [Or. 14] d’un juriste expérimenté 
et éminent, comme l’est tout juge du Tribunal. À cet égard, le Tribunal – comme 
toute autre juridiction devant affronter des problèmes techniques complexes – doit 
s’appuyer sur la connaissance d’experts. 

Toutefois, cela n’implique pas qu’il soit justifié que ces experts soient des 
fonctionnaires ou des employés du Tribunal. La raison est double. D’une part, un 
collaborateur technique ne serait plus une simple prolongation du juge, mais 
quelqu’un dont l’avis aurait une substance propre. À la différence de ce qui a lieu 
avec le référendaire, le juge ne pourrait pas lui demander de présenter ou de cesser 
de présenter son rapport, ou d’orienter le rapport dans un sens ou dans un autre. 
D’autre part, l’existence de collaborateurs techniques se heurterait aux principes 
procéduraux judiciaires d’égalité des armes et dispositif [« justicia rogada » : le 
juge doit et ne peut trancher que les points qui lui ont été soumis] : le moyen 
traditionnellement utilisé pour résoudre les problèmes techniques pertinents dans 
un litige judiciaire est le témoignage d’experts, qui a des règles rigoureuses, y 
compris celle consistant à les soumettre à un interrogatoire croisé des parties. Tout 
cela pourrait être compromis si le juge disposait d’un consultant payé par le 
Tribunal lui-même, que les parties ne connaissent pas ni ne peuvent interroger. 
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Üldkohus tervitab võimalust kommenteerida määruse 2015/2422 artikli 3 lõikes 1 ette 
nähtud aruande projekti. 
 
Üldkohus toetab üldjoontes aruande projekti järeldusi ja nõustub välja toodud 
arenguperspektiividega. Ta jagab Euroopa Kohtu arvamust ja tunnustab tehtud analüüsi, eriti 
nendes osades, mis käsitlevad kohtu tõhusust suurendavaid meetmeid ja reformi mõju 
hindamist. Ta nõustub ka tõdemusega, et analüüsimise muutis raskeks esiteks vaadeldava 
rakendamisperioodi lühidus ja teiseks kohtu koosseisu ebastabiilsus alates 2016. aastast. 
Aruande projekt osutab õigustatult ka sellele, et Covid-19 pandeemiaga seotud tervisekriis 
mõjutab paratamatult 2020. aasta töötulemusi. 
 
Üldkohus on praeguseks teinud märkimisväärseid edusamme eeskätt menetlusaja 
lühendamisel ja kohtuasjade sagedasemal saatmisel laiendatud kohtukoosseisudele, kuid on 
ikka veel üleminekufaasis ja püüab seadusandja otsustatud reformi potentsiaali veelgi 
paremini ära kasutada. Suurem osa aruande projektis välja pakutud arenguperspektiividest 
aitaksid sellele positiivselt kaasa. Tuleb rõhutada, et nii mõnigi aruteluküsimus kajastab 
hiljuti võetud arvukaid meetmeid, mida tuleks tugevdada. Ülejäänud lahendusi arutatakse 
lähitulevikus. 
 
Kohtuasjade jaotamise ratsionaliseerimise aruteluga seoses soovib Üldkohus rõhutada, et 
tema meelest ei ole kodade osaline spetsialiseerumine tingimata vastuolus sellega, et liidu 
Üldkohtu kohtunik jääb üldprofiiliga kohtunikuks. Spetsialiseerumises pole Üldkohtu jaoks 
ka kindlasti midagi uut, sest lisaks 2019. aastal toimunud avaliku teenistuse õigust ja 
intellektuaalomandiõigust puudutavale spetsialiseerumisele on suure hulga kohtuasjade 
jaotamine seotusekriteeriumi alusel võimaldanud Üldkohtul juba aastaid rakendada teatud 
kohtuvaidluste menetlemisel ajutist ja paindlikku spetsialiseerumist. Kogemus näitab, et 
spetsialiseerumine võib kahtlemata parandada kohtulahendite kvaliteeti, ühtsust ja kiirust, 
kuid seda ei saa kasutada kõigis valdkondades. Nagu aruande projektis soovitatud, saab 
Üldkohus septembris 2019 rakendatud ametliku spetsialiseerumise põhjal esimesed 
kogemused ja arendab välja vajalikud vahendid kohtunike töökoormuse haldamiseks, enne 
kui ta hindab, kas kodades on vaja ette näha uusi spetsialiseerumisvaldkondi. 
 
 
 
 
 
 

 



Üldkohtu tähelepanu on koondunud kohtupraktika järjepidevust toetavate mehhanismide 
arendamisele. Kohtuasjade laiendatud kodadele, eriti suurkojale üleandmise põhimõtteid ja 
vahekoja loomist on arutatud 2018. aasta suvest alates. Arvestades seda, et 2020. aastal 
suunati viieliikmelistele kodadele 125 kohtuasja (reformieelsetel aastatel 2010–2015 oli 
selliseid kohtuasju keskmiselt alla kümne aastas), saab tõdeda, et kohtuasjade suunamine 
sellistele kohtukoosseisudele on üldine suundumus Üldkohtus, mis ei ole veel saavutanud 
oma täielikku potentsiaali. Selline areng aitab tõenäoliselt suurendada Üldkohtu lahendite 
autoriteeti ja erinevate õigussüsteemide esindatust kohtukoosseisudes. Liidu kohtusüsteemi 
ülesehituse ühe arengusuunana mõtiskleb Üldkohus põhjalikumalt vahekoja teemal, võttes 
arvesse reformi viimase etapi rakendamisel saadud teadmisi ja septembris 2019 sisse seatud 
osalise spetsialiseerumise kogemusi. 
 
Arenguperspektiivide kolmandas osas, mis käsitleb menetluse varajase, aktiivse ja sujuva 
juhtimise edendamist, on tehtud rida ettepanekuid, mida analüüsitakse juba praegu või mida 
hakatakse põhjalikult analüüsima lähikuudel. Esmatähtsaks peetakse eelkõige ettepanekuid, 
mis puudutavad kohtuasjade proaktiivset menetlemist varases staadiumis ja peatatud 
kohtuasjade haldamist. Üldkohus peab esmatähtsaks ka viia lõpule Üldkohtu asepresidendi 
käivitatud arutelu kohtuotsuste loetavuse ja pikkuse üle, mida ei ole aruande projektis 
käsitletud. Eesmärk on keskenduda Üldkohtu lahendite põhjendustes veelgi enam 
kohtuvaidluste põhiküsimustele, et paremini vastata õigussubjektide ootustele. 
 
Selles kontekstis rõhutab Üldkohus, et kõigi rakendatud meetmete edukuse tagamiseks tuleb 
võtta arvesse talle esitatud kohtuvaidluste olemust ehk seda, et tegemist on hagidega, mis 
eeldavad sageli väga keerukate faktiliste asjaolude tuvastamist. Eeskätt ei või alahinnata 
kohtuistungi keskset rolli. Olgu meenutatud, et esmane õigus annab Üldkohtule konkreetse 
ülesande: pakkuda õigussubjektidele tõhusat kohtulikku kaitset institutsioonide aktide vastu. 
Üldkohus annab oma parima, et täita see ülesanne võimalikult kiiresti. Ta peab aga olema 
alati poolte teenistuses ja nende suhtes tähelepanelik. Kohtuasja pooled on need, kes 
otsustavad kodukorras sätestatud piiranguid järgides esitada oma vaidluse Üldkohtule ja kes 
määravad lõppkokkuvõttes selle sisu. 
 
Samuti rõhutab Üldkohus, et alates 2015. aastast on kohtus olnud ümberkorralduste ja seega 
ebastabiilsuse periood, mistõttu on tal tulnud oma toimimisviis pidevalt üle vaadata. 
Vaatamata sellele olukorrale on Üldkohtul õnnestunud lahendamata kohtuasjade jääki 
vähendada. On aga oluline, et sellele järgneks rahulikum periood, et Üldkohus saaks 
keskenduda kohtuasjade lahendamisele ja täita rolli, mida õigussubjektid temalt ootavad. 
 
Üldkohus tegutseb otsustavalt, et saavutada liidu seadusandja ja meie institutsiooni seatud 
eesmärgid. Euroopa Liit on õigusriigi põhimõtetel rajanev liit. Niisiis on esmatähtis, et meie 
institutsioon suudaks nii lühikeses kui ka pikas perspektiivis tagada nende põhimõtete 
austamise. Seetõttu kinnitab Üldkohus, et ta on suuteline abistama Euroopa Kohut, kui 
saabub aeg uuesti määratleda kummagi kohtu roll, nagu on märgitud aruande projekti 
viimases lauses. 
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